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I.  NAMESTO UVODA

V pričujočem poročilu so dokumentirane moje glavne aktivnosti v letu 2019. V teh uvodnih besedah pa bi 
rad poudaril tisto, česar glede duha časa in stanja v družbi v poročilu ni in tudi ni mogoče opaziti na prvi 
pogled - pomanjkanje dialoga, želja po sodelovanju in slabšanje splošne politične kulture.  

To niso okoliščine, ki bi takoj ali neposredno vplivale na družbene in državne zadeve. Vendar prej ali 
slej bodo, če jih ne bomo opazili in spremenili našega obnašanja v smeri iskrenega dialoga, večje 
pripravljenosti za sodelovanje in dvig ravni politične kulture. Nadaljevanje zaskrbljujočih procesov bo v 
daljši časovni razdalji bistveno poslabševalo možnosti Slovenije za njen vsestranski razvoj navznoter in 
krepitev njenega ugleda in vpliva navzven. 

V zadnjih letih tudi v Sloveniji utemeljeno govorimo o družbenem in političnem izključevanju. Gre za 
(politično) obnašanje, ki poudari lastno stališče, je kritično do stališča drugega, mestoma celo sovražno. 
Vnaprej daje vedeti, da ga stališče drugega pravzaprav ne zanima. Poudarja razlike. Te naj bi bile tako 
velike, da pravzaprav izključujejo koristnost nadaljnjega dialoga, zlasti pa napor za usklajevanje stališč. 

Ker gre Sloveniji gospodarsko in socialno dobro, bistveno bolje kot v času finančne in gospodarske krize, so 
zgoraj omenjene značilnosti tega časa skrite, skoraj neopazne. Vendar menim, da gre za znamenje časa, 
ki ga je potrebno obravnavati z vso resnostjo. Popolnoma mi je jasno, da gre za kompleksne družbene 
pojave, na katere ni mogoče odgovoriti s praktičnimi kratkoročnimi ukrepi. Zdi pa se mi nujno, da ta 
znamenja časa prepoznamo in si aktivno prizadevamo za dialog, za strpnost in ne sovražnost, v dialogu in 
sicer, da si prizadevamo za sodelovanje in krepitev tistega med nami, kar nam je skupno. 

Od prvega dne svojega mandata razumem vlogo predsednika republike kot aktivno vlogo povezovanja 
in sodelovanja. Deloma bo to ilustriralo tudi pričujoče poročilo. Deloma pa je to moje osebno stremljenje 
ostalo pri ljudeh, s katerimi sem se srečeval vsepovsod po domovini. To svoje poslanstvo bom še bolj 
zavzeto opravljal prihodnje leto in do konca mandata. 
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II. NEPOSREDNO IZVRŠEVANJE PRISTOJNOSTI 

PREDSEDNIKA REPUBLIKE

PREDLAGANJE KANDIDATOV ZA OSREDNJE DRŽAVNE INSTITUCIJE
Tudi v letu 2019 je predsednik republike v okviru svojih pristojnosti neposredno imenoval ali predlagal 
državnemu zboru v imenovanje nosilce najvišjih državnih funkcij. Odločitev o posameznih kandidatih 
predsednik republike sprejme na podlagi skrbne preučitve predlaganih kandidatur in opravljenih 
pogovorov s posameznimi kandidati. Pred dokončno odločitvijo o kandidatih, ki jih predlaga državnemu 
zboru, se predsednik vedno posvetuje z vodji poslanskih skupin in poslancema narodnosti o možni 
podpori posameznim kandidatom. Posvetovanja se vedno znova pokažejo kot pomemben element 
sodelovanja med predsednikom republike in državnim zborom, saj bistveno pripomorejo k temu, da 
osrednje državne institucije ob prenehanju mandatov njihovih funkcionarjev nemoteno opravljajo svojo 
funkcijo in poslanstvo. 

Predsednik republike je od začetka prvega mandata do danes imenoval oz. predlagal v imenovanje 56 
kandidatov za nosilce najvišjih državnih funkcij oz. funkcij v institucijah EU. Od tega je 48 kandidatov 
predlagal v imenovanje državnemu zboru in samo v petih primerih od navedenih predlagani kandidati 
niso bili imenovani in se je postopek ponovil.  

Imenovanje namestnika predsednika Komisije za preprečevanje korupcije 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je za novega namestnika predsednika Komisije za 
preprečevanje korupcije imenoval Simona Savskega. Novi namestnik predsednika KPK Simon Savski je 
nastopil petletni mandat 1. avgusta 2019.

Predsednik republike je podpisal ukaz o imenovanju Simona Savskega po pogovoru z izbirno 
komisijo, preučitvi njenega poročila, opravljenih razgovorih s kandidati in po javni predstavitvi 
Savskega kot kandidata za to funkcijo. Predsednik republike je ob tem izrazil pričakovanje 
najširše javnosti, da se bo KPK uspešno posvetila njenemu glavnemu poslanstvu, preprečevanju 
korupcije in v skladu s svojimi zakonskimi pristojnostmi pripomogla k njeni postopni odpravi. 
Dotedanjemu namestniku predsednika KPK dr. Igorju Lambergarju se je mandat iztekel 16. junija 2019. 
Predsednik republike je novega namestnika imenoval po tretjem javnem pozivu za zbiranje kandidatur 
za to funkcijo. Na prvi poziv je prispela ena kandidatura, ki po mnenju izbirne komisije ni izkazala 
izpolnjevanja formalnih zakonskih pogojev za to funkcijo. Po drugem javnem pozivu je izbirna komisija 
predsedniku republike kot primerna kandidata predlagala dva, mag. Zorana Dimovića in Rajka Geriča.  
Predsednik republike se je odločil, da bo še enkrat ponovil javni poziv, ker se je želel prepričati, da bo 
izbrani kandidat med prijavljenimi resnično najboljši in bo tako prepričana tudi večina javnosti. Obema 
kandidatoma, ki sta bila tokrat ocenjena za primerna, je predlagal, da se vnovič prijavita. Po opravljenih 
pogovorih po tretjem pozivu se je odločil, da bo na to funkcijo imenoval Simona Savskega.
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Imenovanja v državnem zboru 

Guverner Banke Slovenije

Predsednik republike je po tem, ko dr. Primož Dolenc ni dobil zadostne podpore za izvolitev, ponovil 
javni poziv za zbiranje kandidatur za prosto mesto člana Sveta Banke Slovenije – guvernerja. Po preučitvi 
kandidatur in opravljenih več posvetovanjih je predsednik republike izmed petih prijavljenih kandidatov 
državnemu zboru v imenovanje predlagal mag. Boštjana Vasleta. Mag. Vasle je bil za guvernerja Banke 
Slovenije izvoljen 19. decembra 2018.

Varuh človekovih pravic 

23. februarja 2019 se je iztekel mandat varuhinji človekovih pravic Vlasti Nussdorfer. Predsednik republike 
je postopku imenovanja novega varuha človekovih pravic posvetil še posebno pozornost in skrb. Za izvolitev 
varuha človekovih pravic je namreč potrebna dvotretjinska večina glasov vseh poslank in poslancev, torej 
najmanj 60. Na poziv predsednika republike je prispelo 9 predlogov kandidatur. Po opravljenih razgovorih 
s kandidati ter številnih uradnih in neuradnih pogovorih z vodji poslanskih skupin državnega zbora je 
predsednik republike za varuha človekovih pravic predlagal Petra Svetino. Novi varuh človekovih pravic 
Peter Svetina je bil 30. januarja 2019 izvoljen z 89 glasovi za – vsi prisotni poslanci in poslanke na seji 
državnega zbora so podprli njegovo kandidaturo. To je sicer največ glasov podpore izmed kandidatov, ki 
jih je predsednik republike Borut Pahor v svojem mandatu predlagal v izvolitev državnemu zboru. 

Član Sodnega sveta RS 

Po odstopu članice Sodnega sveta RS dr. Verice Trstenjak so bile 5. marca 2019 razpisane nadomestne 
volitve za enega člana Sodnega sveta RS. Predsednik republike je v skladu z zakonom predlagal za eno 
mesto dva kandidata, za novega člana Sodnega sveta RS je državni zbor imenoval dr. Sašo Preliča. 
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Člani Stalnega arbitražnega sodišča s sedežem v Haagu 

Republika Slovenija je 5. avgusta 2019 dobila možnost uvrstiti na seznam razsodnikov Sodišča Evropske 
unije v Luksemburgu tri člane. Ministrstvo za pravosodje je predsedniku republike posredovalo tri 
kandidature za omenjena mesta, vlada in sodni svet sta za vse tri sprejela pozitivno mnenje in s tem 
seznanila predsednika republike. Predsednik republike je po presoji in posvetu s poslanskimi skupinami 
državnemu zboru predlagal v izvolitev tri kandidate, prof. dr. Verico Trstenjak, prof. Jureta Vidmarja, dr. 
phil., PhD in Ano Stanič, ki so bili 21. maja 2019 tudi izvoljeni. 

Sodnik na Sodišču Evropske unije v Luksemburgu

Predsednik republike je na podlagi posredovanih kandidatur za dve prosti mesti sodnikov na Sodišču 
Evropske unije v Luksemburgu od Ministrstva za pravosodje, pridobljenih mnenj vlade in sodnega sveta 
ter po posvetovanjih s poslanskimi skupinami državnemu zboru v izvolitev predlagal dva kandidata, dr. 
Marka Pavliho in Mira Preka. Državni zbor je na seji 8. marca 2019 kot kandidata za to mesto potrdil dr. 
Pavliho, Prek pa ni prejel dovolj glasov za izvolitev. 

Postopek za izvolitev sodnikov za obe prosti mesti se ponavlja in bo potekal še naslednje leto. Posvetovalni 
odbor iz člena 255 pogodbe o delovanju EU je namreč kandidaturo dr. Pavlihe za omenjeno mesto sodnika 
zavrnil. 

Sodnik Ustavnega sodišča RS 

Tudi leta 2019 so potekale volitve za mesto sodnika Ustavnega sodišča RS. Mandat dotedanji ustavni 
sodnici je potekel 27. septembra 2019. Predsednik republike je na podlagi javnega poziva, presoje 
kandidatur in posvetovanja s poslanskimi skupinami državnemu zboru v imenovanje predlagal kandidata 
dr. Roka Čeferina. Dr. Čeferin je bil za sodnika ustavnega sodišča izvoljen 18. junija 2019. 

Informacijski pooblaščenec 

V letošnjem letu je potekel tudi 6-letni mandat informacijskega pooblaščenca. Predsednik republike je, 
čeprav ga zakon k temu ne zavezuje, objavil javni poziv za zbiranje kandidatur za to mesto. Poleg dotedanje 
informacijske pooblaščenke Mojce Prelesnik se je na poziv javil še en kandidat, ki pa je pozneje kandidaturo 
umaknil. Po opravljenih posvetovanjih je predsednik republike v imenovanje predlagal kandidatko Mojco 
Prelesnik, ki je bila 18. junija 2019 tako vnovič izvoljena na mesto informacijske pooblaščenke. 

Javne predstavitve kandidatov pomemben prispevek k preglednosti kandidacijskih 
postopkov najvišjih državnih funkcionarjev 

Tudi po dobrih treh letih od uvedbe javnih predstavitev kandidatov, ki jih predsednik republike imenuje 
ali predlaga v imenovanje državnemu zboru, lahko ugotovimo, da se je omenjeni način seznanitve 
javnosti s posameznimi kandidati nedvomno uveljavil kot eden od ključnih prispevkov k preglednosti 
in kakovosti postopkov izvolitve visokih državnih funkcionarjev ter krepitvi zaupanja javnosti. Javnosti 
namreč omogoča, da se s kandidati spozna, še preden o njih dokončno odloči državni zbor, kandidati pa 
lahko neposredno pojasnijo in javno odgovorijo na vsa morebitna odprta vprašanja ob njihovi kandidaturi. 
Kot posebej pomembno se je to pokazalo, ko je v javnosti ob posameznih kandidaturah več odprtih 
vprašanj in mnenj. 

V predsedniški palači je do zdaj potekalo že 37 javnih predstavitev kandidatov za posamezne visoke funkcije. 
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RAZPIS VOLITEV POSLANCEV IZ REPUBLIKE SLOVENIJE V EVROPSKI PARLAMENT 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 13. februarja 2019 podpisal Odlok o razpisu volitev 
poslancev iz Republike Slovenije v Evropski parlament.

Predsednik republike je po podpisu odloka nagovoril državljane: 

»Pravkar sem podpisal odlok o razpisu volitev poslancev iz Republike Slovenije v Evropski parlament. 
V skladu s tem odlokom začnejo teči roki za volilna opravila v ponedeljek, 25. februarja letos. Evropske 
volitve bodo v nedeljo, 26. maja. 

Spoštovane državljanke in državljani,

ocenjujem, da bodo to najpomembnejše volitve v Evropski parlament od leta 1979, ko so potekale prvič.  
 
Že dejstvo, da se bodo na letošnjih pomerili kandidati iz kar trikrat več držav kot pred štiridesetimi leti, 
kaže na razsežnosti sprememb evropske skupnosti oz. Evropske unije v zadnjih desetletjih. 

V tem času je zamisel evropskega povezovanja doživljala vzpone in padce. Doživljali smo navdušenja in 
razočaranja.  
 
Toda v zadnjih letih je prišlo pri razvoju Evropske unije do resnega zastoja. Ta zastoj ilustrira tudi 
zmanjšana učinkovitost Evropske unije in posledično večje razočaranje Evropejcev glede skupnega 
doma. 
 
Bolj kot kadarkoli prej se tudi zaradi tega zastoja in kritik Evropske unije slišijo ideje o rahljanju 
povezanosti evropskih držav in vnovično vračanje v nacionalne okvire. 

V tem smislu utegnejo letošnje evropske volitve nagniti tehtnico in določiti smer prihodnjega razvoja 
Evropske unije - ali v smer večje in močnejše povezanosti Evropske unije ali v smer manjše in šibkejše 
Evropske unije. 

Prav je, da Evropejci na volitvah s svojim glasom odločimo o nadaljnji usodi skupnega evropskega doma. 
Evropski parlament je edina ustanova Evropske unije, v katerega predstavnike volimo Evropejci neposredno.  
 
Zato bo treba rezultate naše volje po volitvah razumeti in jih spoštovati. Zato so te volitve, ki utegnejo 
odločilneje usmeriti prihodnji razvoj Evropske unije, posebnega pomena. 

Kot predsednik republike se bom tudi pri evropskih volitvah tako kot pri lokalnih ali parlamentarnih 
vzdržal slehernega ravnanja, ki bi ga kdo mogel razumeti kot strankarsko pristransko. V vseh šestih letih 
kot predsednik republike teh očitkov nisem bil deležen. 

V vsem tem času do zdaj do evropskih volitev in po njih pa si bom tudi kot predsednik republike dovolil 
poudariti, kako pomembna je evropska ideja in kako pomembna je Evropska unija za naš nacionalni 
interes in vsestranske interese Republike Slovenije. 

Ne gre samo za to, da smo Slovenci ustanovitev lastne države povezali z evropsko idejo. Gre za jasno 
spoznanje, da negovanje in razvoj skupnega evropskega doma zagotavljata mir, varnost in blaginjo, 
njegov zaton pa bi vse to ogrozil. 

Tako kot drugi narodi, tako kot sleherni posameznik, kot sleherni Evropejec, imamo tudi mi pravico in 
dolžnost kritične ocene Evropske unije. 

Tudi tisti, ki smo za bolj povezano Evropo, z zastojem nismo zadovoljni in s sedanjo učinkovitostjo Evropske 
unije tudi ne. 
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Ko se zavzemamo za močnejšo Evropsko unijo, ne branimo obstoječega. Zavzemamo se za nov zalet, za 
renesanso evropske ideje in za nove zamisli glede njenega nadaljnjega razvoja. 

Če glede tega ne bomo dovolj prepričljivi, se bo zdelo normalno, da se ljudje znova bolj in bolj zapirajo v 
svoje nacionalne okvire. Za Slovence in za slovensko državo to dolgoročno ne bi prineslo nič dobrega, temveč 
vračanje stare evropske geopolitike, ki namesto tistega, kar nas povezuje, krepi tisto, kar nas razdvaja.  
 
Evropska ideja je utemeljena na spravi in temeljnih demokratičnih vrednotah. Morda v tem trenutku njeni 
dosežki niso najbolj blesteči, vendar ohranja mir in varnost. Po moje pa zagotavlja tudi skupno blaginjo v 
večji meri, kot mislimo. 

Ideja evropskega povezovanja je verjetno ena najbolj odločilnih zamisli, ki vplivajo na usodo več sto 
milijonov Evropejcev in prihodnost naših otrok. 

Zdaj je Evropska unija v resnem zastoju, na zgodovinskem križišču, kjer moramo čim bolj jasno pokazati 
smer za našo nadaljnjo skupno pot. 

V tem smislu bo rezultat letošnjih evropskih volitev eden pomembnejših vse od prvih volitev leta 1979.  
 
Udeležimo se volitev in sami, po svoji vesti in prepričanju odločimo o naši skupni evropski usodi.«
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PREDNOSTNA POLITIČNA NALOGA 

SPREMEMBE VOLILNE ZAKONODAJE V SKLADU Z ODLOČBO USTAVNEGA SODIŠČA 
U-I-32/15 

Ustavno sodišče je z odločbo, sprejeto 18. novembra 2018, ugotovilo, da je 4. člen zakona o določitvi 
volilnih enot za volitev poslancev v državni zbor, ki določa območja volilnih okrajev, v neskladju z ustavo. 
Zakonodajalcu je naložilo, da odločbo uveljavi v dveh letih. 

Predsednik republike razpisuje volitve v državni zbor in glede teh ne sme biti nikakršnega dvoma o njihovi 
legitimnosti in ustavnosti. Zato je predsednik republike glede na dogovor štirih predsednikov (državnega 
zbora, vlade, državnega sveta in države) decembra 2018 pozval predsednike in vodje poslanskih skupin 
parlamentarnih strank k sodelovanju v pogajanjih o potrebnih spremembah. 

S pobudo so vsi soglašali in na prvem srečanju predsednikov in vodij poslanskih skupin parlamentarnih 
strank 17. januarja 2019 pri predsedniku republike je bilo dogovorjeno, da vsaka parlamentarna stranka in 
poslanca narodnosti imenujejo po dva pogajalca v skupino, ki bo v nadaljevanju pod vodstvom predsednika 
republike usklajevala vsebino sprememb volilne zakonodaje. Navzoči so se strinjali, da bodo rešitev za 
uresničitev odločbe Ustavnega sodišča iskali v dveh možnih smereh: 

z ukinitvijo volilnih okrajev in uvedbo prednostnega glasu na ravni volilnih enot (sprememba Zakona o 
volitvah v državni zbor, ki zahteva najmanj 60 glasov podpore)

ali

s spremembo meja volilnih okrajev (spremembe Zakona o določitvi volilnih enot za volitve poslancev v 
DZ s spremembami meja volilnih okrajev, ki zahteva najmanj 46 glasov podpore).

Predsednik republike je tako od januarja do novembra 2019 vodil 7 srečanj pogajalcev parlamentarnih 
strank. Po dogovoru s predsednikom vlade so strokovne podlage za razpravo in odločanje pripravljali 
na ministrstvu za javno upravo. V tem času se je predsednik republike dvakrat sestal tudi z uglednimi 
ustavnopravnimi strokovnjaki glede ustavnopravne skladnosti posameznih predlaganih rešitev. 

Na zadnjem srečanju, 12. novembra, so se pogajalci seznanili s čistopisoma obeh predlogov sprememb 
volilne zakonodaje. Dogovorjeno je bilo, da bi bilo za ugotavljanje potrebne politične podpore enemu ali 
drugemu predlogu zakonske novele primerno, da ministrstvo za javno upravo pripravi dodaten predlog 
sprememb meja volilnih okrajev ob predlaganem, ob jasnem stališču ministra Medveda, da je vsako 
spreminjanje meja z večjimi odstopanji od predlaganih tveganje za ustavno spornost takih predlogov. 

Pred napovedanim 8. krogom pogajanj je predsednik republike pogajalcem poslal naslednje pismo: 
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SREČANJA S PREDSTAVNIKI INSTITUCIJ IN CIVILNE DRUŽBE 

Ob izvolitvi novega predsednika Ustavnega sodišča RS 

Predsednik republike je 18. januarja priredil kosilo za člane Ustavnega sodišča Republike Slovenije, ki 
ga tradicionalno gosti ob zamenjavi na mestu predsednika oz. predsednice Ustavnega sodišča RS. Ob tej 
priložnosti se je predsednik Pahor zahvalil doc. dr. Jadranki Sovdat, ki je konec leta 2018 končala svoj 
mandat predsednice Ustavnega sodišča Republike Slovenije, prof. dr. Rajku Knezu, ki je prevzel vodenje 
sodišča, pa je zaželel uspešno delo.

Predsednik republike ob zahvali dosedanji varuhinji in nastopu funkcije novega varuha za človekove 
pravice: »Ljudje smo si različni, različno mislimo in vidimo svet okoli sebe in ga želimo tudi različno 
oblikovati. Kot družba lahko živimo skupaj le, če se upoštevamo.«

Predsednik republike je 22. februarja ob nastopu mandata novega varuha človekovih pravic pripravil 
sprejem in pogovor z dotedanjo varuhinjo Vlasto Nussdorfer in novoizvoljenim varuhom Petrom Svetino. 
Ob tem mu je Vlasta Nussdorfer predstavila Letno poročilo Varuhinje človekovih pravic Republike Slovenije, 
in sicer dve poročili o delu za leto 2018 ter pregled šestletnega obdobja. Kot je ob pregledu opravljenega 
dela dejala varuhinja, je ena od zmag, doseženih v iztekajočem se mandatu, tudi novoustanovljeni Center 
za človekove pravice, ki je namenjen izobraževanju in promociji človekovih pravic.

Predsednik Pahor je ob prejemu poročila dejal, da je Nussdorferjeva svoje delo opravljala vestno, s 
posluhom za človeka in njegovo dostojanstvo. Številni iz ranljivih družbenih skupin, med njimi otroci, 
invalidi in Romi, so povedali, da jim je dala upanje za prihodnost, je dejal.

Novi varuh človekovih pravic je poudaril pomen spoštovanja človekovih pravic za vse, kar zanj ni floskula, 
ampak temeljno vodilo. Zagotovil je, da bo brezkompromisno opozarjal na kršitve in odločno predlagal 
rešitve. Veliko podporo v DZ pri izvolitvi na mesto varuha med drugim ocenjuje kot strinjanje vseh političnih 
strank z njegovimi stališči in vrednotami, kar je dober temelj za nadaljnje delo.

Predsednik republike mu je izrekel iskrene želje za uspešno delo. 

Velik ugled in zaupanje javnosti v delo Računskega sodišča 

Predsednik republike je 15. aprila, tokrat prvič na predstavitvi letnega poročila gostil predsednika 
Računskega sodišča Republike Slovenije Tomaža Vesela s sodelavci. 

Predsednik Računskega sodišča je ob tej priložnosti poudaril pomembnost in uveljavljenost neodvisnega 
in objektivnega delovanja vrhovne revizijske institucije v državi, kar se med drugim kaže tudi v 
nezmanjšanem prilivu pobud za izvedbo revizij. Med njimi je vedno manj anonimnih pobud in vedno več 
prošenj za svetovanje, kar vse kaže veliko zaupanje v to institucijo. 

Predsednik Računskega sodišča je predsednika republike seznanil s ključnimi izzivi na področju 
javnofinančnega poslovanja v državi. Pri tem je posebej omenil usmerjenost k revidiranju sistemskih 
rešitev na področjih, ki so pomembna za vsakodnevno življenje in delo ljudi. 

V pogovoru je bil predsednik republike seznanjen tudi s pripravo potrebnih sprememb zakona o Računskem 
sodišču, ki se mora po 25 letih delovanja bolj prilagoditi spremenjenim okoliščinam delovanja. Predsednik 
republike je ob tem izrazil zadovoljstvo ob dejstvu, da je računsko sodišče zagotovo ena od institucij 
države z velikim ugledom in zaupanjem javnosti v njeno delo, na kar kaže tudi predstavljeno poročilo. 
Sogovornika sta se dogovorila, da bo praznovanje letošnje 25. obletnice delovanja te institucije potekalo 
s posebno slovesnostjo v predsedniški palači.
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Predstavitev drugega celoletnega poročila zagovornika načela enakosti

Predsednik republike je 16. maja gostil zagovornika načela enakosti Miho Lobnika s sodelavci. Lobnik je 
predsedniku republike predstavil Letno poročilo Zagovornika načela enakosti za leto 2018, ki je drugo 
celoletno poročilo od ustanovitve zagovornika kot samostojnega državnega organa.

Miha Lobnik je v kratki predstavitvi dela dejal, da se je v zadnjem letu, predvsem pa z rebalansom za leto 
2019, Zagovornik načela enakosti finančno in kadrovsko dovolj okrepil, da je lahko začel opravljati vse 
zakonsko predpisane naloge. Poudaril je, da so pri Zagovorniku načela enakosti konec leta 2018 odpravili 
večino zaostankov in tako končali večino posamičnih primerov zatrjevane diskriminacije iz obdobja pred 
letom 2016 in takoj po ustanovitvi organa ter več kot polovico sprotnih primerov, prijavljenih leta 2018. 
Poročilo predstavlja delo, ki je bilo lani opravljeno v vseh treh osrednjih oddelkih institucije. Organ redno 

spremlja in analizira dobre evropske 
prakse, tudi zato je poročilu dodal 
prevod priporočil Evropske unije za 
delovanje organov enakosti ter dve 
posebni mednarodni poročili na področju 
etničnih manjšin in invalidnosti.

Predsednik republike se je zagovorniku 
načela enakosti zahvalil za dobro 
opravljeno delo v času od ustanovitve 
institucije do danes, kar pomeni dobre 
obete za še boljše delo vnaprej.
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Zahvala Državni volilni komisiji in vsem, ki so sodelovali pri izvedbi volitev v Evropski parlament 

7. junija 2019 je predsednik Državne volilne komisije Anton Gašper Frantar predsedniku republike izročil 
Zapisnik o ugotovitvi izida volitev poslancev iz Republike Slovenije v Evropski parlament, ki so bile 26. 
maja 2019. 

V pogovoru je predsednik Državne volilne komisije predstavil delo in izkušnje komisije pri izvedbi volitev. 
Predsednik republike je ob tem ugotovil, da so pozitivni premiki tako pri uporabi preferenčnega glasu kot 
pri udeležbi volivcev na tokratnih evropskih volitvah korak naprej pri uveljavljanju večje vloge volivcev na 
izbiro poslank in poslancev. Razveseljuje tudi podatek, da je bilo enkrat manj neveljavnih glasovnic kot 
na volitvah leta 2014. 

Predsednik republike se je ob tej priložnosti zahvalil Državni volilni komisiji in vsem številnim 
posameznikom, ki so sodelovali pri izvedbi volitev, za profesionalno in skrbno opravljeno delo. Posebej 
je izrazil hvaležnost predsedniku komisije Antonu Gašperju Frantarju, ki končuje svoj mandat na čelu 
komisije, za njegovo dolgoletno uspešno in visoko strokovno vodenje komisije, kar je nedvomno prispevalo 
k njenemu velikemu ugledu in zaupanju volivcev v njeno delo.

Zadovoljstvo ob ponovnem delovanju vodstva Komisije za preprečevanje korupcije v polni sestavi 

Predsednik Komisije za preprečevanje korupcije Boris Štefanec je 11. junija predsedniku Republike 
Slovenije Borutu Pahorju predstavil redno Letno poročilo o delu Komisije za preprečevanje korupcije za 
leto 2018. Ob predsedniku Štefanecu sta se predstavitve udeležila njegova namestnika dr. Igor Lamberger 
in mag. Uroš Novak.

Predsednik KPK je izrazil zadovoljstvo, da je senat KPK aprila 2018 z imenovanjem mag. Novaka spet 
popoln in deluje v polni sestavi. Obe področji delovanja KPK (preiskave sumov koruptivnih dejanj in 
preventiva) sta po besedah predsednika KPK dobili nov zagon, potekajo tudi številne aktivnosti za pripravo 
in sprejem kodeksov etike poslancev in državnih svetnikov, spet je zaživela ideja o prenovi Resolucije o 
preprečevanju korupcije v Republiki Sloveniji.

Predsednik Štefanec je poudaril, da je bil leta 2018 spet v ospredju trend rasti števila prijav 
lobističnih stikov. Dodal je, da se je KPK leta 2018 v večjem deležu ukvarjala s kompleksnejšimi 
prijavami, večji poudarek je namenjala obravnavi sistemskih zadev, področju javnega naročanja, 
korupcijskim tveganjem v zdravstvu, lobističnim stikom in predvsem preventivni dejavnosti.  
Kot enega od pogojev za učinkovitejše delo komisije so člani senata omenili nujnost čimprejšnje 
spremembe zakonodaje o integriteti in preprečevanju korupcije ter predstavili vsebinske poudarke, s 
katerimi komisija sodeluje pri pripravi sprememb zakona. 

Predsednik Pahor je vnovič poudaril, kako pomembno je uspešno delo komisije za stanje na področju 
korupcijskih tveganj v Sloveniji in za zaupanje javnosti v njeno delo. Pri tem je izrazil zadovoljstvo, da 
senat KPK s svojim delom izkazuje neodvisnost, ki je temeljni pogoj za učinkovit boj proti korupciji. Ob 
koncu se je članu senata KPK dr. Igorju Lambergerju ob izteku mandata iskreno zahvalil za njegovo veliko 
predanost in prispevek k delu senata KPK.

Predsednik republike prvič obiskal Informacijskega pooblaščenca

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je kot prvi predsednik republike 17. oktobra obiskal sedež 
Informacijskega pooblaščenca. 

Po ogledu prostorov je informacijska pooblaščenka Mojca Prelesnik na kratko predstavila obe področji 
delovanja Informacijskega pooblaščenca: varstvo osebnih podatkov in dostop do informacij javnega 
značaja. Dejala je, da dosedanje delovanje organa in zaupanje javnosti v njihovo delo opravičuje poslanstvo 
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Informacijskega pooblaščenca. Na to med drugim kaže tudi dejstvo, da na obeh področjih delovanja 
število prijav ves čas raste. 

V pogovoru je informacijska pooblaščenka opozorila, da Slovenija še vedno ni uskladila zakona o 
varstvu osebnih podatkov s Splošno uredbo o varstvu osebnih podatkov. Postopke na tem področju pri 
Informacijskem pooblaščencu vodijo v skladu s splošno uredbo, vendar neusklajenost zakonske ureditve 
vpliva tudi na uspešno delo Informacijskega pooblaščenca. 

Predsednik Pahor je izrazil razumevanje in podprl nadaljnja prizadevanja Informacijskega pooblaščenca, 
da pristojno ministrstvo čim prej pripravi potrebne spremembe zakonodaje s področja varstva osebnih 
podatkov. 

Predsednik republike je posebej poudaril svojo zavzetost za čim večjo transparentnost vseh postopkov, 
ki so v njegovi pristojnosti, predvsem pri predlaganju nosilcev najvišjih državnih funkcij. Izrazil je trdno 
prepričanje, da je interes javnosti, da je seznanjena s kandidaturami in postopki, pomembnejši od 
morebitnega varovanja osebnih podatkov posameznih kandidatov. Ob tem je informacijska pooblaščenka 
pozdravila delo in prizadevanja predsednika pri zavzemanju za transparentnost ob hkratnem spoštovanju 
vseh zakonskih določil. 

Informacijska pooblaščenka je na koncu poudarila, da si bodo tudi v prihodnje aktivno prizadevali za 
ohranjanje težko dosežene ravni transparentnosti javnega sektorja ter predsedniku predstavila izzive, ki 
jih na področju varstva osebnih podatkov prinašajo novi predpisi in nove tehnologije. Na obeh področjih, 
tako pri varovanju pravice dostopa do informacij javnega značaja kot pravice do varstva osebnih podatkov, 
bo njihovo glavno vodilo učinkovito varstvo in zagotavljanje pravic posameznikov.

V počastitev dneva boja proti okupatorju tradicionalno srečanje s predstavniki vodstva Zveze 
združenj borcev za vrednote narodnoosvobodilnega boja Slovenije 

26. aprila 2019, dan pred državnim praznikom dnevom upora proti okupatorju, je predsednik republike na 
pogovoru gostil delegacijo ZZB NOB pod vodstvom njenega predsednika Tita Turnška in jim ob prazniku 
iskreno čestital. Posebej so poudarili pomen zgodovinskega spomina na upor proti okupatorju sredi 
prejšnjega stoletja za obstoj in razvoj slovenskega naroda ter pomen negovanja spomina na vrednote 
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NOB. Pogovor je potekal tudi o sodelovanju pri obeleževanju pomembnih obletnic in dogodkov, ki se bodo 
zvrstili v tem letu. Predsednik Pahor je sicer naslednji dan položil venec k spomeniku OF v Rožni dolini v 
Ljubljani, zatem pa v predsedniški palači po kratkem kulturnem programu in priložnostnem nagovoru ob 
prazniku povabil obiskovalce na ogled predsedniške palače. 

V luči dobrega sodelovanja z Zvezo združenj borcev za vrednote narodnoosvobodilnega boja Slovenije 
je predsednik Pahor 16. decembra sprejel na pogovor novega predsednika ZZB NOB Marijana Križmana.

Na tradicionalnem srečanju s predstavnicami nevladnih organizacij opozorilo o nujnosti takojšnjega 
ukrepanja v spoprijemanju s podnebnimi spremembami 

Predsednik republike je 10. julija na tradicionalnem letnem pogovoru sprejel predstavnice nevladnih 
organizacij. Pogovora so se udeležile Katarina Bervar Sternad in Senka Vrbica iz Pravno-informacijskega 
centra nevladnih organizacij (PIC), Katja Podbevšek iz Greenpeacea Slovenija in Barbara Kvac iz društva 
Focus. Osrednja tema pogovora je bila tokrat, na njihovo pobudo, pripravljenost države na spoprijemanje 
s podnebnimi spremembami. Gostje so opozorile na nujnost takojšnjega ukrepanja in na potrebo za 
čimprejšnji sprejem dolgoročne podnebne strategije za Slovenijo do leta 2050 in pripravo nacionalnega 
energetskega programa do leta 2030. Predsedniku Pahorju so predstavile Nujni poziv Vladi RS, s katerim 
je široka skupina množičnih organizacij in vidnih posameznikov z različnih področij življenja in dela pozvala 
vlado, naj podnebne spremembe razume kot nacionalno krizo ter jih prioritetno in sistemsko obravnava. 
V času, ko država sprejema ključne odločitve za naslavljanje podnebnih sprememb, podporniki poziva od 
vlade pričakujejo, da z odločnim ukrepanjem in zavezujočim načrtom izpolni pravico vseh do zdravega 
življenjskega okolja. 

Predsednik republike se je strinjal, da je tej temi nujno treba posvetiti posebno pozornost na vseh področjih 
in pri vseh generacijah. Predsednik republike spoprijemanju s podnebnimi spremembami posveča posebno 
skrb, na kar kaže tudi dejstvo, da je letos gostil že dva posveta o podnebni prihodnosti. Sogovorniki so se 
strinjali, da moramo v Sloveniji strniti moči in premišljenim ukrepom nameniti osrednje mesto, tako da 
bo naša podnebna strategija dobra, uresničljiva in trajnostna.
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Stalna skrb za urejanje položaja pripadnikov romske skupnosti 

Ugotovitve lanskega posveta pri predsedniku republike o odprtih vprašanjih položaja romske skupnosti 
v Sloveniji ostajajo aktualna. Kljub formalnopravnim rešitvam in institucijam, ki se s to problematiko 
intenzivno ukvarjajo, sta položaj pripadnikov romske skupnosti in stopnja sobivanja s prebivalci lokalnih 
skupnosti na nekaterih območjih Slovenije precej slabša od siceršnjega položaja romske skupnosti v državi. 
To še posebej velja za območje romskih naselij v občinah jugovzhodne Slovenije.

Tudi letos je predsednik republike posebno pozornost namenil tem vprašanjem in se na dveh srečanjih 
seznanil z odprtimi in nerešenimi težavami položaja romske skupnosti ter zaostrovanjem odnosov s 
prebivalci lokalnih skupnosti.

Tako se je 24. aprila na pobudo predsednika Sveta romske skupnosti Jožka Horvata Muca sestal s 
predstavniki Romov. Jožek Horvat Muc je namreč predsedniku republike napisal pismo s pobudo za 
srečanje, na katerem so želeli opozoriti na povečanje nestrpnosti do pripadnikov romske skupnosti v 
Sloveniji. V pismu je Horvat izrazil zaskrbljenost in napisal, da so »na žalost Romi še vedno diskriminirana 
skupnost, nad katero se izvaja sovražni govor, rasizem, segregacija, nad katero se izvajajo različni pritiski. 
Mnogokrat pri nekaterih zadevah nismo slišani.« 

Glede na resnost ocene, ki jo je v pismu navedel gospod Horvat, je predsednik Pahor pobudo sprejel 
in sklical srečanje. Gostje so predsednika seznanili s posameznimi spoznanji in opažanji, ki kažejo 
na določeno povečanje nestrpnosti do pripadnikov romske skupnosti. Predsednik republike je spet 
poudaril, da je očitno treba okrepiti dialog med romsko skupnostjo, civilno iniciativo ter predstavniki 
lokalne in državne oblasti s ciljem izboljšati sobivanje z večinskim prebivalstvom v lokalnem okolju 
in da je hkrati pomembno zavedanje Romov, da moramo vsi ob pravicah, ki jih uživamo, prevzemati 
odgovornost za svoja ravnanja. Predsednik republike je sporočil, da bo predsednika Vlade RS seznanil 
z vsebino srečanja, ter izrazil prošnjo za pospešitev sprejemanja ukrepov, ki so v pripravi v okviru 
pristojnih služb in ministrstev vlade. 
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29. oktobra pa je predsednik republike na njihovo pobudo na pogovor sprejel predstavnike Regijske 
civilne iniciative za reševanje romske problematike. Gostje, predsednik Silvo Mesojedec in člani iniciative 
Maksimiljan Vovk, Janez Virc, Andrej Brečko in Bojan Jerak, so predsednika Pahorja seznanili z njihovo 
oceno, da je v zadnjem času zaznati resno poslabšanje odnosov med večinskim prebivalstvom in Romi v 
jugovzhodni Sloveniji. 

Menijo, da bi morale razmere poleg lokalnih zanimati tudi državne oblasti, pri čemer niso poudarili 
nobenega posamičnega ukrepa, temveč so se zavzeli za sistemsko urejanje problematike. Poudarili 
so, da želijo živeti v sožitju in zavrnili kritike, da razmere dramatizirajo ali da so do Romov nestrpni.  
 
Predsednik republike je v pogovoru spomnil, da je v začetku lanskega leta na povabilo župana Mestne 
občine Novo mesto obiskal romsko naselje Žabjak - Brezje, spomladi 2018 pa organiziral posvet o odprtih 
vprašanjih položaja romske skupnosti v jugovzhodni Sloveniji. Seznanil jih je tudi s predstavniki Romov, ki 
so opozorili na povečanje nestrpnosti do pripadnikov romske skupnosti v Sloveniji. Predstavniki regijske 
civilne iniciative so sicer pozdravili prizadevanja predsednika Pahorja, vendar so ukrepanje državnih 
oblasti ocenili za nezadostno. Predsednik republike je ob koncu pogovora povedal, da se bo o njihovih 
ocenah posvetoval s pristojnimi institucijami na ravni države in da bo po potrebi to vprašanje uvrstil na 
dnevni red srečanja štirih predsednikov, ki bo 11. decembra letos.

Tradicionalno srečanje s predstavniki neparlamentarnih strank 

Predsednik republike se v skladu z dogovorom redno srečuje tudi s predstavniki neparlamentarnih 
političnih strank. 18. februarja letos se je sestal s predstavniki neparlamentarnih političnih strank, ki so 
sodelovale na zadnjih volitvah v državni zbor. 

Tokratno srečanje je bilo v celoti namenjeno razpravi o možnih rešitvah uveljavitve odločbe Ustavnega 
sodišča glede potrebnih sprememb volilne zakonodaje. Tako predsednik republike daje možnost tudi 
neparlamentarnim strankam, da predstavijo svoja stališča. 
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Predsednik republike je navzoče seznanil z načrti in predvidenimi dejavnostmi, sprejetimi na zadnjem 
sestanku predsednika republike z vodji parlamentarnih strank in poslanskih skupin. Potekajo priprave 
strokovnih podlag za uveljavitev ustavne odločbe, prve v smeri spremembe volilnih okrajev in druge 
v smeri uveljavitve list s preferenčnim glasom. Predsednik je navzoče seznanil, da pričakuje, da 
se bo o njih prvič posvetoval s pogajalci, ki so jih določile parlamentarne stranke, v sredini marca.  
Gostje so predsedniku republike predstavili svoje poglede na to, kako bi bilo treba spremeniti volilni 
sistem, nekateri so zagovarjali večinski sistem, drugi pa so predlagali proporcionalni sistem, v katerem 
bi bila samo ena volilna enota, in sicer celotna Slovenija z listo 88 kandidatov s preferenčnim glasom. 
Pri tem so odprli številna vprašanja, povezana s statusom neparlamentarnih strank v Sloveniji. Kot je 
po srečanju izjavil predsednik: »Ko sem danes poslušal predstavnike 13 neparlamentarnih strank, sem 
pričakovano, tako kot oni, ugotovil, da so njihovi pogledi na to, kakšen bi moral biti volilni sistem, da bi 
ga razumeli kot dobrega in primernega in ne samo legitimnega in zakonitega, zelo različni.« Ob koncu 
pogovora je predsednik opozoril, da se bomo morali vsi omejiti na realne možnosti, ki jih imamo.

Projekt ustanavljanja pokrajin - zagotovitev trajnostnega in policentričnega razvoja Slovenije, ki 
bistveno prispeva k boljši kakovosti življenja ljudi

Po desetih letih od zadnjega neuspešenega predloga uvedbe pokrajin v Sloveniji in po skoraj 28 letih od 
sprejetja slovenske ustave, ki v 143. členu zapoveduje ustanovitev pokrajin, se je leta 2019 spet začel 
projekt ustanovitve pokrajin. Temeljna ideja tokratnega procesa je izvedba projekta nastanka pokrajin od 
spodaj navzgor z iskanjem političnega konsenza najprej med vsemi slovenskimi občinami. Po dogovoru 
na lanskem posvetu štirih predsednikov koordinacija projekta poteka pod okriljem Državnega sveta RS 
in v sodelovanju vseh treh reprezentativnih združenj občin, ob podpori in pokroviteljstvu predsednika 
republike. Na podlagi poziva predsednika Državnega sveta RS ter sklepa predsedstva Skupnosti občin 
Slovenije in sklepa predsedstva Združenja mestnih občin Slovenije je bila tako 13. maja ustanovljena 
posebna skupina strokovnjakov s področja lokalne samouprave in regionalnega razvoja. Skupina, v kateri 
pro bono sodeluje več kot 60 strokovnjakov, pripravlja predloge potrebne pokrajinske zakonodaje. 
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Na delovnem posvetu pri predsedniku republike 6. septembra so predsednik državnega sveta Anton 
Kovšca, predstavniki strokovne skupine in predsedniki vseh treh združenj občin preučili dotedanje priprave 
pri oblikovanju osnutkov pokrajinske zakonodaje. Dejali so, da te potekajo uspešno in strokovno dobro 
pripravljeno. Prav tako so se strinjali, da je postopek teritorialnih členitev pokrajin vsebinsko ustrezna in 
primerna osnova za nadaljnje dejavnosti na področju finančne, upravne in razvojne kapacitete bodočih 
pokrajin. 

Po oblikovanju strokovnih predlogov zakonodajnih rešitev, na podlagi katerih je bilo mogoče izmenjati 
tudi politična stališča, je predsednik republike 4. novembra gostil posvet Je nastopil čas za pokrajine v 
Sloveniji?, na katerem so se po desetih letih prvič srečali predstavniki državne politike, parlamentarnih 
strank in stroke. Sodelujoči na posvetu so izkazali naklonjenost nadaljevanju projekta ustanovitve pokrajin 
in hkrati opozorili na nekatere pomisleke in kritike konkretnih predlogov teritorialne členitve, predvsem 
pa so bila izražena pričakovanja po čimprejšnji predstavitvi rešitev glede pristojnosti in financiranja. 

Tradicionalno vsakoletno srečanje štirih predsednikov  

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 11. decembra 2019 v Predsedniški palači gostil tradicionalno, 
že šesto srečanje štirih predsednikov. Na njegovo povabilo so se srečanja udeležili predsednik državnega 
zbora mag. Dejan Židan, predsednik vlade Marjan Šarec in predsednik državnega sveta Alojz Kovšca. 
Namen srečanj, ki so postala redna in jih je uvedel predsednik Pahor leta 2014, je izmenjava stališč o tistih 
zadevah države, ki za uspešno reševanje terjajo široko politično sodelovanje in podporo. 

Na letošnjem srečanju, ki so ga vsi štirje udeleženci na novinarski konferenci ocenili kot posebej 
konstruktivno in vsebinsko pomembno, so se posvetili vprašanjem, ki zadevajo spremembe volilne 
zakonodaje, ustanovitev pokrajin, podnebno politiko in strategijo uveljavitve arbitražne razsodbe.
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Dogovor o spremembah volilne zakonodaje, ki morajo biti v skladu z odločbo ustavnega sodišča uveljavljene 
do konca prihodnjega leta, je osrednje politično vprašanje Slovenije, je poudaril predsednik republike. 
Sogovorniki so se strinjali, da se po enem letu pogovorov in pogajanj končuje priprava predloga za ukinitev 
volilnih okrajev in uvedbo relativnega prednostnega glasu kot ene od obeh možnosti uresničitve ustavne 
odločbe. Dogovorili so se, da bodo pozvali vodje poslanskih skupin, ki podpirajo to rešitev, naj uskladijo 
končni tekst novele zakona (predvsem glede povečanja spolnih kvot) in začnejo zbirati 60 glasov, s 
katerimi bodo podprli vložitev novele v parlamentarno proceduro. Tistim vodjem poslanskih skupin, ki 
podpirajo tudi drugo od obeh možnosti (spremembo meja volilnih okrajev), pa bo posredovano povabilo 
na delovno srečanje z ministrom za javno upravo, da dokončajo delo tudi na tej zakonski noveli. Poslanci 
bi tako lahko imeli v začetku prihodnjega leta v presoji obe možnosti sprememb volilne zakonodaje. 

Predsedniki so ocenili, da je bilo v enem letu opravljeno odlično delo pri pripravi predlogov pokrajinske 
zakonodaje, pri katerem je sodelovalo več kot 50 strokovnjakov. Soglašali so, da je potrebno s projektom 
nadaljevati. Pripravljena sta predlog teritorialne členitve pokrajin in podroben pregled pristojnosti pokrajin, 
ki gresta v naslednjih dveh mesecih v široko javno razpravo, predvsem na lokalni ravni. V tem času se bo 
v projekt vključila vlada oz. ministrstvo za finance, ki bo sodelovalo pri pripravi najzahtevnejšega dela, 
zakona o financiranju pokrajin. Šele ko bo ugotovljeno široko soglasje lokalnih skupnosti, bodo predlogi 
pokrajinske zakonodaje prišli pred poslance državnega zbora. 

Prav tako so predsedniki izrazili enotno podporo prizadevanjem za oblikovanje ukrepov na področju 
podnebne politike. Predsednik države je posebej poudaril, da ‘razumemo in upoštevamo odziv na 
razmere, ki se glede tega vprašanja spreminjajo v svetu in oblikujejo javno mnenje tudi pri nas’. Soglašali 
so, da je potrebno tri ključne dokumente s področja podnebne in energetske politike, ki bodo v obravnavi 
v državnem zboru v prihodnjem letu (nacionalni podnebni in energetski načrt, zakon o podnebni politiki 
in podnebna strategija Slovenije) pripraviti posebej skrbno in v razpravo o njih vključiti čim širši krog 
javnosti. Pri tem so opozorili na nekatera dejstva ter ekonomske in tehnološke danosti, ki jih je potrebno 
pri načrtovanju ukrepov upoštevati. 

Pogovor se je dotaknil tudi odločitve pravobranilca sodišča EU glede pristojnosti za odločanje o 
mednarodnem mejnem sporu po vložitvi slovenske tožbe proti Hrvaški, ki je bila javno predstavljena prav 
v času srečanja štirih predsednikov. Izrazili in poudarili so enotno stališče Slovenije, da je Arbitražno sodišče 
že določilo mejo med Slovenijo in Hrvaško in da tega ne more spremeniti nič, tudi ne stališče generalnega 
pravobranilca Sodišča EU. Slovenija bo pri implementaciji arbitražne razsodbe ostala neomajna. Hkrati 
bo še naprej vztrajala, naj državi ustanovita komisijo za demarkacijo, ki bo mejo na kopnem določila v 
skladu z razsodbo arbitražnega sodišča in tako zaključila proces. Glede tega je vladalo na srečanju popolno 
soglasje. 

Ob koncu srečanja je predsednik navzoče seznanil z opozorili o povečanju nestrpnosti in konfliktov med 
večinskim prebivalstvom in pripadniki romske skupnosti na posameznih področjih v državi, predsednik 
državnega sveta pa na potrebo po prenovi zakonodaje na področju vojnih veteranov. 
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ZUNANJA POLITIKA

MEDNARODNO OKOLJE IN ZUNANJA POLITIKA

Mednarodno okolje je leta 2019 še naprej kazalo znake nestabilnosti. Napetosti v trgovinskih odnosih 
velikih sil, ki so negativno vplivale na razvoj gospodarstva v ključnih partnericah za Slovenijo in s tem v 
naši državi, so poslabševale tudi politično zaupanje med državami. Podnebne spremembe, ki se ponekod 
že kažejo kot podnebna kriza, čedalje močneje vplivajo na ekonomsko-družbeni razvoj, pri čemer se 
krepi zavedanje, da je treba storiti več in hitreje za preprečitev najbolj negativnih scenarijev nadaljnjega 
razvoja. V ospredje tako stopata pomen znanja in tehnološkega razvoja za celovit in trajnosten družbeni 
razvoj. Številna žarišča v evropski soseščini in varnostni izzivi na širšem Bližnjem vzhodu niso premagani 
in so tudi leta 2019 prispevali k poslabševanju varnostnih razmer in vnovični krepitvi ilegalnih migrantskih 
tokov. Vse omenjeno dodatno podčrtuje potrebo po sodelovanju in ohranjanju na spoštovanju prava in 
temeljnih svoboščin temelječe mednarodne ureditve. 

Slovenija išče odgovore na te in druge izzive mednarodnega okolja v okviru skupnih prizadevanj Evropske 
unije in Nata, pa tudi samostojno. Zaradi volitev v Evropski parlament in posledične menjave vodstev 
treh ključnih institucij Evropske unije je prihajalo do zastoja v delovanju povezave. K zastoju so prispevali 
tudi zapleti v procesu odhajanja Združenega kraljestva iz EU ter nezmožnost poiskati skupne odgovore na 
migrantsko krizo. Prišlo je do zastoja širitvenega procesa. Ob vsem omenjenem se je okrepilo zavedanje 
o potrebi po okrepitvi učinkovitosti delovanja Evropske unije, čemur bo posvečena konferenca o evropski 
prihodnosti, ki bo začela delati v začetku prihodnjega leta. 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je osrednjo pozornost v letu posvetil negovanju dobrososedskih 
odnosov in vezi s ključnimi partnerji, razvoju Evropske unije in njenemu širitvenemu procesu ter podnebnim 
spremembam in z njimi povezanimi potrebami po trajnostnem razvoju.

Tudi v letu 2019 se je predsednik republike sestal s predsedniki vseh sosednjih držav. V Zagrebu se 
je 23. februarja na delovnem kosilu srečal s predsednico Republike Hrvaške Kolindo Grabar Kitarović, 28. 
marca pa v New Yorku ob robu podnebnega vrha tudi s predsednikom Madžarske Jánosom Áderjem.
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Predsednik Pahor je 12. in 13. junija uradno obiskal Republiko Avstrijo in s tem nadaljeval pogoste in redne 
stike s predsednikom te države. Predsednik Pahor je avstrijskemu predsedniku Van der Bellnu predstavil 
pobudo, da bi državi prihodnje leto skupaj obeležili 100. obletnico Koroškega plebiscita. Predsednika sta 
soglašala, da je treba obeležitev razumeti kot pogled v prihodnost ter obenem priložnost za premišljene 
stvarne in simbolne korake, ki naj povežejo oba naroda in državi. 

S predsednikom Van der Bellnom sta se pogovarjala tudi o dvostranskem sodelovanju in ga ocenila 
kot odličnega. Državi vzdržujeta reden in zelo razvejan dialog na politični ravni in na številnih delovnih 
področjih, zelo dobro poteka tudi gospodarsko sodelovanje. Republika Avstrija je prva naložbenica v 
slovensko gospodarstvo, druga glede na število turistov in tretja najpomembnejša zunanjetrgovinska 
partnerica Slovenije.

Ob robu uradnega obiska se je predsednik Pahor sestal s predstavniki slovenske manjšine v Republiki 
Avstriji, ki so dejali, da se je sodelovanje na zvezni in na deželni ravni izboljšalo, opozorili pa so na 
nekaj perečih vprašanj, predvsem na področju kulture in šolstva, kar je predsednik Pahor izpostavil tudi v 
pogovoru z avstrijskim predsednikom.

Predsednik Pahor je še naprej vzdrževal redne stike s predsednikoma Avstrije in Hrvaške tudi v formatu 
trilaterale. Srečanje treh predsednikov je tokrat gostila Hrvaška in je potekalo 4. septembra v Šibeniku. 

Predsednik Pahor se je ob robu srečanja skupine Arraiolos 10. oktobra sestal tudi s predsednikom Italijanske 
republike Sergiom Mattarello. Predsednika sta potrdila odlične odnose med državama in se dogovorila za 
skupno udeležbo na slovesnosti ob 100. obletnici požiga Narodnega doma v Trstu. 
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S tem bosta poudarila pomen na spravi in sožitju temelječe evropske ideje, ki povezuje Slovenijo in 
Italijo. Še pred tem, v začetku julija, je predsednik republike v predsedniški palači sprejel predsednika 
obeh krovnih organizacij slovenske manjšine v Italiji, ki sta ob tem posebej izpostavila vprašanje vrnitve 
Narodnega doma, in sicer ob obeleževanju 100. obletnice požiga Narodnega doma. Predsednik Pahor se 
je udeležil slovesnosti ob 99. obletnici požiga Narodnega doma 13. 7., ki so jo tokrat prvič skupaj priredile 
organizacije slovenske manjšine. V nagovoru je poudaril, kako pomembno je, da zlasti v okoliščinah, ki nas 
vse preizkušajo, ohranimo občutek za sožitje in krepimo dialog. »Pomembno je, da tudi različna stališča 
povemo strpno.« Predsednik republike je spomnil, da se je pred slovesnostjo srečal s predsednikom 
dežele Furlanije - Julijske krajine Massimilianom Fedrigo in imel z njim tvoren pogovor.

Predsednik Pahor je veliko pozornosti še naprej posvečal regiji Zahodnega Balkana. To je bilo zaradi 
zastoja širitvenega procesa Evropske unije še posebej aktualno. Odločitev Evropskega sveta, da ne določi 
datuma začetka pogajanj o članstvu s Severno Makedonijo in Albanijo državam Jugovzhodne Evrope, ki še 
niso članice EU, pa k temu stremijo, pošilja napačna sporočila. Slovenija je med tistimi članicami EU, ki še 
posebej spodbuja politiko odprtih vrat. 

Predsednik Pahor je v svojih srečanjih in govorih zato redno opozarjal, da je vprašanje širitve Evropske unije 
geopolitično vprašanje, in ne zgolj tehnično. Kot tako je bilo zapisano tudi v skupno izjavo predsednikov 
na srečanju pobude Brdo-Brijuni, ki je v sogostiteljstvu slovenskega predsednika, predsednice Republike 
Hrvaške in predsednika Albanije potekala v Tirani 8. in 9. maja 2019. Šlo je za prvi zapis take ocene. Gre 
za enotno oceno voditeljev, da bo ob dokaj verjetni zmanjšani politični volji do širitve EU naša dolžnost, 
da z bolj vizionarskim pristopom do širitve pripomoremo, da bo Evropa videla širitev na Zahodni Balkan 
kot priložnost in ne kot strah. 
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Predsednik Pahor je prizadevanja držav jugovzhodne Evrope podprl tudi ob svojih uradnih obiskih v Srbiji 
(28. in 29. 1.), Albaniji (4. 3. in 5. 3.) in Črni gori (29. 5. in 30. 5.) ter na delovnem obisku v BiH (16. 4.) 
pa tudi v okviru uradnih obiskov predsednika Republike Severne Makedonije Pendarovskega (15. 7.) in 
članov predsedstva BiH (4. in 5. 12.) v Sloveniji. O tej temi se je predsednik pogovarjal z veliko drugih 
sogovornikov iz regije ter z visokim predstavnikom BiH Valentinom Inzkom (8. 1.). Tematika širitve EU 
je bila v ospredju tudi na srečanju predsednikov držav članic Višegrajske skupine, na katerega je 3. 10. 
predsednik Češke republike Miloš Zeman kot predsedujoči V4 povabil tudi predsednika Pahorja. Sporočila 
o pomembnosti medsebojnega razumevanja in sodelovanja je posredoval tudi na 4. mednarodnem 
mladinskem forumu v Novem Sadu (23. 11.). O pomenu celovitega pristopa k regiji Zahodnega Balkana in 
nadaljevanju politike odprtih vrat se je redno pogovarjal tudi z drugimi svojimi sogovorniki. 

V teh pogovorih je predsednik republike poudarjal, da mora biti temeljno vodilo mirno reševanje sporov, 
spoštovanje mednarodnega prava in partnerjev ter ravnanje v dobri veri, pri čemer noben akter ne sme 
biti žrtev teh rešitev. Po mnenju predsednika Pahorja se bo, če bi se širitev EU na Zahodni Balkan zelo 
upočasnila, povečala možnost za konflikte v regiji. Zato je zelo pomembno, da nova Evropska komisija 
ohrani širitev na svoji agendi in razume Zahodni Balkan kot celoto - z enako politiko kot doslej ne moremo 
pričakovati drugačnih rezultatov. Ob izpolnjenih pogojih na strani kandidatk se mora tudi EU odzvati 
kredibilno in sprejeti ustrezne odločitve o napredku, saj bodo le tako zahteve in pričakovanja EU do regije 
sprejete in implementirane z ustrezno odgovornostjo. Tudi kar zadeva naslavljanje preostalih odprtih 
vprašanj je predsednik Pahor večkrat poudaril, da mora biti EU sposobna ustrezno ovrednotiti dosežene 
dogovore in sprejete kompromise.

Predsednik Pahor je leta 2019 še intenziviral sodelovanje z drugimi ključnimi partnerji. 

Zelo bogati in redni so bili stiki predsednika Pahorja s predsednikom Zvezne republike Nemčije Frank-
Walterjem Steinmeirjem. Predsednik ZRN je uradno obiskal Republiko Slovenijo 9. in 10. 5. ter s tem 
počastil praznovanje Dneva Evrope v Sloveniji. Predsednik Steinmeier se je na povabilo predsednika Pahorja 
udeležil vrha pobude tri morja 5. in 6. 6. Predsednika sta se na daljšem pogovoru ob delovnem zajtrku 
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srečala še v Berlinu 8. 11. ob priložnosti obeleževanja 30. obletnice padca Berlinskega zidu. Predsednika 
sta se na teh srečanjih pogovarjala o aktualnih vprašanjih, povezanih z Evropsko unijo, vključno z njeno 
širitvijo, ter o izzivih mednarodnega miru in varnosti. 

Predsednik Pahor je bil leta 2019 na državniškem obisku v Kraljevini Norveški (6. in 7. 11.) ter uradno 
obiskal Romunijo (14. in 15. 1.), Združeno kraljestvo Velike Britanije in Severne Irske (27. 2.–1. 3.) ter 
Švicarsko konfederacijo (18. in 19. 9.). 
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Predsednik republike je v Sloveniji na uradnih obiskih gostil tudi predsednike Republike Ciper (9. 1.), 
Republike Bolgarije (11. 3.), Republike Finske (23. 5. in 24. 5.), Republike Estonije (2. 9. in 3. 9.) in 
Republike Indije (16. 9. in 17. 9.). Državniški obisk na Norveškem in uradni obisk predsednika Indije sta 
bila zgodovinska, saj je šlo za prva tovrstna obiska na najvišji državniški ravni. 

Predsednik republike se je ob robu drugih dogodkov pogovarjal z mnogimi državniki, med drugimi s 
predsednikom Francije Macronom (ob robu žalnih slovesnosti ob smrti nekdanjega predsednika Francije 
Chiraca 30. 9.) in predsednikom vlade Japonske (ob robu ustoličenja novega japonskega cesarja (22. 10.).

 
V pogovorih s sogovorniki in nagovorih javnosti je predsednik Pahor skozi vse leto veliko pozornost posvečal 
izzivom Evropske unije in njene prihodnosti, tako v luči Brexita in migracij kot drugih aktualnih tematik, 
vključno s širitvijo povezave. V začetku leta (20. 2.) je uradno obiskal evropske institucije in se srečal s 
predsedniki Evropskega parlamenta, Sveta in Komisije, Tajanijem, Tuskom in Junckerjem, ter z visoko 
predstavnico za skupno zunanjo in varnostno politiko Frederico Mogherini. Osrednje sporočilo v pogovorih 
s temi in drugimi sogovorniki je bilo, da Slovenija podpira krepitev Evropske unije in njeno poglabljanje. 
Evropska unija je naše naravno okolje, želimo pa tudi utrjevati svoje mesto v najbolj povezanem delu 
Evropske unije. Slovenija na vsak način želi sodelovati v njenem razvoju.
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Svoja razmišljanja o prihodnosti Evropske unije je predsednik Pahor objavil v časniku New York Times ter 
jih predstavil na Atenskem forumu za demokracijo v Atenah 10. 10., na srečanju predsednikov v formatu 
Arraiolos dan pozneje ravno tako v Atenah in na konferenci ob obletnici padca železne zavese v Berlinu 
8. 11., skupaj s predsednico Estonije Kersti Kaljulaid pa tudi na otvoritvenem delu Blejskega strateškega 
foruma, 2. 9. 

14. oktobra je v predsedniški palači gostil posvet o evropski prihodnosti, ki je potrdil zavezanost Slovenije 
biti del najtesneje povezanega dela EU. 

Leta 2019 se je predsednik Pahor še aktivneje vključil v prizadevanja za uspešnejše spopadanje z izzivi 
podnebnih sprememb in trajnostnega razvoja. Udeležil se je srečanja na visoki ravni Podnebje in trajnostni 
razvoj za vse, ki je 28. 3. potekal v New Yorku, ter v ta namen na pobudo avstrijskega predsednika med 
prvimi podpisal poziv k ambicioznejšemu podnebnemu ukrepanju. V luči ambicioznejšega podnebnega 
ukrepanja je predsednik Pahor 27. junija v predsedniški palači priredil Posvet o podnebni prihodnosti 
sveta in Slovenije ter to temo vključeval v programe uradnih obiskov in pogovore s sogovorniki. 
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Tematika trajnostnega razvoja in znotraj tega krožnega gospodarstva, digitalizacije in umetne inteligence 
je bila leta 2019 pomemben element uradnih oziroma državniških obiskov predsednika v Avstriji, Švici, na 
Norveškem in na Japonskem. S poslovno-znanstvenimi dogodki ter spodbujanjem razmišljanja in uvajanja 
ukrepov o trajnostnih rešitvah je predsednik Pahor prispeval k večjemu zavedanju o tej problematiki, 
hkrati pa promoviral slovensko znanje in ustvarjalnost. 

Pomen ohranjanja in krepitve multilateralizma, še zlasti pa mednarodna varnost, sta bili ključni temi 
vseh pogovorov predsednika. O varnostnih izzivih je predsednik Pahor govoril na münchenski varnostni 
konferenci (15.–17. 2.) in na Varnostnem forumu v Budvi (31. 5.) ter na srečanju z GS Nato Stoltenbergom 
20. 2. 2019 v Bruslju pa tudi v pogovorih in na predavanju v Londonu na inštitutu Chatham House v okviru 
uradnega obiska v Združenem kraljestvu (od 27. 2. do 1. 3.). Za Slovenijo je zelo pomemben tudi vrh Nata, 
ki je 4. decembra potekal v Londonu in potrdil pomen zavezništva, ki je ravno leta 2019 doživljalo resne 
izzive za notranjo kohezivnost. Slovenija je med prvimi ratificirala protokol o pristopu Severne Makedonije 
k Natu in s tem potrdila zavezanost procesu širitve zavezništva. 

Predsednik Pahor v svojih pogovorih redno poudarja pomen in vlogo multilateralizma za stabilen mednarodni 
razvoj. O tem se je podrobneje pogovarjal z GS OZN Antoniom Gutteresom ob robu podnebnega vrha ter s 
predsednico Generalne skupščine OZN Mario Fernando Espinozo Garces, ki jo je gostil na uradnem obisku 
v Sloveniji (od 1. do 3. 9.).

Energetski varnosti, predvsem pa še boljšim infrastrukturnim povezavam je bilo namenjeno srečanje 
predsednikov držav, ki so vključene v pobudo tri morja (več v posebnem razdelku). 

Tudi leta 2019 se je predsednik Pahor vključeval v človekoljubne dejavnosti. Med drugim je po tem, 
ko je leta 2018 predsednika Pahorja, kneza Alberta in misionarja Pedra Opeko na zasebni avdienci v 
Vatikanu sprejel papež Frančišek, še naprej dejavno podpiral dejavnosti Pedra Opeke ter se skupaj z njim 
in monaškim princem Albertom II v Monaku udeležil dobrodelne večerje, ki je zbirala denarna sredstva v 
podporo nadaljnjemu delovanju misijonarja Opeke in humanitarni organizaciji Akamasoa. 
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Leto 2019 je bilo tudi v znamenju 30. obletnice demokratičnih sprememb v srednji in vzhodni Evropi v 
letu 1989 in s tem začetka uresničevanja vizije o povezani in svobodni Evropi. Slovenija je bila del teh 
tektonskih premikov, na kar je predsednik Pahor spomnil z udeležbo na V4+ na Češkem ter s svojim 
obiskom Berlina na predvečer obletnice padca Berlinskega zidu, v okviru katerega je poleg srečanja s 
predsednikom Steinmeirjem obiskal tudi spominsko obeležje ob nekdanjem Berlinskem zidu ter nagovoril 
udeležence ene od konferenc, posvečene tem dogodkom. 

Predsednik Pahor se je 27. 1. udeležil obletnice osvoboditve koncentracijskega taborišča Auschwitz, 1. 9. 
pa 80. obletnice začetka druge svetovne vojne. Tudi ob teh priložnostih je v svojih pogovorih opozarjal na 
pomen ohranjanja spomina kot opomina, da se strahote druge svetovne vojne ne ponovijo. 

Predsednik Pahor je svoje poglede na mednarodno okolje in slovensko zunanjo politiko med drugim 
predstavil na posvetu slovenske diplomacije. Predsednik Pahor se je v svojem nagovoru zahvalil 
veleposlanicam in veleposlanikom ter visokim predstavnikom Ministrstva za zunanje zadeve za njihovo 
delo. Spregovoril je o osrednjih ciljih slovenske zunanje politike in najprej izpostavil pomen varnosti. 
Poudaril je, da si želimo krepiti vpliv in ugled Slovenije v Evropi in svetu, jo uveljaviti kot varno državo, 
politično stabilno in gospodarsko napredno, v katero se splača politično in gospodarsko investirati in ki je 
verodostojna partnerica.



31

Glede mednarodnih razmer je predsednik Pahor ocenil, da so manj predvidljive in manj varne, kot so bile, 
zaznamuje pa jih povečan dvom v multilateralizem in vračanje tradicionalnih geopolitik. Ni mogoče reči, 
kako se bodo razmere spreminjale. Ne glede na to mora Slovenija okrepiti proces notranje institucionalne 
konsolidacije ter nadaljevati s procesi gospodarske in socialne krepitve, vključno s posodobitvijo sistema 
nacionalne varnosti. Po predsednikovih besedah mora biti Slovenija v prihodnjih petih ali desetih letih 
pripravljena tudi na večje morebitne politične ali gospodarske strese, zato mora delati na obeh ravneh  
na notranjepolitični utrditvi in na krepitvi zunanjepolitične vloge, ugleda in verodostojnosti.«

»Pri vseh naših partnerjih, pa naj gre za sosednje države, zavezniške države, velesile ali manjše države, 
za države, s katerimi se bolj ali manj strinjamo in s katerimi sodelujemo – pri vseh iščimo in poudarjajmo 
in krepimo tisto, kar nas povezuje. Pametno, modro rešujmo razlike ali probleme med nami,« je poudaril 
predsednik. Na tem področju nas čaka še veliko dela in vsi se moramo potruditi in graditi za skupno dobro, 
je še dodal predsednik Pahor.

»Princip krepitve tistega, kar povezuje, pa velja še zlasti za sosednje države,« je povedal predsednik 
republike. »Treba je graditi mostove prijateljstva, sožitja, zaupanja in medsebojnega odnosa,« 
je še dejal in dodal, da dobri in prijateljski odnosi s sosedi niso izraz naše šibkosti, ampak moči. 
Predsednik Pahor je nadaljeval, da je EU za Slovenijo življenjskega pomena, saj se znotraj EU lahko 
razvijamo bolje, hitreje in varneje, kot bi se sicer. Zato si moramo še naprej prizadevati za okrepljeno 
sodelovanje med državami članicami EU in ne glede na rezultat evropskih volitev delovati za okrepljeno 
sodelovanje med državami članicami EU. »Mislim, da ostaja povsem legitimno naše stremljenje, da smo 
v krogu najbolj povezanih držav,« je povedal.

Glede Hrvaške in arbitražne razsodbe je predsednik Pahor dejal, da moramo tudi s to sosedo najti tisto, 
kar nas povezuje in kar krepi medsebojno zaupanje in spoštovanje. Povedal je, da je spor v osnovi rešen, 
saj je meja določena, čas in okoliščine pa delajo za Slovenijo, saj bo meja prej ali slej tudi uveljavljena. 
Dodal je, da moramo delovati modro in potrpežljivo ter se zavzel za krepitev prijateljstva, saj se tudi naša 
varnost začne pri sosedih. 

Kot pomembno nalogo zunanje politike Slovenije je predsednik Pahor navedel zavzemanje za integracijo 
držav Zahodnega Balkana v evroatlantske povezave. Ob tem je spomnil na vrh voditeljev držav Brdo 
Brijuni, ki bo 8. in 9. maja 2019 v Tirani, ter izrazil željo, da bi EU prepoznala, da je širitev na Zahodni 
Balkan geopolitično vprašanje. Slovenija ima priložnost in odgovornost, da državam Zahodnega Balkana 
pri njihovih evroatlantskih ambicijah pomaga, je dejal.

Predsednik republike je v govoru ocenil tudi naše odnose z ZDA, Rusijo in Kitajsko; z vsemi tremi želimo 
krepiti vsestranske odnose, a najbolj to velja za ZDA, ki so tudi naš partner in zaveznik.

Svoj nagovor je predsednik Pahor sklenil s predstavitvijo najpomembnejših vidikov srečanja vrha pobude 
Tri morja, ki bo potekal 5. in 6. junija 2019 v Ljubljani, ter izrazil prepričanje, da si Slovenija z gostiteljstvom 
vrha lahko še okrepi mednarodni ugled.«
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Vrh pobude Tri morja v Sloveniji, eno od največjih politično-poslovnih srečanj v zgodovini Slovenije

Osrednji zunanjepolitični dogodek leta 2019 je bil vrh pobude Tri morja, katerega gostitelj je bil predsednik 
Republike Slovenije Borut Pahor. Vrh voditeljev pobude je potekal 5. in 6. junija 2019 v Ljubljani in na Brdu 
pri Kranju. 

Pobuda Tri morja predstavlja letno srečanje voditeljev dvanajstih držav članic Evropske unije, ki sodelujejo v 
pobudi (Avstrija, Bolgarija, Češka, Estonija, Hrvaška, Latvija, Litva, Madžarska, Poljska, Romunija, Slovaška, 
Slovenija), ter visokih predstavnikov Evropske komisije, vlade Združenih držav Amerike in drugih.

Upoštevajoč, da je ob srečanju voditeljev potekal tudi poslovni forum, je bil vrh pobude Tri morja eno od 
največjih politično-poslovnih srečanj v Sloveniji nasploh, ki je izstopalo tako po politični kakovosti kot po 
številčnosti prisotnih visokih gostov in drugih udeležencev.

Predsednikovo vabilo na vrh pobude Tri morja je sprejelo devet predsednikov držav pobude: predsednica 
Republike Litve Dalia Grybauskaitė, predsednik Češke republike Miloš Zeman, predsednik Romunije Klaus 
Werner Iohannis, predsednica Republike Hrvaške Kolinda Grabar Kitarović, predsednik Republike Latvije 
Raimonds Vējonis, predsednik Republike Poljske Andrzej Duda, predsednica Republike Estonije Kersti 
Kaljulaid, predsednik Republike Bolgarije Rumen Radev in predsednik Zvezne republike Nemčije Frank-
Walter Steinmeier. Srečanja voditeljev so se udeležili tudi predsednik Evropske komisije Jean-Claude 
Juncker, minister za zunanje zadeve in trgovino Madžarske Péter Szijjártó, minister za finance Slovaške 
republike Ladislav Kamenický in minister za energetiko Združenih držav Amerike Rick Perry.

Nadalje se je politično-poslovnega srečanja udeležilo šestnajst ministrov, dvanajst državnih sekretarjev, trije 
visoki predstavniki mednarodnih organizacij (evropska komisarka, podpredsednik Evropske investicijske 
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banke, podpredsednik Evropske banke za obnovo in razvoj), šestnajst visokih predstavnikov gospodarskih 
zbornic, sedem visokih predstavnikov razvojnih bank in drugi. Poslovnega foruma, ki je potekal vzporedno 
s predsedniškim srečanjem, se je udeležilo več kot 500 predstavnikov gospodarstva iz 44 držav.

Predsednik Pahor in pobuda Tri morja do zdaj

Predsednik republike se je srečanj pobude Tri morja udeleževal od njenega ustanovnega srečanja 
v Dubrovniku leta 2016, drugega srečanja v Varšavi leta 2017 in tretjega v Bukarešti leta 2018. Kot 
je dejal predsednik Pahor, nastanek te pobude spada v čas ohladitve odnosov med Evropsko unijo in 
Rusko federacijo, zato je bila pobuda ob ustanovitvi osredotočena predvsem na zmanjšanje energetske 
odvisnosti Srednje in Vzhodne Evrope od Ruske federacije. Podobno je bilo tudi na drugem srečanju v 
Varšavi, v Bukarešti pa so voditelji sodelujočih držav začeli razpravo o nadaljnji smeri, kar je naznanila tudi 
organizacija prvega poslovnega foruma pobude Tri morja.

Predsednik republike je pojasnil, da je Slovenija z organizacijo in vsebino četrtega vrha želela pobudi dati 
svež značaj in zagon. Njena posebnost je, da utrjuje politično-posloven značaj, da se tradicionalno vabi 
na zasedanje predsednika Evropske komisije, da je poleg voditeljev držav iz Srednje in Vzhodne Evrope 
lahko vabljen tudi voditelj katere druge države iz EU. Pobuda Tri morja tako postopoma postaja eno od 
pomembnih orodij za spodbujanje vsestranskega razvoja v tem delu Evropske unije, za enakovredno 
vpetost tega dela v Evropsko unijo (zlasti v energetskem in infrastrukturnem smislu) ter izkazano 
naklonjenost transatlantskemu sodelovanju. »V tem smislu sicer ohranja in celo krepi regionalni pečat, 
toda zelo vpet v Evropsko unijo, in ohranja transatlantsko razsežnost,« je dejal predsednik Pahor.

Sredi februarja 2019 je predsednik Pahor o vrhu pobude Tri morja v Sloveniji spregovoril tudi na znameniti 
münchenski varnostni konferenci, kjer je nastopil v pogovoru z naslovom The Three Seas Initiative: Central 
Europe's Answer to Great Power Competition? Namen razprave je bil oceniti doseženo v dosedanjem 
razvoju pobude in pogled naprej v smislu priprav na vrh pobude Tri morja v Sloveniji. »Pri pobudi Tri morja 
je treba razumeti, da je pobuda še v razvoju. V Sloveniji bo šele četrto zasedanje. Vendar se mi zdi kot 
gostitelju vredno vložiti maksimalen napor v odlično pripravo obeh dogodkov in dati iniciativi priložnost, 
da se razvija naprej,« je na konferenci dejal predsednik Pahor in svoja prizadevanja pojasnil v kontekstu 
svojega trdnega prepričanja v povezovanje in poglabljanje sodelovanja med vsemi državami članicami 
EU. »Kot privrženec močne in združene Evrope pobudo vidim kot oporo in ne kot prepreko vseevropskemu 
sodelovanju,« je poudaril.



34

Junijsko dvodnevno srečanje voditeljev pobude Tri morja v Sloveniji

Predsedniški program dvodnevnega vrha pobude Tri morja je otvoril predsedniški panel, ki ga je vodil 
predsednik republike Borut Pahor. Predsedniški panel, ki je bil osrednji del otvoritvenega dne poslovnega 
foruma, je naslovil geopolitični izzivi za EU med Baltikom, Jadranom in Črnim morjem, svoje poglede 
pa so poleg slovenskega predsednika Pahorja predstavili bolgarski predsednik Rumen Radev, hrvaška 
predsednica Kolinda Grabar Kitarović, češki predsednik Miloš Zeman, estonska predsednica Kersti Kaljulaid, 
poljski predsednik Andrzej Duda, madžarski minister Szijjártó in ameriški minister Rick Perry.

Ob zaključku prvega dne je predsednik Pahor v predsedniški palači priredil slovesno večerjo. V zdravici 
je predsednik republike izrazil neizmerno čast, osebno in narodovo, da je vrh pobude Tri morja potekal v 
Sloveniji. Zahvalil se je voditeljem pobude, da so Sloveniji zaupali organizacijo tega pomembnega srečanja 
in poudaril pomen skupnih prizadevanj za uspešno prihodnost. »Ko pravim skupaj, imam v mislih tri 
razsežnosti te povezanosti. Prvič, med nami samimi. Drugič, naše povezanosti v okviru Evropske unije. In 
tretjič, naše transatlantske povezanosti, v katero želimo verjeti kljub nekaterim aktualnim razhajanjem,« 
je dejal predsednik Republike in poudaril velika pričakovanja držav pobude glede nadaljnjega dela nove 
sestave Evropske komisije in parlamenta, zlasti na področju energetike, prometa in digitalne povezanosti, 
vse v okviru trajnostnega razvoja. »Evropska unija, naša skupna domovina, je najprej in predvsem projekt 
miru in varnosti. Velika večina nas in naših držav pa skoraj 30 let po padcu Berlinskega zidu še posebej 
razume pomen demokracije, človekovih pravic in vladavine prava,« je s sporočilom miru in sožitja zdravico 
sklenil predsednik Pahor.

Litvanski predsednici Dalii Gyrbauskaitė je kot predsednici, ki je najdlje na tem položaju, pripadla čast, da 
goste na večerji nagovori v imenu voditeljev pobude Tri morja in visokih gostov vrha v Sloveniji. Obenem 
je estonska predsednica Kersti Kaljulaid sporočila, da bo naslednji, peti vrh pobude Tri morja, potekal v 
Talinu, in prisotne povabila k snidenju čez eno leto. 

Dvodnevni vrh pobude Tri morja se je sklenil na Brdu pri Kranju, kjer je predsednik Pahor dopoldan 
vodil plenarno zasedanje voditeljev, zatem pa je skupaj z dosedanjimi gostitelji vrha pobude – hrvaško 
predsednico, poljskim in romunskim predsednikom – in predsednikom Evropske komisije Junckerjem 
predstavil rezultate pogovorov in Skupno deklaracijo četrtega vrha pobude Tri morja.
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Vrh pobude Tri morja priložnost za krepitev dvostranskih odnosov

Ob robu politično-poslovnega vrha pobude Tri morja je gostitelj, predsednik republike Borut Pahor, opravil 
tudi več dvostranskih pogovorov. Sprejel je ministra za energetiko Združenih držav Amerike Ricka Perryja, 
s katerim sta spregovorila o nekaterih poudarkih slovenskega predsedovanja tej pobudi, ki ohranja 
transatlantsko razsežnost. Dejala sta, da je srečanje pomembno tudi zaradi diverzifikacije energetskih 
virov, in se strinjala, da je treba vse gledati v luči varovanja okolja. 

V sklopu predsedniškega vrha pobude Tri morja se je predsednik republike sestal tudi s predsednikom 
Republike Latvije Raimondsom Vējonisom, ki se mu je tedaj ravno iztekal mandat. Predsednika sta si ob 
tej priložnosti izmenjala državni odlikovanji.

Predsednik Pahor je sprejel tudi predsednika Republike Poljske Andrzeja Dudo, s katerim sta po 
dvostranskem srečanju skupaj odprla razstavo v spomin 180. obletnice smrti Emila Korytka, mladega 
poljskega izgnanca, ki ga je s slovenskim okoljem zbližala prav kultura. 

Vrh pobude Tri morja kot priložnost za promocijo in prepoznavnost slovenske odličnosti

Vrh pobude Tri morja pa je bil tudi odlična in dragocena priložnost za promocijo in prepoznavnost Slovenije 
ter naše odličnosti, čemur smo v Uradu predsednika Republike Slovenije posvetili posebno pozornost. V 
sodelovanju s Protokolom Republike Slovenije smo izbrali protokolarna darila, ki so odražala slovensko 
inovativnost; posvečena so bila simbolu narave in vode, najpomembnejšega življenjskega elementa, 
simbolično povezanega tudi z vsebino srečanja in pobude Tri morja.

Predsedniki so prejeli Flow – steklenico s kozarcem za vodo priznane slovenske oblikovalke stekla Tanje 
Pak, ki je bila za set Flow nagrajena s prestižno nagrado red dot design award 2009. 

Člani uradnih delegacij so prejeli steklenico Diabolo, preprosto steklenico čistih linij, izdelano v Steklarni 
Hrastnik, ob tem pa še dva tehnološko inovativna slovenska izdelka: Ullo, pametni opomnik za redno 
pitje vode, ki so ga razvili v podjetju Ulla Labs iz Ljubljane, ter Chipolo, pametni iskalnik predmetov, ki 
so ga razvili v istoimenskem podjetju iz Hrastnika. Kot simbolno pozornost so člani uradnih delegacij in 
spremstva prejeli še Sprout, svinčnik, ki raste in nosi zanimivo sporočilo: »Ste, kar posadite.« Svinčnik je 
vseboval ekološko pridelana semena sončnice in nageljna, ki po uporabi svinčnika vzkalijo.

Z namenom izkazati posebno in dih jemajočo dobrodošlico v Sloveniji je predsednik Pahor k sodelovanju 
v uradni pozdravni slovesnosti povabil ženski pevski zbor Carmen Manet in akrobatsko skupino Dunking 
Devils, svetovne prvake in pomembne glasnike Slovenije, ki so ime naše domovine ponesli v svet in ga 
tam s svojimi dosežki uspešno uveljavili. Evrovizijski zbor leta 2017 in vodilna akrobatska skupina v svetu 
sta med drugim tudi prejemnika jabolka navdiha, posebnega priznanja predsednika republike Boruta 
Pahorja za izjemne dosežke izjemnih posameznikov in skupin, ki so s svojim delovanjem in dosežki 
dragocen navdih mladim in družbi doma in po svetu.
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Klop prijateljstva

Ob uradnih obiskih predsednikov držav, ki jih gosti predsednik Republike Slovenije Borut Pahor, se je na 
pobudo predsednika Pahorja uveljavil poseben element programa – odkritje klopi prijateljstva. Gre za 
trajen spomin na srečanja s pomembnimi državniki, ki so obiskali Slovenijo in s tem prispevali h krepitvi 
dvostranskih odnosov med državama. 

Od začetka mandata predsednika republike Boruta Pahorja so t. i. predsedniške klopi prijateljstva postale 
vse bolj prepoznavne in priljubljene. Mimoidočih ne spominjajo le na obisk tujega državnika ali jim 
ponujajo počitek, temveč jih v simbolnem pomenu pravzaprav spodbujajo k razmisleku o vrednotah, kot 
so prijateljstvo, mir, sožitje in medsebojno spoštovanje.

Leta 2019 se je štirinajstim spominskim klopem pridružilo še šest klopi prijateljstva. Skupaj je na različnih 
krajih po Sloveniji tako že dvajset (20) spominskih klopi.

Ob uradnem obisku predsednika Republike Ciper Nicosa Anastasiadesa sta prvi dami, Tanja Pečar in Andri 
Anastasiades, klop prijateljstva odkrili v Izoli na promenadi, ki vodi k znamenitemu svetilniku. Postavitev 
klopi nosi sporočilo zavezanosti miru, saj ima Izola enako kot Ciper v svojem grbu golobico z oljčno vejico 
simbol miru.

Ko je bil na uradnem obisku v Sloveniji predsednik Republike Finske Sauli Niinistö, sta z gostiteljem 
predsednikom Pahorjem obiskala dolino skakalnic v Planici, kjer sta odkrila klop prijateljstva, ki bo 
spominjala tudi na številne uspehe, ki so jih finski tekmovalci dosegli pri nas. Leta 1994 je na primer na 
13. svetovnem prvenstvu v smučarskih poletih v Planici finski čudežni deček Toni Nieminen poletel 203 
metre in se v zgodovino zapisal kot prvi človek, ki je preletel mejo 200 metrov in pri tem obstal na nogah.
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Klop prijateljstva ob uradnem obisku predsednika Republike Severne Makedonije Steva Pendarovskega 
sta prav tako odkrili prvi dami, Tanja Pečar in Elizabeta Gjorgievska. Klop stoji v Arheološkem parku 
Panorama v Občini Ptuj, ki s pobrateno Občino Ohrid neguje razumevanje in prijateljstvo med prebivalci 
obeh mest in držav.

V spomin na uradni obisk predsednice Republike Estonije Kersti Kaljulaid sta skupaj s predsednikom 
Pahorjem odkrila »pametno« klop prijateljstva na Srednji šoli za lesarstvo v Škofji Loki, ki jo je izdelal dijak 
Anže Fabijan v šolskem letu 2018/2019 v okviru projekta dnevi evropske kulturne dediščine na temo Kjer 
preteklost sreča prihodnost. 
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Klop prijateljstva ob uradnem obisku predsednika Republike Indije Rama Natha Kovinda stoji v Parku 
prijateljstva pred sedežem Mednarodnega centra za promocijo podjetjih (ICPE), ki simbolizira dobro 
sodelovanje med državama.

Klop prijateljstva, ki stoji na Kongresnem trgu v Ljubljani nasproti Spomenika vsem žrtvam vojn in z 
vojnami povezanim žrtvam, so odkrili ob priložnosti uradnega obiska predsedstva Bosne in Hercegovine 
Željka Komšića, predsedujočega predsedstvu, in članov predsedstva Šefika Džaferovića in Milorada Dodika.
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VRHOVNI POVELJNIK OBRAMBNIH SIL

PODROČJE NACIONALNE VARNOSTI, OBRAMBE IN VOJAŠKE TRADICIJE

Nacionalna varnost

Ob obisku mednarodnih institucij v Bruslju se je predsednik republike Slovenije na delovnem srečanju 20. 
februarja sestal z generalnim sekretarjem Severnoatlantskega zavezništva Jensem Stoltenbergom. 
Sogovornika sta izmenjale poglede na stanje in prihodnost zavezništva, na trenutne in prihodnje grožnje 
in tveganja ter na potekajoče operacije zavezništva in delitve bremen znotraj njega. V pogovoru sta se 
osredotočila tudi na stanje na Zahodnem Balkanu ter na pomen sprejema Črne gore in Severne Makedonije 
v zavezništvo. 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 20. marca udeležil prireditve ob 15. obletnici vstopa 
Republike Slovenije v zvezo NATO, kjer je bil tudi slavnostni govornik. Pred prireditvijo se je srečal z 
nekdanjim generalnim sekretarjem zveze NATO lordom Georgeom Robertsonom. 

Govor predsednika republike:

»Visoki gostje, 

dame in gospodje. 

Letos spomladi obeležujemo 15. obletnico vstopa Slovenije v Evropsko unijo in zvezo NATO. Slovenija je 
postala članica zveze NATO 29. marca 2004, dober mesec dni kasneje, 1. maja istega leta, pa tudi članica 
Evropske unije. 

Hkratnost vstopa Slovenije v Evropsko unijo in zvezo NATO je imela in ohranja simbolen in stvaren značaj.  
Prvič zato, ker je bil referendum o vstopu v Evropsko unijo in zvezo NATO sočasno, istega dne, 23. marca 
leto prej. 
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In drugič zato, ker je večina naših državljanov vključitev v EU in zvezo NATO razumela kot dve odločitvi o 
skoraj istem vprašanju – ali naj Slovenija postane strateško – politično, gospodarsko, socialno in vojaško - 
del t. i. zahodnega sveta. 

Če je bila odločitev za vstop v Evropsko unijo domala soglasna, je bila odločitev za vstop v zvezo NATO 
sicer izjemno prepričljiva, dvotretjinska, vendar manjša od podpore za EU. 

Takrat in danes je bilo v delu slovenske javnosti prisotno prepričanje, da naša t. i. zahodna identiteta ne bo 
ogrožena, če bomo ostali vojaško nevtralni oz. izvzeti iz vojaškega sodelovanja večine držav zahodnega 
sveta. 

Vendar je bilo zgodovinsko dejstvo, da so se prav vse države srednje in vzhodne Evrope, ki so se 
potegovale za članstvo v Evropski uniji, potegovale tudi za članstvo v zvezi NATO, med njimi tudi 
Slovenija.  
Zakaj?  
Zato, ker je bilo v zelo zgoščenem zgodovinskem dogajanju v 90. letih prejšnjega stoletja in na 
prelomu novega tisočletja - po padcu komunizma in železne zavese, po osamosvojitvi ter ustanovitvi 
demokratičnih suverenih držav v Centralni in Vzhodni Evropi - potrebno hitro, strateško in razumljivo 
geopolitično umeščanje tega dela t. i. Nove Evrope. 

Te države so imele različno novejšo zgodovino. Bodisi pred tem niso bile vse članice Varšavskega pakta 
ali pa niso bile samostojne države. 

Toda vsem je bilo skupno, da smo v zvezi NATO videli najbolj logično, najbolj smotrno in najbolj prepričljivo 
dolgoročno zagotovitev naše varnosti in naše ustrezno dolgoročno geopolitično umestitev v evropski in 
svetovni politiki. 

Tudi Slovenija. Tako je, z določenimi odtenki, pravzaprav tudi danes. 

Dame in gospodje, 

ne glede na sedanje polemične tone o članstvu v zvezi NATO ali o njeni spreminjajoči se naravi, za 
Slovenijo in druge države članice velja, da je zveza NATO najboljši odgovor na vprašanje o zagotovitvi 
nacionalne varnosti. 

70 let od ustanovitve zveze NATO in 15 let od vstopa Slovenije v to politično vojaško zavezništvo 
NATO ohranja svoje temeljno poslanstvo. Zagotavlja visoko raven kolektivne varnosti držav članic.  
V bistvu je za sodobno mednarodno skupnost impresivno, da se ta vojaško politična zveza ohranja in 
celo krepi skoraj tričetrt stoletja. To pomeni, da je v njenih vrednostnih temeljih nekaj več od ozkega 
zagotavljanja visoke ravni nacionalne varnosti. 

Gre za zavezništvo, ki po 2. svetovni vojni ni branilo samo suverenosti in kolektivne varnosti držav članic, 
temveč je v svojih političnih razsežnostih zagotavljalo krepitev demokracije, človekovih pravic, vladavine 
prava in svobode nasploh. 

Zato je bilo po demokratičnih spremembah v začetku 90. let v državah Centralne in Vzhodne Evrope tudi 
tako privlačno. 

Še danes za države v demokratični ali osamosvojitveni tranziciji v Evropi ostaja članstvo v zvezi NATO eden 
glavnih strateških ciljev. Gre za države na vzhodu in jugovzhodu Evrope. 

Rad bi izrazil priznanje zvezi NATO, da dobro razume potrebe svoje širitve v države Zahodnega Balkana. 
Članstvo Črne gore in skorajšnji vstop Severne Makedonije sta dobra obeta za večjo geopolitično stabilnost 
tega sicer zelo občutljivega in ranljivega dela evropske celine. Sposobnost za širitev zveze NATO je njena 
velika odlika. 
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Nekaj te pragmatičnosti in širše politične presoje bi si želel tudi pri širitvi Evropske unije v ta del Evrope. 
Razumem, da so glede tega standardi in pogoji drugačni in zahtevnejši. 

Vendar se bo zgodovinsko izkazalo, da bo Evropska unija pripomogla k zagotovitvi miru, varnosti in blaginje 
tega dela Evrope le, če bo tudi ona razumela širitev v ta del kot eminentno političen, celo geopolitični 
projekt in ne ozko procesni oz. birokratski, odvisen le od dlakocepskega izpolnjevanja kriterijev za članstvo. 

Dame in gospodje, 

zveza NATO pa se v zadnjem času srečuje tudi s problemi, ki odsevajo spremembe v širši svetovni politiki. 
Gre za proces zmanjševanja zaupanja v multilateralizem nasploh in vračanje tradicionalne geopolitike. 

Ilustracija tega procesa je tudi zaskrbljujoč slabši odnos med Združenimi državami Amerike in evropskimi 
državami članicami. 

Rezultat tega je razmišljanje o krepkejšem evropskem varnostnem in tudi vojaškem sodelovanju.  
Zaenkrat je glede tega zmagala politična modrost in evropske države razmišljajo o poglobljenem vojaškem 
in varnostnem sodelovanju na način, ki ga je mogoče razumeti kot krepitev evropskega stebra zveze 
NATO. 

Še pred pojavom dvomov v multilateralizem je Evropska unija razmišljala o ukrepih in politikah za 
poenotenje svoje varnostne politike. 

Zato vsi razumemo, da je treba dolgoročno razmišljati o krepitvi lastne, evropske obrambne moči.  
Mislim, da je treba po tej poti nadaljevati, hkrati pa si je treba vselej prizadevati za zavezništvo in tesno 
sodelovanje z Združenimi državami Amerike. 

Dame in gospodje, 

zveza NATO je na koncu vendarle vojaško zavezništvo in brez medsebojnega zaupanja in tvornega 
vsestranskega sodelovanja ne gre. Zato je zaupanje znotraj zavezništva treba ohranjati, kar je odgovornost 
vseh zaveznikov in vsake zaveznice posebej. 

V zadnjem času se pogosteje omenja izpolnjevanje zaveze o namenjanju dveh odstotkov BDP-ja 
držav članic za obrambne namene. To je legitimno pričakovanje, saj je bilo tako soglasno sklenjeno.  
 
Na svojih dveh zadnjih obiskih na sedežu zveze NATO v Bruslju sem poudaril, da mora biti zveza NATO 
pri pričakovanju izpolnjevanja teh obvez dovolj razumna, da se v nekaterih državah članicah ne bi utrdilo 
prepričanje, da namenjajo večji delež sredstev za obrambo samo zaradi zahtev zveze NATO, temveč zato, 
ker je to skupen interes članic. 

Svet se spreminja, postaja manj varen in bolj nepredvidljiv. V varnost je treba vlagati, tudi finančno. 
Slovenija se tega zaveda. Do leta 2024 bo zato za obrambne namene namenila 1,5 % BDP-ja, kar pomeni 
v zadnjih letih bistveno povečanje. 

Ko gre za povečanje sredstev za obrambne namene, je jasno, da nam prav zavezništvo omogoča, da ne 
podvajamo vlaganj, temveč si, kolikor je to mogoče, varnostna znanja in orodja medsebojno delimo in s 
tem zmanjšujemo stroške za obrambo. 

Na drugi strani pa to zahteva in omogoča tudi večjo specializacijo, seveda ne na račun ključnih 
obrambnih zmogljivosti države. S tega vidika je tako za Slovenijo kot za druge države torej 
zelo pomembno, da se lahko dolgoročno zanese na uspešno in trdno prihodnost zveze NATO 
in temu prilagodi tudi smotrno porabo povečanih proračunskih sredstev za lastno obrambo.  
Na vrhu zveze NATO v Walesu, Varšavi in Bruslju smo potrdili našo zavezanost ključnim nalogam; kolektivni 
obrambi, kriznemu upravljanju ter kooperativni varnosti. 
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Skupaj smo se odločili za bistveno transformacijo zavezništva, usmerjenega predvsem v izboljšanje naše 
odvračalne in obrambne drže, temelječe na 360-stopinjskem pristopu. 

Slovenija bo po svojih najboljših močeh sodelovala v skupnih operacijah za ohranitev ali okrepitev 
svetovnega miru. V dvajsetih letih je v operacijah in misijah zavezništva sodelovalo več kot 10.000 
pripadnikov Slovenske vojske. 

Ne glede na relativno nizke letne ocene Generalštaba Slovenske vojske o njeni pripravljenosti v vseh 
teh letih in v vseh teh operacijah oprema in pripravljenost naših pripadnikov nista bili oviri za odlično 
opravljeno delo. 

Njihova profesionalna usposobljenost in zavzetost za izpolnjevanje nalog je bila in ostaja 
vredna odkritega občudovanja slovenske javnosti, držav, kjer je delovala, in zavezniških držav.  
Udeležba Slovenske vojske v misijah in operacijah po svetu je krepko pripomogla k ugledu Slovenije v 
mednarodni skupnosti. 

Mislim, da ima zveza NATO enako močne razloge za nadaljnji uspešni razvoj, kot jih je imela za svoj nastanek.  
T. i. zahodni svet se tudi v varnostnem in vojaškem smislu sooča z novimi izzivi. Vznikajo nove svetovne 
vojaške supersile, ki za razliko od zahodnega sveta ne delijo vrednot demokracije in vladavine prava in 
človekovih pravic. 

Ker postajajo to hkrati tudi tehnološki svetovni velikani, je jasno, da se digitalna revolucija seli 
tudi v neposredno vojaško sfero, če o novih razsežnostih varnostnih tveganj sploh ne govorimo.  
V tem smislu se mi zdi zveza NATO za cel ta zahodni svet, za Slovenijo kot njegov del, pa tudi za 
ohranjanje in krepitev svetovnega miru in rešitev problemov po mirni poti, nenadomestljivega pomena.  
 
Slovenija torej obeležuje 15. obletnico vstopa v zvezo NATO z utemeljenim občutkom, da se je pred 
15 leti odločila prav in si bo po svojih močeh prizadevala, da se bodo naša visoka pričakovanja glede 
zagotavljanja nacionalne in kolektivne varnosti izpolnjevala tudi v prihodnje.«

Predsednik republike se je 9. aprila udeležil seje Sveta za nacionalno varnost (posvetovalnega organa 
vlade, ki ga vodi predsednik vlade), namenjene vprašanjem arbitraže ter prisluškovanja slovenski agentki 
in arbitru mednarodne arbitraže. Predsednik republike je konec novembra predsedniku vlade predlagal 
sklic seje sveta na temo demokratičnega nadzora nad obveščevalnimi službami, vendar je predsedujoči 
svetu sklic seje zavrnil.

Ob povečanem številu vstopa ilegalnih migrantov na območje države in povečanem vznemirjenju 
prebivalcev ob meji je predsednik republike 19. junija na delovni pogovor o migrantski problematiki 
sprejel predstavnike civilnih iniciativ Ilirske Bistrice, Bele krajine in Škofij.

Predsednik republike Slovenije se je 18. oktobra v Postojni udeležil Bogatajevih dnevov zaščite in 
reševanja.
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Obramba

Minister za obrambo Karl Erjavec in načelnica Generalštaba Slovenske vojske generalmajorka Alenka 
Ermenc sta 5. aprila predsedniku republike in vrhovnemu poveljniku obrambnih sil Borutu Pahorju 
predstavila Letno poročilo o pripravljenosti Slovenske vojske za leto 2018. Po predstavitvi Letnega 
poročila o pripravljenosti Slovenske vojske so predsednik republike in vrhovni poveljnik obrambnih sil 
Borut Pahor, minister za obrambo Karl Erjavec in načelnica Generalštaba Slovenske vojske generalmajorka 
Alenka Ermenc podali izjavo za javnost. 

Izjava predsednika Republike Slovenije:

»V skladu z zakonom sem danes kot predsednik republike in vrhovni poveljnik obrambnih sil prejel Poročilo 
o pripravljenosti Slovenske vojske za leto 2018. Predstavila sta mi ga minister za obrambo in načelnica 
Generalštaba Slovenske vojske. 

Slovenska vojska izvaja vse naloge v skladu z Zakonom o obrambi. Težave pa ima pri zagotavljanju 
zmogljivosti za delovanje v operacijah največje intenzivnosti.

Preden predstavim glavne izsledke tega poročila in oceno, da se pripravljenost ni bistveno spremenila, 
bom nadaljeval tam, kjer sem končal ob lanski predstavitvi poročila. 

Predlagam razmislek o sprejemu Zakona o sistemskem financiranju nacionalne varnosti. Z zakonom bi 
zagotovili pravno podlago za premišljeno posodobitev vseh institucij sistema nacionalne varnosti ob 
dolgoročnem stabilnem zagotavljanju potrebnih finančnih virov. 

Varnost je postala zelo kompleksen, integriran pojem in pojav, ki pa ne zadeva samo vojske. Z novimi 
varnostnimi tveganji je varnost postala manj zanesljiva, zato je vanjo treba vlagati več. Ne samo v vojsko. 
Potreben je skupen pristop ob hkratni posodobitvi vojske, policije, civilne zaščite, obveščevalnih služb in 
kibernetske varnosti. 
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Ko sem pred letom dni predstavil državnemu zboru pripravljenost Slovenske vojske, takratna vlada ni 
imela več polnih pooblastil. Tedaj sem dejal, da bom zamisel o posebnem zakonu predstavil novi vladi. 
Menim, da je priprava t. i. bele knjige, ki jo načrtujejo na ministrstvu za obrambo, lahko dobra podlaga 
za vzporedno pripravo zakona. O tem in drugih izzivih krepitve nacionalne varnosti se bom še ta mesec 
posvetoval s predsednikom vlade Marjanom Šarcem. 

Poročilo o pripravljenosti Slovenske vojske, katerega izsledke bom zdaj predstavil javnosti, je pripravil 
Generalštab Slovenske vojske. V poročilu je ocenil pripravljenost Slovenske vojske za delovanje v vojni in 
v miru v letu 2018. 

Generalštab Slovenske vojske v poročilu o pripravljenosti Slovenske vojske ocenjuje stopnjo zmožnosti za 
delovanje v miru s povprečno oceno zadostno. Za delovanje v vojni pa pripravljenost ocenjuje s povprečno 
oceno nezadostno. 

Ključni težavi, ki vplivata na takšni oceni, tako za delovanje v miru kot v izrednih razmerah in v vojni, sta 
popolnjenost enot Slovenske vojske s kadri, z oborožitvijo in opremo. O tem bo več spregovorila načelnica 
generalštaba. 

Finančna sredstva, kot eden ključnih pogojev za zagotavljanje delovanja in pripravljenosti Slovenske 
vojske, so se v zadnjih treh letih povečevala. Generalštab Slovenske vojske v poročilu ocenjuje, da je bil 
vpliv dodatnih finančnih sredstev na zahtevano pripravljenost vojske minimalen.

Vsekakor pa je dvig finančnih sredstev razen investiranja v kadre omogočal bistveno večje vlaganje v 
usposabljanje enot in zagotavljanje določenega deleža osnovne opreme. 

Kot vsako leto je treba poudariti, da je pripravljenost enot za delovanje v mednarodnih operacijah in 
misijah na najvišji ravni. Slovenska vojska je s svojimi aktivnostmi pri varstvu pred naravnimi in drugimi 
nesrečami ključen akter v sistemu nacionalne varnosti. 

Kot vsako leto posebej izpostavljam vlogo posameznika, dobro usposobljenega in pripravljenega za 
opravljanje nalog. Na profesionalnost in predanost naših vojakov in vojakinj se lahko vedno zanesemo.  
Ponovno pa moram poudariti, da je motiviranost, ki je pogojena tudi z ustreznim statusom, bistvenega 
pomena za pripravljenost enot. 

Zahteve po povečanju finančnih sredstev so upravičene, v našo varnost moramo vlagati več. Iz izkušenj 
zadnjih treh let vidimo, da ni preproste, enostavne, mehanske korelacije med povečevanjem finančnih 
izdatkov za obrambo in zvišanjem ravni pripravljenosti Slovenske vojske. 

Na osnovi vseh teh izkušenj ponavljam predlog, da bi po vzoru nekaterih drugih držav Slovenija s posebnim 
zakonom dolgoročno finančno zagotavljala krepitev celotnega sistema nacionalne varnosti, tudi Slovenske 
vojske kot njegovega vojaškega stebra.«

Predsednik republike Slovenije se je 19. aprila na delovnem pogovoru sestal s predsednikom vlade 
Marjanom Šarcem in ministrom za obrambo Karlom Erjavcem. Pogovor je bil namenjen stanju v 
Slovenski vojski in ministrstvu za obrambo, vsebinsko pa je bil usmerjen v prihodnji razvoj Slovenske 
vojske, njenim zmogljivostim in financiranju, kar bo dolgoročno opredeljeno skozi nastajajočo Belo 
knjigo obrambe.
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Predsednik republike Slovenije in vrhovni poveljnik obrambnih sil je bil slavnostni govornik na slovesnosti 
ob dnevu Slovenske vojske, ki je bila 14. maja na vojaškem letališču v Cerkljah ob Krki. 

Govor predsednika republike:

»Pripadnice in pripadniki slovenske vojske, 

pripadniki vojska zavezniških sil, 

predstavniki veteranskih organizacij,

ekscelence, visoki gostje, gospe in gospodje.

Najpomembnejša naloga države je zagotavljanje njene varnosti. 

Slovenija je varna država. 

Slovenska vojska predstavlja vojaški steber te varnosti. 

Glede njene pripravljenosti je sicer mogoče ugotoviti pomanjkljivosti. 

Toda kljub temu brezhibno opravlja vse naloge, ki so ji naložene. V domovini, v zavezništvu in na operacijah 
in misijah v tujini. 

Prav je, da o razvoju slovenske vojske razpravljamo odkrito in kritično. 

Samo tako lahko na dolgi rok zagotovimo visoko raven njene usposobljenosti za naloge v miru in v vojni.  
Enako prav je, da izkoristimo njen praznik, dan slovenske vojske, da vsem vam, pripadnice in 
pripadniki slovenske vojske, izrečemo iskreno hvaležnost za vaše privrženo in profesionalno delo.  
V mojem imenu, v imenu države in v imenu vseh naših ljudi se vam zahvaljujem za vaše predano delo in dosežke.  
Spoštujemo vas. 

Na vas se zanesemo. 

Na vas smo zelo ponosni.

Pripadnice in pripadniki slovenske vojske.
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Vaš poklic je poseben poklic. Je klic domovine za njeno obrambo, je poslanstvo. Nihče od nas ni v celoti 
zadovoljen s pogoji, v katerih se od vas pričakuje največ. Začne se že s tem, da vaš poklic ni konkurenčen 
z drugimi primerljivimi poklici. Nadaljuje se s preslabo opremo in oborožitvijo, splošnimi pogoji za delo, 
končno pa vse to in še drugo vpliva na čisto medčloveške odnose. 

Vendar je spodbudno dejstvo, da se po mnogih letih odlašanja z rešitvami vendarle obetajo nekatere 
pomembne sistemske spremembe. Še pred poletjem pričakujemo tako imenovano belo knjigo o strategiji 
razvoja obrambnega sistema in s tem tudi slovenske vojske, ki ji bodo sledili primerni zakonodajni in drugi 
ukrepi.

Široka javnost še nikoli doslej ni s takim razumevanjem sprejemala spoznanja, da je treba v našo varnost 
vlagati več, tudi v slovensko vojsko kot njen vojaški steber. Vse te okoliščine nam omogočajo in od nas 
zahtevajo, da strnemo politične vrste in strokovno znanje. 

V naslednjih letih moramo posodobiti slovensko vojsko, da bo lahko odlično opravljala tudi operacije 
največje intenzivnosti. Ustvariti moramo pogoje, da boste pripadnice in pripadniki slovenske vojske čutili 
moralno in materialno zadoščenje za opravljanje vašega poslanstva. 

Pripadnice in pripadniki slovenske vojske, 

pripravljenost naših enot za delovanje v mednarodnih operacijah in misijah je na najvišji ravni. Glede tega 
lahko po svetu slišimo samo komplimente in izraze občudovanja. 

Pomembno pripomorejo k ugledu naše države v mednarodni skupnosti. Vaši pripravljenosti in naklonjeni 
usodi gre zahvala, da se vas je skoraj 15.000 v več kot dvajsetih letih brez izgub v spopadih srečno vrnilo 
domov.

Slovenska vojska je s svojimi aktivnostmi pri varstvu pred naravnimi in drugimi nesrečami ključen akter 
v sistemu nacionalne varnosti. Vaš ugled je visok. Ljudje vas imajo radi. Zlasti ko jim v trenutku njihove 
stiske priskočite na pomoč, jim odleže že, ko vas zagledajo. 

Podobno je pri varovanju naše meje. Čeprav nihče ne dvomi v usposobljenost in predanost naše policije, 
je vaša navzočnost za naše ljudi pomirjujoča, za ilegalne prebežnike pa odvračujoča. V tem smislu je 
mogoče razumeti željo našega prebivalstva, da ste tudi pri varovanju meje še bolj navzoči. Seveda pa 
mora vlada glede tega sprejemati sorazmerne ukrepe. 

Spoštovane pripadnice in pripadniki slovenske vojske,

gospe in gospodje,

zadnjih 15 let si z zavezniki v zvezi Nato vzajemno zaupamo ohranjanje miru in varnosti. Zaradi poslabševanja 
mednarodnih razmer smo se zavezali, da bomo povečali izdatke za obrambo. Tudi Slovenija že postopno 
dviguje raven teh izdatkov. 

Tu ne gre samo za slepo izpolnjevanje prevzetih obveznosti. Razumeti moramo, da gre za našo 
varnost. Ta je danes bolj ranljiva. Zelo je pomembno, da v posodabljanje celotnega sistema nacionalne 
varnosti vlagamo premišljeno in strateško. Kibernetska nevarnost na primer še nikoli ni bila tako velika.  
Z majhno mero tveganja lahko sklepamo, da vse in vse bolj nakopičene težave in protislovja 
sodobnega sveta ne bodo vselej rešene po mirni poti, čeprav si bo za to Slovenija do konca prizadevala.  
V tem primeru mora biti Slovenija v vseh ozirih popolnoma pripravljena, varnostno, tudi vojaško. 

Pripadnice in pripadniki slovenske vojske,

čakajo nas pomembne naloge. Marsikaj je odvisno od denarja, vse pa tudi ne. Pri poklicih, ki so tudi poslanstvo, 
obstaja nekaj več. Tega ne smemo precenjevati in zlorabljati, vendar tudi ne podcenjevati in zanemarjati. 
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Danes vas kot vrhovni poveljnik prosim, da po svoji vesti in po najboljših močeh gradite dobre medsebojne, 
tovariške odnose. Da se trudite vzpodbujati eden drugega, da pazite eden na drugega.

Pripadnice in pripadniki Slovenske vojske, 

sprejmite, prosim, moje najbolj iskrene čestitke ob vašem prazniku. 

Vi ste Slovenska vojska.

Slovenija verjame v vas. 

Slovenija vam zaupa. 

Slovenija se zanese na vas. 

Zato vas sprašujem, pripadnice in pripadniki Slovenske vojske,

ZA KOGA?«

Predsednik republike Slovenije je ob delovnem obisku v Sloveniji 20. junija sprejel poveljnika Nacionalne 
garde Kolorada generalmajorja Michaela Loha. V pogovoru sta poudarila pomen 26 let sodelovanja 
med Slovensko vojsko in nacionalno gardo, ki temelji na leta 1993 sklenjenem meddržavnem partnerskem 
programu med Republiko Slovenijo in Združenimi državami Amerike.

 
Predsednik republike Slovenije in vrhovni poveljnik obrambnih sil Borut Pahor je bil 13. septembra slavnostni 
govornik pred začetkom konference Vojaškega odbora Severnoatlantskega zavezništva v Ljubljani. 
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Govor predsednika republike:

»Spoštovane gospe in gospodje,

veseli me in zelo sem počaščen, da vas, najvišje vojaške voditelje zavezništva, lahko pozdravim tu v 
Ljubljani, v Sloveniji, deželi na sončni strani Alp.

Bili pa so časi, ko nismo bili tako obsijani s soncem.

Trikrat v preteklem stoletju smo se morali boriti za meje naše države, za preživetje našega naroda in za 
ohranitev naše samostojnosti.

Trikrat smo se borili za svojo domovino.

Po letu 2004 lahko rečemo, da nismo več sami.

Od tega leta dalje smo članica največjega zavezništva na svetu. Zavezništva, ki je potrdilo svoj neprecenljiv 
pomen v zadnjih sedemdesetih letih.

Zavezništva, v katerem obramba naših temeljnih vrednot demokratične ureditve, vladavine prava in 
pravic posameznikov sloni na kolektivni obrambi, kooperativni varnosti in kriznem upravljanju.

Kot zavezništvo smo odločeni, da nobena od držav članic ne sme biti tarča napadov ali groženj brez 
našega hitrega skupnega in soglasnega odziva.

V zavezništvu nas združuje temeljna zaveza vsake od članic, da napad na eno pomeni napad na vse. 

Živimo v svetu, ki se spreminja s hitrostjo, ki bi bila za naše prednike nepredstavljiva.

Soočamo se s številnimi različnimi izzivi z vzhoda in z juga in smo še vedno dolžni zagotavljati stabilnost 
jugovzhodno od nas.

Poleg omenjenih geopolitičnih izzivov se soočamo z novimi, tako kibernetskimi kot hibridnimi grožnjami, 
izzivi v vesolju, na območju Arktike ter grožnjami naši ključni infrastrukturi.

Kako se pripraviti na te nove izzive in hkrati izpolnjevati naše tekoče poslanstvo in naloge, je zahtevno 
vprašanje.

Nedvomno bodo ta vprašanja obravnavana v naslednjih dneh tukaj v Ljubljani.

Mi politiki od vas pričakujemo pošten strokoven nasvet.

Nasvet o prihodnjih zmogljivostih in konceptih nam bo omogočil upravljanje varnostnih izzivov v naslednjih 
desetletjih.

Ohranjati moramo tehnološko prednost in privabiti k sodelovanju najbolj nadarjene. 

Za dosego tega je nujno skupno ukrepanje, vključno z izpolnjevanjem zavez glede naložb v obrambo.

Slovenija je članica zavezništva že petnajst let. 

Ponosno delimo koristi in bremena z zavezništvom in bomo tako ravnali tudi v prihodnje. 

Kot vrhovni poveljnik sem ponosen na Slovensko vojsko, njen prispevek k zavezništvu in njeno predanost 
k varovanju slovenskega naroda, doseganju skupnih ciljev ter ohranjanju skupnih vrednot.

Kot organizator te konference Slovenska vojska prispeva svoj delež k naši pripravljenosti na prihodnost.

Želim vam uspešno delo in prijetno bivanje pri nas.«
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Pred tem je 12. septembra predsednik republike na krajši pogovor sprejel predsedujočega Vojaškemu 
odboru zavezništva, glavnega letalskega maršala RAF Stuarta Peacha.

Predsednik republike in vrhovni poveljnik obrambnih sil Slovenije je 13. decembra v predsedniški palači 
gostil podelitev prvega častniškega čina novim častnikom Slovenske vojske.

Predsednik republike in vrhovni poveljnik obrambnih sil Slovenije je 17. decembra v prostorih Ministrstva 
za obrambo na avdio-videokonferenci nagovoril in se pogovoril s poveljujočimi kontingentov Slovenske 
vojske na mirovnih operacijah in misijah na Kosovu, v Bosni in Hercegovini, Latviji, Afganistanu, 
Maliju, Libanonu ter našimi vojaškimi predstavniki v Bruslju in Skopju. Zahvalil se jim je za njihovo 
predano delo pri zagotavljanju in ohranjanju miru in stabilnosti na območjih njihove odgovornosti ter jim 
zaželel mirno praznovanje v prihajajočih praznikih in varno delo.

Vojaška tradicija

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je tudi letos 5. januarja udeležil prireditve ob 76. obletnici 
poslednjega boja Pohorskega bataljona na Osankarici in položil venec pred spominsko obeležje padlim 
borkam in borcem Pohorskega bataljona. 

Prav tako se je 8. januarja predsednik republike udeležil prireditve Po stezah partizanske Jelovice ob 
77. obletnici dražgoške bitke in položil venec pred spomenik padlim v dražgoški bitki. Predsednika so 
tradicionalno spremljali učenci OŠ Naklo, ki so nastopili v kulturnem programu prireditve.

 
Predsednik Republike Slovenije in vrhovni poveljnik obrambnih sil Borut Pahor se je 11. januarja 
udeležil proslave ob 100-letnici slovenskega vojaškega letalstva v Brežicah. Predsednik republike je 
bil slavnostni govornik na slovesnosti. Pripadniki letalskih enot Slovenske vojske svoj dan praznujejo v 
spomin na prvi bojni polet ljubljanske letalske stotnije, ki sta ga 12. januarja 1919, kot izvidniški polet nad 
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Koroško, izvedla pripadnika ljubljanske letalske stotnije pilota Vilko Peternelj in Franc Zupančič. Začetki 
slovenskega vojaškega letalstva sicer segajo v leto 1918, ko sta bili 14. in 15. decembra ustanovljeni 
ljubljanska in mariborska letalska stotnija. 

Predsednik republike Slovenije se je 20. januarja v Ljubljani udeležil slovesnosti Zveze združenj borcev 
za ohranjanje tradicije narodnoosvobodilne vojne ob dnevu spomina na žrtve holokavsta. Prav tako se 
je kot slavnostni govornik 24. januarja udeležil slovesnosti ob dnevu spomina na žrtve holokavsta v 
Mariboru. Ob zaključku obeleževanj spomina na prvo svetovno vojno je predsednik republike 21. januarja 
sprejel člane Nacionalnega odbora za obeležitev 100. obletnice 1. svetovne vojne in se jim zahvalil 
za njihovo večletno uspešno delo.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 18. marca na vsakoletni pogovor sprejel predsednike 
veteranskih in domoljubnih organizacij, povezanih v koordinacijo KODVOS. 
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Pogovora so se udeležili generalmajor dr. Alojz Šteiner, Zveza slovenskih častnikov, generalmajor Ladislav 
Lipič, Zveza veteranov vojne za Slovenijo, mag. Milan Lovrenčič in mag. Lučka Lazarev Šerbec, Zveza 
društev "General Maister", Savin Jogan, Društvo za negovanje rodoljubnih tradicij TIGR Primorske, dr. Tit 
Turnšek, Zveza združenj borcev za vrednote NOB Slovenije, Janez Podržaj, Zveza društev vojnih invalidov 
Slovenije, dr. Tomaž Čas, Zveza policijskih veteranskih društev SEVER, Peter Vaš, Zveza društev in klubov 
MORiS ter mag. Adolf Videmšek, Zveza društev civilnih invalidov vojn Slovenije. Pogovor je bil namenjen 
seznanitvi predsednika republike z dejavnostmi veteranskih in domoljubnih organizacij ter z njihovimi 
načrti za delovanje v tem letu. 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 13. aprila udeležil tradicionalne slovesnosti Dan 
slovensko-ameriškega prijateljstva in zavezništva, kjer je nastopil kot slavnostni govornik. Predsednik 
republike je ob 75. obletnici strmoglavljenja ameriškega bombnika B-17 položil venec k spominski plošči 
v spomin osmim članom posadke, ki so ob tem izgubili življenje. Tradicionalne slovesnosti Dan slovensko-
ameriškega prijateljstva in zavezništva v Andražu nad Polzelo se je udeležil tudi ameriški kongresnik Paul 
A. Gosar, ki je bil na povabilo predsednika republike ravno na obisku v Sloveniji. 

Predsednik republike se je 29. aprila v Braslovčah udeležil komemoracije ob 100. obletnici smrti Srečka 
Puncerja, borca za severno slovensko mejo.

Slovenski predsednik in valižanski princ sta 14. maja s posebno prireditvijo v Gornjem  ju pri Vinici razglasila 
dan slovensko-britanskega prijateljstva med državama, z željo, da bi ta dan postal tradicionalen. V 
Gornjem Suhorju pri Vinici se je leta 1945 zrušil bombnik z britansko posadko, katere del so partizani 
rešili pred okupatorji. Slavnostna govornika sta današnjo spominsko prireditev hkrati razglasila za dan 
slovensko-britanskega prijateljstva in ob tem poudarila pomen medsebojnega prijateljstva v preteklosti in 
prihodnosti. Predsednik Pahor je v svojem govoru spomnil, da sta z britansko veleposlanico Sophie Honey 
v Suhorju lani skupaj in prvič nasploh obeležila kraj padca letala Kraljevih letalskih sil in se strinjala, da ta 
dogodek in kraj botrujeta dnevu slovensko-britanskega prijateljstva. Predsednik republike je o tem letos 
na obisku v Veliki Britaniji govoril tudi z britansko kraljico Elizabeto II., danes pa lahko ta dan prijateljstva 
res razglasijo in to v prisotnosti člana britanske kraljeve družine princa Edwarda.
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Na predvečer dneva državnosti je predsednik republike v predsedniški palači sprejel svojce padlih in 
ranjene v vojni za Slovenijo. Prav tako je predsednik republike položil venec k Pomniku padlim v vojni 
za Slovenijo 1991 na Žalah.

Predsednik republike Slovenije se je 9. novembra udeležil tradicionalnega 20. spominskega pohoda v 
počastitev vojakov soške fronte. Na slovesnosti ob Krnskem jezeru, ki je bila posvečena 101. letu konca 
prve svetovne vojne, je udeležence pohoda tudi nagovoril. 

Ob 30. obletnici akcije Sever, ki je preprečila izvedbo tako imenovanega mitinga resnice s strani 
velikosrbske politike, se je predsednik republike 30. novembra udeležil slovesnosti v organizaciji Zveze 
društev veteranskih organizacij Sever v Mariboru.

POMILOSTITVE
Ustava RS v 107. členu določa, da predsednik republike odloča o pomilostitvah. To ustavno določbo 
konkretizirata Zakon o pomilostitvi in Navodilo o delu sodišč v zvezi s pomilostitvenim postopkom (v 
nadaljevanju: Navodilo). V Zakonu o pomilostitvi in Navodilu je določeno, katere listine in mnenja katerih 
institucij je treba pridobiti, preden v posameznem primeru predsednik republike odloči. Tako v vsakem 
pomilostitvenem postopku s svojimi mnenji sodelujejo pristojno sodišče, državno tožilstvo, ministrstvo, 
ki je pristojno za pravosodje, in posebna komisija, ki jo je imenoval predsednik republike. Ob navedenih 
v večini primerov s svojim mnenjem sodelujejo še pristojni center za socialno delo, zavod za prestajanje 
kazni zapora (predvsem, če je obsojenec že v zavodu) in lečeči zdravnik. V pomilostitvenem postopku s 
svojimi mnenji torej sodeluje več institucij in strokovnjakov, ki vsak posamezen primer temeljito preučijo 
in svoja mnenja za predsednika republike tudi utemeljijo. Na podlagi vseh prejetih mnenj, na katera 
sicer formalno ni vezan, so mu pa v veliko pomoč pri njegovi odločitvi, predsednik republike sprejme 
odločitev v vsakem konkretnem primeru. V Uradu predsednika Republike Slovenije se pomilostitveni 
postopek začne šele, ko prejmemo poročilo ministrstva za pravosodje z mnenjem ministra. To poročilo na 
ministrstvu izdelajo, ko so tam zbrana in pridobljena vsa potrebna mnenja in listine. 
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Vsa poročila, ki jih prejme predsednik republike od pravosodnega ministrstva, pregleda in obravnava 
tričlanska neodvisna strokovna komisija za pomilostitve, ki jo je imenoval predsednik republike. Komisijo 
za pomilostitve predsednika republike v mandatu 2017–2022 sestavljajo predsednik komisije mag. Ivan 
Bizjak, prvi varuh človekovih pravic ter nekdanji minister za notranje zadeve in minister za pravosodje ter 
člana Ljubica Kosmovski Fojkar, nekdanja državna tožilka, in Peter Hauptman, nekdanji sodnik vrhovnega 
sodišča. 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je od 23. 12. 2018 do 26. 11. 2019 prejel 16 prošenj za 
pomilostitev, o trinajstih prošnjah je že odločil, o treh pa še ne. Predsednik Republike Slovenije Borut 
Pahor je v prvem mandatu (2012–2017) prejel 308 prošenj za pomilostitev in ugodil 4 prošnjam za 
pomilostitev. Vse pozitivne odločitve v postopkih pomilostitve predsednikov republike so objavljene v 
Uradnem listu RS. V drugem mandatu (2017 - danes) pa je prejel 57 prošenj. Ugodil je eni prošnji.

Člani Komisije za pomilostitve pri predsedniku republike so pri svojem dosedanjem delu komisije večkrat 
ugotovili, da bi bilo nujno pripraviti spremembe veljavnega Zakona o pomilostitvi. Tako je septembra letos 
na pobudo urada predsednika prišlo do delovnega srečanja članov komisije za pomilostitve in ministrice 
za pravosodje Andreje Katič s sodelavko. Člani komisije so opozorili na po njihovem mnenju najbolj 
problematična določila veljavnega zakona in njegovega izvajanja, na primer:

• izrazito predolgo trajanje poteka postopkov pomilostitve, saj se dogaja tudi, da je prosilec med 
presojanjem članov komisije in odločanja predsednika republike že na pogojnem odpustu,

• večkrat slabo in vsebinsko siromašno kakovost poročil institucij, ki sodelujejo v postopku, 

• nujnost sistemske ureditve področja pridobivanja in obdelave osebnih podatkov prosilcev za 
pomilostitev, 

• izrecno ureditev področja pomilostitev pravnih oseb.

Na srečanju so bili sprejeti naslednji sklepi:

I. Člani komisije soglasno podpirajo pobudo za začetek postopka sprememb zakona o pomilostitvi in 
izražajo svojo pripravljenost za sodelovanje v tem postopku.

II. Z oceno potrebnosti sprememb na tem področju se strinja tudi ministrstvo, zato je bil sprejet predlog, 
da ministrstvo pripravi izhodišča za spremembo veljavnega ali za morebiten sprejem popolnoma 
novega zakona o pomilostitvi. 

III. Navzoči so se strinjali, da je mogoče že v dosedanjih postopkih odpraviti nekatere slabosti in 
pomanjkljivosti, zato je bil sprejet predlog, da ministrstvo na posamezne organe, ki sodelujejo v 
pomilostitvenih postopkih, pošlje zaprosilo za njihovo čim hitrejše postopanje v teh postopkih ter jih 
pozove k pripravi vsebinsko boljših poročil.

IV. Na ministrstvu bodo razmislili o možnosti za podajo predlogov za pomilostitev po uradni dolžnosti na 
način, da direktorjem zavodov pošljejo poziv za identifikacijo primerov obsojencev, ki bi bili primerni 
za pomilostitev po uradni dolžnosti.

V. Na ministrstvu bodo razmislili o možnosti sprejetja zakona o amnestiji ob pomembnih državnih 
obletnicah v naslednjih letih.
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DRŽAVNA ODLIKOVANJA

Odlikovanja Republike Slovenije so najvišja priznanja države za izjemne zasluge in dejanja posebnega 
pomena za blaginjo Slovenije in so po Zakonu o odlikovanjih Republike Slovenije redi in medalje. 
Odlikovanja se podeljujejo za zasluge, dosežene na civilnem področju, diplomatsko mednarodnem 
področju in vojaškem oziroma varnostnem področju. Sestavljajo jih znak, nadomestni znak (zastavica) in 
listina o podelitvi odlikovanja, ki je javna listina. Odlikovanja na predlog ali po lastni odločitvi podeljuje 
predsednik republike s podpisom ukaza o podelitvi odlikovanja, ki je objavljen v Uradnem listu Republike 
Slovenije. 

Predsednik republike Borut Pahor se zaveda pomena državnih odlikovanj kot priznanja za uspehe in 
dosežke posameznikov, skupin ali institucij, ki jih odlikuje izjemna in odmevna odličnost. Odločitve o 
odlikovanjih so vedno tehtno preudarjene v dobrobit slovenskemu narodu in domovini. Gre za najvišja 
priznanja za izjemne uspehe in dosežke, ki naj bodo obenem spodbuda in zgled vsem. Tudi slovesnosti 
so zelo skrbno pripravljene, da bi tudi tako podali javnosti sporočilo o veličini odlikovančevega dela in 
dosežkov. 

Komisija za odlikovanja predsednika republike se večkrat letno sestaja in temeljito obravnava vsak 
prispeli predlog. Po zasedanju preda komisija predsedniku republike svoje mnenje v razmislek. Komisijo 
sestavljajo: prof. Meta Hočevar (predsednica komisije), prof. dr. Danica Purg, akad. dr. Janez Kranjc, 
Miroslav Cerar, akad. prof. dr. Jože Krašovec in prof. dr. Danilo Zavrtanik, sodelujeta dr. Alja Brglez, vodja 
kabineta predsednika republike, in akad. dr. Boštjan Žekš, svetovalec predsednika republike.

Leta 2019 je predsednik republike podelil 41 odlikovanj. 
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Častni znak svobode Republike Slovenije je prejela Skupina za razminiranje iz Teritorialne obrambe in 
Civilne zaščite 1991-1994 za učinkovito, požrtvovalno in junaško izvedeno akcijo Razminiranje 1991–1994.

Red za izredne zasluge so prejeli: 

Kersti Kaljulaid, predsednica Republike Estonije, za prispevek pri razvijanju prijateljskih vezi med Slovenijo 
in Estonijo ter krepitvi vsestranskega sodelovanja in povezovanja obeh držav za družno, na skupnih 
vrednotah temelječo in varno evropsko prihodnost, 

Raimonds Vejonis, predsednik Republike Latvije, za prispevek h krepitvi prijateljskih odnosov med 
Slovenijo in Latvijo ter vsestranskega sodelovanja in povezovanja obeh držav za skupno in varno evropsko 
prihodnost, 

Nicos Anastasiades, predsednik Republike Ciper, za zasluge k vzpostavljanju prijateljskih vezi med 
Republiko Slovenijo in Ciprom ter za krepitev povezovanja obeh držav za skupno evropsko prihodnost in 

Univerza v Ljubljani ob 100. obletnici obstoja, za prispevek k duhovnemu in kulturnemu razvoju slovenskega 
naroda, uveljavitvi slovenskega jezika ter za vrhunske dosežke na področju znanosti in izobraževanja. 

Zlati red za zasluge so prejeli:

Njegovo kraljevo veličanstvo prestolonaslednik Haakon Magnus za zasluge pri razvijanju in utrjevanju 
prijateljskih odnosov in sodelovanja med Republiko Slovenijo in Kraljevino Norveško ter za promocijo 
boja proti podnebnim spremembam, zelenega prehoda v krožno gospodarstvo in odpravo revščine na 
diplomatsko mednarodnem področju, 

Zubin Mehta za vrhunski prispevek na področju glasbene poustvarjalnosti in za navdihujoča prizadevanja, 
da z glasbo povezuje ljudi in narode, 

dr. Janko Kos za izjemni znanstveni in kulturni opus ter življenjsko delo na področju primerjalne književnosti, 

Paul Anthony Gosar za prispevek in sodelovanje pri krepitvi odnosov med Republiko Slovenijo in Združenimi 
državami Amerike, za krepitev slovensko-ameriškega prijateljstva in nadaljnjih tesnejših partnerskih 
odnosov med državama, 

Milan Kundera za izjemen prispevek k razumevanju Evrope in časa ter za trdno prijateljstvo do Slovenije, 

Florjan Lipuš za izjemen prispevek k slovenski književnosti ter za nov in svež pogled na slovenstvo, 

Slovensko narodno gledališče Maribor za izjemen prispevek k razvoju uprizoritvenih umetnosti in 
oblikovanju slovenske kulturne identitete ob stoletnici ustanovitve in

Dr. Peter Jambrek za izjemne zasluge in osebni prispevek k ustanovitvi slovenske države ter razvoju 
ustavnosti in ustavnopravne znanosti.

Srebrni red za zasluge so prejeli:

Društvo matematikov, fizikov in astronomov Slovenije za 70 let prispevanja k razvoju pedagoškega, 
strokovnega in znanstvenega dela na področjih matematike, fizike in astronomije,

Zdravstveni dom Ljubljana za uspešno petdesetletno delovanje in zagotavljanje zdravstvene oskrbe v 
Ljubljani in okolici in

Dr. Erhard Busek za izjemen prispevek k prizadevanjem za mednarodno priznanje Republike Slovenije in 
vključevanju slovenskega gospodarstva v evropske in svetovne tokove na diplomatsko mednarodnem 
področju.
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Red za zasluge so prejeli: 

dr. Borut Marjan Sturm za izjemne zasluge in dolgoletna prizadevanja pri uresničevanju pravic slovenske 
manjšine v Avstriji ter za neprecenljiv prispevek k uveljavljanju medkulturnega dialoga, 

Rudi Pavšič za izjemne zasluge in dolgoletna prizadevanja pri uresničevanju pravic slovenske manjšine v 
Italiji ter za neprecenljiv prispevek k uveljavljanju medkulturnega dialoga, 

Tamara Blažina za delovanje za slovensko manjšino v Italiji v dveh mandatnih obdobjih v italijanskem 
parlamentu, 

dr. Marjeta Zorc za izjemne dosežke na področju medicine in za nove pristope pri uspešnem zdravljenju 
srčno-žilnih bolezni v slovenskem in mednarodnem prostoru, 

José Graziano da Silva, generalni direktor Organizacije združenih narodov za prehrano in kmetijstvo – FAO, 
za neprecenljiv prispevek k svetovni prepoznavnosti pomena čebel za trajnostno kmetijstvo in prehransko 
varnost v svetu in k uspešni uveljavitvi slovenske pobude za razglasitev 20. maja za svetovni dan čebel, 

dr. Janez Gabrijelčič za izjemno zamisel o Rastoči knjigi ter za njeno uveljavljanje pri nas in v tujini, 

dr. Ana Krajnc za velik prispevek k razvoju izobraževanja odraslih v Sloveniji in drugje ter pri uveljavitvi 
Slovenske univerze za tretje življenjsko obdobje, 

Ivo Velíšek za izjemne zasluge in osebni prispevek pri vzpostavljanju in krepitvi odnosov med Slovenijo 
in Češko na kulturnem področju, 

Računsko sodišče Republike Slovenije ob 25-letnici delovanja in uspešnega izpolnjevanja poslanstva 
neodvisnega, učinkovitega in odgovornega nadzora nad porabo javnih sredstev, 

mag. Ivan Sivec za izjemno obsežen, raznolik in odmeven avtorski opus, ki neguje narodno zavest,

Državna enota Civilne zaščite za varstvo pred neeksplodiranimi ubojnimi sredstvi za dolgoletno uspešno 
uničevanje neeksplodiranih bojnih sredstev,

Dr. Masanori Yamauchi za izjemne zasluge pri uveljavljanju slovenske znanosti v svetu na diplomatsko 
mednarodnem področju, 

Kulturno prosvetno društvo Slovenski dom Zagreb za devetdeset let skrbi za ohranitev in razvoj slovenstva 
na Hrvaškem in 

Obrtno-podjetniška zbornica Slovenije ob 50-obletnici delovanja za strokovno in organizacijsko pomoč 
slovenskim obrtnikom in podjetnikom.

Medaljo za zasluge so prejeli:

Janez Pucihar za dobrodelnost in dolgoletno humanitarno delovanje v okviru rotarijskega gibanja, 

Dragutin Križanić za dolgoletno delovanje na področju glasbenega šolstva v Brežicah ter za obuditev in 
razširjanje tamburaštva, 

dr. Mirko Cuderman za zasluge za ustanovitev Slovenskega zborovskega arhiva in za donacijo izjemno 
obsežne zbirke notnega in avdiovizualnega gradiva, 

Petr Kypr za prijateljsko sodelovanje in osebna prizadevanja prejme prvi veleposlanik Češke republike v 
Sloveniji, 

Jan Jelšik za prispevek k vsestranski krepitvi mednarodnega sodelovanja krajev Slovenije in Češke, 
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Sergij Šlenc za izjemni prispevek k povezovanju med italijanskim in slovenskim narodom predvsem na 
jezikovnem in literarnem področju, 

Jožica Maučec Zakotnik za zasluge pri vzpostavitvi in vodenju programa zgodnjega odkrivanja predrakavih 
sprememb ter raka na debelem črevesu in danki (programa Svit), 

Janez Stergar za izjemen prispevek k ustvarjanju skupnega slovenskega kulturnega prostora na avstrijskem 
Koroškem, 

Alojz Debelis za dolgoletno delovanje v Deželni kmečki zvezi in za uspešno prizadevanje za boljši položaj 
slovenskih kmetov v Italiji, 

Francek Mukič, Marija Kozar - Mukič, Dušan Mukič za zasluge pri ustvarjanju, raziskovanju in ohranjanju 
slovenske kulture in kulturne dediščine v Porabju ter 

John Corsellis za požrtvovalno pomoč beguncem, ki so po drugi svetovni vojni zbežali iz Slovenije.

POSTAVITEV IN ODPOKLIC VELEPOSLANIKOV
V skladu s četrto alinejo 107. člena Ustave Republike Slovenije predsednik republike postavlja in odpoklicuje 
veleposlanike in poslanike republike ter sprejema poverilna pisma tujih diplomatskih predstavnikov.

Postopek postavitve veleposlanikov določa Zakon o zunanjih zadevah v 17. a členu. V skladu s prvim 
odstavkom 17. a člena Zakona o zunanjih zadevah predlog za postavitev veleposlanika pripravi minister 
za zunanje zadeve. Vlada določi predlog za postavitev veleposlanika po posvetovanju s predsednikom 
republike. Četrti odstavek 17.a člena Zakona o zunanjih zadevah določa, da veleposlanika postavi in 
odpokliče predsednik republike z ukazom, ki se objavi v Uradnem listu Republike Slovenije. V petem 
odstavku 17.a člena Zakona o zunanjih zadevah je določeno, da predsednik republike izda veleposlaniku 
poverilna pisma.

Predsednik republike je letos postavil in odpoklical veleposlanike v naslednjih državah in mednarodnih 
organizacijah: 

Država Katar, Republika Uzbekistan, Stalno predstavništvo Republike Slovenije pri Uradu Združenih 
narodov in drugih mednarodnih organizacij v Ženevi, Japonska, Helenska republika, Država Izrael, Stalno 
predstavništvo Republike Slovenije pri Zvezi NATO v Bruslju, Stalno predstavništvo Republike Slovenije pri 
OZN, OVSE in drugih mednarodnih organizacijah na Dunaju, Ljudska republike Kitajska, Suvereni malteški 
viteški red, Italijanska republika, Sveti sedež, Federativna republika Brazilija, Republika Kolumbija, 
Argentinska republika, Stalno predstavništvo Republike Slovenije pri Svetu Evrope, Francoska republika, 
Republika Ekvador, Republika Ciper, Organizacija Združenih narodov za prehrano in kmetijstvo, Kraljevina 
Maroko, Kraljevina Saudova Arabija, Črna gora, Republika Turčija, Romunija, Gruzija, Republika Albanija, 
Republika San Marino, Organizacija Združenih narodov za izobraževanje, znanost in kulturo, Kneževina 
Monako, Češka republika, Ljudska demokratična republika Koreja, Portugalska republika, Republika Koreja, 
Islamska republika Afganistan, Republika Hrvaška, Večnacionalna država Bolivija, Republika Tunizija, 
Republika Paragvaj, Socialistična republika Vietnam, Republika Peru, Vzhodna republika Urugvaj, Republika 
Irak, Azerbajdžanska republika, Mongolija, Republika Malta, Republika Indija, Libanonska republika, Stalno 
predstavništvo Republike Slovenije pri Evropski uniji, Islamska republika Pakistan, Republika Čile, Kraljevina 
Tajska, Demokratična socialistična republika Šrilanka, Federativna demokratična republika Nepal, Ljudska 
republika Bangladeš, Kraljevina Butan, Republika Srbija.
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PREDAJA POVERILNIH PISEM TUJIH VELEPOSLANIKOV

Sprejem poverilnih pisem vodij tujih diplomatskih predstavništev v Republiki Sloveniji ureja Zakon o 
zunanjih zadevah. Soglasje (agrement) za imenovanje vodje diplomatskega predstavništva tuje države, 
razen za odpravnika poslov, daje predsednik republike po pridobitvi mnenja Ministrstva za zunanje zadeve, 
ki o izdanem soglasju obvesti tujo državo. Poverilno pismo vodje tujega diplomatskega predstavništva, z 
izjemo odpravnika poslov, sprejme predsednik Republike Slovenije potem, ko je kopijo že sprejel minister 
za zunanje zadeve oziroma funkcionar ministrstva za zunanje zadeve, ki ga nadomešča. Predsednik 
republike je letos sprejel 32 poverilnih pisem tujih veleposlanikov.

Predaje poverilnih pisem novoimenovanih in pooblaščenih veleposlanikov predsedniku Republike 
Slovenije Borutu Pahorju v letu 2019:

Ljudska republika Kitajska, Gruzija, Republike Hrvaška, Zvezna demokratična republika Etiopija, Republika 
Čile, Togovska republika, Republika Malta, Helenska republika, Republika Litva, Kraljevina Švedska, 
Republika Severna Makedonija, Republika Gvineja, Islamska republika Mavretanija, Republika Bolgarija, 
Republika Belorusija, Češka republika, Sveti sedež, Bosna in Hercegovina, Republika Kolumbija, Islamska 
republika Afganistan, Malezija, Republika Peru, Kraljevina Nizozemska, Republika Gvatemala, Laoška 
ljudska demokratična republika, Združene države Amerike, Republika Armenija, Kraljevina Maroko, 
Republika Koreja, Republika Gana, Arabska republika Egipt, Demokratična socialistična republika Šrilanka.
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III. KLJUČNI POUDARKI

VISOKE OBLETNICE 
Leto 2019 so zaznamovale pomembne obletnice, ki jih je predsednik republike obeležil s posebno 
pozornostjo. Tu bi poudarili 100. obletnico Univerze v Ljubljani, 100. obletnico združitve prekmurskih 
Slovencev z matičnim narodom in 30. obletnico prelomnih dogodkov, ki so vodili k ustanovitvi samostojne 
države, Republike Slovenije, ki bo prihodnje leto praznovala 30 let. V nadaljevanju sledijo druge obletnice, 
ki so nedvomno tudi pomembno oblikovale naš prostor, zato smo tudi tem dogodkom v poročilu namenili 
prostor.

100 LET ZDRUŽITVE PREKMURSKIH SLOVENCEV Z MATIČNIM NARODOM 

100 let združitve prekmurskih Slovencev z matičnim narodom je praznik vseh Slovencev, zaznamovan z 
izrazi občudovanja do prekmurskih Slovencev, ki so pred sto leti narodnostno dozoreli in se ob svojih treh 
voditeljih, velikanih združitve prekmurskih Slovencev z matičnim narodom - dr. Matiji Slaviču, Ivanu Jeriču 
in Jožefu Kleklu st., znali odločiti za Slovenijo, za združitev s slovenskim narodom. Ta združitev je pomenila 
izjemno prelomnico, ki je leta 1991 omogočila, da živimo Slovenci v svoji, samostojni državi, je v nagovoru 
ob državnem prazniku združitve prekmurskih Slovencev z matičnim narodom poudaril predsednik Pahor 
in nagovor sklenil z mislijo, da je naša naloga, da svojo državo razvijamo in našim otrokom omogočimo, 
da v njej uživajo mir in blaginjo. Letos so to pomembno obletnico zaznamovali številni dogodki, ki se jih 
je predsednik Pahor udeležil.
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Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 30. aprila udeležil slovesnosti ob 100. postavitvi 
majoša (mlaja) v Gančanih. V nagovoru je dejal, da ne smemo pozabiti, čemu je služila postavitev 
majoša: veselju do življenja in sreči, ker je bilo konec vojne. Ob tej priložnosti je predsednik Pahor Igorju 
Bakanu, predsedniku Krajevne skupnosti Gančani, vročil zahvalo za vzorno skrb in ohranjanje tradicije 
postavljanja majoša, šege, ki je vpisana v register nesnovne kulturne dediščine pri Ministrstvu za kulturo 
Republike Slovenije. Gančki majoš je šega, ki jo vsako leto 30. aprila obudijo tisti mladi iz Gančanov, ki v 
tekočem letu dopolnijo 18 let. Postavljanje majoša je del podeželske dediščine, sodeluje pa celotna vaška 
skupnost.

Predsednik republike, župan Občine Beltinci Marko Virag in kardinal dr. Franc Rode so 16. avgusta v 
Beltincih otvorili spominsko obeležje ob 100. obletnici združitve prekmurskih Slovencev z matičnim 
narodom. Predsednik republike se je v slavnostnem nagovoru zahvalil vsem, ki so prispevali k temu, da 
je v Beltincih postavljen spomenik trem velikanom združitve prekmurskih Slovencev z matičnim narodom 
- dr. Matiji Slaviču, Ivanu Jeriču in Jožefu Kleklu st. »Spomenik zapolnjuje praznino spominskih obeležij v 
Prekmurju in Sloveniji, ki naj bi spominjala na prelomno odločitev leta 1919,« je dejal predsednik Pahor 
in dodal: »Tudi zato sem se leta 2013 odločil, da pred spomenik katoliškega duhovnika Jožefa Klekla v 
sosednjih Črenšovcih vsako leto ob tem prazniku položim venec.«

Predsednik Pahor se je dan pozneje, 17. avgusta, udeležil osrednje prireditve občine Črenšovci v 
počastitev 100. obletnice združitve prekmurskih Slovencev z matičnim narodom in tradicionalno 
položil venec pred spomenik Jožefa Klekla. Po slovesnosti sta predsednik Pahor in županja Občine 
Črenšovci Vera Markoja ob 100. obletnici združitve prekmurskih Slovencev z matičnim narodom posadilo 
čerenso, drevo, po katerem nosijo Črenšovci ime.
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Predsednik Republike Slovenije se je nato udeležil slovesne svete maše v Beltincih v počastitev 100. 
obletnice združitve prekmurskih Slovencev z matičnim narodom in ob koncu svete maše zbrane nagovoril. 
Somaševali so slovenski škofje in škofje sosednjih škofij, tudi z Madžarske, ter duhovniki soboške škofije 
in od drugod. Sodelovali so tudi predstavniki evangeličanske cerkve.

Govor predsednika republike:

»Drage Slovenke in Slovenci, 

doma in povsod po svetu, 

spoštovane državljanke in državljani, 

sprejmite, prosim, moje najbolj iskrene čestitke ob državnem prazniku.

Letos je stota obletnica priključitve Prekmurja k matičnemu narodu. Okrogla in imenitna obletnica vzbuja 
v nas močna čustva ponosa in radosti. Zavoljo tega nas še zlasti letos nagovarja k premisleku o preteklosti 
in prihodnosti prekmurskega in vsega slovenskega naroda.

Pri tem lahko takoj vidimo osrednji in odločilni trenutek narodovega razvoja, ustanovitev lastne države. 
Osmislila je zgodovinske mejnike v našem dotedanjem vsestranskem narodnem zorenju, med njimi 
priključitev Prekmurja k matičnemu narodu. 

Hkrati ustanovitev lastne države prelomno, v kvalitetnem smislu, na novo osmišlja in omogoča naša 
sedanja in prihodnja stremljenja. 

Zato moremo ob današnjem prekmurskem, vsenarodnem in vsedržavnem prazniku čutiti do njenega 
razvoja še posebno čuječnost in odgovornost. 

Kolikor je seveda država zadeva vseh državljanov, je še zlasti stvar našega naroda in narodnih skupnosti. 
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V samostojni in suvereni slovenski državi moramo videti elementarno zagotovilo naše varnosti, svobode 
in razvoja. Je branik in orodje našega razvoja, tudi nacionalnega.

To poudarjam zato, ker smo se Prekmurci, Primorci, Korošci in drugi čutili Slovence, ne da bi bili povezani 
v skupno, kaj šele samostojno državo, marveč ravno obratno, razkosani na mnoge. 

Tuje politične ali narodne vladavine so nam slovenstvo zanikale in nam ga branile. 

V prostoru med Muro in Rabo ni bilo stoletja dolgo nič drugače. To je dodatno navdihovalo pripadnost 
slovenskemu jeziku ter njegovi kulturni in končno tudi politični istovetnosti. 

Dva slovenska tabora 50 let pred združitvijo Slovencev na obeh bregovih Mure, v bližnjem Ljutomeru in 
Ormožu, sta morda idejo zedinjene Slovenije ponesla tudi v panonski svet onkraj Mure, čeprav, nota bene, 
zamisel zedinjene Slovenije ni vključevala Prekmurja. 

Pol stoletja kasneje, ko se je po koncu Velike vojne 1919 o Prekmurju odločalo na mednarodni konferenci 
v Parizu, je bila nacionalna zavednost prekmurskega ljudstva zrela in krepka, da so jo Matija Slavič, Ivan 
Jerič, Jožef Klekl in njihovi sodobniki intelektualno, duhovno, družbeno in politično osmislili in prepričljivo 
utemeljili, tudi za zahtevne in negotove diplomatske potrebe v Versaillesu. 

Cilj je bila združitev Slovencev v isti državi. Tako je odločila, čeprav ne v celoti po slovenskih težnjah, tudi 
mirovna konferenca. Pet dni po vkorakanju vojske SHS na to ozemlje je bilo vse jasno.

Odtlej prekmurski Slovenci na obeh bregovih Mure žive v isti državi, že skoraj tri desetletja pa tudi v 
samostojni slovenski državi. Z nacionalnega in državotvornega vidika je bilo torej vse dogajanje pred 
stotimi leti nenadomestljivega pomena za dosedanji in bodoči razvoj slovenskega nacionalnega vprašanja 
in samostojne države.

Eni najvidnejših osebnosti katoliške duhovščine, ki je imela zlasti tedaj velik pomen za krepitev narodne 
zavednosti, duhovniku Jožefu Kleklu gre naša prav posebna hvaležnost. 

Čeprav je združitev države SHS s Kraljevino Srbijo v katoliške kroge vnesla nemir vsled strahu pred 
morebitno prevlado pravoslavja, pa je prav Klekl znal pronicljivo oceniti zgodovinski kontekst dogajanja 
in je dal nacionalnemu vprašanju odločilno prednost pri njegovi presoji interesov in ravnanj prekmurskih 
Slovencev.

Zato sem kot predsednik republike ob prazniku združitve prekmurskih Slovencev leta 2013 sklenil položiti 
venec pred njegov spomenik v Črenšovcih in to tradicijo gojim od tedaj naprej vsako leto. 

Spoštovane gospe in gospodje, 

čeprav se danes spominjamo velepomembnih dogodkov pred stotimi leti, ki so prelomno vplivali na 
zavest o jezikovni, kulturni in geografski enotnosti Slovencev, ne smemo pozabiti, da smo prav tedaj 
izgubili več kot tretjino etničnega ozemlja na severu in zahodu. 

Primorci, recimo, na pariški konferenci niso imeli svojega Douglasa Johnsona, ki se je postavil za Prekmurje, 
da bi se postavil po robu tajnemu Londonskemu sporazumu Italije z Antanto. 

Ja, preteklosti nikakor ni mogoče razumeti kot premočrtno in samoumevno ustvarjanje pogojev za 
nastanek samostojne države. 

Dejstvo, da sedaj Slovenci nismo samo bolj ali manj povezani v isti državi, temveč v svoji samostojni 
državi je sanjski razplet zgodovine. 

Mi smo zdaj dolžni razumeti in skrbeti za to izjemno dobrino, ki nam omogoča svobodno in suvereno 
ukrepanje navznoter, doma in navzven, v mednarodni skupnosti.

Čudovito je, da je suverena Slovenija del Evropske unije. 
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Naš iskren interes je, da uspeva in se krepi tudi v prihodnje. To je pomembno za nas kot narod in 
državljane Evrope. Poleg tega, kot nikoli prej v zgodovini, združena Evropa omogoča sožitje različnih 
narodov med seboj, znotraj in zunaj državnih meja. To daje novo perspektivo krepitvi narodne identitete, 
recimo, madžarske pri nas, ali slovenske v Porabju. Narodna povezanost in odrezanost postajata mehkejši. 

Če bomo Evropejci pametni, lahko skupaj ogromno dosežemo, za mir in blaginjo vseh naših otrok. V 
tem kontekstu in tudi sicer želim posebej poudariti odprtost, strpnost in sožitje kot značajsko vrednost 
Prekmurcev. 

V tej luči ima tudi Prekmurje slavno prihodnost. Mogoče tako slavno samo v taki luči. Kar velja tudi za vse 
ostale pokrajine in dežele. 

Naša ožja in širša domovina ponujata enkratno možnost, da se, recimo tu v ljubem Prekmurju, hkrati 
razvijajo vse posebnosti, kulturne in druge, ter da se hkrati razvija vse univerzalno in globalno, da se 
nikdar več na robu razvitega in pozabljenega sveta. Nocoj si želimo prav take prihodnosti. 

20 let po slavnem zborovanju v Beltincih je bil tabor v Črenšovcih. 

Slavič je rekel: »Veselim se, da vidim v tolikem številu srečne in zadovoljne Prekmurce, zbrane ob 20. 
obletnici osvoboditve. To mi je dokaz, da se Ivanociji in Kuharji niso zaman trudili s svojim delom za 
sedanjo mejo in so opravili za narod koristno delo. Tedaj so nam v Parizu ugovarjali, da meja ne bo 
strategično dobra in pravilna, mi pa smo vedeli, da sta ljubezen in zvestoba ljudstva najboljše poroštvo za 
trdnost meja. Naše prekmurske meje varujejo vaša zvesta srca.«

Zelo si želim, da bi tudi mi lahko čez 20 let in čez 200 let z veseljem ugotavljali, kako prav smo se odločali 
na zgodovinskih razpotjih ter kako varno in dobro živijo naši otroci in njihovi otroci. 

Naj živi Prekmurje, naj živi Slovenija, naj živi združena Evropa.«

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 19. avgusta udeležil odprtja Prekmurskega trga v 
Ljubljani na križišču Poljanske ceste, Poljanskega nasipa in Rozmanove ulice.



64

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 25. avgusta udeležil slovesnega evangeličanskega 
bogoslužja Evangeličanske cerkve augsburške veroizpovedi v Republiki Sloveniji in imel slavnostni 
nagovor. Slovesnost so v duhu dediščine reformacije z glasbo in besedo sooblikovali domači umetniki. Po 
končanem slovesnem bogoslužju, ki ga je vodil škof Geza Filo, so zbrane nagovorili častni škof Geza Erniša, 
nadškof Alojzij Cvikl, predsednik republike pa je bil slavnostni govornik.

Govor predsednika republike:

»Spoštovane gospe in gospodje, 

danes na nek način zaokrožujemo številne praznične obeležitve stoletnice združitve prekmurskih Slovencev 
z matičnim narodom. 

Domala vsi praznični dogodki so iskreno in močno nagovarjali k sožitju. Tudi obe slovesni maši sta potekali 
v ekumenskem vzdušju, pridige in govori pa so hkrati poudarjali dolžnost za ohranitev lastne narodne 
istovetnosti in odgovornost za spoštovanje istovetnosti drugih. 

Škof dr. Peter Štumpf je v pridigi čudovito povzel in krepko poudaril: »Če bi se sonce tega prijateljstva kdaj 
hotelo zmračiti, potem naj raje prej izgine tisti dan in tista ura, kot pa da se to zgodi. Bolje je, da nas ni, 
kot pa da smo, pa si nismo dobri sosedje in prijatelji.« 

Te močne besede so mi na predvečer evropskega dneva spomina na žrtve vseh totalitarnih in avtoritarnih 
režimov odzvanjale med polaganjem venca v spominskem parku na žrtve 2. svetovne vojne in na žrtve 
rasnega, nacionalnega ter ideološkega fanatizma iz obdobja po 2. svetovni vojni v Lendavi in njeni okolici. 

Žrtve mračnjaštva so bili Slovenci in drugi slovanski narodi, Madžari in Judje. Judje do te tragične mere, 
da so bili izruvani iz prekmurske ravnice vse do današnjih dni. Hočem reči, da niti za en sam trenutek ne 
smemo zmotno misliti, da nam je dopuščena nemarna ravnodušnost glede nestrpnosti vseh vrst. 

V teh prekmurskih in slovenskih slovesnostih sem s spoštovanjem in z velikim strinjanjem poslušal sporočila 
različnih govornikov, ki so v različnih jezikih podčrtali pomen svojega lastnega jezika za njihov narodni 
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značaj, a hkrati v enaki meri razumevanje in spoštovanje do drugih narodnih značajev in njihovega jezika. 
To je bila čudovita glasba za ušesa današnjega nemirnega sveta. 

Če je bila na sobotni maši prejšnji teden pravilno poudarjena odločilna vloga katoliškega duhovništva za 
ohranjanje slovenskega jezika in kulture Prekmurcev ter njihovo odločitev za združitev s Slovenci na drugi 
strani Mure, potem je bil na današnji maši ustrezno podčrtan odločilni pomen reformacije, Trubarja in 
njegovih sodobnikov za slovenski jezik sploh in njegov razvoj. 

Vaš škof Geza Filo je o tem lepo govoril že pred tednom dni v Beltincih. 

»Človek je v svoji bivanjskosti bitje odnosa, je simbolno bitje. Ko govorimo o človeku kot simbolnem bitju, 
spoznavamo, da je človek kulturno bitje in tako pogojeno z jezikom. Razmišljanje s svojo glavo, ljubezen 
in odgovornost do lastnega naroda in jezika, skrb za vero, izobrazbo in vsesplošni napredek je mnoge 
Prekmurce vodilo, da so se vedno trudili ravnati tako, da bi vsak dan mogli dati dober izkaz o lastnem 
“hiševanju”.« 

Skratka, prekmurski človek se je v vnovičnem vrvežu preurejanja sveta po 1. svetovni vojni odločil za 
združitev z matičnim narodom, ker je govoril v bistvu isti jezik in gojil isto kulturo z vsemi njenimi krasnimi 
posebnostmi, a ni nikoli pozabil na odprtost, širino in sprejemanje drugih in drugačnih. 

Ni naključje, da so številni govori ob obletnici poudarjali pomen skupnega evropskega doma. Iz zgodovinske 
perspektive lahko danes jasno vidimo, kako nenadomestljiv je za razvijanje take politične in človeške 
kulture. 

Gospe in gospodje, vse potemtakem mineva v tehtni presoji zgodovinskega nasledstva, v učenju iz njega 
za bolj pravičen in bolj varen svet, z določenimi skrbmi, a z močno voljo, da se jih odpravi z modrimi in 
strpnimi ravnanji, vse potemtakem mineva z neskončno voljo, da ohranimo ta prekmurski, slovenski, 
evropski svet lep in varen za naše otroke in njihove otroke. To je naše poslanstvo. 

Sprejmite, prosim, v mojem imenu in imenu naroda, ki mi ga je čast predstavljati, moje iskrene čestitke 
ob državnem prazniku z najboljšimi željami za lepo in varno bodočnost. Hvala.«
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100 LET UNIVERZE V LJUBLJANI

Obeležitev visoke obletnice naše največje univerze je potekala pod častnim pokroviteljstvom predsednika 
Republike Slovenije Boruta Pahorja. V sklopu praznovanj visokega jubileja se je predsednik republike udeležil 
in zbrane nagovoril na prireditvah Medicinske fakultete, Filozofske fakultete, Teološke fakultete, 
Strojne fakultete, Fakultete za kemijo in kemijsko tehnologijo in 10. obletnice preoblikovanja 
Zdravstvene fakultete ob 100. obletnici Univerze v Ljubljani. 

Predsednik Republike Slovenije je z redom za izredne zasluge odlikoval Univerzo v Ljubljani ob 
100. obletnici obstoja za prispevek k duhovnemu in kulturnemu razvoju slovenskega naroda, 
uveljavitvi slovenskega jezika ter za vrhunske dosežke na področju znanosti in izobraževanja. 
Odlikovanje je predsednik republike vročil na sklepni slovesnosti ob 100. obletnici Univerze v Ljubljani, 
slavnostni akademiji, ki je potekala 3. decembra v Cankarjevem domu v Ljubljani. 

Utemeljitev odlikovanja: 

Ustanovitev slovenske univerze v Ljubljani je bila eden od najpomembnejših dogodkov na poti kulturnega 
razvoja slovenskega naroda, ki je s tem dobil možnost izobraževanja in znanstvenega raziskovanja v 
slovenskem jeziku. Pot do ustanovitve slovenske univerze ni bila niti samoumevna niti preprosta. 
Uspešno se je končala po dolgih desetletjih vsenarodnega stremljenja po izobraževanju in uradovanju 
v slovenskem jeziku. Začetki tega prizadevanja časovno sovpadajo s pomladjo narodov in prebujanjem 
slovenske narodne zavesti in samozavedanja. 

Tako je zbor »cesarsko kraljevskega Vikšiga učiliša v Ljubljani« 11. maja 1848 sprejel peticijo z naslovom: 
»Vseučiliša nam je v Ljubljani potréba. Krajncam pa tudi vsim Slovencam sploh v prevdarik.« Peticija, ki je 
bila objavljena v Kmetijskih in rokodelskih novicah 31. maja in 6. junija 1848 je med drugim ugotavljala: 

»Zavoljo pomanjkanja vikših šol pa narod gotovo velike zgube terpí, če bistre glave zavoljo téga svoje 
omikanje v ptujih deželah in v ptujih jezikih išejo, svojo imenitnost tam doséžejo in ptujim narodam 
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zapadejo, de tako domačija svoje narboljši močí zgubuje in v svoji dušni dremoti le zunanje spodbáde 
pričakuje.«

Z ustanovitvijo slovenske univerze so želeli njeni prvi snovalci preprečiti beg možganov ter ustvariti 
možnost, da se nadarjena mladina izobražuje doma in v domačem jeziku. S tem bi tudi slovenski narod 
dosegel izobrazbene možnosti razvitih evropskih narodov, kar bi spodbudilo vsestranski duhovni in 
gospodarski razvoj. 

Za ustanovitev slovenske univerze so si prizadevali slovenski poslanci v državnem in deželnem zboru, 
politiki, izobraženci, slovenski študentje na tujih univerzah ter množice na ljudskih zborovanjih in taborih. V 
boju za slovensko univerzo so bile sprejete številne resolucije, odposlane peticije, dane pobude v različnih 
gremijih in še bi lahko naštevali. Namera je bila deležna tudi podpore tujih, zlasti čeških študentov in 
izobražencev. Po desetletjih neuspešnih prizadevanj se je leta 1901 pokazal prvi dosežek. Na pobudo 
župana Ivana Hribarja in člana vseučiliškega odseka mestnega sveta ter pozneje predsednika Vseučiliške 
komisije dr. Danila Majarona je takratni minister za uk in bogočastje ter nekdanji rektor dunajske univerze 
Wilhelm von Hartl odobril sredstva za šolanje mladih slovenskih učenjakov, ki bi se hoteli posvetiti 
profesorski karieri, na uglednih tujih univerzah. Minister je hkrati obljubil, da bo kandidatom za tovrstne 
štipendije odobren ustrezen študijski dopust. S pomočjo štipendij je odšlo na dodatno izobraževanje v 
tujino več kasnejših profesorjev slovenske univerze v Ljubljani. 

Kljub intenzivnim prizadevanjem pa se njena ustanovitev ni uresničila še v času monarhije, temveč šele 
v novi državi. Že 5. decembra 1918 je bila ustanovljena Vseučiliška komisija in začele so se neposredne 
priprave na to, da bi novoustanovljena univerza lahko začela svoje delo. Uspešnim organizacijskim 
pripravam, ki so bile plod neutrudnega dela dr. Danila Majarona in njegovih sodelavcev v Vseučiliški 
komisiji, ter složnemu nastopu slovenskih političnih strank se imamo zahvaliti, da je začasno narodno 
predstavništvo v Beogradu 16. julija 1919 soglasno sprejelo Zakon o Univerzi Kraljestva Srbov, Hrvatov 
in Slovencev v Ljubljani. Aleksander Regent je zakon podpisal 23. julija 1919, v uradnem listu Kraljevine 
Srbov, Hrvatov in Slovencev je bil objavljen 23. avgusta 1919, v Uradnem listu Deželne vlade za Slovenijo 
pa 1. septembra 1919. Nova univerza je imela pet fakultet: pravno, filozofsko, tehniško, teološko in 
nepopolno, dvoletno medicinsko fakulteto. Glavni snovalec priprav za začetek dela nove univerze je bil 
poleg že omenjenega dr. Danila Majarona tudi dr. Mihajlo Rostohar, ki je sestavil program dela Vseučiliške 
komisije. 

Kralj je 31. avgusta imenoval prvih 18 profesorjev nove univerze. Istega leta so bili 12. novembra izvoljeni 
rektor in dekani, 3. decembra 1919 pa se je s prvim predavanjem profesorja Frana Ramovša o slovenskem 
jeziku začelo redno in neprekinjeno delo prve slovenske univerze. V prvem študijskem letu 1919/20 je 
bilo nanjo vpisanih 942 študentov. 

Število študentov je postopoma naraščalo. Po drugi svetovni vojni so se zaradi razvoja znanosti in 
osamosvajanja znanstvenih področij znotraj univerze oblikovale nove fakultete, visoke in višje šole 
ter umetniške akademije. Univerza ima danes 23 fakultet in tri umetniške akademije. Na njej je zdaj 
vpisanih nekaj manj kot 40 tisoč študentov. Zanje skrbi več kot 6000 visokošolskih učiteljev, raziskovalcev, 
asistentov ter strokovnih in administrativnih sodelavcev. 

Univerza v Ljubljani ni več edina, je pa še vedno največja in najbolj ugledna slovenska univerza ter 
osrednja in največja raziskovalna ustanova v Sloveniji: na njej deluje trideset odstotkov vseh registriranih 
raziskovalcev v naši državi. 

Univerza daje slovenskemu prostoru največ diplomantov, magistrov in specialistov ter doktorjev znanosti. 
Raziskovalno in pedagoško je trdno vpeta v mednarodni prostor. Številni bilateralni in multilateralni 
sporazumi in programi omogočajo izmenjavo študentov in učiteljev z uglednimi tujimi univerzami. Hkrati 
Univerza v Ljubljani sodeluje z gospodarstvom in storitvenimi dejavnostmi, z državnimi in lokalnimi 
ustanovami ter ustanovami civilne družbe in s tem prispeva k splošnemu družbenemu razvoju. 
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Delovanje Univerze v Ljubljani ni bilo vedno samoumevno. V času svojega obstoja je bila deležna številnih 
pritiskov in vsiljenih reform, na kar med drugim kažejo njena različna poimenovanja. Kljub temu je 
uspešno ohranila svoje dostojanstvo in akademsko neodvisnost ter se je ves čas zavzemala za svobodo 
raziskovanja in pouka ter neodvisnost svojega delovanja. 

Stoletnica Univerze v Ljubljani je pomembna obletnica. Po eni strani nas lahko navdaja s ponosom in 
hvaležnostjo do številnih rodov učiteljev in študentov, ki so z zavzetostjo in neutrudnim delom ustvarili 
ustanovo, katere dosežki daleč presegajo regionalne okvire. Po drugi strani pa pomeni obletnica tudi 
zavezo zdajšnjemu in prihodnjim rodovom študentov in učiteljev, ki pri svojem delu ne smejo pozabiti 
svoje odgovornosti do tehtne pobude, ki je pred sto leti navdahnila ustanovitev univerze, da je namreč 
treba mladim ljudem omogočiti vrhunsko izobraževanje in raziskovanje v slovenskem jeziku.

Na slavnostni prireditvi z naslovom Nemogoče telo, ki je v počastitev 100. obletnice Medicinske 
fakultete Univerze v Ljubljani, potekala 7. maja v Cankarjevem domu v Ljubljani, je imel predsednik 
republike nagovor. 

Govor predsednika republike

»Svečana akademija, 

gospod rektor Univerze v Ljubljani,

gospod dekan Medicinske fakultete,

profesorski in študentski zbor te in vseh dosedanjih generacij,

dame in gospodje.

Zelo ste me počastili z vabilom na to slovesnost in priložnostjo, da vas smem nagovoriti. Sprejmite, 
spoštovani gospod dekan, moje najbolj iskrene čestitke ob imenitnem jubileju vaše fakultete, čestitke 
države in v kolikor mi položaj predsednika republike to omogoča - tudi čestitke vseh naših ljudi. Sprejmite, 
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prosim, te čestitke skupaj z izrazi velike hvaležnosti za vse vaše dosežke. Vsi jih občudujemo in vam 
želimo, da bi po tej slavni poti uspešno stopali tudi naprej. 

Spoštovana akademija,

letos praznujemo stoletnico ustanovitve Univerze v Ljubljani in stoletnico ustanovitve Medicinske fakultete 
v njenem okviru. Mnoge univerze nimajo medicinske fakultete. Ljubljanska jo je postopno ustanavljala 
od svojega nastanka dalje. Glede na kompleksnost in težavnost poučevanja in študija medicine ilustrira 
že odločitev za njeno ustanovitev, potem pa tudi njeno vodenje, izjemno ambicioznost, velikopoteznost 
in stremljenje po odličnosti. Stoletni dosežki Medicinske fakultete Univerze v Ljubljani so ta zahtevna 
pričakovanja upravičili. 

Zaradi premišljenega in stalnega razvoja je v tem času Medicinski fakulteti uspelo uresničiti svoje visoke 
cilje in uvedla študij, ki poteka v slovenskem jeziku in je hkrati študij na svetovnem nivoju. Vsi smo na to 
zelo ponosni. To se mi zdi toliko bolj vredno poudariti, ker se že dolgo desetletje in več krešejo mnenja o 
potrebni reformi slovenskega javnega zdravstva, ki tako ali drugače zadevajo tudi zdravnike in zdravnice. 

Toda. 

Strokovna kakovost zdravnic in zdravnikov, sploh zdravstvenega osebja, nikoli ni bila v tem času in tudi 
danes ni problem, kvečjemu je bila in ostaja rešitev, ki ves ta čas omogoča, da so kljub nakopičenim 
težavam v javnem zdravstvu, v njegovi organizaciji, kadrih in financah bolniki skrbno in strokovno 
oskrbljeni. Zasluge za to gredo v zelo veliki meri prav Medicinski fakulteti, ki zdravnike in zdravnice na to 
zelo zahtevno življenjsko in profesionalno izkušnjo odlično pripravi. V tem smislu si vodstvo fakultete in 
celoten profesorski zbor, vsi mentorji te in prejšnjih generacij zaslužijo našo hvaležnost in občudovanje. 

Prav tako zaslužijo naše javno spoštovanje študenti, ki se za ta težek študij odločijo. So nadpovprečni in 
tudi študij je nadpovprečno težak. Vendar ne gre samo za študij v ozkem strokovnem smislu. Gre tudi za 
čas študija, v katerem se v veliki meri izoblikuje osebnost. Splošna razgledanost, visoka intelektualna in 
kulturna raven, razvitost empatičnih lastnosti so prav tako enako pomembni za zdravniški poklic, ki je 
vsled vsega tega pravzaprav poslanstvo. Zdravniki ste v tem smislu elita v najbolj žlahtnem pomenu te 
besede. Nenazadnje bodo kulturni program akademije popestrili prav umetnice in umetniki Medicinske 
fakultete. 

Spoštovana akademija,

Slovenija je ponosna na Medicinsko fakulteto Univerze v Ljubljani. Njeni profesorji in študentje imate v 
naši družbi ugled in spoštovanje. Dosežki Medicinske fakultete uživajo veliko občudovanje doma in ugled 
v svetu. Zdravnice in zdravniki, ki jih primerno strokovno pripravite za njihovo življenjsko poslanstvo, 
so v tem trenutku rešitev in ne problem za nakopičena protislovja slovenskega javnega zdravstvenega 
sistema. Svečana akademija ni pravi prostor in čas za razpravo o zdravstveni reformi in v njenem okviru 
tudi o plačni reformi. Si pa skupaj z domala vsemi našimi ljudmi želim, da bi se dobre in premišljene 
rešitve končno našle in bi doma ostajali in se naprej strokovno polno razvijali diplomanti Medicinske 
fakultete Univerze v Ljubljani. 

Spoštovana akademija,

ko je eno najstarejših slovenskih društev Slovensko zdravniško društvo, ki je bilo ustanovljeno že 
daljnega leta 1863, spodbujalo ustanovitev Medicinske fakultete, je pri tem stremelo k odličnosti 
in popolnosti. Medicinska fakulteta Univerze v Ljubljani je ena najbolj uglednih fakultet univerze in 
znanstvenoraziskovalnega področja v Sloveniji. Na prvi pogled je jasno, da se na pragu drugega stoletja 
svojega dela ravna po istih najvišjih standardih. To vzbuja v vseh nas velikansko upanje. Na tej strmi, 
nikoli kraljevski poti, vam želimo vsi ljudje tudi vnaprej največje uspehe, ki vam bodo poleg vsega dali 
tudi profesionalno in čisto osebno človeško zadoščenje. Hvala.«
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Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 24. septembra v Cankarjevem domu udeležil slavnostne 
akademije ob 100. obletnici Filozofske fakultete Univerze v Ljubljani in ob tej priložnosti imel nagovor. 

Govor predsednika republike:

»Spoštovani gospod dekan,

cenjeni profesorji in študentje

te in prejšnjih generacij,

visoki gostje,

gospe in gospodje,

Spoštovani gospod dekan,

sprejmite, prosim, iskrene čestitke ob vaši imenitni obletnici v mojem imenu, v imenu države in kolikor 
mi položaj omogoča, v imenu vseh naših ljudi. 

Spoštovani,

letos praznujemo 100. obletnico ustanovitve Univerze v Ljubljani. Enak jubilej letos praznuje tudi 5 fakultet, 
njenih ustanoviteljic, zaslužnih za njen nastanek. Med njimi je vaša, Filozofska fakulteta. 

Posebnost vloge Filozofske fakultete pri ustanovitvi Univerze v Ljubljani in njenem kasnejšem stoletnem 
delovanju je v njenem širšem humanističnem poslanstvu. 

Na vaši fakulteti gre razen za običajen študij za različna profesionalna področja tudi za najbolj občutljive 
teme narodovega razvoja, od jezika do zgodovine in vsega vmes. 

Tudi zato ste bili ves čas predmet posebnega javnega zanimanja. Sem in tja je šlo v zgodovini fakultete 
za neposredno politično poseganje v vašo avtonomijo ali za posredne pritiske na vašo izobraževalno in 
širšo družbeno vlogo. 

Toda ves ta čas ste se rodovi pedagogov in študentov trudili ohraniti in okrepiti znanstveno, družbeno in 
čisto človeško samostojnost in neodvisnost. To je bilo in ostaja pomembno, tako za vaše znanstveno in 
pedagoško delo kot za širše intelektualno in družbeno angažirano humanistično poslanstvo. 
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Spoštovani,

razlogi, zaradi katerih je bila Filozofska fakulteta v okviru Univerze v Ljubljani vedno nekaj posebnega, se 
v novih razmerah izkazujejo na nov način. Nocoj smo, površno, za potrebe današnje svečanosti, že dejali, 
da se Filozofska fakulteta ukvarja z najbolj temeljnimi vprašanji narodnega obstoja in razvoja, od jezika 
do zgodovine in vsega vmes. 

Potemtakem je na dlani, da si tudi najširša javnost želi slišati vaša premišljevanja o prihodnosti tega 
razvoja v pogojih odprte družbe in globalnega sveta. Slovenija je danes suverena država, ki je po svoji 
volji enakovreden del združene Evrope, dejavnik v mednarodni skupnosti. 

Jezik, identiteta, odprtost, migracije in asimilacije, graditev in razpad družbenega soglasja. Kako naj se 
znajdemo kot posamezniki in kot skupnost, kako naj sploh razumemo novonastale razmere in kakšne 
alternative imamo za svoje izbire in ravnanja? 

Kolikor je Filozofska fakulteta v zadnjih 100 letih pomagala razumeti čas in ga spreminjati, bo to poslanstvo 
za naš intelektualni, narodni, državni in občečloveški razvoj v naslednjih 100 letih še bolj zahtevno, 
kompleksno in nenadomestljivo. 

Spoštovani,

čeprav sodim med tiste, ki v razvoju novih tehnologij vidijo veliko priložnost za reševanje starih in novih 
problemov posameznika in družbe, nikoli ne podcenjujem pomena humanistične inspekcije, analize in 
razlage družbenih fenomenov, ki jih nove tehnologije sproti proizvajajo. 

Nasprotno. Zdi se, da se teža tega znanja zelo povečuje. Ni prvič, pravzaprav je precej običajno, da politika 
regulira nove družbene odnose z zamikom. Zamik, zamuda pri regulaciji, ki smo ji priča v času digitalne 
preobrazbe, je še bolj izrazito rezultat elementarnega nerazumevanja sprememb, ki jih proizvaja. Običajno 
zamike ali zamude znamo razložiti s političnimi interesi. Zdaj se ne moremo znebiti občutka, da gre poleg 
tega še za ogromno neznanja in nerazumevanja, kar predstavlja čudovito zmes za improvizirane slabe 
rešitve. 

S tega vidika menim, da humanistični študij in znanost tematizirata najbolj vitalna vprašanja našega 
vsestranskega razvoja. 

V tem smislu je bilo prvih 100 let razvoja Filozofske fakultete zanimivih, plodnih in razburkanih, toda zdi 
se, da je to skoraj nič v primerjavi z naslednjimi 100 leti, ki so se že začela. 

Potrebujemo vas. Želimo vam veliko uspeha.« 

Predsednik Pahor je imel nagovor tudi na slavnostni akademiji ob 100. obletnici strojništva na Univerzi 
v Ljubljani, ki je potekala 26. novembra v Cankarjevem domu v Ljubljani. 
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Govor predsednika republike:

»Spoštovani gospod dekan,

cenjeni profesorji in študentje te in prejšnjih generacij,

visoki gostje,

gospe in gospodje.,

sprejmite, prosim, iskrene čestitke ob vaši imenitni obletnici v mojem imenu, v imenu države in kolikor 
mi položaj omogoča, v imenu vseh naših ljudi.

Spoštovani,

letos praznujemo 100. obletnico ustanovitve Univerze v Ljubljani. Enako daleč nazaj seže poučevanje 
strojništva na Slovenskem. V tem času se je zgodilo veliko in spremenilo skoraj vse.

Malo pred tem se je končala velika vojna, kmalu ji je sledila druga, Slovenci pa smo imeli nato še 
osamosvojitveno. V tem času smo pri nas zamenjali vsaj sedem držav in dvanajst denarnih valut. 

V Ljubljani, ki je pred sto leti dobila ne le slovensko univerzo, marveč tudi narodno galerijo, slovensko 
gledališče, narodni dom …, so se dotlej govorili vsaj trije jeziki; zdaj imamo svojega, ki je eden od uradnih 
jezikov Evropske unije, v kateri je pol milijarde ljudi.

Pred nekaj več kot sto leti smo dobili avtomobil, letalo in film, le malo prej telefon. Ko je Cankar napisal 
Erotiko, je imela Ljubljana 192 telefonskih priključkov, danes je v Sloveniji več mobilnih telefonov kot 
ljudi. Od parne kočije smo prišli do pametnega avta. Od vozila, ki ne potrebuje več konja, do takšnega, ki 
ne potrebuje več človeka. 

Napredek tehnologij je bil v tem času skokovit glede na stoletja pred tem, a zdi se, da so resnične 
spremembe še pred nami.

Strojništvo vseh teh sprememb ne opazuje, ampak jih ustvarja. Če se radovedni ljudje delijo na tiste, ki 
veliko vedo, in na one, ki veliko razumejo, sodijo inženirji med slednje. Razumejo, zakaj letalo leti in kako 
zvok potuje. Razumejo, da gre razvoj naprej in naprej in da tisti, ki obstane, ostane zadaj. Vedo, da se 
prihodnosti ni treba bati.

Strojništvo je povsod. Skoraj ni produkta, ki pri njem ne bi sodelovala strojniška znanja. Tudi zdravil in 
hrane ni brez procesne industrije. Strojništvo določa naše počutje, naše udobje, naše življenje. Tiho, ne da 
bi nas na to posebej opozarjalo, je povsem nepogrešljivo.

Podobno je z vašo fakulteto. Pomen njene vloge pri ustanovitvi Univerze v Ljubljani je bil razumljiv - dotlej 
so morali študentje strojništva po znanje na druge šole in v druge države. V svojem kasnejšem stoletnem 
delovanju je šola v različnih obdobjih doživljala različno pozornost in naklonjenost in medtem utrjevala 
svoj pomen. 

Postala je tako odlična članica Univerze v Ljubljani, da ima zdaj kar dva projekta evropskega raziskovalnega 
sveta in študente, ki zmagujejo na svetovnih tekmovanjih, da pridobiva več sredstev iz raziskav kot od 
Univerze in da se uvršča med 200 najboljših strojnih fakultet na svetu.
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Spoštovani,

zdi se, da se je v zadnjih sto letih največ zgodilo in spremenilo prav v študijih, ki jih poučujete na vaši 
fakulteti. 

Sodim med ljudi, ki v razvoju novih tehnologij vidijo veliko priložnost za reševanje starih in novih problemov 
posameznika in družbe, in sem tako kot vi prepričan, da je smiselno pri tem sodelovati - ne le opazovati 
in ugotavljati, kaj so medtem storili drugi. 

Težko je napovedati, kakšen bo svet čez novih sto let, a danes je to doba enega človeškega življenja. 
Otroci, ki se rojevajo zdaj, bodo doživeli vašo dvestoletnico in nam, vam in njim želim, da bi dotlej tudi z 
vašimi snovanji, inovacijami in izumi naredili svet, ki bo še boljši od našega.

Potrebujemo vas, zaupamo vam.«

Predsednik republike se je 28. novembra v Slovenski filharmoniji udeležil slavnostne akademije ob 
stoletnici Teološke fakultete Univerze v Ljubljani in štiristoletnici teološkega študija na slovenskih 
tleh ter udeležence slavnostne akademije tudi nagovoril. 

Govor predsednika republike:

»Spoštovani gospod dekan,

spoštovani prefekt,

gospod rektor,

profesorji in študenti te in prejšnjih generacij,

visoki gostje,
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dame in gospodje,

sprejmite, prosim, iskrene čestitke ob vašem imenitnem jubileju z najboljšimi željami za uspešno 
prihodnost.

Ustanovitev slovenske univerze v Ljubljani je bila eden od najpomembnejših dogodkov na poti kulturnega 
razvoja slovenskega naroda, ki je s tem dobil možnost izobraževanja in znanstvenega raziskovanja v 
slovenskem jeziku. Pot do ustanovitve slovenske univerze ni bila niti samoumevna niti preprosta. 

Uspešno se je končala po dolgih desetletjih vsenarodnega stremljenja po izobraževanju in uradovanju v 
slovenskem jeziku z ustanovitvijo. 

Ljubljanska univerza je bila končno ustanovljena pred sto leti. Nova univerza je imela pet fakultet: pravno, 
filozofsko, tehniško, teološko in nepopolno, dvoletno medicinsko fakulteto. Aleksander Regent je zakonski 
predlog o njeni ustanovitvi podpisal 23. julija 1919. 

Zadnjega avgusta 1919 je imenoval prvih 18 profesorjev ljubljanske univerze, tri redne profesorje Teološke 
fakultete – bogoslovni prof. dr. Aleš Ušeničnik za krščansko filozofijo, bogoslovni prof. dr. Franc Ušeničnik 
za pastoralno teorijo in bogoslovni prof. dr. Ivan Zore za splošno cerkveno zgodovino. 

Sploh ni slučajno ali neobičajno, da je bila sestavni del Univerze tudi Teološka fakulteta. Tudi na našem 
ozemlju namreč začetki visokošolskega študija sovpadajo s pričetkom poučevanja nekaterih predmetov, 
ki so tradicionalno del teološkega študija. 

Tako so začeli leta 1619 in leta 1597 poučevati moralno teologijo oziroma kazuistiko, leta 1704 pa so 
odprli tudi stolico za logiko in cerkveno pravo. Spletu nesrečnih okoliščin je mogoče pripisati, da ljubljanski 
jezuitski kolegij ni prerastel v univerzo, kot se je to zgodilo v Zagrebu ali Gradcu.

V teku jožefinske reforme, ki si je prizadevala visokošolski študij osredotočiti v večjih centrih, je bil teološki 
študij v Ljubljani leta 1783 ukinjen. Prizadevanju deželnih stanov in škofa se imamo zahvaliti, da so ga 
leta 1791 obnovili.

Pouk moralne in dogmatične teologije ter cerkvene zgodovine na ljubljanskem liceju je predvidevala tudi 
francoska reforma šolstva, ki jo je leta 1810 razglasil generalni guverner Ilirskih provinc maršal Marmont.

Svečana akademija,

ustanovitev teološke fakultete so predvidevali tudi načrti za ustanovitev slovenske univerze. Beograjske 
oblasti temu sprva niso bile naklonjene.

Diplomatskim zmožnostim predsednika Vseučiliške komisije dr. Danila Majarona, ki je uspel v osebnem 
pogovoru prepričati ministra Ljubomira Davidovića o potrebi ustanovitve teološke fakultete v okviru nove 
slovenske univerze, gre zahvala za to, da je bila Teološka fakulteta vključena v novo univerzo.

Takoj po koncu druge svetovne vojne je minister za prosveto Ferdo Kozak izdal odlok o izključitvi Teološke 
fakultete iz univerze in upokojitvi njenih profesorjev. Zanimivo je, da odloka niso izvršili, pač pa je leta 
1952 Svet za prosveto in kulturo Teološki fakulteti odvzel svojstvo javne ustanove.

Fakulteta je tako do ponovne vključitve v univerzo leta 1992 delovala kot zasebna bogoslovna šola.

Svečana akademija,

danes teologija ni več kraljica znanosti, za kar so jo šteli v srednjem veku. Ostaja pa pomembno področje 
našega védenja in snovanja, ki – še posebej ko gre za raziskovanja, ki niso neposredno vezana na 
veroizpoved – v mnogočem omogoča razumevanje naše kulture in civilizacije. 

Seveda se znanstveno, pedagoško in vzgojno poslanstvo Teološke fakultete skozi čas spreminja, kot se 
spreminja vse okoli nas. Vendar se mi zdi, ne kot poznavalcu, temveč kot opazovalcu, da vseskozi ohranja 
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bistvo humanistično razumevanje krščanstva. 

Evropa in z njo Slovenija ima v svojih kulturnih in vrednostnih koreninah vgrajen močan pečat krščanstva. 
Zato je njegovo razumevanje pomembno tudi za prihodnost, tako z vidika naših vrednot kot tudi naših 
identitet. 

Stoletnica slovenske univerze v Ljubljani je pomembna obletnica. Po eni strani nas lahko navdaja s 
ponosom in hvaležnostjo do številnih rodov učiteljev in študentov, ki so z zavzetostjo in neutrudnim 
delom ustvarili ustanovo, katere dosežki daleč presegajo regionalne okvire. 

Po drugi strani pa pomeni obletnica tudi zavezo zdajšnjemu in prihodnjim rodovom študentov in učiteljev, 
ki pri svojem delu ne smejo pozabiti svoje odgovornosti do tehtne pobude, ki je pred sto leti navdahnila 
ustanovitev univerze, da je namreč treba mladim ljudem omogočiti vrhunsko izobraževanje in raziskovanje 
v slovenskem jeziku.«

Med druga visoka obeleženja lahko štejemo tudi udeležbo predsednika Republike Slovenije na prireditvi 
ob dnevu Zdravstvene fakultete 8. marca, na kateri so obeležili 10. obletnico preoblikovanja Zdravstvene 
fakultete in 100. letnico Univerze v Ljubljani. Prav tako pa tudi predsednikovo udeležbo 10. novembra 
v Cankarjevem domu na slavnostni akademiji ob 100. obletnici Konservatorija za glasbo in balet 
Ljubljana, kjer je predsednik Pahor predal zahvalo direktorici Konservatorija Poloni Češarek za zasluge pri 
utrjevanju glasbenega znanja in razvoju slovenske glasbene kulture.

DRUGE OBLETNICE

150 LET TABOROV NA SLOVENSKEM 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 10. maja v Sevnici udeležil osrednje slovesnosti ob 150. 
obletnici taborov na Slovenskem. V slavnostnem govoru je spregovoril o pomenu ustanovitve in razvoja 
slovenske države v luči taborskega gibanja pred 150 leti in Majniške deklaracije pred 30 leti. »Taborsko 
gibanje je široko legitimiralo idejo Zedinjene Slovenije, Majniška deklaracija 1989 pa je široko legitimirala 
ustanovitev samostojne slovenske države, ki naj bo demokratična in vključena v Evropo,« je dejal predsednik 
republike. »Glede Evrope si odgovornost delimo z drugimi, glede medsebojnega spoštovanja in povezanosti 
ter razvoja naše državnosti pa je odgovornost tako rekoč v celoti na naših plečih,« je opozoril.
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Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je kot častni pokrovitelj slovesnosti 7. septembra v Ormožu 
udeležil osrednje slovesnosti ob 150. obletnici ormoškega tabora in na prireditvi bil slavnostni govornik. 
Tudi tokrat je poudaril pomen taborskega gibanja pred 150 leti, saj je široko ljudsko gibanje legitimiziralo 
idejo Zedinjene Slovenije in prvikrat izpričalo tako politično enotnost okrog temeljnih zahtev Slovencev 
tistega časa. To je bilo, tako predsednik, neposredno pomembno za oblikovanje narodne in politične 
zavesti, ki je bila kriva za ustanovitev države leta 1991. »Ustanovitev slovenske države je bila prelomnega 
pomena za slovenski narod in je garant naše svobodne suverene volje,« je dejal predsednik Pahor in 
dodal, da smo dolžni krepiti narodno zavest, čeprav sedaj državo imamo in smo po naši volji povezani 
v Evropsko unijo. V nagovoru je predsednik republike omenil brexit kot ilustracijo nevarnosti narodnega 
razkola ob usodnih vprašanjih. Spomnil je na misel letos preminulega Ivana Omana, narodnega buditelja, 
osrednje osebnosti slovenske politične pomladi in osamosvojitve, enega od očetov naše države: »Bog ne 
daj, da bi bilo še kdaj tako, da bi bilo treba biti tako enoten, kot smo bili leta 1991.«

150 LET GASILSTVA NA SLOVENSKEM 

Predsednik republike Borut Pahor je bil častni pokrovitelj dogodkov ob 150. obletnici gasilstva na 
Slovenskem. Ob priložnosti vročitve listine o častnem pokroviteljstvu nad dogodki ob 150. obletnici 
gasilstva na Slovenskem je predsednik republike 8. julija v predsedniški palači priredil sprejem. Listino so 
prejeli: Gasilska zveza Slovenije, Gasilska zveza Metlika, Prostovoljno gasilsko društvo Metlika in Občina 
Metlika. Predsednik republike se je novembra udeležil slavnostne akademije ob 150. obletnici gasilstva 
na Slovenskem in imel slavnostni govor. 
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Govor predsednika republike:

»Svečana akademija,

spoštovani predsednik vlade in drugi visoki gostje,

dame in gospodje.

Sprejmite, 

spoštovani predsednik Gasilske zveze Slovenije, 

spoštovani poveljnik Gasilske zveze Slovenije,

cenjene gasilke in gasilci,

iskrene čestitke ob vašem imenitnem jubileju v mojem imenu, 

v imenu države 

in kolikor mi položaj omogoča, v imenu vseh naših ljudi, 

skupaj z najboljšimi željami za vašo enako imenitno prihodnost.

Sprejmite, prosim, najbolj iskrene izraze naše hvaležnosti za vaše plemenito poslanstvo. 

Spoštovane gasilke in gasilci,

verjetno je najdragocenejše spričevalo vaše vloge in dela v naši družbi izjemno zaupanje ljudi. To izjemno 
zaupanje, ta tako redka dobrina, verjetno vzbuja tudi največje zadoščenje za vsa vaša odrekanja. 

V tem magičnem krogu vašega požrtvovalnega, profesionalnega in zahtevnega dela, zaupanja ljudi v vaše 
delo, vzajemnega ponosa nad vašim plemenitim poslanstvom in vašega osebnega zadoščenja se že 150 
let krepijo medčloveška solidarnost, nacionalna identiteta in pripadnost domovini. 

V tem smislu ta imenitna obletnica, ta sijajna tradicija gasilstva na Slovenskem vsem nam ponuja priložnost 
za velik ponos. Želim si, da bi v tem duhu nocoj z nami praznovala vsa Slovenija.

Spoštovana akademija,

prostovoljno gasilstvo na Slovenskem smemo upravičeno šteti med temeljne gradnike naše družbe in 
države. 

Vzniknilo je v času zorenja slovenske narodne identitete, neposredno po taborskem gibanju, ki je široko 
med ljudmi legitimiralo idejo Zedinjene Slovenije. 

Ni slučajno, da je ena poglavitnih zahtev taborskega gibanja, uradna raba slovenskega jezika, relativno 
zgodaj našla svoj prostor v prostovoljskem gasilstvu na Slovenskem. 

Prostovoljno gasilstvo se je od svojih začetkov v 150 letih razvijalo skupaj s krepitvijo naših narodnostnih 
in državotvornih stremljenj in je bilo ves čas njihov aktiven del. 

Nikoli ni bilo orodje te ali one dnevne politike, je pa s svojo moralno avtoriteto in vlogo med in za ljudi 
dejansko predstavljalo ogelni kamen naše družbe in države. 

Ta magični krog požrtvovalnega odrekanja, pomoči človeku, zaščiti njegovega imetja, velikansko zaupanje 
ljudi, osebno ter kolektivno zadoščenje in vzajemen ponos se v tem smislu v vsem tem času nikoli ni 
pretrgal in na svoj nenadomestljiv način še danes navdihuje vključenost in povezanost slovenske družbe 
in države. 
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Hočem reči, da je 150-letna tradicija vašega poslanstva onkraj ozkega razumevanja vaše neposredne 
vloge, pomoči človeku in zaščiti njegovega imetja. Ta vloga je veliko širša in ima splošen družbeni pomen 
za naš vsestranski razvoj. Želim si, da bi tudi v tem duhu nocoj z nami praznovala vsa Slovenija. 

To čudovito in veličastno tradicijo gasilstva na Slovenskem navdihuje prostovoljnost. To je sveti gral te 
slavne tradicije in tega plemenitega poslanstva. 

Dejstvo, da se ljudje v celoti in brez slehernih dvomov zanesemo na gasilce je že samo po sebi impozantno. 
Ta zanesljivost se je v dolgi tradiciji gasilstva tako izpopolnila, da se le še malokatera druga družbena 
organiziranost lahko tako primerja z njo. 

Toda pravo osuplost zbuja dejstvo, da je to gasilstvo prostovoljno. Zato lahko slovensko gasilstvo označimo 
za gradnik solidarne družbe, ki nikoli ne odpove, ker ga poganja silovita notranja moralna moč. 

Malokaj je v zadnjega poldrugega stoletja tako premočrtno gradilo solidarno družbo kot prav prostovoljno 
gasilstvo. Želim si, da bi tudi v tem duhu nocoj z nami praznovala vsa Slovenija. 

Spoštovana akademija,

zaradi vsega tega se ljudje počutimo varne. To je neprecenljivo. 

Običajno varnost v ožjem pomenu besede povezujemo s pristojnimi državnimi institucijami. Vendar je 
občutek varnosti med ljudmi v širšem pomenu besede povezan z zavedanjem, da bo tudi v primeru take 
ali drugačne nesreče zanje poskrbljeno. 

Neverjetno je, kako se v tem smislu Slovenci zanašamo nase. To je izjemnega pomena. Ne glede na to, 
kako smo si različni, se na koncu vseh koncev zanašamo eden na drugega. 

Prostovoljni gasilci ste, na posreden način, zanesljiv steber naše varnosti. Želim si, da bi tudi v tem duhu 
z nami nocoj praznovala vsa Slovenija. 

Spoštovana akademija,

vedno znova me navdušuje, kako slovenska gasilska uniforma ukroji najrazličnejše človeške značaje v 
sijajno utečeno kolektivno delo in pripadnost. Posebej občudujem vaše ukvarjanje z mladimi, ki presega 
pomen prenosa gasilskih veščin in znanj ter zadeva vrednostno vzgojo mladih, kar je nenadomestljivega 
pomena.

V tem smislu več kot 160.000 gasilk in gasilcev, domala vseh starosti, različnih socialnih statusov, različnih 
verskih in političnih prepričanj na nek način odraža vso pestrost naše družbe, a jo na nek način čudovito 
povezuje. 

Zato nocoj ne praznuje samo prostovoljno gasilstvo na Slovenskem, temveč ves slovenski narod in cela 
Slovenija. 

Prevzemajo nas močni občutki ponosa. Občudujemo slavno tradicijo in se skupaj z vami zaziramo v slavno 
prihodnost. 

Hvala, ker se lahko zanesemo na vas, in hvala za vse dobro, kar storite za naše ljudi in za našo domovino.«

»NA POMOČ!«
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70 LET INSTITUTA JOŽEF ŠTEFAN 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 25. marca udeležil odprtja razstave Irwin: NSK Garde in 
procesije v Galeriji Instituta Jožef Stefan ter naznanil uradni začetek obeleževanj 70. obletnice njegove 
ustanovitve - dogodkov, ki potekajo pod njegovim častnim pokroviteljstvom. Na slovesnosti je predsednik 
republike vsem sedanjim in prejšnjim generacijam zaposlenih, ki so v sedemdesetih letih soustvarili 
izjemno uspešno pot, izrekel izraze hvaležnosti za dosežene rezultate z najboljšimi željami za prihodnost: 
»Institut Jožef Stefan je utripajoče srce slovenskega raziskovanja in znanosti.« Z navdušenjem je dodal, 
da smo Slovenci pred dnevi medse sprejeli Duncana Haldana, Nobelovega nagrajenca za fiziko leta 2016, 
ki je v petek v prostorih slovenskega veleposlaništva v Washingtonu slovesno zaprisegel kot slovenski 
državljan: »Ko me je marca lani obiskal v predsedniški palači, so se dotaknili tudi vprašanja morebitnega 
slovenskega državljanstva in tako se je pričela pot, ki se je v petek uspešno končala,« je dejal. »Želim si, 
da bi še naprej hrabro nosili zastavo znanosti, učenosti, radovednosti in domišljije,« je nagovor sklenil 
predsednik republike in se direktorju Lenarčiču in vsem zaposlenim zahvalil za uspešno sodelovanje z 
uradom predsednika v preteklih letih.

30 LET KONVENCIJE O OTROKOVIH PRAVICAH

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je ob svetovnem dnevu otrok in 30. obletnici Konvencije o 
otrokovih pravicah 20. novembra priredil sprejem v predsedniški palači. Ob tej priložnosti je tudi napovedal 
ustanovitev stalnega odbora za podnebno politiko pri predsedniku republike. 

Na slovesnosti so junior ambasadorji Unicefa predstavili svoj pogled na uresničevanje otrokovih pravic. 
Poudarili so, da je Konvencija o otrokovih pravicah izboljšala življenja mnogih otrok, da pa nekateri med 
njimi še vedno ostajajo pozabljeni. 
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Opozorili so, da otroke po vsem svetu še vedno najbolj ogrožajo dolgotrajni konflikti, vse bolj pa tudi 
podnebne spremembe, in da se vse več otrok, tudi v razvitem svetu, spopada z občutki žalosti, obupa, 
s stresom in težavami v duševnem zdravju. Predsednik Pahor je v nagovoru spomnil, da so prav otroci 
tisti, ki največkrat obiščejo predsedniško palačo. Poudaril je, da so rezultati 30 let od sprejetja Konvencije 
o otrokovih pravicah dokaz, da je mogoče svet spreminjati na bolje: »Ne za vse, ne v enaki meri, vendar 
dokazano je, da človek lahko vpliva nase, na druge ljudi in na okolje.«

Predsednik Pahor je svoj govor sklenil z obljubo, da se bo posebej potrudil za dvoje: da bi imeli v državi 
vsi približno enake možnosti in nihče ne bi zaostajal ter da bomo storili vse, kar je v naši moči, da na 
globalni ravni ohranimo okolje in svet tak, da ga bodo tudi prihodnje generacije uživale v enaki meri kot 
mi. Poudaril je, da se moramo vsi zavedati skupne odgovornosti in si prizadevati za vključujočo družbo in 
hkrati zagotoviti trajnostni razvoj.

100 LET VINIŠKE REPUBLIKE 

Predsednik republike se je 27. aprila, na dan, ko praznujemo dan upora proti okupatorju, udeležil 
osrednje prireditve ob praznovanju 100. obletnice Viniške republike z naslovom Vsi mi smo republika in 
bil na tej slovesnosti slavnostni govornik. Uvodne besede je predsednik republike namenil praznovanju 
državnega praznika in dejal, da današnji državni praznik, dan upora proti okupatorju, in praznovanje 
100. obletnice Viniške republike na nek način povezuje upornost ljudi. Predsednik je ob tem poudaril 
pomen partizanskega gibanja, ki je zaradi zaslug pri osvoboditvi nedotakljivo, saj se Slovenci brez 
partizanstva ne bi obranili in ohranili. Partizani so zastavili svoja življenja, da je Slovenija ostala svobodna 
in nepokorjena dežela svobodnih ljudi, a zapleteni čas naporov za osvoboditev in upora proti okupatorju 
je bil tudi boj za oblast in v takšnih okoliščinah je tudi brat dvignil roko nad brata. Ob tem je predsednik 
dejal, da se mu zaradi pomiritve in sprave danes zdi pomembno, da skupaj z Župančičem ugotovimo, 
da »je domovina ena nam vsem dodeljena, eno življenje in ena smrt«, kot piše na spomeniku sprave, 
ki stoji na Kongresnem trgu v Ljubljani. 
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Predsednik republike je govor sklenil z razmišljanjem o Sloveniji in poudaril, da je Viniška republika eden 
od številnih dokazov, da zamisel za Slovenijo ni nastala čez noč, ampak je zorela dolgo. »Slovenci smo do 
demokratične in suverene države prišli po dolgem času stremljenj in naporih mnogih generacij,« je dejal 
predsednik in dodal, da zdaj državo imamo in sami odločamo o naši usodi. 

200 LET OBISKOV V ŠKOCIJANSKIH JAMAH, 130 LET JAMARSKE ZVEZE V SLOVENIJI 
IN 60 LET JAMARSKE REŠEVALNE SLUŽBE 

Predsednik republike se je 11. maja udeležil slovesnosti ob 200. obletnici dokumentiranega obiskovanja 
Škocjanskih jam, 130. obletnici Jamarske zveze Slovenije in 60. obletnici Jamarske reševalne službe, kjer 
je imel slavnostni nagovor.

Govor predsednika republike:

»Zelo sem se razveselil vašega povabila na slovesnost, s katero se bomo poklonili trem pomembnim 
obletnicam. Prvi: dvema stoletjema dokumentiranega obiskovanja Škocjanskih jam. Drugi: 130. obletnici 
delovanja Jamarske zveze Slovenije in tretji: 60. obletnici delovanja Jamarske reševalne službe.

Po zaslugi drznih in radovednih raziskovalcev imamo Slovenci že dve stoletji edinstven privilegij občudovati 
osupljive lepote našega podzemnega sveta na Krasu. S strahospoštovanjem smo ga sprejeli kot del svoje 
nacionalne in kulturne identitete in smo nanj ponosni. Kako izjemno in večno je to svetišče naravnih čudes! 
In kako hvaležni smo lahko, da si magičnost tega podzemnega sveta lahko tudi ogledamo. Njegova mogočna 
lepota privablja obiskovalce z vsega sveta. Posebno priznanje pa je uvrstitev na seznam kulturne in naravne 
dediščine organizacije UNESCO, kar uspe le najboljšim. Na to smo lahko Slovenci upravičeno ponosni.

Jamarji odgovorno in preudarno že 130 let ponižno stopate v podzemni svet z zavedanjem, da z vsakim 
korakom odkrijete nov košček zgodbe, ki jo že tisočletja pišeta voda in kamen. Radovedni obiskovalci jam 
smo vam hvaležni, da pazite na nas, ko brezskrbno raziskujemo njeno magičnost.

Spoštovani gospod predsednik, iskrene čestitke ob visokem jubileju vaše organizacije in 60. obletnici 
Jamarske reševalne službe. Sprejmite, prosim, izraze moje hvaležnosti, da ponižno in preudarno odkrivate 
skrivnostni svet in ga čuvate za te in prihodnje generacije. 
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Kot ste dejali v vašem nagovoru, gospod predsednik, ste prav jamarji tisti, ki nas opozarjate, kako je naše 
podzemlje dovzetno za naša ravnanja na površju. Da bi lepote lahko občudovali tudi naši zanamci, naši 
otroci, moramo razumeti, da imamo prav mi ključno vlogo pri podnebni prihodnosti. Smo prva generacija, 
ki se v celoti zaveda, da smo verjetno hkrati tudi zadnja, ki lahko pomembno odloči usodo tega planeta. 
Tega klica, te odgovornosti, zaradi naših otrok ne smemo preslišati. Pomislite, kako sebično in tragično bi 
bilo, če bi zaradi lastne ignorance do okolja zanamce prikrajšali za ta dihjemajoča doživetja.

Spodbudno je, da se ljudje čedalje bolj zavedamo, da je skrb za okolje ultimativno vprašanje našega 
obstoja. Naš odgovor nanj bo odločal o naši prihodnosti. Ta je le ena in nam je skupna. Želim poudariti, 
da moramo skupaj nasloviti njene izzive in s tenkočutnim razumevanjem skrbeti drug za drugega in za 
okolje. 

Kot predsednik republike imam posebno čast, da v tej prečudoviti deželi pozdravim visoke in ugledne 
predstavnike tujih držav. S posebnim ponosom poslušam njihove besede občudovanja, s katerimi opisujejo 
Slovenijo. Presune jih v vsej svoji lepoti. Ob tej priložnosti bi se vam zato želel zahvaliti, spoštovani 
gospod direktor, da skrbno vodite Javni zavod Park Škocjanske jame, Slovenija in pazite na našo kulturno 
in naravno dediščino. Vabim vas, da se mi pridružite na odru in sprejmete to zahvalo ob 200. obletnici 
dokumentiranega obiskovanja Škocjanskih jam, ki so vpisane na seznam kulturne in naravne dediščine 
pod okriljem organizacije UNESCO.«

110 LET ORTOPEDSKE BOLNIŠNICE VALDOLTRA 

Predsednik Pahor se je 18. junija v Ankaranu udeležil slavnostne akademije ob počastitvi 110. obletnice 
Ortopedske bolnišnice Valdoltra, ki je potekala pod predsednikovim častnim pokroviteljstvom. Predsednik 
republike je bil na akademiji slavnostni govornik in direktorju bolnišnice Marčanu vročil posebno zahvalo 
za 110 let razvoja zdravstvenih metod in standardov s področja zdravljenja mišično-skeletnih obolenj. 
Predsednik republike je slavnostni akademiji čestital za prehojeno pot ter pozdravil slavno tradicijo in 
svetlo prihodnost institucije. Dejal je, da so lahko na dosežke bolnišnice ponosni in v prihodnost gledajo 
ambiciozno, z upanjem in ne s strahom. »Rečem lahko, da ste v vseh pogledih strokovno odlična institucija. 
Ste drugačni v najboljšem pomenu te besede. Strokovna odličnost in empatija sta značilnosti Ortopedske 
bolnišnice Valdoltra, zaradi katerih vaš sloves sega čez meje Slovenije,« je dejal predsednik republike. 

110 LET AMZS

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 26. septembra udeležil slovesnosti ob 110. obletnici 
AMZS, ki je potekala pod predsednikovim častnim pokroviteljstvom. Predsednik republike je bil na 
prireditvi slavnostni govornik.

30 LET PRELOMNIH DOGODKOV K SAMOSTOJNOSTI

Predsednik republike je posebno pozornost letos namenil obeleževanju 30. obletnice prelomnih dogodkov, 
ki so vodili k ustanovitvi samostojne države, Republike Slovenije. V okviru praznovanj 30. obletnic ključnih 
dogodkov, ki so imeli odločilno vlogo v procesu demokratizacije in osamosvojitve Slovenije, je predsednik 
republike pripravil slovesnosti v predsedniški palači, ki so bile s skrbnostjo premišljene in so izrazile duh 
tistega časa. Tako smo že 6. junija 2018 obeležili 30. obletnico ustanovitve Odbora za varstvo človekovih 
pravic, letos 7. maja obletnico Majniške deklaracije 1989 za suvereno državo slovenskega naroda, 14. 
junija posaditev Lipe sprave na ljubljanskih Žalah, 27. septembra 2019 razglasitev ustavnih amandmajev 
k Ustavi Socialistične republike Slovenije in 2. decembra 30. obletnico Demosa - koalicije demokratično 
izvoljenih strank, ki je odigrala odločilno vlogo v procesu demokratizacije in osamosvojitve Slovenije.
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Na predvečer 30. obletnice razglasitve Majniške deklaracije je predsednik republike v predsedniški 
palači priredil prvo državno obeležitev 30. obletnice Majniške deklaracije 1989 za suvereno državo 
slovenskega naroda. Slavnostna govornika sta bila predsednik republike in dr. Dimitrij Rupel, soavtor 
Majniške deklaracije 1989. Majniško deklaracijo je 8. maja 1989 na velikem javnem zborovanju na 
Kongresnem trgu prebral Tone Pavček.

Predsednik republike je 14. junija priredil sprejem ob 30. obletnici posaditve Lipe sprave na 
ljubljanskih Žalah. Sprejem je potekal na predvečer tradicionalne žalne slovesnosti, ki poteka ob Lipi 
sprave vsako leto 15. junija, na t. i. dan krivde, odpuščanja in sprave, ki ga od leta 1991 praznujejo 
člani društva Združeni ob Lipi sprave.

Pot k samostojni in neodvisni Sloveniji je utirala tudi razglasitev ustavnih amandmajev k Ustavi Socialistične 
republike Slovenije, zato je predsednik 27. septembra priredil slavnostni sprejem ob 30. obletnici 
razglasitve ustavnih amandmajev k Ustavi Socialistične republike Slovenije. Slavnostna govornika 
sta bila Miran Potrč, predsednik tedanje skupščine, in Tone Jerovšek, predsednik zakonodajnopravne 
komisije tedanje skupščine.

Govor predsednika republike:

»Spoštovana osrednja govornika, 

visoki gostje, 

ekscelence, 

gospe in gospodje. 

Prihodnje leto bomo praznovali 30. obletnico plebiscita, na katerem smo se enotno odločili za samostojno 
državo in pol leta kasneje, sredi leta 2021, bomo praznovali 30. obletnico ustanovitve lastne samostojne 
države. 

Tako sem se kot predsednik republike odločil, da bom v luči teh prelomnih dogodkov za razvoj slovenskega 
narodnega vprašanja, naše državotvornosti, začel že lansko leto obeleževati dogodke, ki so vodili k temu 
velikemu epohalnemu času slovenstva. 
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Tukaj smo praznovali 30. obletnico ustanovitve odbora za zaščito človekovih pravic, obeleževali smo 30. 
obletnico razglasitve Majniške deklaracije, praznovali smo 30. obletnico posaditve lipe sprave in danes 
praznujemo 30. let, prav na današnji dan, razglasitve ustavnih amandmajev k tedanji Ustavi Socialistične 
republike Slovenije. 

Njihov pomen, da ne bi ponavljal obeh čudovitih osrednjih govornikov, je bil, da so postavili pravne 
pogoje, po katerih smo lahko prešli v demokracijo in ustanovili lastno državo. In v tem smislu je to 
unikaten spomenik modrosti slovenstva v tistih prelomnih časih. 

Tukaj je 28 veleposlanikov in veleposlanic, ki zastopajo druge države pri nas. Rad bi, da tudi oni razumejo, 
kako se je v tistih pomembnih, prelomnih časih za Evropo in svet, tudi tukaj na Slovenskem, brez sleherne 
zgodovinske zamude, odvijalo nekaj dogodkov, ki so bili po svoje spet seveda unikatni in značilni za tisti 
čas sicer. Kot rečeno, brez zgodovinske zamude. In kot smo danes poudarjali, na praven način. 

To je zavarovalo pot v demokracijo, katere del so že bili sprejeti ustavni amandmaji, in zlasti omogočilo, da 
se je po ustanovitvi Demosa in novih volitvah, tudi tridesetletnice teh bomo praznovali, lahko ustanovilo 
slovensko državo na pravnih temeljih in se jo tako tudi zagovarjalo pred mednarodno skupnostjo, ki sprva 
ni bila najbolj navdušena nad našimi koraki. 

Na koncu, preden vas povabim, da stopimo v stekleno dvorano in dvignemo čašo v čast tega prelomnega 
dogodka, bi rad pozval vse Slovenke in Slovence, vse državljanke in državljane, da seveda ob 30. obletnici 
teh dogodkov kritično razmišljamo o tem, kaj smo dosegli, in kritično razmišljamo o naših različnih in 
skupnih pogledih glede prihodnosti. 

Ampak, ko imamo obeležitve, slovesnosti, svečanosti, se mi zdi prav, da je to prav do teh dogodkov in 
ljudi, ki so jih zaznamovali, da jih praznujemo z eno častjo. Enotno. Skupno. To daje tudi en navdih našim 
prihodnjim generacijam, da se bodo z enim ponosom spomnili dogodkov, na osnovi katerih lahko danes 
svobodno in demokratično odločajo o prihodnosti. 

Hvala za vašo udeležbo. Mislim, da bomo še prisluhnili čudovitemu Slovenskemu oktetu, potem pa vas 
vabim, da se mi pridružite na sprejemu. 

Hvala lepa.«
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Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 2. decembra 2019 v predsedniški palači priredil sprejem v 
počastitev 30. obletnice Demosa.

Govor predsednika republike:

»Spoštovana slavnostna govornika, 

visoki gostje, 

ekscelence, 

gospe in gospodje.

Narodna in politična enotnost za samostojno in neodvisno državo leta 1990 in 1991 ni padla z neba. Ko 
upravičeno praznujemo to enotnost, ko praznujemo enotnost naroda in političnega razreda, se moramo 
vedno spomniti voditeljske vloge Demosa in njegove vlade. 

Ko se je ideja pojavljala v 70. in kasneje zelo živo sredi 80. let v ozkih intelektualnih in opozicijskih krogih, 
je bila v večini javnosti zavrnjena ali pospremljena z mnogimi dvomi. Zlasti seveda z vidika tedanje vlade 
in oblasti. S koalicijo Demos se je ta ideja formirala kot politična ideja širšega kroga takrat nastajajočih 
opozicijskih strank. 

Z zmago koalicije Demos pa je dobila tudi svojo vlogo znotraj vlade in državnega zbora. Ta na način se 
torej danes lahko spomnimo obojega, enotnosti, ki jo je vredno praznovati, in voditeljske vloge Demosa, 
ki je k temu zelo pripomogla. 

Dr. Požarnik je dejal, da naloga ali poslanstvo Demosa ni bil revanšizem. To je v veliki meri omogočilo, da 
je tedanja opozicija bolj prisluhnila zamislim, ki sprva niso bile njene. 

Dejstvo, da neka politika za svoje cilje in za svoje načrte pridobi svoje politične nasprotnike in nekaj, kar 
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ni bilo vredno nekega čaščenja samo tedaj, ampak se mi zdi, da je navdih za vsa naša nadaljnja politična 
dejanja. Jaz sem bil, kot je bilo rečeno, v tistem času opozicijski poslanec in kolikor lahko premislim 
tedanje obnašanje Bučarjeve skupščine, Peterletove vlade, opozicije, javnosti, lahko rečem, da nikoli 
kasneje v lažjih zgodovinskih okoliščinah ni bilo v Bučarjevi skupščini in v javnosti toliko dialoga, pa tudi 
prepirov, ampak dialoga, kot tedaj. 

To pravim zato, ker se mi zdi v teh razmerah, ki so z vidika uresničitve naših načrtov, nacionalnih, političnih, 
državnih, bistveno lažje, kot so bile tedaj, notranje in zunanje, to tako zelo pomembno. Ali smem, preden 
zaključim in vas po novi kulturni točki povabim na sprejem, reči, da danes pogrešam tak dialog, saj je, 
ampak ga je manj, kot bi si ga človek želel, zlasti z vidika tridesetletnih izkušenj. 

Pred tridesetimi leti, leta 1989, 1990, 1991 je v parlamentu in v javnosti vrelo. Ta enotnost ni nastala 
naenkrat. Ne morem povedati, kako veliko zadoščenje smejo čutiti tisti, ki so imeli zamisel samostojne in 
neodvisne države in so to svojo misel prenesli tudi na svoje politične nasprotnike. 

In ne morem povedati, s kakšnim zadoščenjem se lahko politični nasprotniki spominjamo časov, ko smo 
bili pripravljeni to zamisel sprejeti. To so vendarle epohalne zgodovinske okoliščine, ki so bile morda 
primerljive, vendar v veliko manjši meri, zaradi manj kontroverznosti, v času, ko smo se odločali za NATO 
in EU. 

Ampak ne pozabimo, preden začnemo s kulturnim programom in s sprejemom, da velike ideje terjajo 
veliko dialoga, tudi prepire, tudi morda kanček nečimrnosti ali kanček zamer, ampak veliko dialoga, 
veliko tudi prepirov, da potem lahko prevzamejo množice in da se te na tako pomembnih zgodovinskih 
odločitvah, kot je bila tista decembra leta 1990, odločijo za to zamisel in jo potem pol leta kasneje enotno 
ubranijo kljub in zaradi vojaške agresije. 

Mislim, da so tukaj neka zgodovinska sporočila, ki niso samo predmet naše nostalgije danes na tem 
kratkem sprejemu, ampak so lahko navdih za naša ravnanja danes in jutri. Nič ne vemo, kaj se bo zgodilo 
in pred kakšnimi preizkušnjami bomo. Toda nekaj smo se iz tistega časa naučili. 

Velike ideje ne postanejo predmet splošnega razmišljanja čez noč, za to si je treba prizadevati. Tisti, ki te 
ideje in zamisli ima, mora pokazati neko mero odprtosti, da ga sprejmejo tudi tisti, ki mu nasprotujejo. 
In tisti, ki tem idejam nasprotujejo, morajo pokazati malo idejne širine, da te zamisli sprejmejo. Ko pride 
do te simbioze, je narod pripravljen na velike premike, zaradi katerih bodo njihovi otroci in vnuki boljše 
in lažje živeli. 

Hvala vsem tistim, ki ste sodelovali pri takratnih odločitvah glede Demosa. Danes še enkrat poudarjamo 
njegovo voditeljsko vlogo v tistih odločilnih procesih leta 1989, 1990 in 1991. Vendar pa mislim, da lahko 
to praznujemo prav vsi in ne samo tisti, ki ste Demos sestavljali, saj smo na koncu vsi iskreno sprejeli 
to drzno zamisel, osrednjo zamisel Peterletove, Demosove vlade in jo potem enotno ubranili, kar je bilo 
z vidika zgodovinskih izkušenj za slovenski narod nekaj zelo navdihujočega tudi za našo prihodnost. Pol 
stoletja prej smo bili razdeljeni in še danes zdravimo rane tega. Takrat pa smo bili skupaj in se danes lahko 
vsi tega upravičeno veselimo. Čestitke!«

Predsednik republike se je 14. decembra udeležil slovesnosti v Kočevski Reki, kjer so zaznamovali 
spomin na dan, ko je prvič zadišalo po Slovenski vojski, na prvi postroj enote Teritorialne obrambe, 
ki je predstavljala zametke Slovenske vojske. 

Po slavnostni obeležitvi je predsednik republike podal izjavo za medije, in v njej poudaril, da je pomembno, 
da se Slovenci danes in v prihodnje spomnimo tega dogodka. Posebnost tega postroja je bila v tem, da se 
je zgodil teden dni pred plebiscitom in “v času, ko nas je poleg navdušenja spremljal morda tudi kanček 
tesnobe in smo se spraševali, kam nas bo pripeljala odločitev slovenskega naroda, da želimo samostojno 
državo in ali jo bomo tudi ubranili, če bo treba.” Predsednik je dejal, da so prav na tem mestu stali fantje 
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in dekleta, ki so nam sporočali: glasujete po svoji vesti, glasujte za neodvisno domovino, mi jo bomo, če 
bo potrebno, tudi obranili. “In smo jo. In mislim, da je to čudovit spomin in da ga je vredno obujati,” je 
izjavo zaključil predsednik republike. 

Slovo od narodnega buditelja 

Avgusta smo se poslovili od Ivana Omana. Ivan Oman je bil narodni buditelj in ena od osrednjih osebnosti 
slovenske politične pomladi in osamosvojitve, eden od ustanovnih očetov naše države. Zato se je predsednik 
Republike Slovenije Borut Pahor odločil, da bo po njem poimenoval eno od dvoran v predsedniški palači. 
Dvorana je bila uradno poimenovana 12. septembra na slovesnosti, na katero je bila povabljena družina 
Ivana Omana. V predsedniški palači se je tako na pobudo predsednika Boruta Pahorja dvoranam Jože 
Pučnik, France Bučar in Janez Drnovšek pridružila še dvorana Ivan Oman. 

Predsednik republike se je 21. avgusta udeležil pogrebne slovesnosti za umrlim Ivanom Omanom, kjer je 
bil tudi govornik. 

Govor predsednika republike:

»Spoštovana družina Oman, 

sprejmite, prosim, izraze globokega sočutja in sožalja v mojem imenu, v imenu slovenskega naroda, 
slovenske države in vseh njenih ljudi. 

Žalni zbor, 

Slovenci zelo redko koga pripoznamo za narodnega buditelja. Zelo redko. Ker je to skoraj največ.
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Buditelj namreč premore izjemno moč, da prebudi ljudi. Skoraj dobesedno jih zbudi iz politične zaspanosti 
ali otopelosti. Prevzame jih s prepričljivo vizijo in z močno osebnostjo. 

Ivan Oman je bil narodni buditelj. 

Najprej in predvsem je bil Ivan Oman zelo pošten človek. V vseh ozirih. Samo tako je lahko neko drzno 
politično zamisel predstavil ljudem. Zaradi njegovega poguma so mu ljudje sledili. 

Ob zori slovenske politične pomladi je razumel čas in hotenja ljudi. Dal ji je svoj močan oseben pečat. 

Ivan Oman je imel politično vizijo demokracije in ustanovitve samostojne države. Ker je bil pošten in 
nikomur nič dolžan, je lahko brez strahu o tem pogumno nagovoril ljudi. In ideje je izpričal iskreno, 
enostavno in jasno. 

Celo z današnje perspektive se zdi osupljivo, kako je lahko nekdo nagovoril kmetsko prebivalstvo, da 
je reševanje njihovih vsakodnevnih skrbi predstavil kot strateško vprašanje uvedbe demokracije in 
ustanovitve samostojne države. 

Čeprav se je zdelo, da za aktivne demokratične spremembe nagovarja predvsem kmetsko prebivalstvo, 
je v resnici dosegel vse nas. 

Postajal je ljudski tribun. Ljudski, v najbolj žlahtnem pomenu te besede. 

Slovensko politično pomlad je razživel. Bil je spontan, jasen, odločen. Mnogo bolje od drugih je razumel 
stisko običajnega človeka, ki ga nagovarja, da tvega in spremeni tako rekoč vse. 

Tu je nastopila posebna pomembnost, celo odločilnost njegovega osebnega značaja. Bil je strpen in 
potrpežljiv, razumevajoč za dvome in drugačna stališča. To je v ljudeh dodatno poglobilo zaupanje v 
njegovo voditeljstvo. 

Ivan Oman je bil ena od osrednjih osebnosti slovenske politične pomladi in osamosvojitve, eden od 
ustanovnih očetov naše države. Hvaležni smo usodi, da nam je v prelomnih časih naše zgodovine dala 
modrega in odločnega ljudskega voditelja odprtega in mehkega srca. 

Ivan Oman je bil in za vse večne čase ostaja narodni buditelj. 

Spoštovani gospod Oman, 

naj se slednjič obrnem še k vam osebno. Zelo sem se potrudil, da bi bil ta govor jasen in kratek. Pri vas ni 
bila nobena beseda odveč. 

Oba s pokojnim profesorjem Bučarjem sta imela to strašno navado, da sta, če je govornik naredil v stavku 
vejico ali podredje in želel nadaljevati, pogledala v zrak, kot bi se spraševala, zakaj človek toliko govori, 
pa še nič ni povedal. 

Težko je biti kratek in jasen ter zapletene ali težke reči povedati na enostaven način. Vi ste to znali in tudi 
glede tega ste nam velik navdih.

Sprejmite gospod Oman izraze naše iskrene hvaležnosti. Naj vam bo lahka slovenska zemlja.«
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PODNEBNE SPREMEMBE
Predsednik republike Borut Pahor je že v prvem letu svojega drugega mandata ocenil, da podnebne 
spremembe dramatično spreminjajo naš svet. Podnebne spremembe so postale ultimativno vprašanje 
sveta, ki ne vključuje zgolj kakovosti življenja, marveč tudi trajno varnost in mir, so ultimativno vprašanje 
preživetja človeštva. 

Podnebni prihodnosti se doma in v tujini posveča čedalje več pozornosti na vseh področjih in pri vseh 
generacijah, zato zahteva razmislek o tem vso pozornost politike in strokovnjakov, je prepričan predsednik 
republike. Prizadeva si, da bi bili cilji in vsebina politike učinkoviti, trajnostni in usmerjeni k sprejemanju 
pravih ukrepov – takšnih, ki bodo upoštevali preverljiva dejstva iz sedanjosti ter bodo usmerjeni v tista 
področja prihodnosti, ki bodo Zemlji omogočila kakovostno in trajnostno življenje.

Slovenija zaradi svoje geografske lege sodi v območje, kjer so podnebne spremembe opazne bolj kot 
drugod v Evropi in precej bolj kot globalno. Kakovost življenja in dolgoživost sta se resda povečali, vendar 
s seboj prinesli nekatere učinke, ki pretijo, da naši otroci ne bodo živeli v takšnem svetu, kot ga poznamo 
danes. To so spoznali tudi sami in se pridružili svetovnemu gibanju Petki za prihodnost. “Ne morem 
preslišati njihovega klica, da smo mi tisti, ki smo odgovorni za njihovo dobro in dolgo življenje”, je dejal 
predsednik Pahor.

O podnebnih spremembah v prihodnje tudi s priporočili Stalnega posvetovalnega odbora za 
podnebno politiko pri Predsedniku Republike Slovenije

V luči ambicioznejšega podnebnega ukrepanja je predsednik Pahor 27. junija 2019 v Predsedniški palači 
priredil posvet o podnebni prihodnosti sveta in Slovenije, na katerem so poleg priznanih okoljskih 
strokovnjakov in predstavnikov vlade sodelovali tudi predstavniki parlamentarnih strank.
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20. novembra 2019, ob svetovnem dnevu otroka, je predsednik Pahor napovedal ustanovitev Stalnega 
posvetovalnega odbora za podnebno politiko pri Predsedniku Republike Slovenije. S tem je bil prvič v 
zgodovini pri predsedniku republike oblikovan stalni posvetovalni organ, ki bo poskušal vplivati na politiko 
države na nekem področju. 

Predsednik Pahor je pojasnil, da so ga k razmišljanju o ustanovitvi takega odbora spodbudila odmevna 
prizadevanja mladih, da bi odločevalci razumeli potrebo po varovanju okolja in učinkovitem odzivanju na 
klimatske spremembe. Kot je v napovedi poudaril predsednik republike, se moramo vsi zavedati skupne 
odgovornosti in si prizadevati za vključujočo družbo in hkrati zagotoviti trajnostni razvoj.

Stalni posvetovalni odbor za podnebno politiko pri predsedniku Republike Slovenije se je na pobudo 
predsednika Pahorja na prvem ustanovnem srečanju sestal 26. novembra 2019. Na ustanovnem srečanju 
so določili cilj odbora, ki je oblikovati stališča in priporočila, z njimi vplivati na odločevalce doma in v svetu 
ter z njimi seznanjati javnost.

Članice in člani Stalnega odbora za podnebno politiko pri predsedniku republike so: 

• prof. dr. Lučka Kajfež Bogataj, klimatologinja, vodja Centra za agrometeorologijo, redna profesorica na 
Biotehniški fakulteti Univerze v Ljubljani,

• mag. Mojca Dolinar, vodja Oddelka za klimatologijo v Agenciji Republike Slovenije za okolje,

• Andrej Gnezda, vodja projektov v Slovenski fundaciji za trajnostni razvoj Umanotera,

• mag. Zoran Kus, pogajalec Republike Slovenije za področje podnebnih sprememb, Sektor za okolje in 
podnebne spremembe v Ministrstvu za okolje in prostor Republike Slovenije,

• Rok Kranjc, samostojni raziskovalec in podnebni aktivist ,

• prof. dr. Dušan Plut, geograf in ekolog, redni profesor na Oddelku za geografijo Filozofske fakultete 
Univerze v Ljubljani,

• mag. Andreja Urbančič, vodja projekta LIFE ClimatePath2050 – Slovenska podnebna pot do sredine 
stoletja, raziskovalka na Centru za energetsko učinkovitost Instituta Jožef Stefan.

Na srečanju 9. decembra 2019 so članice in člani Stalnega posvetovalnega odbora skupaj s predsednikom 
republike sprejeli Priporočilo št. 1. Z njim priporočajo Vladi, Državnemu zboru in Državnemu svetu Republike 
Slovenije, da pretehtajo razglasitev izrednih podnebnih in okoljskih razmer v najkrajšem možnem času 
ter nemudoma pripravijo in sprejmejo ambiciozne in celovite ukrepe za celovit, učinkovit, pravičen in 
pravočasen spoprijem s podnebno in okoljsko krizo v Sloveniji.
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O vsebini Priporočila št. 1 in podnebni politiki se je predsednik republike pogovarjal s predsednikom 
državnega zbora mag. Dejanom Židanom, predsednikom vlade Marjanom Šarcem in predsednikom 
državnega sveta Alojzom Kovšco na tradicionalnem vsakoletnem srečanju štirih predsednikov, ki je 
potekalo 11. decembra 2019.

O podnebnih spremembah in njihovem vplivu na okolje je predsednik republike izmenjal stališča s 
številnimi sogovorniki v okviru dvostranskih in večstranskih srečanj, med drugim v New Yorku, kjer se je 
udeležil srečanja na visoki ravni Podnebje in trajnostni razvoj za vse.

Podnebje in trajnostni razvoj za vse v New Yorku

Predsednik republike Borut Pahor se je na povabilo predsednice Generalne skupščine OZN Maríe Fernande 
Espinosa Garcés 28. marca 2019 v New Yorku udeležil srečanja na visoki ravni Podnebje in trajnostni 
razvoj za vse. Na zasedanje je predsednika republike povabila predsedujoča Generalni skupščini OZN po 
njegovem nastopu na podnebnem vrhu v Katovicah in vabilo ponovila ob njunem srečanju v Parizu na 
slovesnostih ob stoletnici konca prve svetovne vojne.
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Dogodek je bil osredotočen na obvarovanje globalnega podnebja za sedanje in prihodnje generacije 
človeštva v luči ekonomske, socialne in okoljske dimenzije Agende 2030 za trajnostni razvoj. Srečanje 
je vključevalo medgeneracijski pristop pri poudarjanju sinergije med podnebjem in cilji trajnostnega 
razvoja. Pozornost je bila namenjena opredelitvi možnih posebnih ukrepov, zavez in potrebnih finančnih 
sredstev za blažitev podnebnih sprememb in prilagajanje nanje. Na srečanju so imele v kontekstu priprav 
na podnebni vrh ključno mesto poglobljene razprave, ki so potekale v obliki dvanajstih okroglih miz 
voditeljev, saj so tako obravnavani predlogi in podane možne pobude za posamezne sklope/koalicije 
podnebnega vrha.

Predsednik Pahor se je udeležil otvoritvenega dela omenjenega zasedanja generalne skupščine, ki sta 
ga odprla Antonio Guterres in Maria Fernanda Espinosa Garcés. Kot govornik je nastopil na plenarnem 
zasedanju, ki je sledilo odprtju. Dejal je, da nedavni svetovni protest mladih proti podnebnim spremembam 
dokazuje, da mlada generacija popolnoma razume temeljna načela pravice do zdrave in podnebju prijazne 
prihodnosti ter zahteva rešitve in ukrepanje v okviru trajnostnega razvoja.

Predsednik Pahor je poudaril, da mladi razumejo Pariški sporazum in druge mednarodne sporazume kot 
zavezujoče dogovore in od odraslih, voditeljev, vlad, podjetij in drugih zahtevajo, da sledijo znanosti in 
strokovnjakom, ki opozarjajo na nujnost globalnih podnebnih ukrepov. Torej moramo mi, voditelji in vsi 
drugi odgovorni deležniki, prevzeti odgovornost, združiti moči in posredovati močno sporočilo nujnosti 
globalnih podnebnih ukrepov, katerih cilj je do leta 2050 doseči nevtralnost emisij toplogrednih plinov 
v skladu s ciljem Pariškega sporazuma o omejitvi segrevanja ozračja na 1,5 stopinje Celzija glede na 
predindustrijsko dobo do leta 2030, je še dodal predsednik Pahor. 

Predsednik republike je dejal, da se danes spopadamo s svetovno okoljsko in antropogeno krizo podnebnih 
sprememb, da imamo globalno gospodarstvo in svetovno znanost - vendar smo še vedno omejeni z 
nacionalnimi politikami. Za pripravo učinkovitih ukrepov za spopadanje z globalnimi težavami in izzivi 
moramo po predsednikovem mnenju globalizirati tudi podnebno politiko. Govor na plenarnem zasedanju 
je sklenil s pozivom k oblikovanju zmagovalne globalne podnebne zgodbe in ambiciozne globalne 
podnebne politike, ki bo oblikovala ukrepe, potrebne za odpravo podnebne krize do leta 2050.

Voditelji so razpravo nadaljevali na okrogli mizi med delovnim kosilom, kjer so se pogovarjali o mladih 
in medgeneracijski mobilizaciji. Poleg slovenskega predsednika sta v razpravi sodelovala tudi avstrijski 
predsednik Alexander Van der Bellen in madžarski predsednik János Áder.

Ob robu zasedanja se je predsednik Pahor sestal tudi z generalnim sekretarjem Združenih narodov 
Antoniom Guterresom, s katerim sta izmenjala stališča o tem posebnem podnebnem zasedanju, ki je 
pomenil nadaljnji korak v pripravah na podnebni vrh, ki je v OZN na pobudo generalnega sekretarja potekal 
septembra 2019. Predsednik Pahor je dejal, da smo lahko razmeroma zadovoljni z izidom mednarodnega 
srečanja voditeljev COP24 v Katovicah decembra 2018, saj je bil sprejet Pravilnik o izvajanju Pariškega 
sporazuma, da pa je pred nami še dolga pot do podnebnih ukrepov in učinkov. Sogovornika sta soglašala, 
da potrebujemo močnejšo politično voljo in mobilizacijo, da bi rešili podnebno težavo. Slovenija je odločno 
zavezana trajnostnemu in zelenemu razvoju, je poudaril predsednik republike in dodal, da je takšna 
odločenost vključena tudi v razvojno strategijo Slovenije do leta 2030, v strategijo pametne specializacije 
in vizijo do leta 2050. 

V okviru obiska v New Yorku se je predsednik Pahor srečal tudi s predsednico Generalne skupščine 
OZN Marío Fernando Espinosa Garcés. Izmenjala sta stališča o zasedanju in soglašala, da potrebujemo 
globalne rešitve, da bi se uspešno spopadali z globalnimi izzivi sedanjosti in oblikovali upravljanje vse bolj 
kompleksne prihodnosti. To še posebej velja za spopadanje s podnebno krizo. Skupaj moramo ustvariti 
prepričljive, učinkovite in trajnostne podnebne ukrepe, sta menila, in ukrepati v skladu z zavedanjem, da 
smo odgovorni za zagotovitev varne prihodnosti prihodnjih generacij. 
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Podnebne spremembe tudi v ospredju dvostranskih srečanj

Drugi dan uradnega obiska predsednika Republike Finske Saulija Niinista je potekal v znamenju okolja 
in odnosa do narave. 24. maja 2019 sta tako predsednika Pahor in Niinistö začela z obiskom podjetja 
Jelovica Hiše, ki spada med pionirje na področju samooskrbnih hiš v Sloveniji. Ogledala sta si izdelavo 
prototipa aktivne (električne) E-hiše. Gre za inovativen pristop lesene montažne gradnje z najnovejšo 
tehnologijo delovanja (ogrevanje, prezračevanje, energetska učinkovitost, pametne (smart) inštalacije, 
vgradnja trajnostnih materialov). 

Obisk sta predsednika nadaljevala v vasi Suha, kjer v sodelovanju s finskimi partnerji in v okviru 
evropskega razvojnega projekta Story poteka testiranje najsodobnejših tehnologij s področja shranjevanja 
električne energije na ravni transformatorske postaje kot tudi lokalno na ravni odjemalca/proizvajalca 
električne energije v pogojih, kjer je v omrežje vključeno več sončnih elektrarn. Predsednika sta si 
ogledala demonstracijski poligon za preizkušanje različnih tehničnih rešitev za obvladovanje napetostnih 
razmer in izravnavo odjema električne energije. Prikazane tehnologije hranjenja električne energije so 
osnovni gradniki bodočih distribucijskih omrežij, ki bodo ob vključevanju aktivnih odjemalcev omogočale 
predvidene storitve trga prožnosti.

V okviru uradnega obiska v Republiki Avstriji sta predsednik Pahor in njegov gostitelj, zvezni predsednik 
Van der Bellen, spregovorila tudi o okoljskih temah. Predsednik Pahor je namreč med prvimi evropskimi 
voditelji podpisal poziv k ambicioznejšemu podnebnemu ukrepanju, ki je nastal na pobudo predsednika 
Van der Bellna novembra leta 2018. 
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Predsednika Pahor in Van der Bellen sta uradni program obiska sklenila na Tehniški univerzi, ki je pionirski 
primer trajnostne gradnje in prenove poslovnih stavb – je namreč prva na svetu, ki v omrežje odda več 
električne energije kot jo porabi za svoje delovanje. Zgrajena je bila v sedemdesetih letih prejšnjega stoletja 
in je bila prvotno namenjena laboratorijski dejavnosti. Hkrati s prenovo pa je potekal tudi raziskovalni 
projekt, v katerem je interdisciplinarna skupina strokovnjakov v postopku celostnega načrtovanja razvila 
inovativne strategije in tehnologije za doseganje izjemne energijske učinkovitosti poslovnih stavb. 

O okoljskih temah je predsednik Pahor spregovoril tudi z estonsko predsednico Kersti Kaljulaid, ki jo je 
2. in 3. septembra gostil na uradnem obisku v Sloveniji. Spregovorila sta o podnebnih spremembah in 
se zavzela za implementacijo Pariškega sporazuma. Kot bistven dejavnik za dosego ciljev sporazuma 
sta predsednika izpostavila čas. Strinjala sta se, da moramo ukrepati skupaj za ustvarjanje prepričljivih, 
učinkovitih in trajnostnih podnebnih ukrepov.

Ob državniškem obisku na Norveškem 6. novembra 2019 je predsednik republike norveškemu 
prestolonasledniku Haakonu Magnusu vročil odlikovanje zlati red za zasluge pri razvijanju in utrjevanju 
prijateljskih odnosov in sodelovanja med Republiko Slovenijo in Kraljevino Norveško ter za promocijo 
boja proti podnebnim spremembam, zelenega prehoda v krožno gospodarstvo in odpravo revščine 
na diplomatsko mednarodnem področju. Drugi dan državniškega obiska, 7. novembra, je na norveški 
poslovni šoli BI potekal seminar na temo promocije čebelarstva in vloge opraševalcev za trajnostno 
predelavo hrane. Predsednik Pahor je ob tej priložnosti norveškemu kralju poklonil slovenski čebelnjak 
s poslikanimi panjskimi končnicami, saj imata Slovenija in Norveška močno čebelarsko tradicijo in sta 
pomembni promotorki pomena čebel in drugih opraševalcev.

O podnebju in okolju tudi z mladimi

Predsednik republike je o podnebnih spremembah pogosto spregovoril tudi z mladimi, s katerimi se je 
srečal ob svojih obiskih na osnovnih in srednjih šolah ter tudi drugod. Tako so predstavniki gibanja Mladi 
za podnebno pravičnost prisluhnili posvetu pri predsedniku o podnebni strategiji Slovenije, predsednik 
Pahor pa se je 15. novembra 2019 udeležil tradicionalnega slovenskega zajtrka na Osnovni šoli Ivana 
Kavčiča Izlake, ki je bil pripravljen povsem brez plastičnih ovojev, embalaže in drugih pripomočkov. Kot 
je dejal predsednik republike, se je zajtrka v Zagorju udeležil prav zaradi poudarka o varovanju okolja 
– z zajtrkom brez plastike je izražena želja po ohranjanju narave, otroci pa pomen trajnostnega razvoja 
spoznavajo na najbolj simpatičen način.
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Občina Zagorje ob Savi je ob dnevu podnebnih sprememb 2019 prvič pripravila posebno akcijo za zagorske 
osnovne in srednje šole – malica brez plastike. Dan podnebnih sprememb so namenili razmisleku o tem, 
kako lahko vsak izmed nas prispeva k temu, da bi bil človekov odtis na planetu Zemlja čim manjši. 
Predsednik Pahor je pohvalil prizadevanja občine in sodelujočih šol ter dejal, da je akcija navdih in vzor 
tudi drugim občinam in šolam.

Predsednik Pahor je poudaril, da lahko vsak od nas z majhnimi koraki naredi nekaj za ohranjanje narave 
in postane vzornik drugim: »Otroci so zelo dovzetni za sporočila o varovanju narave, zato smo dolžni to 
spodbujati. To je edini način, da ohranimo planet takšen, kot smo ga dobili od naših staršev.«

Med drugim je predsednik republike obiskal Osnovno šolo Koper, kjer se je 12. februarja z učenci 
pogovarjal o različnih temah, med drugim tudi o prihodnosti planeta. Ohraniti moramo naravo za prihodnje 
generacije, se je z njimi strinjal predsednik Pahor, in pozval k ambicioznemu prizadevanju za ohranjanje 
našega planeta. Vsako naše najmanjše dobro delo je pomembno in dragoceno prispeva k našim skupnim 
prizadevanjem za ohranitev planeta, je dejal. »Čakajo nas velikanske spremembe in razvoj nas bo prisilil 
k temu, da se bomo poslužili novih tehnoloških rešitev,« je dejal predsednik republike in dodal, da »v nas 
dozoreva zavest, da bomo morali spremeniti naš življenjski slog, če bomo želeli ohraniti planet«, druge 
pa moramo navdihovati in spodbujati z lastnim zgledom.

SPOROČILO MIRU IN STRPNOSTI
Predsednik Republike Slovenije se je udeležil in pripravil mnoge dogodke, povezane s tematiko miru in 
strpnosti. Prav tako predsednik Pahor z vsemi svojimi dejavnostmi, govori in izjavami poskuša prispevati k 
zavedanju, da si moramo vsi po svojih najboljših močeh prizadevati za medsebojno sožitje in mir. Letošnje 
leto smo praznovali tudi 80. obletnico začetka druge svetovne vojne in 30. letnico padca Berlinskega zidu.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 21. januarja priredil sprejem za člane Nacionalnega 
odbora ob obeležitvi 100-letnice 1. svetovne vojne (2014–2018). S sprejemom se je predsednik 
republike zahvalil vsem, ki so sodelovali pri obeležitvi teh pomembnih obletnic. Republika Slovenija se 
je poleti 2012 z ustanovitvijo Nacionalnega odbora za obeleževanje 100-letnic 1. svetovne vojne (2014–
2018) dejavno vključila v vseevropsko počastitev stoletnice začetka 1. svetovne vojne. Uvod v počastitev 
je bila državna komemoracija v spomin umrlim vojakom in civilnim žrtvam prve svetovne vojne 9. 
septembra 2014 na ljubljanskih Žalah, prav tam se je z osrednjo slovensko slovesnostjo pri kostnici žrtev 
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prve svetovne vojne naša država 9. novembra lani spomnila 100. obletnice konca 1. svetovne vojne. 
Ob sprejemu so nastopili dijaki Gimnazije Nova Gorica, ki so septembra 2018 ob pomniku braniteljem 
slovenske zemlje na Cerju obeležili mednarodni dan miru.

20. januarja se je predsednik republike na povabilo Koordinacijskega odbora žrtev vojnega nasilja pri 
Zvezi združenj borcev za vrednote NOB Slovenije v ljubljanskem Kinu Šiška udeležil slovesnosti ob dnevu 
spomina na žrtve holokavsta. Na dogodku je predsednik Pahor poudaril, da moramo z dobrimi praksami 
pokazati, da lahko danes živimo v sožitju in strpnosti ter dejal, da je to pravi odgovor na situacijo, v kateri 
se je zdaj znašel ves svet in z njim tudi Evropa. »'Nikoli več' je še vedno zelo aktualen navdih za vse 
tiste, ki mislimo, da se ni treba samo spominjati, ampak tudi delati za to, da s svojim zgledom varujemo 
to strpnost in sožitje, da odklanjamo, zavračamo sovraštvo in zlasti mlado generacijo navdihujemo z 
dobrim,« je ob dogodku dejal predsednik Pahor. 

V luči letošnjega obeleževanja 80. obletnice začetka druge svetovne vojne je bil predsednik Republike 
Slovenije Borut Pahor 24. januarja v Mariboru slavnostni govornik na spominski prireditvi ob mednarodnem 
dnevu spomina na žrtve holokavsta »Razmislite, da se je to zgodilo!« Predsednik republike je v 
slavnostnem nagovoru spomnil, da bomo jeseni obeležili žalosten spomin, osemdeset let od začetka 2. 
svetovne vojne. »Nikoli prej in nikoli pozneje človeštvo ni tako zelo zdrsnilo z moralnih tečajev kot sredi 
prejšnjega stoletja,« je dejal predsednik Pahor. Opozoril je, da se je danes svet znašel v položaju, ko mora 
dobro premisliti, kaj bo z dediščino tega obdobja. »Tisto, kar se lahko naučimo iz prve in druge svetovne 
vojne, je, da v začetku ni bilo znakov, da se bo tako končalo. Začelo se je z drobnimi nestrpnostmi, ki so 
se sprevrgle v sovraštvo do drugega in drugačnega. Sčasoma je postalo tako sprejemljivo, da je postalo 
samoumevno v prepričanju, da se tako ohranja vse bolj krhek družbeni mir. To je zmotno prepričanje,« je 
opozoril predsednik republike in dodal, da ima izključevanje svojo inercijo, saj na koncu ni več prostora za 
nikogar, namesto da bi si vsi skupaj prizadevali, da bi bil prostor za vse. »Vsi smo pripadniki ene ali druge 
manjšine. Zaščita drugačnosti, pri čemer moramo spoštovati svobodo govora, je ena od tistih popotnic, 
ki nam jo namenja učna ura zgodovine osemdeset let pozneje. Želim si, da se je človeštvo iz tega nekaj 
naučilo,« je govor sklenil predsednik Pahor. 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 2. aprila v predsedniški palači priredil pogovor med 
taboriščnicami in taboriščniki koncentracijskih taborišč druge svetovne vojne in dijaki. V pogovoru 
so sodelovali dijaki Slovenske gimnazije iz Celovca, Državnega izobraževalnega zavoda Gregorčič – šola 
s slovenskim učnim jezikom iz Gorice, Šolskega centra Nova Gorica, Gimnazije Jožeta Plečnika Ljubljana 
in Srednje šole za oblikovanje in fotografijo. V pogovoru so taboriščniki v spomin in opomin prihajajočim 
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generacijam prenesli svoje izkustvo, spomine in poglede na tragične dogodke. Gre za dogodek izjemne 
dokumentarne vrednosti v današnjem času, ko mir dojemamo kot nekaj samoumevnega in zagotovljenega, 
nas osebne zgodovinske izkušnje najmočneje opominjajo, da si je treba za mir, strpnost in solidarnost 
nenehno prizadevati. Ob pogovoru je bilo v Veliki dvorani predstavljenih tudi nekaj muzejskih eksponatov 
– predmetov iz nemških koncentracijskih taborišč iz razstave Muzeja novejše zgodovine Slovenije Slovenci 
v nemških koncentracijskih taboriščih.

Ob 51. mednarodnem srečanju pisateljev na Bledu je predsednik republike 3. aprila v predsedniški 
palači sprejel predstavnike slovenskega centra PEN in Odbora pisateljev za mir ter letošnje častne 
goste srečanja, ki je tudi tokrat potekal pod njegovim častnim pokroviteljstvom. Predsednik Pahor 
je z gosti spregovoril o pomenu tradicionalnih srečanj na Bledu in vlogi Odbora pisateljev za mir pri 
spodbujanju sporočil miru in spoštovanja človekovih pravic. Med drugim so se dotaknili tudi aktualnih 
družbenopolitičnih vprašanj in odnosov med državami v regiji in širše. Sogovorniki so ob tem poudarili, 
da čutijo moralno dolžnost pozivati h krepitvi skupnih evropskih vrednot in miru tudi ob prihajajočih 
evropskih volitvah. Predsednik republike se je strinjal z njimi in dejal, da ne smemo pristajati na širjenje 
sovraštva in nestrpnosti, ki vodita v izključevanje in razkroj družbe. 
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Predsednik Republike Slovenije: »Nič ni bolj pomembnega kot prizadevanja za mir« 

Ob 75. obletnici deportacije lendavskih Judov se je predsednik republike v Sinagogi Lendava 24. aprila 
udeležil komemorativne pietetne slovesnosti in pred dogodkom položil venec. Uvodne besede nagovora 
je predsednik Pahor posvetil gospe Eriki Fürst, prekmurski Judinji, ki je preživela holokavst: »Ko sem vas 
po polaganju venca prijel za roko, je bilo, kot da bi na prostoru minljivosti prijel za večnost. Na prostoru, 
ki je hladen, sem iz vaše roke čutil človeško toplino.« Povabil jo je, da se prihodnje leto skupaj udeležita 
komemorativne pietetne slovesnosti ob 75. obletnici osvoboditve koncentracijskega taborišča Auschwitz-
Birkenau. V nadaljevanju je predsednik republike poudaril, da se vse velike morije začnejo takrat, ko 
drobni kazalci izključevanja postanejo samoumevni, se na njih navadimo in jih sprejmemo kot družbeno 
normo. »Zato moramo razumeti, kako pomembno je dovolj zgodaj prepoznati izključevanje, nestrpnost in 
sovraštvo ter biti nanje pozoren,« je dejal predsednik Pahor. Velika evropska ideja po njegovem mnenju 
odloča o miru, varnosti in varni prihodnosti naših otrok: »Če jo bomo znali zavarovati tudi takrat, ko bo 
šibka, poiskati razloge za njeno šibkost in jo kljub temu ohraniti, bomo lahko živeli v miru. Nič ni bolj 
pomembnega kot prizadevanja za mir.«

Predsednik Republike Slovenije se je 25. maja udeležil slovesnosti ob blagoslovu spomenika II. 
svetovne vojne v Ivanjkovcih in udeležence slovesnosti nagovoril. Slovesnost je letos že drugič potekala 
ob obnovljenem spomeniku, ki so ga vaščani postavili in obnovili v spomin vaškim možem in fantom, ki 
so pred 74 leti na tem mestu več dni skrivali živino in konje pred okupatorjem.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 13. julija udeležil slovesnosti ob 99. letnici požiga 
Narodnega doma v Trstu, ki sta jo letos prvikrat skupaj pripravili obe krovni organizaciji Slovencev v 
Italiji, Slovenska kulturno-gospodarska zveza in Svet slovenskih organizacij. Predsednik republike je imel 
na slovesnosti nagovor. V govoru je predsednik republike dejal, da si želi, da bi 100. obletnico prihodnje 
leto skupaj obeležila s predsednikom Italijanske republike Mattarello in citiral del pisma predsednika 
Mattarelle, ki mu je zapisal: »Današnja realnost in bodoče perspektive, zaradi katerih zgodovinski dogodki 
- tudi tisti boleči - predstavljajo skupno preteklost, naj bodo dediščina, s katero se vsakodnevno gradi 
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zavestna pot razvoja vrednot, povezanih s spoštovanjem ljudi in skupnosti, kot je evropski projekt.« 
Predsednik Pahor je poudaril, kako pomembno je, da zlasti v okoliščinah, ki nas vse preizkušajo, ohranimo 
občutek za sožitje in krepimo dialog. »Pomembno je, da tudi različna stališča povemo strpno.« Ob tem je 
predsednik republike dejal, da je vesel, da se je pred slovesnostjo srečal s predsednikom dežele Furlanije 
- Julijske krajine Massimilianom Fedrigo in imel z njim tvoren pogovor. Na koncu nagovora je predsednik 
Pahor poudaril, da je zdaj priložnost, da storimo vse, kar je v naši moči, da zlasti zaradi preizkušenj, ki so 
pred nami, okrepimo tisto, kar je bistvo evropske ideje, in si prizadevamo za vse, kar nam je skupno v 
korist miru in blaginje za prihodnost naših otrok. Ob tem se je predsednik zavzel, da v pripravah na visoko 
obletnico Narodnega doma vsi pristojni storijo, kar je potrebno, in da se v Narodni dom vrne življenje. 
Izrazil je željo, da bi prihodnje leto praznovali vsi skupaj.

Predsednik Pahor in italijanski predsednik Mattarella prihodnje leto skupaj na obeležitvi 100. 
obletnice požiga Narodnega doma v Trstu

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 11. oktobra, ob robu zasedanja 13 predsednikov držav 
EU v Atenah, sestal s predsednikom Italijanske republike Sergiom Mattarello. Pogovor je potrdil odlične 
odnose med državnikoma in državama. Predsednika sta se dogovorila, da se bosta naslednje leto skupaj 
udeležila slovesnosti ob 100. obletnici požiga Narodnega doma v Trstu in tako potrdila iskreno prijateljstvo 
med dvema sosednjima državama in narodoma. 

Danes Slovenijo in Italijo povezuje evropska ideja, ki je utemeljena na spravi in sožitju. Predsednika sta se 
zavzela, da v tem smislu to poudarita z nujno prisotnostjo na slovesnosti v Trstu.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je kot običajno tudi letos 27. julija udeležil spominske 
slovesnosti pri Ruski kapelici pod Vršičem. 
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Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor: »Stopiti v bran manjšini pomeni stopiti v bran sožitju.«

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je na predvečer evropskega dneva spomina na žrtve 
vseh totalitarnih in avtoritarnih režimov 22. avgusta udeležil spominske pietetne slovesnosti v Muzeju 
meščanstva Lendava v Lendavi. Pred pietetno slovesnostjo je predsednik republike položil venec 
k spomeniku žrtvam druge svetovne vojne in žrtvam rasnega, nacionalnega in ideološkega nasilja v 
času po drugi svetovni vojni v Lendavi in njeni okolici. Polaganje venca so spremljali Erika Fürst, edina 
še živeča Judinja iz Prekmurja, ki je preživela holokavst, József Biró, interniranec v Hrastovcu, in Alojz 
Voščun, predsednik Društva izgnancev Slovenije - koordinacijski odbor Petišovci - Benica Pince Mrof 
(občinsko društvo), ki zastopa internirance madžarskega Sarvarja. Predsednik Pahor je ob tej priložnosti 
Judovskemu kulturnemu center Ljubljana in Centru judovske kulturne dediščine Sinagoga Maribor podelil 
listino o prevzemu častnega pokroviteljstva nad umetniškim projektom »Spotikavci - tlakovci spomina« 
(Stolpersteine) v Sloveniji. Listino je v imenu obeh prevzel Boris Hajdinjak, direktor Sinagoge Maribor, ki 
je dejal, da se »veličina posamezne skupnosti kaže v odnosu do manjšin«. Predsednik Pahor mu je listino 
predal z željo, da s tem projektom še naprej ohranjajo spomin na preteklost in navdihujejo mlade rodove 
za evropsko demokratično zavest. Umetniški projekt »Spotikavci - tlakovci spomina« sledi evropskim 
prizadevanjem za ohranjanje zgodovinskega spomina na vse žrtve nacionalsocializma v obdobju 1933–
1945 oziroma na največji genocid v zgodovini človeštva – na holokavst. 

Ob tem je predsednik Pahor spomnil, da bo naslednji dan (23. avgusta) Evropa obeleževala dan spomina 
na žrtve vseh totalitarnih in avtoritarnih režimov z namenom, da bi gojili vzdušje sožitja med ljudmi: 
»Jutrišnji dan nagovarja vse, da si zapomnimo grenko lekcijo zgodovine in ne pozabimo, da so se trije 
totalitarizmi vedno začeli z majhnimi nestrpnostmi.« Poudaril je, da prav vsakdo pripada neki manjšini 
in da je vsakršna nestrpnost do katere izmed njih vedno opozorilo, da se to lahko zgodi vsakomur izmed 
nas: »Stopiti v bran manjšini pomeni stopiti v bran sožitju.« Z evropskim dnem spomina na žrtve vseh 
totalitarnih in avtoritarnih režimov ostro obsojamo vse zločine proti človeštvu, ki so jih zagrešili totalitarni 
in avtoritarni režimi.
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Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 1. septembra 2019 na povabilo predsednika Republike 
Poljske Andrzeja Dude v Varšavi udeležil slovesnosti ob 80. obletnici začetka II. svetovne vojne. Srečanje 
svetovnih voditeljev je bil osrednji svetovni dogodek ob tem dnevu in je bil namenjen potrditvi skupne 
zavezanosti ohranjanja miru. Ta dogodek je imel tudi za Republiko Slovenijo velik simbolen pomen, saj so 
tovrstne obeležitve opomin pred pozabo na grozote vojne in utrjujejo spravo med evropskimi narodi. Na 
osrednji slovesnosti na trgu Piłsudski v Varšavi so bile prisotne delegacije iz več kot 40 držav, prišlo je več 
kot 250 visokih gostov, med njimi več kot 20 predsednikov držav. Poljski in nemški predsednik, Andrzej 
Duda in Frank-Walter Steinmeier, sta v nagovorih poudarila pomen skupne zavezanosti ohranjanja miru. 
Sodelujoči voditelji so kot potrditev skupne zavezanosti ohranjanja miru simbolično pozvonili z zvoncem 
miru, ki so ga ob tej priložnosti prinesli iz cerkve, porušene v mestu Wielun ob začetku druge svetovne 
vojne. Po zadnjem posameznem zvonjenju zvona so hkrati začeli zvoniti zvonovi vseh varšavskih cerkva. 
Sledilo je polaganje venca na grob neznanega vojaka. 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 22. septembra udeležil 58. tradicionalne slovesnosti 
Ne vrag, le sosed JE mejak ob vseslovenskem srečanju nekdanjih internirancev, političnih zapornikov 
nekdanjih nacifašističnih taborišč in zaporov, 
izgnancev ter ukradenih otrok, njihovih 
svojcev in prijateljev. Predsednik republike 
je udeležence slovesnosti nagovoril in 
dejal: »Naše najbolj temeljno in plemenito 
poslanstvo je ohranjati in krepiti mir. To je 
dosegljivo le, če vse naše probleme rešimo 
po mirni poti. Do tam pa vodi edinole dialog. 
To je včasih težko, saj se pogovarjamo 
s tistimi, ki imajo drugačna stališča. A 
skupno nam je človekovo dostojanstvo,« 
je še dejal predsednik Pahor v Portorožu. 
Predsednik Pahor bo z delegacijo taboriščnic 
iz Auschwitza januarja prihodnje leto 
obiskal spominsko slovesnost ob 75-letnici 
osvoboditve taborišča. 
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SPOMINSKE SLOVESNOSTI

Osrednja spominska slovesnost 

Od leta 2018 predsednik Republike Slovenije ob dnevu državnosti in ob dnevu spomina na mrtve s 
ceremonialom položi venec ob Spomenik vsem žrtvam vojn in z vojnami povezanim žrtvam, ki stoji na 
Kongresnem trgu v Ljubljani. V ceremonialu sodelujejo garda Slovenske vojske in policijski orkester. 

Ob dnevu spomina na mrtve predsednika republike ob polaganju venca spremlja državna delegacija. 
Letos so bili v predsednikovi delegaciji predsednik Državnega zbora Republike Slovenije Dejan Židan, 
predsednik Vlade Republike Slovenije Marjan Šarec, predsednik Državnega sveta Republike Slovenije Alojz 
Kovšča, načelnica Generalštaba Slovenske vojske, generalmajorka Alenka Ermenc in generalna direktorica 
Policije Tatjana Bobnar. 

Obisk v Nemčiji ob 30. obletnici padca Berlinskega zidu

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 8. novembra obiskal Berlin in s tem posvetil 30. 
obletnico padca Berlinskega zidu. Predsednik Pahor se je srečal z nemškim zveznim predsednikom 
Frankom-Walterjem Steinmeierjem, s katerim sta se pogovarjala o aktualnih evropskih in globalnih 
temah, o stanju demokracije trideset let po padcu Berlinskega sveta in o prihodnosti Evropske unije 
po nedavnih volitvah v evropski parlament. Sogovornika sta govorila tudi o zgodovinskem pomenu 
padca Berlinskega zidu. Predsednik Pahor je predstavil glavno sporočilo govora, ki ga je imel v Berlinu 
na povabilo ICD - Mednarodnega centra za kulturno diplomacijo na konferenci ob 30. obletnici in je 
imel naslov “Pomen evropske ideje za demokratične spremembe pred in po padcu Berlinskega zidu 
in aktualnost evropske ideje za skupno prihodnost”. Predsednik Pahor je izpostavil padec Berlinskega 
zidu kot enega od najbolj navdihujočih zgodovinskih mejnikov 20. stoletja, ki simbolizira zahtevo po 
svobodi, povezovanje in združevanje. 
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Slovenski predsednik je ob 30. obletnici padca Berlinskega zidu položil venec k obeležju zidu ob Bernauer 
Strasse in se tako poklonil žrtvam zidu. Obiskal je spominski muzej in si ogledal dokumentacijski center.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 9. novembra udeležil 20. spominskega pohoda 
v počastitev padlih in umrlih vojakov na soški fronti ter konca I. svetovne vojne in spominske 
slovesnosti pri Planinskem domu pri Krnskih jezerih. Predsednik republike je bil na slovesnosti 
slavnostni govornik.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 25. maja udeležil slovesnosti ob blagoslovu spomenika 
II. svetovne vojne v Ivanjkovcih in udeležence slovesnosti nagovoril. Slovesnost je letos že drugič 
potekala ob obnovljenem spomeniku, ki so ga vaščani postavili in obnovili v spomin vaškim možem in 
fantom, ki so pred 74 leti na tem mestu več dni skrivali živino in konje pred okupatorjem.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 7. julija udeležil spominske slovesnosti ob 75. obletnici 
velikega zborovanja v Kožbani v Goriških brdih in bil na slovesnosti slavnostni govornik.
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Govor predsednika republike 

»Danes se ponosno spominjamo časov, ko se je odločalo o svobodi Primorcev in naši zedinjenosti z 
matičnim narodom.

Glede tega smo s tigrovskim in partizanskim gibanjem sami, skupaj z zavezniki, vzeli odgovornost za to 
svobodo v svoje roke.

Zlasti po zaslugi narodnoosvobodilnega boja Primorcev in hotenja, da se vrnemo matični domovini, nam 
je to priznala tudi Pariška mirovna pogodba po drugi svetovni vojni ter kasneje Londonski sporazum in 
končno Osimski sporazumi.

S temi sporazumi so bile določene meje. Primorci smo bili po svoji volji del matične domovine in od leta 
1991 samostojne države. Z vstopom v Evropsko unijo smo hoteli deliti sijajno evropsko idejo združenega 
evropskega ljudstva brez meja, vsaj ne takih meja kot pred združitvijo.

Zdaj so te pridobitve z nerešeno migrantsko krizo postavljene na preizkušnjo. Naša naloga je, da za nas 
in naše otroke te pridobitve ohranimo in jim damo novega zagona. Pri tem bo treba biti hkrati dovolj 
vizionarski in dovolj pragmatičen.

Nerešeno vprašanje skupnega evropskega reševanja vprašanj nezakonitih migracij nas že drugič v manj 
kot petih letih, zdaj sicer manj radikalno, potiska v položaj, ki od nas terja vso našo modrost in premišljeno 
ukrepanje.

Naposled je jasno, da posamezne države po lastni presoji sprejemajo ukrepe za zajezitev nezakonitih 
migracij. Če jih mi ne bomo sposobni zajeziti na južni meji, bodo ukrepali naši severni in zahodni sosedi 
na naši severni in zahodni meji.

To ne velja samo za nas in naše sosede, ampak je to zdaj zaskrbljujoča praksa širše v Evropi. Zato je nujno, 
da ukrepamo tako, da bodo meje znotraj schengenskega prostora ostale odrte.

Nihče od nas si ne zna in si noče predstavljati, da bi se s trdo mejo vrnili v stare čase. To bi bilo stvarno in 
simbolno nezaslišano in surov udarec skupni evropski prihodnosti.

Zato je s strateškega vidika jasno, da moramo okrepiti preprečevanje nezakonitih migracij na naši južni 
meji. Sicer bo Slovenija postala migrantski žep, ker se bodo kopičili migranti in prosilci za azil, ki bodo 
presegli našo sposobnost, da jim pomagamo.

Kako bomo to storili, da bodo ukrepi človeško politično, pravno in sicer uspešni in široko sprejemljivi je 
stvar premisleka, a z odločitvami ne smemo odlašati. To mora biti vnovič, kot leta 2016, stvar širšega 
političnega in družbenega soglasja. Kar je zaradi kompleksnosti migrantske krize vedno zahtevno.

Nimamo razumevanja za ostro retoriko o zapečatenju meje ter zidu na meji in podobnem. Za to ni razlogov.

Slovenija je in bo sprejemala sorazmerne ukrepe za preprečevanje nezakonitih prehodov državne meje. 
Tak ukrep so tudi skupne slovensko-italijanske patrulje na meji. Tak ukrep seveda zbuja določene skrbi, 
a je boljši od kakšnih trših enostranskih ukrepov. Poleg vsega poglabljajo zaupanje med vladama in 
državama. To je zdaj zelo pomembno.

Poznate moje mnenje o nujnosti dobrososedskih odnosov. Sem in tja to mnenje naleti na kritike, da je 
naivno.

No, jaz mislim, da si je treba vselej vzajemno prizadevati za dobro sosedstvo in prijateljstvo, s krepitvijo 
vsega tistega, kar nas bolj povezuje kot ločuje in deli.

To je še toliko bolj pomembno v času zaostritev problemov. Zato bom danes ponovil zavzemanje za 
poglobljen dialog z Italijo, o vseh zadevah, ki so pomembne za naš skupen sedanji in prihodnji čas.
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V sodobnem svetu se krepi dvom v obstoječo pravno in politično arhitekturo, enostranska ukrepanja, 
trgovinske vojne in podobno.

V Evropski uniji je v krizi razvoj evropske ideje, zato se poglablja atraktivnost nacionalizmov. Slovenija 
se mora navznoter vsestransko okrepiti, da bo pripravljena na vse razvoje dogodkov, vendar mora hkrati 
okrepiti tudi svojo aktivno vlogo v sosedstvu, regiji, Evropi in svetu.

Svetovni problemi so se nekako zgostili, za naše interese in interese največjega dela človeštva pa je zdaj 
bolj kot kdaj koli pomembno, da jih rešimo po mirni poti. Glede tega bo potrebno veliko potrpežljivosti, 
strpnosti, medsebojnega spoštovanja in vzajemnih kompromisov.

Vendar moramo še naprej verjeti v to, da je zahteven dialog boljši od enostavnega konflikta. V naših 
medsebojnih odnosih, v odnosih z našimi sosednjimi državami, v Evropi in svetu.«

SPRAVA
Pomemben del prizadevanj predsednika Republike Slovenije je tudi v drugem mandatu posvečen doseganju 
narodne pomiritve in sprave. Pri svojih dejavnostih daje predsednik Pahor še prav posebej pomemben 
poudarek razumevanju posledic narodnega razkola med drugo svetovno vojno ter revolucionarnega 
nasilja med vojno in po njej. Razlike v pogledih na polpreteklo zgodovino sicer ostajajo in bodo ostale, 
za spravo in pomiritev pa je pomembno, da te razlike ne ovirajo našega sodelovanja, meni predsednik 
Republike Slovenije Borut Pahor. Nihče nima pravice ljudem vsiljevati intimnih občutkov glede polpretekle 
zgodovine. Vsakdo ima pravico do lastnih misli in svojih občutij, vsi pa imamo pravico pričakovati, da 
bomo kljub temu zmogli živeti drug z drugim - da zaradi teh intimnih prepričanj drug drugega ne bomo 
sovražili in izključevali. Premikamo meje, a treba bo delati naprej, pravi predsednik Pahor, sprava je stanje 
duha, ne statistični kazalec. 

Reden dialog s Komisijo Vlade Republike Slovenije za reševanje vprašanj prikritih grobišč 

Predsednik Pahor je že med svojim prvim mandatom vzpostavil reden dialog s Komisijo Vlade Republike 
Slovenije za reševanje vprašanj prikritih grobišč in z njim nadaljuje tudi v svojem drugem predsedniškem 
mandatu. Predsednik republike se je v tem letu dvakrat sestal s Komisijo Vlade RS za reševanje prikritih 
grobišč, ki jo vodi dr. Jože Dežman, in sicer ob začetku in ob koncu leta. Že v začetku leta, 4. februarja, so 
sogovorniki dejali, da po mnogih letih delo Komisije ni postalo samo družbeno sprejemljivo, temveč tudi 
družbeno sprejeto, ne glede na kritike, ki jih je deležna Komisija. Na pogovorih 28. novembra je Komisija 
seznanila predsednika Pahorja s svojim delom v letošnjem letu in mu predstavila program za leto 2020. 
Predsednik komisije dr. Dežman je dejal, da želijo v prihodnjem letu še nadgraditi nekatera strokovna 
opravila, da je v obravnavi še okoli 150 možnih novih lokacij prikritih grobišč in da želijo dopolniti in 
posodobiti zbirko podatkov o prikritih vojnih grobiščih. Na pogovoru so člani komisije predsedniku 
republike predstavili tudi nekaj težav, s katerimi se srečujejo, ter zamisli, kako bi jih reševali. 

Predsednik republike je ob tem srečanju Komisiji čestital, saj bo prihodnje leto praznovala 30 let delovanja, 
ter dejal, da bi bilo prav, da se obletnica primerno obeleži. 

Predsednik republike je v svojih dolgoletnih prizadevanjih za spravo spoznal, da so za dosego iskrene 
pomiritve več vredni majhni in nevsiljivi koraki kot pretirane besede in velike ceremonije. Predsednik Pahor 
se je s takšno naravnanostjo tudi letos udeležil številnih prireditev. 13. januarja se je udeležil prireditve “Po 
stezah partizanske Jelovice” ob 77. obletnici dražgoške bitke na Dražgošah, 5. januarja prireditve ob 
76. obletnici poslednjega boja Pohorskega bataljona na Osankarici, 1. junija spominske slovesnosti 
in maše v Kočevskem Rogu, kjer je pred slovesnostjo položil venec k obeležju pred breznom pod Krenom, 
in 22. avgusta, na predvečer evropskega dneva spomina na žrtve vseh totalitarnih in avtoritarnih 
režimov, ko se je udeležil spominske pietetne slovesnosti v Muzeju meščanstva Lendava v Lendavi. 
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Veliko spravnih dogodkov in prireditev predsednik Pahor spodbudi sam ali pa so jih zaradi njegove 
naravnanosti zasnovali posamezni prireditelji ter ga nato povabili za pokrovitelja ali govornika.

Predsednik dobro sodeluje tudi s Študijskim centrom za narodno spravo, ki je preteklo leto obeležil 10. 
obletnico, letos pa je predsednik za njihovo posebno publikacijo pripravil tudi besedilo za zbornik.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 15. marca sprejel na pogovor Matjaža in Marka Bidovca, 
nečaka in pranečaka ene od štirih bazoviških žrtev, ki si prizadevata za sodno rehabilitacijo bazoviških 
žrtev v Italiji. Predsednik Pahor ta prizadevanja podpira. Ker ne gre za politično vprašanje, temveč za sodni 
postopek, je predsednik Pahor sicer opozoril, da morebitna posredovanja uradne politike po njegovem 
mnenju niso v prid postopku. Kljub vsemu se je predsednik odločil oba gospoda sprejeti in prisluhniti 
njunim prizadevanjem. Na podlagi pogovora se je predsednik republike odločil tudi zaprositi zunanje 
ministrstvo za pravni in politični nasvet glede morebitnih nadaljnjih ravnanj v tem primeru. 

POSVETI PRI PREDSEDNIKU
V svojem prvem predsedniškem mandatu je predsednik Republike Slovenije Borut Pahor uvedel serijo 
razprav pod imenom Slovenija 2030 kot okvir za premisleke o dolgoročni prihodnosti Slovenije. K 
sodelovanju je povabil širok krog ljudi, pripravljenih z izkušnjo sedanjega časa sooblikovati načrt našega 
prihodnjega razvoja – da bi skupaj razpravljali o obrisih države in družbe, kot bi ju želeli zapustiti otrokom, 
ki bodo postali nosilci nove generacije. Pripravljalni konferenci v letu 2013 je sledilo še dvanajst prodornih 
pogovorov o relevantnih vprašanjih, med njimi o privatizaciji, javnem zdravstvu, tehnološkem napredku 
in družbenih spremembah, miru in varnosti, socialni državi, lokalni samoupravi in evropski razsežnosti 
slovenske prihodnosti.

V drugem mandatu se je predsednik republike odločil uvesti nov koncept javnih razprav o pomembnih 
družbenih vprašanjih s skupnim naslovom Posveti pri predsedniku. Posveti so organizirani redno in se 
vsebinsko dotikajo aktualnih dilem dolgoročnega značaja, njihov namen pa je izmenjava mnenj, soočenje 
civilne družbe in politike ter iskanje dolgoročno sprejemljivih oziroma najbolj primernih odločitev za 
Slovenijo. V prvem letu je pripravil dva posveta – o podnebni prihodnosti sveta in Slovenije ter o svobodi 
govora in sovražnem govoru.

Leta 2019 je predsednik Pahor priredil štiri posvete – o odgovornosti države za ustanavljanje, delovanje 
in spremljanje izvajanja programa zasebnih osnovnih šol (5. februar 2019), o demografski politiki, zlasti 
z vidika rodnosti in priseljevanja (26. marec 2019), o podnebni strategiji Slovenije (27. junij 2019) ter 
o tem, ali je nastopil čas za pokrajine v Sloveniji (4. november 2019). Novost v letu 2019 je bila, da je 
predsednik republike na posvete povabil tudi predstavnike parlamentarnih strank, saj verjame, da njihova 
prisotnost posvetom doda pomembno politično razsežnost možnih poti reševanja obravnavanih vprašanj.

Posveti so bili odprti za predstavnike medijev, redno pa so se jih udeleževali tudi študentje in dijaki, ki jih 
je obravnavana tematika zanimala. Zaradi zanimanja širše javnosti je bil ogled razprav mogoč tudi v obliki 
prenosa v živo na uradni spletni strani www.predsednik.si.
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POSVET PRI PREDSEDNIKU: O odgovornosti države za ustanavljanje, delovanje in spremljanje 
izvajanja programa zasebnih osnovnih šol (5. februar 2019, predsedniška palača)

Cilj posveta pri predsedniku republike je bil soočiti in zbližati različne poglede na umeščenost zasebnih šol 
v sistem vzgoje in izobraževanja v Republiki Sloveniji. Posvet je imel večjo ambicijo od te, da se osredotoči 
zgolj na vprašanje uveljavitve zavezujoče odločbe ustavnega sodišča (2014) glede Zakona o organizaciji 
in financiranju vzgoje in izobraževanja. 

Predsednik republike je z uglednimi gosti razpravljal o odgovornosti države za ustanavljanje, delovanje in 
spremljanje izvajanja programa zasebnih osnovnih šol, v razpravi pa so se osredotočili na tiste izzive, ki 
so in bodo bistveni za zagotavljanje dostopnega in kakovostnega izobraževanja v sodobni spreminjajoči 
se družbi, s posebnim poudarkom na razmerju med javnim in zasebnim šolstvom.

• Kot je dejal predsednik Pahor, vprašanje umeščanja zasebnih šol v sistem vzgoje in izobraževanja 
odpira številna vprašanja, ki jih je v razmislek zastavil udeležencem posveta.

• Ali zasebno osnovno šolstvo bogati ali siromaši vzgojno-izobraževalni program v Republiki Sloveniji? 
Če ga bogati, ali naj ga zato tudi financira?

• Ali zasebno šolstvo pripomore k večji dostopnosti in kakovosti izobraževalnega sistema ali je ovira pri 
tem? Če pripomore k večji kakovosti in dostopnosti, kako naj se financira?

• Če imamo ambicijo, da v naslednji letih in desetletjih zgradimo najboljši vzgojno-izobraževalni sistem 
na svetu, je razvoj zasebnega šolstva v tem smislu dober ali slab?

• Kje so meje odgovornosti države za ustanavljanje, delovanje in spremljanje izvajanja programa 
zasebnih osnovnih šol?

• Na kakšen način naj država vrši nadzor nad delovanjem zasebnih šol v primeru zagotavljanja javnih 
sredstev za njihovo delovanje?

• Kakšni so sodobni trendi v primerljivih družbah in državah glede teh vprašanj?

• Kako naj Slovenija naslavlja te dileme, da se bomo približali najboljšim vzgojno-izobraževalnim 
sistemom na svetu?
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Udeleženci posveta:

1. Jožica Frigelj predstavnica Civilne iniciative Kakšno šolo hočemo

2. dr. Slavko Gaber
izredni profesor za področje sociologije vzgoje 
(Pedagoška fakulteta Univerze v Ljubljani) in nekdanji 
minister za šolstvo in šport

3. Roman Globokar nekdanji direktor Zavoda sv. Stanislava

4. dr. Zdenko Kodelja znanstveni svetnik, Pedagoški inštitut

5. mag. Melita Kordeš Demšar direktorica inštituta Montessori

6. Iztok Kordiš direktor Waldorfske šole Ljubljana

7. dr. Igor Lukšič

redni profesor, Katedra za teoretsko analitsko politologijo, 
Center za politično teorijo, Fakulteta za družbene vede 
Univerze v Ljubljani in nekdanji minister za visoko šolstvo, 
znanost in tehnologijo

8. dr. Maja Makovec Brenčič

redna profesorica, Katedra za mednarodno ekonomijo 
in poslovanje, Katedra za trženje, Ekonomska fakulteta 
Univerze v Ljubljani, nekdanja ministrica za izobraževanje, 
znanost in šport

9. dr. Jernej Pikalo minister za izobraževanje, znanost in šport

10. mag. Branislav Rajić
predsednik Odbora Državnega zbora za izobraževanje, 
znanost, šport in mladino

11. dr. Tadej Rifel
raziskovalec na Institutu za raziskovanje in evalvacijo 
šolstva IREŠ

12. Miha Skubic predstavnik Civilne iniciative Bogatimo šolstvo

13. dr. Ivan Janez Štuhec
teolog in filozof morale, Teološka fakulteta, Zavod Antona 
Martina Slomška

14. Lenart Zajc pisatelj

POSVET PRI PREDSEDNIKU: O demografski politiki, zlasti z vidika rodnosti in priseljevanja (26. marec 
2019, predsedniška palača)
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Predsednik republike se je za posvet o demografski politiki, zlasti z vidika rodnosti in priseljevanja, odločil 
z namenom soočiti in zbližati različne poglede glede ukrepov za nemoteno obnavljanje prebivalstva, 
zlasti z omenjenih dveh vidikov. Posvet o demografskem vprašanju je bil tudi posledica številnih pozivov 
strokovne in zainteresirane javnosti, da se državno politiko pozove k ustrezni pozornosti in strateškim 
odločitvam glede skrb zbujajoče demografske slike.

S posvetom je želel prispevati k oblikovanju političnega soglasja o določitvi demografskih ciljev in 
oblikovanju politik, s katerimi bi to dosegli. Zaradi kompleksnosti demografskih problemov se je posvet 
osredotočil na dva vidika, rodnost in priseljevanje. Enega od pomembnejših vidikov, starajočo se družbo, 
je že tematizirala konferenca Slovenija 2030, ki jo je predsednik Pahor pripravil maja 2017.

Novost tega posveta je bila udeležba predstavnikov parlamentarnih strank. Predsednik republike se je 
namreč odločil, da jih povabi na posvet, saj verjame, da bi njihova prisotnost posvetom dodala pomembno 
politično razsežnost možnih poti reševanja obravnavanih vprašanj. 

Udeleženci posveta: 

1. mag. Marijana Bednaš
v. d. direktorica, Urad RS za makroekonomske analize in 
razvoj

2. dr. Urban Boljka, univ. dipl. soc.
strokovnoraziskovalni sodelavec, Inštitut RS za socialno 
varstvo

3. dr. Anže Dolinar predstavnik Levice

4. prof. dr. Matjaž Gams
vodja odseka za inteligentne sisteme na IJS in 
raziskovalnega razreda na Inženirski akademiji Slovenije, 
Institut Jožef Štefan

5. Marija Goričan prokuristka podjetja Knauf Insulation, d. o. o.

6. Janez Janša predsednik Slovenske demokratske stranke (SDS)

7. Zmago Jelinčič Plemeniti
predsednik in vodja poslanske skupine Slovenske 
nacionalne stranke (SNS) 

8. Franc Jurša
vodja poslanske skupine Demokratične stranke 
upokojencev Slovenije (DeSUS) 

9. mag. Ksenija Klampfer
ministrica za delo, družino, socialne zadeve in enake 
možnosti Republike Slovenije

10. dr. Anja Kopač predstavnica Socialnih demokratov (SD) 

11. Miha Kordiš poslanec, Levica

12. Bojan Kontič župan občine Velenje

13. prof. dr. Marina Lukšič - Hacin
predstojnica Inštituta za slovensko izseljenstvo in migracije 
pri ZRC SAZU

14. prof. dr. Janez Malačič redni profesor, Ekonomska fakulteta Univerze v Ljubljani

15. Ljudmila Novak poslanka, Nova Slovenija – krščanski demokrati (NSi) 

16. doc. dr. Mari Jože Osredkar Teološka fakulteta Univerze v Ljubljani

17. Vojko Starović
predsednik Odbora DZ za delo, družino, socialne zadeve in 
invalide

18. prof. dr. Alenka Švab
visokošolska učiteljica, Fakulteta za družbene vede 
Univerze v Ljubljani, Katedra za analitsko sociologijo

19. Tatjana Voj predstavnica Stranke Alenke Bratušek (SAB) 

20. prof. dr. Danilo Zavrtanik rektor, Univerza v Novi Gorici

21. mag. Mojca Žnidarič poslanka, Stranka modernega centra (SMC) 
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POSVET PRI PREDSEDNIKU: Podnebna strategija Slovenije (27. junij 2019, predsedniška palača)

Podnebne spremembe dramatično spreminjajo naš svet, je dejal predsednik republike, zato so postale 
ultimativno vprašanje sveta in tudi Slovenije. Naslavljanje podnebnih sprememb je preseglo vprašanje 
kakovosti življenja in postalo vprašanje miru in varnosti. Predsednik republike se je zato odločil, da priredi 
nadaljevalni posvet o podnebni prihodnosti – o tem, kaj lahko v Sloveniji storimo, da bo vsebina naše 
podnebne strategije dobra, uresničljiva in trajnostna; da bo prihodnjim generacijam zagotovila varno 
in lepo prihodnost. Namen nadaljevalnega posveta je bil pregled dosedanjega procesa oblikovanja 
dolgoročne podnebne strategije Slovenije do leta 2050, ki jo mora do konca leta 2019 oblikovati Vlada 
Republike Slovenije in sprejeti državni zbor.

Na posvetu so poleg priznanih okoljskih strokovnjakov in predstavnikov vlade sodelovali tudi predstavniki 
parlamentarnih strank. 

Naj spomnimo, predsednik republike je prvi posvet o podnebni prihodnosti sveta in Slovenije priredil 21. 
novembra 2019. Zaradi pomembnosti tematike je bil tako prvi v vrsti posvetov pri predsedniku.

Udeleženci posveta:

1. Gaja Brecelj
direktorica Slovenske fundacije za trajnostni razvoj 
Umanotera 

2. mag. Mojca Dolinar
vodja Oddelka za klimatologijo na Agenciji Republike 
Slovenije za okolje 

3. mag. Branko Grims poslanec Slovenske demokratske stranke (SDS)

4. izr. prof. dr. Robert Golob
strokovnjak za področje elektroenergetike, izredni profesor 
na Fakulteti za elektrotehniko Univerze v Ljubljani in 
predsednik uprave družbe GEN-I 

5. Ivan Hršak
poslanec Demokratične stranke upokojencev Slovenije 
(DeSUS) 

6. Zmago Jelinčič Plemeniti
predsednik in vodja poslanske skupine Slovenske nacionalne 
stranke (SNS)

7. prof. dr. Lučka Kajfež Bogataj
klimatologinja, vodja Centra za agrometeorologijo, redna 
profesorica na Biotehniški fakulteti Univerze v Ljubljani 

8. Maša Kociper vodja poslanske skupine Stranke Alenke Bratušek (SAB)

9. Jerca Korče
namestnica vodje Poslanske skupine Liste Marjana Šarca 
(LMŠ) 

10. mag. Bojan Kumer
državni sekretar Ministrstva za infrastrukturo Republike 
Slovenije 

11. Luka Mesec Levica

12. Edvard Paulič
poslanec in predsednik Odbora za infrastrukturo, okolje in 
prostor v Državnem zboru Republike Slovenije

13. Gregor Perič poslanec Stranke modernega centra (SMC)

14. dr. Jernej Pikalo podpredsednik stranke Socialnih demokratov (SD)

15. prof. dr. Dušan Plut
geograf in ekolog, redni profesor na Oddelku za geografijo 
Filozofske fakultete Univerze v Ljubljani 

16. mag. Matej Tonin predsednik Nove Slovenije – krščanskih demokratov (NSi)

17. mag. Andreja Urbančič
vodja projekta LIFE ClimatePath2050 – Slovenska podnebna 
pot do sredine stoletja, raziskovalka na Centru za energetsko 
učinkovitost, Institut Jožef Stefan

18. Simon Zajc minister za okolje in prostor Republike Slovenije
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POSVET PRI PREDSEDNIKU: Je nastopil čas za pokrajine v Sloveniji?  
(4. november 2019, predsedniška palača)

Ustava Republike Slovenije v 143. členu določa ustanovitev pokrajin kot samoupravnih lokalnih skupnosti. 
Predsednik republike se je tako odločil, da se z uglednimi gosti posvetuje o tem, ali je nastopil čas za 
pokrajine v Sloveniji. Po skoraj desetih letih premora je bilo to prvo srečanje predstavnikov državne 
politike in stroke o možnostih uvedbe pokrajin.

Kot je predsednik republike v vabilu spomnil udeležence, so se na srečanju štirih predsednikov decembra 
2018 dogovorili, da bodo pod okriljem predsednika Državnega sveta Republike Slovenije potekale začetne 
priprave temeljne pokrajinske ureditve. Strokovni predlogi zakonodajnih rešitev so bili tedaj pripravljeni 
do te mere, da je bilo o njih mogoče in treba izmenjati politična stališča. 

Na posvetu so udeleženci poskušali ugotoviti:

• Ali obstoji dovolj politične volje, da bi bil po desetih letih premora tokratni predlog ustanavljanja 
pokrajin v Sloveniji lahko uspešen? 

• Ali je obstoječi strokovni predlog teritorialne členitve Slovenije v osnovi dobra in primerna podlaga za 
nadaljevanje projekta ustanovitve pokrajin ali je v osnovi slaba in ni primerna za nadaljnjo obravnavo? 

Posvet so zaradi relevantnosti obravnavane tematike spremljali tudi nekateri župani.

Udeleženci posveta:

1.
izr. prof. dr. Boštjan Brezovnik, 
univ. dipl. pravnik

Pravna fakulteta Univerze v Mariboru; Pravna fakulteta 
Univerze v Ljubljani – vodja strokovne skupine za pripravo 
pokrajinske zakonodaje

2. Zvonko Černač
predsednik Odbora Državnega zbora RS za notranje zadeve, 
javno upravo in lokalno samoupravo

3. Lidija Divjak Mirnik poslanka, Lista Marjana Šarca (LMŠ)

4. izr. prof. dr. Borut Holcman
Pravna fakulteta Univerze v Mariboru, član strokovne 
skupine za pripravo pokrajinske zakonodaje - za področje 
zgodovine teritorialnih členitev Slovenije

5. Zmago Jelinčič Plemeniti
predsednik in vodja poslanske skupine Slovenske 
nacionalne stranke (SNS)

6. dr. Aleksander Jevšek
predsednik Skupnosti občin Slovenije in župan občine 
Murska Sobota

7. Franc Jurša
vodja poslanske skupine Demokratične stranke 
upokojencev Slovenije (DeSUS)

8. mag. Olga Karba županja občine Ljutomer

9. Alojz Kovšca predsednik Državnega sveta Republike Slovenije

10. mag. Romana Lesjak županja občine Črna na Koroškem

11. mag. Gregor Macedoni
predsednik Zveze mestnih občin Slovenije in župan Mestne 
občine Novo mesto

12. Rudi Medved minister za javno upravo Republike Slovenije

13. prof. dr. Žan Jan Oplotnik
Ekonomsko-poslovna fakulteta Univerze v Mariboru, član 
strokovne skupine za pripravo pokrajinske zakonodaje - za 
področje fiskalne decentralizacije
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14. zasl. prof. dr. Dušan Plut
Filozofska fakulteta Univerze v Ljubljani, član strokovne 
skupine za pripravo pokrajinske zakonodaje - za področje 
teritorialne decentralizacije

15. mag. Andrej Rajh
namestnik vodje poslanske skupine Stranke Alenke 
Bratušek (SAB)

16. zasl. prof. dr. Ciril Ribičič
Pravna fakulteta Univerze v Ljubljani, član strokovne 
skupine za pripravo pokrajinske zakonodaje - za področje 
ustavne ureditve in politične decentralizacije

17. Robert Smrdelj predsednik Zveze občin Slovenije in župan občine Pivka

18. Jože Tanko poslanec, Slovenska demokratska stranka (SDS)

19. mag. Matej Tonin predsednik Nove Slovenije – krščanskih demokratov (NSi)

20. dr. Franc Trček poslanec, Levica

21. izr. prof. dr. Gorazd Trpin
Pravna fakulteta Univerze v Ljubljani, član strokovne 
skupine za pripravo pokrajinske zakonodaje- za področje 
upravne decentralizacije

22. Igor Zorčič vodja poslanske skupine Stranke modernega centra (SMC)

23. mag. Dejan Židan predsednik Socialnih demokratov (SD)

TRADICIONALNO SREČANJE IN POSVET ZA ČLANE DRUŠTVA V TUJINI IZOBRAŽENIH SLOVENCEV

Posebej bi omenili pogovor z mladimi, ki ga predsednik Republike Slovenije Borut Pahor na dan državnega 
praznika, na dan samostojnosti in enotnosti, 26. decembra, tradicionalno gosti v predsedniški palači že 
od leta 2013. Predsednik Pahor je tako tudi 26. decembra 2018 v predsedniški palači sprejel Slovence, 
ki študirajo v tujini ali kot znanstveniki, raziskovalci in predavatelji delujejo v tujini. Srečanja potekajo v 
sodelovanju z Društvom v tujini izobraženih Slovencev VTIS. 
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Tudi tokrat se ga je udeležilo več kot 150 slovenskih študentov, znanstvenikov, raziskovalcev in 
predavateljev iz tujine. Tema srečanja je bil pogovor o življenju z umetno inteligenco, vodila pa ga je dr. 
Sonja Merljak Zdovc, novinarka, pisateljica in urednica spletnega časopisa za otroke Časoris, v njem pa so 
sodelovali: 

doc. dr. Marinka Žitnik, postdoktorska raziskovalka na Univerzi Stanford, prejemnica naziva Rising Star in 
Electrical Engineering and Computer Science in Rising Star in Biomedicine, 

izr. prof. dr. Jure Leskovec, izredni profesor računalništva na Univerzi Stanford, član informacijskega 
laboratorija InfoLab in laboratorija za umetno inteligenco na Univerzi v Stanfordu, in

izr. prof. dr. Danijel Skočaj, izredni profesor na Fakulteti za računalništvo in informatiko Univerze v Ljubljani, 
predstojnik Laboratorija za umetne vizualne spoznavne sisteme.

V pogovoru je sodeloval tudi akad. dr. Ivan Bratko, utemeljitelj raziskav iz umetne inteligence, redni član 
Slovenske akademije znanosti in umetnosti ter načelnik oddelka za tehniške vede, eden od ustanoviteljev 
in prvi predsednik SLAIS (Slovenian Artificial Inteligence Society). Na srečanju so člani društva podelili 
nagrado VTIS leta 2018, ki jo je prejela ameriško-slovenska izobraževalna fundacija (ASEF). Priznanje sta 
prevzela soustanovitelja fundacije dr. Jure Leskovec in dr. Peter Rožič.

MED MLADIMI
Predsednik republike Borut Pahor veliko svojega časa namenil mladim. Mladi so tudi tisti, ki so do danes 
v največjem številu obiskali predsedniško palačo. Predsednik Pahor prireja pogovore o njihovih ambicijah, 
ustvarjalnosti in upanju za prihodnost. Obiskuje jih po šolah in vrtcih, prisluhne njihovim pogledom in 
zamislim ter spodbuja njihovo radovednost in vedoželjnost. 

PREDSEDNIK REPUBLIKE SLOVENIJE IN MLADI PO SLOVENIJI 

Predsednik republike se je 27. decembra 2018 v Lutkovnem gledališču Ljubljana udeležil slovesne 
podelitve priznanj faca leta 2018. Faca leta je nagrada otroškega spletnega časopisa Časoris, ki je bila 
tokrat prvikrat podeljena otrokom, ki izstopajo, imajo poseben talent, so vir navdiha in spreminjajo svet 
okoli sebe. Predsednik republike je bil častni pokrovitelj projekta in je podelil priznanja faca leta 2018. 
Podelitev priznanj faca leta 2019 pa bo decembra potekala v predsedniški palači. 

Predsednik Pahor ob obisku Gimnazije Jurija Vege Idrija. »Vpijajte znanje, ki vam ga predajajo 
učitelji, a ob tem mislite s svojo glavo.« 

Predsednik Pahor je v okviru VII. kulturnega maratona, ki je bil letos posvečen razsvetljenskemu 
znanstveniku Giovanniju Antoniu Scopoliju, 25. januarja obiskal Gimnazijo Jurija Vege Idrija. Ogledal 
si je ustvarjalne delavnice in imel pogovor z dijaki. V sklepnem delu obiska je predsednik republike 
slavnostno odprl razstavo fresk na lehnjaku s Scopolijevimi motivi. Obiskal je delavnico filmske maske, 
delavnico japonske kulture skozi pisavo kanji, kulinarično delavnico, delavnico tatujev s podobami 
Scopolijevih žuželk in delavnico pr'farskih šajblčkov, kjer so se dijaki in njihovi mlajši prijatelji seznanili s 
kulturno dediščino svojega kraja. V nadaljevanju obiska se je predsednik republike z dijaki pogovarjal o 
njihovih poklicnih stremljenjih in načrtih za prihodnost. Strinjali so se, da sta ključni lastnosti posameznika, 
ki si drzne poseči po zvezdah, vztrajnost in pogum. »Tukaj ne nabirate le znanja, oblikujete se v osebnosti. 
Spodbujajte svojo intelektualno radovednost,« je mladim dejal predsednik republike.
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Ob izteku Cankarjevega leta je dijakom te gimnazije podaril zbirko kratke proze Ivana Cankarja Podobe 
iz sanj, trilogijo Cankar v stripu treh vrhunskih avtorjev in ilustratorjev, prejemnikov predsednikovega 
jabolka navdiha, Cankarjevo poslednje delo Podobe iz sanj in izvirno družabno igro Klanec po motivih iz 
Cankarjevih del in njegovega življenja. 

Predsednik republike je na povabilo dijakinj četrtega letnika, Kristine in Brine, 11. februarja obiskal 
Gimnazijo Lava Celje in z dijaki vodil pogovor o izkušnjah osebnega in javnega življenja. Ogledal si 
je robotsko delavnico in prisluhnil šolski glasbeni skupini Eruption. V znak hvaležnosti ob obisku pa je 
predsednik Pahor tudi njim poklonil trilogijo Cankar v stripu. 
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Predsednik Pahor obiskal OŠ Koper: »Razvijajte svoje talente in iščite tiste, ki jih še ne poznate. 
Navdihujte z lastnim zgledom.«

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 12. februarja na povabilo osmošolk Janje in Rebeke obiskal 
Osnovno šolo Koper. Ob prihodu so predsednika republike pričakali učenci v tradicionalnih istrskih nošah 
in mu izrekli dobrodošlico na šoli, ki jo obiskuje 954 (devetsto štiriinpetdeset) otrok. Predsednik Pahor 
se je z učenci sproščeno pogovarjal o različnih temah in odgovarjal na zanimiva vprašanja, začenši s šolo 
in prostočasnimi dejavnostmi. Dejal je, da morajo otroštvo doživeti v vsej njegovi lepoti, tako v šoli kot 
tudi v prostem času; vedno se morajo znati postaviti zase, a nikoli tako, da bi prizadeli koga drugega. 
Predsednik republike in učenci so se nato pogovarjali o prihodnosti planeta. Ohraniti moramo naravo za 
prihodnje generacije, se je z njimi strinjal predsednik Pahor, in pozval k ambicioznemu prizadevanju za 
ohranjanje našega planeta. Vsako naše najmanjše dobro delo je pomembno in dragoceno prispeva k 
našim skupnim prizadevanjem za ohranitev planeta, je dejal. »Čakajo nas velikanske spremembe in razvoj 
nas bo prisilil k temu, da se bomo poslužili novih tehnoloških rešitev,« je dejal predsednik republike in 
dodal, da »v nas dozoreva zavest, da bomo morali spremeniti naš življenjski slog, če bomo želeli ohraniti 
planet«. V pogovoru so se dotaknili sobivanja narodov in skupnih vrednot. »Pomembno je, da spoštujete 
slovenski jezik. Ob tem pa boste bolj samozavestni, če boste znali tudi več tujih jezikov - tako boste 
spoznali in razumeli tudi druge kulture. Pojdite v svet, opazujte njegovo različnost in jo sprejmite,« je dejal 
predsednik Pahor in poudaril, da takšne izkušnje bogatijo družbo in ljudem ponujajo nove razsežnosti. 
»Vpijajte znanje, ki vam ga predajajo učitelji, a ob tem mislite s svojo glavo,« je v sklepnem delu pogovora 
predsednik Pahor zaželel učencem. »Razvijajte svoje talente in iščite tiste, ki jih še ne poznate. O sebi 
boste odkrili stvari, ki jih sploh niste pričakovali,« je še dejal predsednik republike in otroke spomnil, da 
moramo ljudi navdihovati in spodbujati z lastnim zgledom.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 7. februarja v predsedniški palači priredil pogovor Svet 
išče ideje. Pogovor je potekal v okviru četrtega vseslovenskega dogodka Nefiks karierni dan 2019 Zavoda 
Nefiks in v sodelovanju s projektom Inženirke in inženirji bomo. Namen dogodka je mlade spodbuditi 
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k aktivnemu razmišljanju o svoji poklicni poti in jim predstaviti navdihujoče zgodbe posameznikov, ki z 
inovativnostjo, pogumom in vztrajnostjo vsak na svoj način dosegajo svoje cilje.

O prihodnosti Evropske unije

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 1. aprila obiskal Hišo EU, informacijsko središče 
Evropskega parlamenta in Evropske komisije v Sloveniji. Ob 15. obletnici članstva Slovenije v Evropski 
uniji se je predsednik Pahor s študenti in dijaki pogovarjal o prihodnosti Evropske unije, o tem, kaj članstvo 
v Uniji pomeni za Slovenijo, in o tem, katere teme zanimajo in skrbijo mlade. 

Predsednik Pahor je gostil sprejem ob 10. obletnici podelitve nagrade mentor leta

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 19. marca v predsedniški palači gostil sprejem ob 10. 
obletnici podelitve nagrade mentor leta, ki jo podeljuje Društvo doktorskih študentov in raziskovalcev na 
začetku kariere - Mlada akademija. Mentorica leta 2018 je prof. dr. Barbara Koroušić Seljak z Instituta Jožef 
Štefan. Predsednik republike je častni pokrovitelj jubilejne prireditve Mentor leta.
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Otroški parlament

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 8. aprila udeležil odprtja 29. nacionalnega otroškega 
parlamenta, ki ga v državnem zboru tradicionalno prireja Zveza prijateljev mladine Slovenije (ZPMS). 
Dogodka se je udeležilo več kot 100 mladih parlamentarcev, predstavnikov učencev zadnje triade 
osnovnih šol iz vse Slovenije. Osrednja tema razprav se je nadaljevala iz preteklega leta in nosi naslov: 
Šolstvo in šolski sistem.

Spodbujanje veščin

Predsednik republike Borut Pahor se je 11. aprila na povabilo dijakinje Ajle udeležil sklepne slovesnosti 
43. državnega tekmovanja v tehniki prodaje za dijake srednjih poklicnih šol Slovenije na Ekonomski 
in trgovski šoli Brežice. Na tekmovanju je sodelovalo okoli sto dijakov iz sedemnajstih trgovskih šol v 
Sloveniji in letos prvič tudi šola iz Samobora na Hrvaškem. Tekmovanje, katerega namen je spodbujanje 
dijakov k odličnosti v prodaji in promocija trgovske stroke, je potekalo v realnih okoliščinah in v pravih 
trgovinah v sedmih kategorijah (živila, mali in veliki gospodinjski aparati, barve in laki, obutev, kozmetika 
in konfekcija), s sodelovanjem pa so dijaki pridobili dragocene praktične izkušnje. Tekmovanje je potekalo 
kot odprt ustvarjalno-poučen dogodek, kjer so dijaki programa trgovec prikazali veščine prodajnega 
postopka, ki so se jih naučili v učnem procesu.

MEPI – uresničevanje potencialov z aktivno udeležbo 

Predsednik Pahor in Njegova kraljeva visokost princ Edvard, grof Wesseški, sta se 15. maja skupaj 
udeležila MEPI dogodka v ljubljanskem Parku Tivoli in se srečala z več kot 200 mladimi, ki 
pripravljajo delavnice na številnih področjih. Skupaj z mladimi sta posadila drevo kot simbol prijateljstva 
med Veliko Britanijo in Slovenijo ter si ogledala nastop mladih talentov iz britanske Mednarodne 
šole v Ljubljani ter Gimnazije Škofja Loka. MEPI je svetovno priznan mladinski program, ki mladim 
med 14. in 25. letom omogoča, da z aktivno udeležbo skozi različne dejavnosti odkrijejo, razvijejo 
in uresničijo svoje potenciale. Princ Edvard je predsedujoči Mednarodnemu svetu MEPI in posebni 
častni pokrovitelj programa, predsednik Pahor pa je častni pokrovitelj tega programa v Sloveniji.  
Predsednik Pahor in princ Edvard sta že leta 2013, ob prvem obisku princa v Republiki Sloveniji, podelila 
zlata priznanja 51 slovenskim udeležencem programa MEPI.
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Predsednik Pahor na Maturantski paradi 2019 v Ljubljani: »Prišel sem pogledat, kako izgleda prihodnost, 
in izgleda čudovito«

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor si je 17. maja ogledal maturantsko ulično četvorko in 
maturante tudi nagovoril. Predsednik Pahor je na 19. Maturantski paradi dejal: »Prišel sem pogledat, kako 
izgleda prihodnost, in izgleda čudovito.«
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Tradicionalno srečanje na vseslovenskem taboru voditeljev skavtov

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 9. avgusta obiskal vseslovenski tabor voditeljev 
skavtov. V nagovoru je poudaril, da je tovrstno srečanje že tradicionalno in se zahvalil za dolgoletno 
sodelovanje. V spremstvu starešin Združenja slovenskih katoliških skavtinj in skavtov si je predsednik 
Pahor tabor tudi ogledal.

Fundacija za ustvarjalne mlade

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 9. septembra v predsedniški palači priredil slovesnost ob 
razglasitvi naziva naj mladinski startup 2019, ki ga podeljuje Pospeševalnik mladinskega podjetništva 
Ustvarjalnik. Predsednik republike je na slovesnosti podelil nagradi za najboljšo globalno odgovorno 
idejo in najuspešnejši mladinski startup 2019 ter udeležence nagovoril. Obe nagradi je prejela Veronika 
Rožmanc, študentka oblikovanja iz Logatca, ki je zasnovala otroško igračo - šotor Oli. 

Na slovesnosti so svoja podjetja in podjetniške ideje predstavila prva generacija štipendistov Fundacije 
za ustvarjalne mlade. Deset najbolj perspektivnih mladih podjetnikov v državi se lahko – čeprav je 
njihova povprečna starost pod 18 leti – pohvali z vidnimi poslovnimi uspehi. Z inovativnimi in družbeno 
odgovornimi idejami dokazujejo, da podjetništvo nima starostne omejitve. 

Fundacijo za ustvarjalne mlade je, skupaj z desetimi uspešnimi slovenskimi podjetji, lani ustanovil 
Pospeševalnik mladinskega podjetništva Ustvarjalnik. Namenjena je najbolj izstopajočim mladim pri nas, ki 
navdihujejo s svojimi inovativnimi in smelimi poslovnimi idejami. Vsako leto deset mladih z ambicioznimi 
obšolskimi projekti za eno leto prejme mesečno štipendijo, mentorsko ekipo in drugo potrebno podporo, 
da lahko udejanjijo svoje projekte. Predsednik republike je dolgoletni podpornik programov Ustvarjalnika. 
Med drugim je leta 2015 odprl vrata predsedniške palače mladim inovatorjem in podjetnikom, ki so 
razvijali svoje poslovne ideje od prve zamisli do dejanske izvedbe, lani pa predstavitvi Fundacije za 
ustvarjalne mlade.

Udeležence sta nagovorila tudi gosta iz tujine, ki sta mlade podjetnike spodbudila k nadaljevanju njihovih 
ustvarjalnih poti. Dr. Alexander Bard, filozof, ki je svojo kariero začel kot glasbeni producent, in Ashraf 
Mizo, eden od vodilnih predstavnikov socialnega podjetništva v Sudanu. 
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Spodbujanje družbene odgovornosti med mladimi 

Predsednik Republike Slovenije je 11. septembra v kongresnem centru Brdo pri Kranju kot častni pokrovitelj 
priredil slovesnost ob uradnem začetku družbeno odgovornega projekta Bodi dober, bodi kul!, ki s 
svojimi delovanjem želi prispevati k boljši družbi, usmerjeni k dialogu, sodelovanju, odgovornosti, strpnosti 
in temelječi na spoštovanju do soljudi. Poslanstvo pobude je ozaveščanje o pomenu in posledicah naših 
dejanj. S svojimi dejanji smo vzorniki otrokom in mladostnikom. Vzorniki smo vsi, od nas pa je odvisno, 
kakšni vzorniki želimo biti. 

Uvodoma so učenci iz OŠ Elvire Vatovec Prade iz Kopra zapeli pesem Bodi dober, bodi kul!, himno projekta. 
Več kot štiristo (400) zbranih ravnateljev, pedagoških delavcev, ambasadorjev in drugih podpornikov 
projekta je nagovoril predsednik republike in dejal: »Ko obiskujem srednje in osnovne šole, me to vedno 
navdihne z upanjem. Vedno se sprašujem, kaj moramo storiti, da bomo mlade v zahtevno življenje 
pospremili z optimizmom, upanjem in pogumom - pustimo jim razmišljati s svojo glavo.« Poudaril je 
pomen znanja – več ko boš znal, bolj boš močan, je dejal. In dodal, da je prav enako pomembna vzgoja: 
ta oblikuje mladega človeka v ustvarjalno osebnost. »Najbolj dragocena dediščina, ki jo lahko zapustimo 
mladim, je zavedanje, da bodo zmogli,« je nagovor sklenil predsednik republike.

Pobudnik projekta je Marijan Musek, ki je povedal, da delati dobro ni zapoved, temveč radost. V 
nadaljevanju so svoje navdihujoče zgodbe predstavili nekateri ambasadorji. Ninna Kozorog, predsednica 
društva Humanitarček, doc. dr. Blaž Koritnik, specialist nevrolog in nekdanji predsednik Društva SiNAPSA, 
Emil Tedeschi, predsednik in izvršni direktor družbe Atlantic Group in podpredsednik upravnega odbora 
Košarkarskega kluba Cedevita Olimpija, ki je dejal, da »kadar so ljudje iskreni, pošteni, dobri in plemeniti, 
so dobri in kul«. Predstavila sta se še Saša Bavec, generalni direktor Divizije Sistemi in član upravnega 
odbora podjetja Knauf Insulation, in Aljoša Bagola, partner in izvršni kreativni direktor agencije Pristop. 
Ambasadorji projekta Perpetuum Jazzile in Zlatan Čordić - Zlatko pa so slovesnost pospremili z glasbo. 

Predsednik republike na Stični mladih 2019 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 21. septembra udeležil 38. srečanja slovenske katoliške 
mladine Stična mladih 2019. Predsednik republike je mlade tudi nagovoril in se srečal s prostovoljci, ki 
sooblikujejo Stično mladih.
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Tradicionalni sprejem za diamantne maturante

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor in minister za izobraževanje, znanost in šport Republike 
Slovenije dr. Jernej Pikalo sta 28. septembra priredila sprejem za diamantne maturante, ki so na splošni 
ali poklicni maturi 2019 dosegli vse možne točke.

Na povabilo dijakov Gimnazije Ledina je imel predsednik Republike Slovenije Borut Pahor 21. novembra z 
dijaki pogovor o njihovih ambicijah, ustvarjalnosti in upanju za prihodnost. S tem pogovorom o prihodnosti 
je predsednik republike začel niz pogovorov ob praznovanju 30. obletnice samostojnosti Slovenije.
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PREDSEDNIK REPUBLIKE SLOVENIJE Z MLADIMI V TUJINI 

V Sarajevu z mladimi o spravi 

Predsednik republike se je 16. aprila v Sarajevu na povabilo regionalne mladinske mreže South Eastern 
European Youth Network in Inkubatorja družbenih inovacij MUNJA udeležil pogovora s predstavniki mladih 
in organizacij, ki delajo z mladimi. Govorili so o spravi kot temelju prihodnosti Bosne in Hercegovine ter 
v živahni in odkriti razpravi povedali, da so dobre prakse in pozitivni zgledi najboljši navdih za skupno 
prihodnost. Mladi so s predsednikom Pahorjem spregovorili o svojih izkušnjah življenja v povojni državi 
in predstavili vizijo za skupno življenje in sodelovanje med narodi v Bosni in Hercegovini, o vplivu 
izobraževalnega sistema na stališča mladih, o politični odgovornosti za izrečena stališča v javnosti in kako 
ustvariti prostor, v katerem bodo mladi prepoznali priložnosti za normalno življenje. Spraševali so se, kako 
s sodelovanjem in družbenimi inovacijami ustvariti mir in sinergijo med različnimi narodi v državi za svetlo 
prihodnost mladih. 

V Novem Sadu z mladimi o prihodnosti Zahodnega Balkana

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 23. novembra v Novem Sadu s predsednikom Republike 
Srbije Aleksandrom Vučićem in predsednikom Republike Severne Makedonije Stevom Pendarovskim 
udeležil pogovora z mladimi voditelji regije Zahodnega Balkana. Sodeloval je v osrednjem delu 4. 
srečanja RYLF (Regional Youth Leadership Forum) in z mladimi govoril na temo »Speaking Youth to Power: 
Introducing Millennials to Policy Dialogue«. »Danes sem tukaj kot prijatelj regije Zahodnega Balkana. 
Sem velik zagovornik močne in povezane EU, njene širitve, najprej in predvsem v države Zahodnega 
Balkana,« je povedal predsednik Pahor, mlade voditelje pa nagovoril: »Mladi imate pravico, da se v regiji 
postavijo takšni odnosi med ljudmi in med narodi, da vam najprej zagotavljajo mir in varnost. Ste najbolj 
pomemben faktor prihodnosti te regije.«



123

V pogovoru so mladi jasno izrazili pripadnost evropski prihodnosti, željo po stabilnosti in spoštovanju 
različnosti v regiji Zahodnega Balkana. »Sodelovanje v regiji mora temeljiti na upoštevanju in spoštovanju 
razlik, ki so med nami, a se moramo osredotočiti na tisto, kar nam je skupno,” je dejala Andjela Mičunović, 
predstavnica mladih iz Črne gore. 

Srečanje mladih voditeljev regije Zahodnega Balkana je stičišče vrednot in idej generacije, ki ni 
obremenjena s spomini bližnje preteklosti. Vsako leto se na njem zberejo mladi, ki verjamejo, da je 
skupna prihodnost mogoča in da mora biti utemeljena na spravi, povezovanju, spoštovanju in zaupanju 
med ljudmi in narodi. Pogovor z več kot dvesto (200) mladimi je bil namenjen takšnemu razmisleku o 
skupni prihodnosti v regiji in Evropi.

PREDSEDNIK REPUBLIKE SLOVENIJE IN MLADI OB OBISKIH TUJIH DRŽAVNIKOV V SLOVENIJI 

Ob uradnem obisku predsednika Zvezne republike Nemčije Franka-Walterja Steinmeierja v Sloveniji sta 
se predsednik Pahor in predsednik Steinmeier 10. maja udeležila diskusije z naslovom “Prihodnost EU” s 
študenti na Fakulteti za družbene vede Univerze v Ljubljani. 

Ob uradnem obisku predsednika Republike Finske Saulija Niinistö v Sloveniji sta predsednik Pahor in 
predsednik Niinistö 23. maja med drugim obiskala tudi Gimnazijo Kranj, kjer sta se z dijaki pogovarjala 
o podnebnih spremembah in spremembah, ki jih bodo te prinesle. Na pogovoru so predstavili slovensko 
iniciativo o posvajanju dreves, katere častni pokrovitelj je predsednik Pahor, svetovni javnosti pa je bila ta 
pobuda predstavljena v Helsinkih.

Letos je v Helsinkih, pod častnim pokroviteljstvom finskega predsednika, potekal svetovni podnebni vrh 
za mlade. Udeležila se ga je tudi slovenska delegacija, ki deluje v okviru mreže ENO - Environment Online, 
globalne šole in skupnosti za trajnostni razvoj, ki jo je leta 2000 ustanovil finski učitelj Mika Vanhanen.
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PREDSEDNIK REPUBLIKE SLOVENIJE Z MLADIMI NA JUBILEJNIH PRIREDITVAH PO SLOVENIJI

Družbeno odgovorno poslanstvo vzgoje in izobraževanja otrok s posebnimi potrebami

Predsednik Pahor se je 7. junija udeležil slovesne prireditve ob 90. obletnici Mladinskega doma Malči 
Beličeve in udeležence prireditve nagovoril. V svojem nagovoru je izrazil veliko občudovanje in globoko 
spoštovanje vsem ljudem dobrega srca, ki otroke, ki jim je življenjska usoda namenila drugačno, težje 
in preizkušenj polno življenje, s svojim strokovnim znanjem in odnosom polnijo z ljubeznijo, toplino, 
jih spodbujajo in navdihujejo v ustvarjalne, zadovoljne osebe. V njihovih toplih objemih otroci številnih 
generacij najdejo varno zavetje in se počutijo ljubljeni. Zahvalil se je ravnatelju doma Roglju, gostitelju 
današnje slovesnosti, in osebju doma za veliko delo, ki ga opravljajo, ter predal posebno zahvalo 
predsednika republike Mladinskemu domu Malči Beličeve ob 90. obletnici delovanja za pomembno in 
družbeno odgovorno poslanstvo, ki ga zaposleni opravljajo na področju vzgoje in izobraževanja otrok in 
mladostnikov s čustvenimi in vedenjskimi motnjami. 

Naj spomnimo, da je predsednik Pahor tradicionalni projekt peke božičnega peciva pod geslom Otroci za 
otroke začel decembra 2013 prav v Mladinskem domu Malči Beličeve. Od takrat je projekt rastel in zdaj 
vključuje otroke iz različnih mladinskih domov, varnih hiš po vsej Sloveniji. »Gre za tradicionalni dogodek, 
ki se ga vsako leto zelo veselim,« je o peki piškotov povedal predsednik republike.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 7. oktobra udeležil prireditve ob 50. obletnici 
Osnovne šole Brinje Grosuplje - podružnične osnovne šole s prilagojenim in posebnim programom. 
Ob tej priložnosti je predsednik Pahor ravnateljici šole Nataliji Kotar vročil zahvalo za 50 let družbeno 
odgovornega poslanstva vzgoje in izobraževanja otrok s posebnimi potrebami.
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Predsednik republike se je 29. novembra udeležil slovesne prireditve ob 70. obletnici ustanovitve 
vzgojnega zavoda v Veržeju in 50. obletnici šolske zgradbe Osnovne šole Veržej ter udeležence slovesne 
prireditve nagovoril. S prireditvijo in s svojim nastopom so otroci in mladostniki pričarali pestrost vsakdana 
njihovega doma. S pesmijo, igro, glasbo in plesom so izrazili zahvalo za sodelovanje in pomoč pri izvajanju 
programov za otroke in mladostnike, ki bivajo v domu.

Potrudite se in zaupajte vašim vzgojiteljem, da vam pomagajo poiskati novo pot 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 10. junija ob dnevu odprtih vrat obiskal Prevzgojni dom 
Radeče. Direktorica prevzgojnega doma Jerica Lipec je dejala, da je življenje med prestajanjem ukrepa 
oddaje v prevzgojni dom priložnost, da mladoletniki spoznajo svoje talente, zmožnosti in sposobnosti, 
ki jih bodo lahko unovčili za svoje uspehe in srečo na nadaljnji življenjski poti. Nato se je ministrica za 
pravosodje Andreja Katič zahvalila vsem zaposlenim za profesionalno opravljeno delo, mladoletnikom pa 
zaželela, da hodijo po pravi poti. 
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Sledil je nagovor predsednika republike Boruta Pahorja, ki se je zahvalil direktorici za vabilo in vsem, ki 
skrbijo za mladoletnike, z besedami: »Mladoletnikom dajete svojo dušo in predanost, da vam zaupani 
otroci najdejo nov navdih za svoje življenje. Samo vaša osebna srčnost pripelje do tistega stika z ranjeno 
dušo mladoletnika, da lahko zunaj najde več sonca skozi temne oblake njegovih dosedanjih izkušenj.« 
Spodbudne misli je predsednik Pahor namenil tudi mladoletnikom: »Potrudite se in zaupajte vašim 
vzgojiteljem, da vam pomagajo poiskati novo pot. Pred vami je vse življenje. Najpomembneje je, da 
odkrijete in negujete svoje talente. Ampak tudi vi se morate potruditi in dati možnost drugi priložnosti.«

 Ob zaključku slovesnosti so si zbrani ogledali kratek film Skupaj smo na pravi poti, ki so ga mladoletniki 
pripravili o življenju v prevzgojnem domu. Predsednik Pahor in ministrica Katičeva sta se udeležila čajanke 
z mladoletniki, ki so z njima delili svoje izkušnje o življenju v prevzgojnem domu. Največji izziv zanje 
bo prilagoditev na življenje zunaj prevzgojnega doma, po izpustu. Vabljeni so si nato ogledali številne 
delavnice na grajskem dvorišču, kjer so mladoletniki in mladoletnice prikazali svoje veščine.

Vzgojno-izobraževalno poslanstvo in pomembna vloga v osrčju lokalne skupnosti

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je v vasi Korte udeležil slovesne prireditve ob 200. 
obletnici prve slovenske šole v Istri, ki danes deluje kot Podružnična šola Korte. Predsednik Pahor, ki 
je bil na prireditvi slavnostni govornik, se je v svojem nagovoru zahvalil vsem generacijam učiteljev, ki 
že dvesto let podajajo svojim učencem ne le znanje, temveč tudi svojo dušo. Z vprašanjem, kako otroke 
pripraviti na silovite spremembe, ki so hitre in globalne, da bi jih razumeli kot upanje in ne kot strah, se 
je dotaknil tudi sedanjega časa. Predsednik Pahor je Osnovni šoli Vojke Šmuc Izola - Podružnični šoli Korte 
predal zahvalo ob 200. obletnici delovanja za dragoceno vzgojno-izobraževalno poslanstvo in pomembno 
vlogo v osrčju lokalne skupnosti. V imenu zaposlenih in učencev jo je sprejela ravnateljica matične šole 
Irena Sivka Horvat.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 14. junija udeležil slovesnosti ob odprtju novega 
prizidka in prenovi Osnovne šole Ig, na kateri je nastopil kot slavnostni govornik.

Predsednik republike se je 22. junija udeležil slovesnosti ob odprtju Sončne dvorane Lukovica. 
Predsednik republike je bil na slovesnosti, s katero so počastili tudi državni praznik in podelili priznanja 
najuspešnejšim učencem, slavnostni govornik.
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Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 20. novembra udeležil slavnostne akademije ob 80. 
obletnici Ekonomske šole Murska Sobota. Predsednik republike je bil na akademiji slavnostni govornik 
in je Ekonomski šoli Murska Sobota predal zahvalo ob 80. obletnici delovanja za dragoceno vzgojno-
izobraževalno poslanstvo.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 29. novembra udeležil dobrodelne prireditve Osnovne 
šole Mozirje z naslovom “Od šole začete do valete”.

MED STAROSTNIKI

Predsednik republike Borut Pahor spodbuja medgeneracijsko sodelovanje: »Znanje in modrost 
potrebujemo, da bomo ohranili mir in varnost za prihodnje rodove,« je njegova misel.

Pomen medgeneracijske solidarnosti za lepše in aktivnejše življenje starejših

Predsednik republike se je 19. aprila udeležil slovesnosti ob 30. obletnici Doma Danice Vogrinec in 
65. obletnici organiziranega varstva starejših v Mariboru.

Predsednik Pahor se je 1. oktobra ob mednarodnem dnevu starejših udeležil odkritja mozaične stene 
pred Centrom starejših v Cerknici in imel ob tem slavnostni nagovor. Zahvalil se je za pripravo 
prelepega dogodka in poudaril pomen aktivnosti vseh, ki skrbijo, da je življenje starejših prijetnejše in 
lepše. V tem je pomen medgeneracijske solidarnosti, je dejal. Povedal je, da je dopoldne tistega dne v 
Ljubljani obiskal 19. festival za tretje življenjsko obdobje in se seznanil s kopico novosti, predvsem pa se 
je prepričal, koliko pozornosti je posvečene prav medgeneracijskemu sodelovanju in reševanju aktualnih 
težav, ki jih imajo starejši in z njimi vsi kot skupnost in družba. »Vse to nas opozarja, da je težava, ki je 
pred nami, pravzaprav zares lepa, to je dolgoživa družba: vedno več naših staršev in tudi mi vsi postajamo 
del t. i. dolgožive družbe, in v tej lepoti življenja moramo najti rešitev za težave, ki so s tem povezani - od 
medicinske oskrbe naprej.« Predsednik Pahor je še opazil, da starejši vedno bolj ohranjajo vitalnost, tako 
duha kot telesa, ter poudaril, da nam ljudje z izkušnjami, dragocenimi spoznanji in življenjsko modrostjo 
ponujajo priložnost, ki je morda še ne znamo v celoti izkoristiti.
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Mozaično steno v Cerknici je predsednik Pahor imenoval čudovit projekt medgeneracijskega sodelovanja, 
ki pa obenem opominja tudi na težavo lačnih otrok v svetu. Ob tem je predsednik republike omenil 
navdihujočo zgodbo misionarja slovenskih korenin Petra Opeke, ki skrbi za lačne otroke na Madagaskarju 
in mu s svojo solidarnostjo veliko pomagajo tudi Slovenci, pred kratkim pa ga je obiskal tudi papež 
Frančišek. 

Mozaična stena je postavljena v sklopu svetovne akcije Fundacije Conin, v okviru katere je postavljenih 
že več kot 240 mozaičnih sten v 48 državah pod geslom Za svet brez lačnih otrok. Stena v Cerknici je 
prva mozaična stena v Sloveniji. Tudi sam projekt postavitve stene so v KD Rak Rakek, ob pomoči Občine 
Cerknica in DEOS Centra starejših Cerknica, zasnovali medgeneracijsko.

Pred svetovnim dnem socialne pravičnosti, ki ga praznujemo 20. februarja, je predsednik Republike 
Slovenije Borut Pahor 19. februarja obiskal starostnike, ki prebivajo v Domu sv. Katarine v Mengšu 
in dejal: »Vaša modrost je dragocen navdih družbi.« Predsednik Pahor je dejal, da v domu vlada 
čudovito vzdušje, in besede hvaležnosti naklonil vsem zaposlenim, ki nesebično skrbijo za dobro počutje 
stanovalcev, katerih povprečna starost je sedeminosemdeset let. Starostnikom se je zahvalil za njihovo 
modrost, ki je dragocen  navdih družbi, in dejal, da imajo mladi zagon in znanje, ki je nenadomestljivo 
in zelo pomembno, vendar za uspešno in svetlo prihodnost potrebujemo modrost srebrne generacije in 
njihove dragocene izkušnje, iz katerih se lahko marsikaj naučimo. »Znanje in modrost potrebujemo, da 
bomo ohranili mir in varnost za prihodnje rodove,« je poudaril predsednik Pahor.

Obisk je potekal v luči svetovnega dne socialne pravičnosti, ki ga obeležujemo jutri in nas opozarja na 
pomembnost sožitja med ljudmi in narodi ne glede na starost, spol, raso, narodnost, vero, kulturo ali 
druge ovire. V Sloveniji in svetu opažamo spremembe v starostni strukturi prebivalstva. Daljše življenje in 
spremenjena razmerja med mlado, srednjo in starejšo generacijo bodo vplivala na posameznike, družine 
in družbo ter zahtevala veliko sprememb na številnih področjih. Zaradi staranja prebivalstva je zato treba 
sprejeti določene strukturne prilagoditve, ki bodo družbo ohranile vključujočo in bodo zagotavljale in 
povečevale kakovost življenja vsem generacijam tudi v prihodnje. 
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Ena od spremljevalk srebrne generacije je demenca, ki ni težava le za zdravstvo, marveč za družbo nasploh. 
Svetovna zdravstvena organizacija meni, da na svetu živi več kot 47,5 milijona ljudi z demenco, pri čemer 
predvidevanja nakazujejo, da se bo število v prihodnjih dvajsetih letih podvojilo. V Sloveniji je obolelih več 
kot 32.000, zanje pa skrbi približno 100.000 svojcev, zdravstvenih in socialnih delavcev ter drugih.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 12. decembra udeležil slavnostne prireditve Doma 
Danice Vogrinec Maribor ob 30. obletnici delovne enote Tabor in 65. obletnici organiziranega varstva 
starejših v Mariboru. Predsednik republike je ob tej priložnosti gospodu Marku Slaviču, direktorju doma, 
predal Zahvalo Domu Danice Vogrinec Maribor za 65 let edinstvenega delovanja na področju spodbujanja 
aktivnega preživljanja jeseni življenja. Maja 2015 je predsednik Pahor vročil Jabolko navdiha gospodu 
Marku Slaviču, direktorju Doma Danice Vogrinec Maribor, dom pa je lani prejel nagrado Evropske mreže 
za staranje in postal najboljši najboljši dom za starejše v Evropi.
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SPODBUJANJE ODLIČNOSTI

Poleg državnih odlikovanj predsednik republike Borut Pahor spodbuja odličnost tudi na drugačne načine. 

1.  Jabolko navdiha

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je tudi v tem letu spodbujal odličnost na različne načine. 
Poleg državnih odlikovanj je najbolj prepoznavno Jabolko navdiha, izvirno in posebno priznanje, ki ga 
predsednik Pahor podeljuje posameznikom in organizacijam v znak občudovanja in hvaležnosti za njihovo 
delovanje in izjemna dejanja na različnih področjih družbenega življenja, ki pomenijo zgled in navdihujejo 
druge.

V drugem letu drugega mandata je predsednik republike Borut Pahor na posebnih slovesnostih v 
predsedniški palači vročil sedem priznanj Jabolko navdiha.

Jabolko navdiha dr. Tanji Petrushevski za odkritje prve supernove, pri kateri je nastala tesna dvojna 
nevtronska zvezda (25. februar 2019)

Dr. Tanja Petrushevska iz Centra za astrofiziko in kozmologijo Univerze v Novi Gorici je sodelovala pri 
odkritju nastanka sistema dveh nevtronskih zvezd. Ta pojav je bil avgusta 2018 opažen prvikrat in je 
zbudil izjemno zanimanje strokovne in širše javnosti. Rezultati raziskave, ki so jo vodili astronomi s 
kalifornijskega inštituta za tehnologijo, so bili objavljeni v eni od najprestižnejših znanstvenih revij na 
svetu, v reviji Science. 
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Nevtronska zvezda je zelo gost ostanek zvezde. Nastane iz zvezde, ki ima vsaj 8-kratno maso Sonca. 
Ko zvezdi zmanjka jedrskega goriva, se njena sredica lahko sesede v nevtronsko zvezdo, zunanje plasti 
pa raznese v eksploziji supernove. Astronomi so avgusta 2018 prvikrat zaznali izjemni pojav, ko je bila 
supernova šibkejša od drugih podobnih eksplozij in je tudi hitreje ugašala. To kaže, da naj bi imela zvezda, 
ki je eksplodirala, nevidno spremljevalno zvezdo, ki ji je »ukradla« snov. Eksplozija takšne zvezde je 
bila zato šibkejša in krajša, v njej pa naj bi na koncu nastala nevtronska zvezda. Ker naj bi bila tudi 
spremljevalka nevtronska zvezda, raziskovalci menijo, da je nastal sistem dveh nevtronskih zvezd, v 
katerem se obe gibljeta ena okoli druge na zelo majhni razdalji. Ob opazovanju eksplozije so astronomi 
prvikrat v zgodovini opazovanja vesolja opazovali rojstvo nevtronske zvezde, ki ima ob sebi še eno 
nevtronsko zvezdo. 

Tanja Petrushevska skupaj z drugimi raziskovalci Univerze v Novi Gorici sodeluje pri najbolj izjemnih 
svetovnih projektih, na primer pri izgradnji velikega sinoptičnega pregledovalnega teleskopa v Čilu, ki bo 
z velikanskim zrcalom lahko v nekaj nočeh posnel celotno nebo ter iskal nove in doslej še neprepoznane 
izvore svetlobe na nebu. 

Dr. Tanja Petrushevska svojo prekipevajočo radovednost in velikansko znanje prenaša na nove generacije 
študentov astrofizike in bogati slovensko znanstveno odličnost. Je »spremljevalka zvezd«, izjemna mlada 
znanstvenica, ki svoj talent, znanje in delo pretaplja v odkritja v navdih vsem, ki se ne bojijo iti naprej in 
seči najvišje.

Jabolko navdiha doc. dr. Gabrijeli Zaharijaš za raziskave zunajgalaktične svetlobe ozadja s satelitom 
Fermi (25. februar 2019)

Naše razumevanje vesolja večinoma temelji na razumevanju razvoja zvezd skozi zgodovino vesolja. Zvezde 
proizvedejo večino svetlobe, ki jo vidimo v vesolju. Eden od načinov, s katerim lahko proučujemo razvoj 
zvezd, je merjenje celotne količine svetlobe, ki so jo zvezde oddale v zgodovini vesolja in ji strokovnjaki 
pravijo zunajgalaktična svetloba ozadja. 

Docentka doktorica Gabrijela Zaharijaš iz Centra za astrofiziko in kozmologijo Univerze v Novi Gorici 
sodeluje pri raziskavah zunajgalaktične svetlobe ozadja s satelitom Fermi. Izjemno pomembni rezultati 
opazovanj, ki nam pomagajo izvedeti več o nastajanju zvezd, so bili novembra 2018 objavljeni v reviji 
Science, ki velja za eno od najimenitnejših znanstvenih revij v svetu.

Meritve znanstvenikov mednarodne skupine Fermi LAT, pri katerih je sodelovala tudi Gabrijela Zaharijaš, 
so pokazale, da je bil vrhunec nastajanja zvezd v našem vesolju pred približno desetimi milijardami let. To 
odkritje je izredno pomembno za razumevanje časovne dinamike nastajanja zvezd v vesolju. 

Docentka doktorica Zaharijaš s sodelavci Univerze v Novi Gorici dosega izjemne znanstvene rezultate, 
sodeluje pa tudi pri drznem projektu načrtovanja in izgradnje novega observatorija za gama astronomijo, 
ki je prednostni projekt Evropskega strateškega foruma za raziskovalne infrastrukture.

Gabrijela Zaharijaš raziskuje, razume in razlaga svetlobo v času. Kot univerzitetna učiteljica svoje znanje 
predaja novim generacijam študentov astrofizike. Kot izjemna mlada znanstvenica bogati slovensko 
znanstveno odličnost in utrjuje njen ugled v svetu. S talentom, znanjem in vnemo, ki odganjajo temo, 
dela prostor svetlobi, navdihuje in navdušuje.



132

Jabolko navdiha ekipi študentov Fakultete za strojništvo Univerze v Ljubljani absolutnim 
zmagovalcem tekmovanja Design/Build/Fly v Združenih državah Amerike (8. junij 2019)

Edvard Rusjan Team, ekipa študentov Fakultete za strojništvo Univerze v Ljubljani, je razvila najboljše 
brezpilotno letalo z vorteksi na svetu. Z letalom, ki so ga poimenovali Pretty boy, so premagali vso 
svetovno univerzitetno elito na tekmovanju Design/Build/Fly v Združenih državah Amerike. Tekmovanja, 
ki poteka pod okriljem Ameriške zveze aeronavtičnih in vesoljskih inženirjev, se vsako leto udeleži več kot 
100 svetovno priznanih in uveljavljenih univerz. Njihova naloga je zasnovati radijsko vodeno letalo, ki je 
sposobno opraviti simulacijo operacij letal na letalonosilki. Naši študenti so postali absolutni zmagovalci 
na vseh segmentih tekmovanja – pri snovanju, konstruiranju, izdelavi, testiranju in letenju. Vedno so bili 
korak pred konkurenco in tako so v Slovenijo prinesli že drugo zmago. Prvič so zmagali leta 2015, letos pa 
so potrdili, da jim nihče ni enak. 

Ekipa Edvarda Rusjana je lepega dečka gradila več kot pol leta. Vanj so vložili več kot 2000 ur dela, opravili 
več kot 40 testnih letov, ure pred računalniki in 3D-tiskalniki so skorajda brez števila. Naši študentje so 
izdelali izjemno sposobno letalo, ki samostojno vzleta in dosega hitrosti več kot 100 kilometrov na uro. 

Izjemen in navdihujoč dosežek slovenske ekipe je rezultat večletnega dela ter odličnega teoretskega 
znanja ekipe na področju modeliranja, simulacij, gradnje v letalstvu in mehatronike. Neprecenljivi ob tem 
so bili nasveti izkušenih modelarjev in pilotov.

Z zmago so študenti Fakultete za strojništvo Univerze v Ljubljani potrdili, da smo Slovenci pravi letalci, z 
znanjem in natančnostjo pa pustimo za seboj vsakogar.
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Jabolko navdiha društvu Palčica Pomagalčica in dobrodelni škratki, ki nam je pokazalo, da lahko 
skupaj dosežemo, kar se zdi nemogoče (11. november 2019)

Nekega jesenskega dne smo izvedeli za Krisa iz Kopra, fantka, ki se je rodil z redko gensko boleznijo, 
spinalno mišično atrofijo. Devetnajst mesecev ima in njegova bolezen je neozdravljiva. Vsi smo rekli: 
to ni prav, take reči se ne bi smele zgoditi. Nato smo izvedeli, da obstaja zdravilo, ki bi lahko zaustavilo 
napredovanje Krisove bolezni. Zelo drago je in daleč, na drugem koncu sveta, Kris pa ga mora dobiti hitro, 
drugače bo prepozno. Tu bi se pripoved lahko končala; saj vemo, da nimajo vse srečnega konca.

Krisova starša nista vedela, na koga se obrniti, da bi pomagal. Za tako izjemne stiske ni običajnih poti. 
Zatekla sta se k Larisi Štoka ter društvu Palčica Pomagalčica in dobrodelni škratki, ki je bilo ustanovljeno 
julija 2019. Z Lariso in drugimi prostovoljci iz društva sta starša lahko vsem povedala Krisovo zgodbo. In 
vsi so prisluhnili: druge mame in drugi očetje, dedki in babice, otroci in vnuki, vsak, ki ima rad življenje in 
zgodbe s srečnim koncem.

Ganljivemu klicu na pomoč so se odzvali vsi, ki so čutili, da lahko pomagajo. Prav kmalu so začutili še 
nekaj: da so del nečesa velikega, večjega od vsakega posebej in močnejšega od Krisove bolezni. Da 
si delijo in dajejo upanje. Tega vala dobrote in sodelovanja takrat ni moglo nič več ustaviti – novica o 
vseslovenski dobrodelni akciji je dosegla vse kotičke domovine in se dotaknila vsakega srca. 

Nesebično in odločno ravnanje Larise Štoka in prostovoljcev iz društva Palčica Pomagalčica je navdihnilo 
in povezalo ljudi v Sloveniji kot malokaj doslej, dobrodelna akcija pa je povsem presegla pričakovanja 
društva. V enem tednu so bili zbrani skoraj štirje milijoni evrov in tako bo društvo zaradi malega Krisa iz 
Kopra lahko pomagalo še drugim otrokom in s preostankom zbranega denarja nadaljevalo svoje plemenito 
poslanstvo. 

Nihče ni tako majhen, da ne bi mogel doseči česa velikega, skupaj pa lahko dosežemo tudi tisto, kar se zdi 
nemogoče, je sporočilo društva Palčica Pomagalčica in dobrodelni škratki. Upanje za Krisa je pri vsakem od 
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nas vzbudilo zavedanje, da nihče ne ostane sam, če znamo biti skupaj. Izredna in izjemna akcija zbiranja 
pomoči, ko se je uspeh zdel povsem neverjeten, je zato dragocen navdih vsem.

Jabolko navdiha Jaki Krebsu, dečku, ki pooseblja pomen dobrodelnosti (11. november 2019)

Ko je 19-mesečni Kris iz Kopra potreboval pomoč pri nakupu zdravila, ki bi lahko zaustavilo napredovanje 
njegove bolezni, se je odzvala vsa Slovenija. Vsakdo je razumel, da je dečkova prihodnost v rokah nas 
vseh - če nas bo premalo, denarja ne bo dovolj. Če ne bomo hitri, bo prepozno. Vsak, ki v srcu dobro misli, 
je začutil stisko Krisovih staršev.

Jaka Krebs ni čakal. Ni pomislil, da ima šele osem let, ni pomislil, da je tudi sam bolan, poiskal je svojo 
največjo dragocenost. Da bi pomagal Krisu zbrati denar za zdravilo, mu je podaril hokejsko palico 
vrhunskega hokejista Anžeta Kopitarja s podpisom in osebnim posvetilom. »Zdaj jo Kris potrebuje bolj kot 
jaz,« si je rekel. 

To preprosto, a mogočno dejanje Jake Krebsa je bilo znak, da nihče ne more reči, da je premajhen ali 
prešibak. Vsak je velik, kolikor je veliko njegovo srce. In vsak je močan, kolikor je močno njegovo upanje. 
Jaka Krebs pooseblja iskreni odziv vseh dobrih ljudi, ki so bili pripravljeni pomagati Krisu in so vedno 
pripravljeni pomagati, ko je treba. Zaradi teh ljudi je Slovenija večja in močnejša in prav Jakova dragocena 
hokejska palica je pomagala, da smo to spoznali. 

Nastala je ena od najbolj navdihujočih zgodb v Sloveniji: odslej bodo o njej govorila iskrena prijateljstva in 
dobra dela ljudi, kakršen je Jaka Krebs. Zaradi takšnih dobrotnikov si bomo še dolgo lahko pripovedovali 
resnične zgodbe o malih in velikih junakih, ki spreminjajo svet na bolje.
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Jabolko navdiha Mihi Deželaku, srčnemu junaku (11. november 2019)

Radijski voditelj Miha Deželak se je pred leti odločil, da bo pomagal otrokom, ki živijo v revščini ali pa si 
zaman želijo tisto, kar je za njihove vrstnike povsem običajno. Ni se vprašal, kdo bi moral to storiti, vprašal 
se je, kaj lahko stori sam. Vedel je, da ima kot človek, ki je v nenehnem javnem stiku z ljudmi, posebno 
moč, in čutil je, da je z njo povezana tudi odgovornost.

S skirojem se je podal z Goričkega v Piran. Pot je začel sam, končal pa jo je v veliki množici, kajti kamorkoli 
je prišel, so mu ljudje odpirali vrata šol in vrtcev, podjetij in domov, povsod so hoteli pomagati.

»Ko se zaveš, da to počneš zaradi otrok, poletiš,« je rekel in pot nadaljeval tudi naslednje leto in nato znova 
in znova. Edinstvena dobrodelna akcija, ki jo je poimenoval Deželak Junak, je postala vsakoletna junijska 
dogodivščina, v kateri sodelujejo znani in manj znani dobrotniki, Miha Deželak pa je v njej središčna točka, 
ki poganja kolo sočutnosti in solidarnosti. Vsakokrat se mu pridružijo novi sopotniki, toplo ga sprejmejo 
vse generacije, na poti ga ljudje spodbujajo in spremljajo. Pretresljive osebne zgodbe posameznikov, ki 
jih je zaznamovala stiska, tako postanejo del življenja skupnosti, ki ve, da je njena moč tako velika, kot 
je velika njena pomoč.

Letos se je, po dolgem in počez, po Sloveniji odpeljal že petič, tokrat na kvadrociklu. Zbrati mu je uspelo 
več kot 280 tisoč evrov, kar je največ doslej. V petih letih je prevozil več kot 2700 kilometrov, zbral več 
kot šeststo tisoč evrov in obdaril več kot dva tisoč otrok. Njegova pot pa gre naprej in naprej.

Miha Deželak je res junak. Otrokom pomaga, vsem nam pa je njegovo ravnanje navdih, ki mu lahko 
sledimo in se mu pridružimo. Zaradi njega bolje razumemo, za kaj gre: vsak lahko pomaga in vsak je 
lahko junak. 
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Jabolko navdiha Rdečim noskom, ki že petnajst let razveseljujejo otroke v slovenskih bolnišnicah 
(11. november 2019)

Nasmejanim in zabavnim bolnišničnim klovnom v živobarvnih oblačilih in z živordečimi okroglimi noski je 
pot v Slovenijo utrla Eva Škofič Maurer. Prvo slovensko diplomirano klovneso je navdušila zamisel, da bi 
v slovenske otroške bolnišnice prinesli igrivost in smeh ter njuno zdravilno moč, kakor je videla v Avstriji. 
Leta 2003 je ustanovila humanitarno društvo Rdeči noski, 10. marca 2004 pa je s še tremi klovni opravila 
prvo vizito na Pediatrični kliniki Univerzitetnega kliničnega centra Ljubljana.

Morda bo kdo rekel, da klovni nimajo kaj iskati v bolnišnici. Otroci pa tudi ne, bi odgovorili bolnišnični 
klovni. To je vodilo, ki so ga Rdeči noski zapisali na spletni strani društva. V njem je danes že dvajset 
takšnih nenavadnih in posebnih zdravnikov. Obiskujejo vse slovenske splošne in specializirane bolnišnice 
z otroškimi oddelki ter malim bolnikom lajšajo zdravljenje s tem, ko jim prinašajo veselje, radost in smeh.

Šaljivi nastopi in igrivi nasmehi so obraz resnega in odgovornega poslanstva umetnikov z otožnimi očmi. 
Člani in sodelavci društva Rdeči noski na rednih usposabljanjih pridobivajo posebne veščine in oblikujejo 
izvirne metode; takšne, da jim pomagajo pri delu z otroki, ki so zaradi bolezni osamljeni, otožni, ranljivi, 
obupani. Rdeči noski pa obiskujejo tudi druge ustanove: varstveno-delovne centre, središča za delo in 
usposabljanje, vrtce in šole za otroke s posebnimi potrebami, begunske centre, hospice in domove za 
ostarele.

Rdeči noski so zelo posebni umetniki širokih nasmehov in odprtih src. So izvirni, srčni, duhoviti, zabavni, z 
vsemi svojimi mojstrstvi pa navdihujejo in opogumljajo. Vsakomur, kdor jih je kdaj srečal v bolniški sobi, 
so segli v srce, ljudje jim zaupajo in jih podpirajo.

Ob petnajsti obletnici delovanja bolnišničnih klovnov si Rdeči noski zaslužijo iskreno zahvalo za vsak 
dragocen nasmeh, ki je premagal solze in pregnal strah otrok in drugih, ki so jih v teh letih obiskali. 
Njihovo delo je kreacija: v ljudeh budi navdih in jim vrača upanje.
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2.  Dobre prakse, podjetniški dosežki

Predsednik republike je z zanimanjem in veliko pozornostjo spremljal dogodke in rezultate slovenskega 
gospodarstva doma in v tujini, ki so bili že peto leto zapored zelo spodbudni in bistveno boljši od številnih 
konkurentov na zunanjih trgih. Dobri gospodarski rezultati, združeni z ugodnimi razmerami na trgu in 
dobrimi obeti za nadaljni razvoj, bi morali biti spodbuda tudi za drznejše reformne ukrepe, je večkrat dejal 
in opozarjal, da politična stabilnost ni sama sebi namen. 

S svojo prisotnostjo je predsednik republike obeležil številne poslovne prireditve in gospodarska srečanja, 
se odzval na vabila v različna delovna okolja in z državnimi odlikovanji in drugimi priznanji poudaril uspehe 
posameznikov in dosežke kolektivov. V  začetku leta je, na primer, prisostvoval 30. obletnici ustanovitve 
Združenja Manager, pred koncem leta pa ob 50. obletnici ustanovitve Obrtni zbornici Slovenije vročil 
odlikovanje Red za zasluge. V svoje obiske v tujini in obiske tujih državnikov pri nas je vključeval element 
gospodarskega sodelovanja in pri tem vedno prisluhnil interesom poslovnih skupnosti in posameznikov 
- zato so ga včasih spremljale gospodarske delegacije, drugič so bile ob obiskih pripravljene poslovne 
konference, včasih pa, na primer, ko je pred koncem leta na povabilo norveškega kralja obiskal Norveško, 
se je udeležil srečanja na poslovni šoli in znanstvenem institutu, ki je ob tem sklenil sporazum o sodelovanju 
z našim Institutom Jožef Stefan. 

Predsednik s pozornostjo spremlja tudi  delovanje številnih posameznikov, obrtnikov in malih podjetij, 
ki pri nas zaposlujejo več kot dvesto tisoč ljudi. Z namenom, da bi bil čim bolje seznanjen s konkretnimi 
problemi pri njihovem delovanju, še posebej v času, ko prihaja do ohlajanja svetovnega gospodarstva, 
je v predsedniški palači priredil posebno razpravo, že tradicionalno pa je sodeloval tudi pri vsakoletni 
podelitvi nagrad GZS najuspešnejšim podjetnikom. 

Gospodarski in podjetniški dosežki: »Izkoristimo čas splošnega optimizma za strateško ukrepanje, 
tudi za spodbujanje inovativnosti«

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 30. januarja udeležil januarskega srečanja Združenja 
Manager. Predsednik republike je na srečanju vročil zahvalo Združenju Manager ob 30. obletnici delovanja 
za krepitev etičnega in družbeno odgovornega gospodarskega upravljanja in sodelovanja v socialnem 
dialogu. Zahvalo je sprejel predsednik Združenja Manager Aleksander Zalaznik. 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 7. marca udeležil podelitve nagrad za izjemne 
gospodarske in podjetniške dosežke Gospodarske zbornice Slovenije. Predsednik republike je bil 
slavnostni govornik. 
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Govor predsednika republike:

»Dame in gospodje.

Splošno stanje, tudi gospodarsko, v Sloveniji je dobro. Lahko traja še nekaj časa. Dolgoročno pa ni vzdržno 
brez premišljenih strukturnih ukrepov.

Poleg tega je treba upoštevati napovedi o zniževanju globalne gospodarske rasti, zlasti evropske. Kot smo 
pravilno ugotovili lansko leto, je letošnje leto, leto 2019, pravzaprav zadnje idealno leto za strukturno 
ukrepanje države. 

Slovenija v tem času uživa relativno politično stabilnost, imamo relativno ugodne gospodarske 
in socialne okoliščine in v osnovi bolj zdravo gospodarstvo kot pred krizo leta 2009. Toda tako 
stanje ne bo trajalo večno, zaradi razvoja domačih, zlasti pa zaradi razvoja mednarodnih okoliščin.  
 
Zlasti okoliščine okoli nas, ki pa so domala odločilne, niso spodbudne. Ker smo zelo izvozno usmerjeno 
gospodarstvo, jih moramo dobro razumeti in upoštevati. 

Zunanja tveganja so dveh vrst, finančno gospodarska in varnostno politična. Na oboje ima Slovenija malo 
vpliva, zato se mora popolnoma osredotočiti na domače naloge, pripravo in izvedbo potrebnih strukturnih 
ukrepov. 

Zelo mora biti previdna in preudarna pri fiskalni politiki. Na to nas opozarja tudi Fiskalni svet. Če bi se 
prilivi v proračun zmanjšali, izdatki pa povečali, bi se znova vrnili v zadolževanje. To nas bi lahko pahnilo 
v odvisnost, ki je v sedanjih geopolitičnih razmerah bolj nevarna kot kadarkoli po padcu Berlinskega zidu. 
Previsoka zadolženost je za manjše države večji problem kot za velike. Velikih držav se upniki bojijo, 
majhnih ne. 

Kot sem dejal pred dobrim letom, je tudi za javno finančno stabilnost, ki spodbuja konkurenčnost 
gospodarstva in ohranja socialno varnost družbe, bistven socialni dogovor. 

Takrat in danes imam v mislih velik robusten socialni dogovor, ki bi bil sklenjen v okoliščinah relativnega 
političnega in socialnega miru, brez Demoklejevega meča recesije in pospremljen z dobrodošlimi 
izkušnjami vseh partnerjev iz težkega obdobja med zadnjo krizo in po njej. 

Kot lahko vidim nekatere premike v zadnjem letu, se nekako gibljemo v tej smeri ali razmišljamo približno 
enako. Neto plače zaposlenih morajo biti višje, država mora urediti javno upravo in porabo bolj učinkovito, 
trg delovne sile se mora fleksibilizirati. Zelo je pomembno, da dogovor spodbuja višjo produktivnost, ki je 
najbolj vzdržen element gospodarske rasti. 

Zaradi vsega menim, da je letošnje leto, ne samo pravo leto, temveč verjetno zadnje leto, ko bi se 
nam ob iskrenem pogajalskem naporu vseh socialnih partnerjev morda uspelo dogovoriti o temeljnih 
prvinah gospodarsko konkurenčne, socialno varne in fiskalno stabilne Slovenije. Človeški kapital in 
finančni oz. lastniški kapital eden brez drugega ne moreta. Zato se morata dogovoriti za vzajemno 
koristno sožitje. Če nam to zdaj ne bo uspelo, bomo v naslednjih kriznih letih to še zelo obžalovali.  
 
Gospodarstvo je po okrevanju bistveno bolj zdravo od tistega pred krizo, odporno na njen vnovičen prihod 
in razmišlja precej drugače kot pred krizo. Skrbi pa me, da je politično razmišljanje precej podobno tistemu 
pred krizo. Udobno je. Ker razmere niso slabe, nekako ni želje ali potrebe za ukrepanje. Tega nauka zadnje 
krize politika še ni sprejela v zadostni meri. Ni temeljiteje preobrazila svojega razmišljanja. 

Seveda sem in tja lahko vidimo znake večje ambicioznosti, vendar država pri svoji notranji reformi ni 
naredila tako velikega dela, kot je to uspelo pri prenovi slovenskemu gospodarstvu. 

V tem smislu ima v letošnjem letu morda zadnjo priložnost. To ni samo stvar vlade. To je stvar širšega 
političnega dogovora. Kot sem dejal, je to tudi stvar širokega socialnega dogovora, države, delodajalcev 
in delojemalcev. 

V nasprotnem bomo sicer priče parcialnim poskusom reform, ki se bodo praviloma izkazali za neuspešne.  
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Kaj pa vem, morda ni prav, da to govorim gospodarstvenikom, ki ste v zadnjih desetih letih glede svoje 
lastne prenove toliko naredili. Vendar bi bila vaša pripravljenost in celo zahteva, da pride do neke vrste 
dogovora, zelo dobrodošla. 

Ne nazadnje vas vsaj po mojem mnenju tak dogovor lahko obvaruje pred tem, da se ne bi znova sami, 
brez ustreznega servisa države znašli v poslovno bistveno zahtevnejših okoliščinah zaradi poslabšanih 
finančno gospodarskih ali politično varnostnih zunanjih tveganj. 

Sloveniji gre dobro. To ni varljiv občutek. Problem pa je, da mižimo pred opozorili, da je prav zato zdaj 
potrebno ukrepanje, potem utegne biti prepozno. 

Pri recesiji izpred desetih let je šlo za to, da je imela strogo finančne razloge in da je prišla v Evropo iz 
ZDA. V bistvu se je Evropa precej dobro znašla in se skupaj izvlekla iz krize. Bistvena razlika danes je, da 
Evropa nima več te kapacitete. 

Poleg tega sicer finančno gospodarski razlogi niso zanemarljivi, od dolžniške krize držav do monetarnih 
politik centralnih bank. Vendar niso prevladujoči. V ospredje stopajo politično varnostna tveganja. brexit 
je glede tega dobra ilustracija. 

Evropa pa ta hip ni tako močno povezana in nima tako močnega voditeljstva, kot ga je imela pred desetimi 
leti. Vse to mora Slovenija upoštevati in se še bolj osredotočiti nase in na to, kar mora sama postoriti za 
to, da bo lažje prenesla te preizkušnje. 

Čaka nas naslavljanje kompleksnih tem, kot sta demografska in podnebna politika, strukturnih problemov, 
ki jih poznamo že dlje časa, od javnega zdravstva do vzdržnosti pokojninskega sistema. Obstaja splošno 
spoznanje, da smo prenormirana država, vendar se glede tega ne zgodi kaj dosti. Roko na srce, z javno 
upravo se še največ ukvarjamo glede plač in manj glede njene učinkovitosti in servisiranja potreb ljudi in 
države. In tako naprej. 

Ker je letošnje leto vse krajše in ker ga imamo za idealnega, bi bilo izjemnega pomena, če bi prišlo ob 
vseh teh vprašanjih do nekega dogovora o prioritetah. Kot sem dejal, je preveč pričakovati vse samo od 
vlade. Če hočemo biti ambicioznejši, bomo morali skupaj zavihati rokave. 

Seveda bo pa najprej treba na glas ugotoviti, da to vsi skupaj zelo potrebujemo in da bo to zdaj lažje 
storiti, ker so okoliščine ugodnejše, ne bodo pa večno. Ne domače, še manj pa zunanje. Zdaj je čas.  
Čestitke nagrajencem in hvala za vašo pozornost.«

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 25. septembra udeležil dneva inovativnosti in podelitve 
priznanj Gospodarske zbornice Slovenije za najboljše inovacije v Sloveniji. Predsednik republike je 
udeležence prireditve nagovoril.

Govor predsednika republike:

»Spoštovani, 

po ekonomsko in finančno pretresljivi krizi, ki je pred 10 leti Slovenijo prizadela še bolj kot večino drugih 
zahodnih držav in zelo vplivala na splošni pesimizem med ljudmi, so 10 let kasneje razmere ugodnejše, 
zlasti pa lahko opazimo za Slovence sicer neznačilen precejšnji optimizem. 

Za ta optimizem so tudi stvarni razlogi. Ekonomske in socialne razmere so boljše. Menim tudi, da je 
slovensko gospodarstvo bolje pripravljeno na ohlajanje ali celo morebitno poslabšanje globalnih razmer.  
To je dobro. Vendar moramo biti pri tem optimizmu, ki je sicer dobrodošel, vendarle previdni, predvsem 
pa ga moramo izkoristiti za primerno ukrepanje, dokler je še čas. 

Res je sicer, da beležimo relativno visoko gospodarsko rast, ki se sicer umirja, da so relativno ugodni 
kazalci ravni nezaposlenosti ter drugi ekonomsko socialni kazalci. 
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Mislim pa, da bi si naredili medvedjo uslugo, če bi relativno ugodne kazalce in razširjen optimizem med 
ljudmi razumeli dobesedno, češ da gredo vse stvari v pravi smeri in da je zato ta ugodna gospodarska in 
socialna situacija trajna. 

Pred takim napačnim zaključkom nas morata posvariti vsaj dva kazalca. Kljub temu da nam gre v osnovi 
na boljše, se, prvič, upočasnjuje rast produktivnosti glede na rast plač in, drugič, upočasnjuje rast deleža 
bruto domačega proizvoda, ki se namenja za raziskave in razvoj. 

To je še toliko bolj pomembno, ker je jasno, da sta produktivnost in inovativnost neposredno povezani.  
Lani je neto dodana vrednost na zaposlenega znašala 44.415 evrov. Rast dodane vrednosti zaostaja za 
cilji, ki smo si jih postavili, možno je ugibati, da bo tako tudi letos in prihodnje leto. Ko bo zrasla od 2 do 
3 odstotke namesto načrtovanih 5. 

Skoraj ni dvoma, da je za povečanje dodane vrednosti na zaposlenega investiranje v razvoj in inovativnost 
osrednjega pomena. 

Uspešna podjetja to zelo dobro razumejo, najboljše med njimi glede inovacij bomo danes tudi nagradili. 
Nekateri se tega zavedajo manj in so bolj izpostavljeni spreminjanju razmer na trgu. 

Vseeno je treba reči, da je odpornost slovenskega gospodarstva zlasti zaradi konsolidacije lastništva in 
manjše zadolženosti boljša kot je bila pred krizo. 

Na nek način je po krizi gospodarstvo naredilo nekaj strateških ukrepov prestrukturiranja, kar 
je v manjši meri uspelo državi v širšem pomenu besede. Mimogrede, tudi ko gre za naložbe 
v raziskovanje in razvoj, je v poslovnem sektorju 1,52 BDP, v državnem sektorju pa 0,27 %. 
To je samo ilustracija dejstva, da morda država pri svojem prestrukturiranju izkorišča obdobje boljših 
gospodarskih razmer slabše od poslovnega sektorja. To se na kratek rok ne pozna. Na daljši rok pa bomo 
to občutili. 

Glede na volilne cikluse v državni politiki je sicer letošnje leto idealno leto za take ukrepe, toda tudi leto 
2020 je še vedno zelo dobro leto. 

Na koncu bi se želel obrniti na nagrajence in jim od srca čestitati. Na nek način smo vsi mi odvisni od 
njihovega poguma, vztrajnosti in znanja. 

Seveda je pomembno, kako država regulira splošne pogoje za spodbujanje inovativnosti in podjetnosti. 
Toda vsi tu v dvorani vemo, da sta podjetnost in inovativnost prav v tem, da nekomu uspe storiti ali doseči 
nekaj, kar drugemu v enakih pogojih ni uspelo ali o tem sploh ni razmišljal. 

Nasploh se mi zdi, je potrebno med nami, zlasti med mladimi, razvijati to zmagovalno miselnost, to 
podjetniško mentaliteto. 

Dostikrat slišim, da bi to ali ono storili, če bi bilo to ali ono. Opozorim jih, da bo nekdo namesto njih storil 
to v sedanjih razmerah in da bo zmagovalec. 

Ne govorim o mentaliteti sebičnega ruvanja, temveč o nekoliko bolj spodbudnem družbenem okolju, v 
katerem si poleg znanja privzgajamo tudi pogum in vztrajnost.«

»Tuje investicije so pomemben del našega gospodarstva«

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 9. aprila udeležil slovesnosti ob odprtju nove naprave 
za predčiščenje industrijskih odpadnih voda podjetja Henkel Maribor. V slavnostnem nagovoru se 
je predsednik Pahor zahvalil za vabilo na slovesnost in čestital za ohranjanje in nadaljevanje 140-letne 
poslovne tradicije matičnega podjetja, nemškega koncerna Henkel. Poudaril je pomen tujih investicij v 
Sloveniji, saj so pomemben del našega gospodarstva in pripomorejo k rasti in večji konkurenčnosti, z 
novimi zaposlitvami pa se krepi tudi elementarna socialna varnost.Z investicijo v napravo za predčiščenje 
industrijskih odpadnih voda podjetje dokazuje trajnostno naravnano, okoljske in družbeno odgovorno 
poslovanje: »Slovenija je zelena in lepa dežela.
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Želimo si, da bi ljudje imeli zaposlitve z visoko dodano vrednostjo v urejenem okolju, prijaznem za domače 
in tuje družbeno odgovorne naložbe.« Predsednik republike je pozdravil odgovornost podjetja do mesta in 
njegovih ljudi, za njegovo 140 let dolgo tradicijo pa je dejal, da je zagotovilo, da lahko pričakujemo vizijo 
tudi glede prihodnosti. 

Predsednik Pahor podprl idejo o ustanovitvi angelskega sklada ženskega podjetništva

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 11. aprila udeležil sedmega srečanja 500 podjetnic. Na 
srečanju je vsem čestital za iniciativo, ki se po sedmih letih lahko postavi ob bok podobnim podjetniškim 
forumom v Evropi. V nagovoru pa je podprl tudi njihovo idejo o ustanovitvi angelskega sklada ženskega 
podjetništva.
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»Pripravljenost obrtnikov in podjetnikov na ohlajanje gospodarstva«

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je v sodelovanju z Obrtno-podjetniško zbornico 23. aprila 
priredil pogovor Pripravljenost obrtnikov in podjetnikov na ohlajanje gospodarstva. Pogovoru je 
sledil sprejem za obrtnike in podjetnike. V pogovoru so sodelovali Stane Malerič, lastnik in ustanovitelj 
podjetja KMS Malerič, d. o. o., Marija Čop, prokuristka Lojze Čop, s. p. gostinstvo-trgovina-prevozništvo "Pr 
Čop", Franc Meža, direktor podjetja SEBA, d. o. o., in dr. France Arhar, svetovalec predsednika Republike 
Slovenije. Pogovor je vodil Danijel Lamperger, direktor Obrtno-podjetniške zbornice Slovenije. Pogovor 
je potekal o tem, ali so obrtniki in podjetniki ustrezno pripravljeni na ohlajanje gospodarstva v evrskem 
območju, kaj smo se naučili po letu 2008, ko smo se spopoadali z gospodarsko krizo, kako je na morebitno 
krizo pripravljena Slovenija ter kaj svetujejo obrtniki in podjetniki. 

»Velika pridobitev za Slovenijo, ki stremi k trajnostnemu razvoju in zeleni prihodnosti z željo po 
zdravem okolju za naše otroke«

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 21. junija udeležil odprtja novega poslovno-logističnega 
centra Komunale Trebnje. Predsednik republike je v slavnostnem govoru čestital direktorju javnega 
podjetja Tomšiču in zaposlenim za uspeh - z željo, da bi v novih prostorih nadaljevali opravljanje storitev 
v korist prebivalcev sodelujočih občin: »To ni le vaš uspeh, to je naš skupni uspeh. Je velika pridobitev 
za Slovenijo, ki stremi k trajnostnemu razvoju in zeleni prihodnosti z željo po zdravem okolju za naše 
otroke.« Predsednik Pahor je pohvalil tudi napredek Slovenije v smeri trajnostnega razvoja, k temu pa 
spadajo tudi zelene javne storitve z željo, da našim ljudem zagotovimo kakovostno in zdravo življenje. 
Ob tej priložnosti je predsednik Pahor gospodu Tomšiču podaril zastavo Republike Slovenije, simbol naše 
enotnosti, z naslednjo mislijo: »Storili ste nekaj več, nekaj, kar naredi našo družbo boljšo in odnose med 
ljudmi strpnejše, saj z zaposlenimi predano opravljate svoje poslanstvo. Slovenska zastava, simbol naše 
enotnosti, naj vas spodbuja v vaših stremljenjih še naprej.« 
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Znanstvena odličnost 

Ob tednu možganov, najzapletenejšega in morda najbolj skrivnostnega dela človeškega telesa, je 
predsednik Republike Slovenije Borut Pahor 12. marca  v Zlatem salonu predsedniške palače sprejel 
predstavnike Slovenskega društva za nevroznanost SiNAPSA. Ob tej priložnosti jim je izročil listino o 
prevzemu častnega pokroviteljstva nad slovesnostmi ob mednarodnem tednu možganov in obeležitvi 
slovenskega dneva možganov.

»V posebno veselje mi je, da vam lahko izročim listino o prevzemu častnega pokroviteljstva, saj zelo cenim, 
kar počnete,« je ob tem dejal predsednik republike. Dejal je, da akcije, kot je teden možganov, spodbujajo 
k premikom na področju izboljševanja kakovosti življenja in zdravstvene oskrbe ljudi. »V svojem osebnem 
imenu, kot tudi v imenu države in ljudi, ki mi jih je čast predstavljati, sem vam hvaležen za vaše aktivnosti 
in vam ob tem želim veliko sreče,« je predstavnikom društva sporočil predsednik Pahor.Od ustanovitve 
leta 2003 neprofitno prostovoljno znanstveno društvo SiNAPSA povezuje več kot 100 (sto) znanstvenikov, 
kliničnih strokovnjakov in študentov različnih usmeritev. Članom društva je skupno zanimanje za 
delovanje možganov, poleg raziskovalnih projektov pa pripravljajo tudi strokovnoizobraževalne projekte 
in znanstvenopromocijske akcije, med katere spada tudi teden možganov, mednarodna akcija, ki poteka 
tretji teden v marcu. Namenjen je ozaveščanju širše in strokovne javnosti o koristih raziskovanja živčevja. 
Društvo SiNAPSA s pomočjo drugih organizacij in posameznikov v tednu možganov organizira brezplačna 
predavanja, delavnice in druge dogodke v Ljubljani in drugod po Sloveniji. Teden možganov letos poteka 
pod naslovom Na pragu bolečine. Strokovnjaki bodo v okviru svojih nastopov naslovili bolečino v vseh 
njenih razsežnostih in dogajanje v možganih pri bolečini postavili v širši družbeni kontekst.

Leta 2013 je Vlada Republike Slovenije sredo v tretjem tednu marca razglasila za slovenski dan možganov. 
Z obeležitvijo Slovenija možgane in skrb za njihovo zdravje simbolno uvršča med nacionalne prioritete.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 19. marca  gostil sprejem ob 10. obletnici podelitve 
nagrade mentor leta, ki jo podeljuje Društvo doktorskih študentov in raziskovalcev na začetku kariere 
- Mlada akademija. Mentorica leta 2018 je prof. dr. Barbara Koroušić Seljak z Instituta Jožef Štefan. 
Predsednik republike je bil častni pokrovitelj jubilejne prireditve.
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Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 8. aprila udeležil odprtja projekta Noč ima svojo moč. 
Predsednik Pahor se je pridružil številnim raziskovalcem po vsej Sloveniji, ki so na ta dan zasadili semena 
slovenskih avtohtonih cvetlic. Septembra 2019 se je predsednik republike udeležil odprtja aktivnosti v 
okviru letošnje Evropske noči raziskovalcev - vseevropske akcije v okviru programa za raziskovanje in 
tehnološki razvoj - Obzorje 2020. Projekt Noč ima svojo moč je oblikoval konzorcij partnerjev Ustanova 
Hiša eksperimentov, Institut Jožef Stefan, Kemijski inštitut in Tehniški muzej Slovenije. Projekt združuje več 
kot 35 raziskovalnih institucij z namenom ozaveščanja o raziskovanju in inovacijah, povezanih družbenih 
in gospodarskih koristih ter kariernih možnostih. V »nočnih« dejavnostih po vsej Sloveniji bo sodelovalo 
več kot 40.000 obiskovalcev iz različnih ciljnih skupin. Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je bil 
tudi častni pokrovitelj projekta. 

Uspešnejša rehabilitacija invalidov, starostnikov in otrok

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 14. avgusta sprejel predstavnike URI Soča, Toyota Motor 
Corporation in Fujita Medical University iz Japonske. Slovenija in Japonska tesno sodelujeta na področju 
razvoja in raziskav mobilnih rešitev, s poudarkom na robotiziranih terapevtskih napravah, ki se uporabljajo 
pri rehabilitaciji. Pri tem moči združujejo predstavniki znanosti, medicine in gospodarstva obeh držav: 
Univerzitetni rehabilitacijski inštitut Republike Slovenije - Soča (URI Soča), Univerza v Ljubljani, Zdravstvena 
univerza Fujita (Fujita Health University) in Toyota Motor Corporation. Namen obiska je začetek sodelovanja 
pri razvoju robotiziranih terapevtskih naprav, ki bodo invalidom, starostnikom in otrokom omogočile 
uspešnejšo rehabilitacijo in večjo samostojnost pri opravljanju vsakodnevnih dejavnosti.
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3.  Častna pokroviteljstva predsednika republike

Častno pokroviteljstvo je izraz podpore predsednika Republike Slovenije delu in prizadevanjem 
prirediteljem dogodka, kar daje dogodku prav poseben pomen. S častnim pokroviteljstvom predsednik 
spodbuja ideje in dejavnosti organizatorja, ki so dragocen navdih družbi in bogatijo skupnost. Uporaba 
častnega pokroviteljstva je javnega značaja. 

Večino dogodkov, ki jim predsednik Republike Slovenije nameni častno pokroviteljstvo, pospremi tudi 
predsednikova udeležba na prireditvi. Če se prireditve, ki je pod njegovim pokroviteljstvom, predsednik 
Pahor zaradi drugih že vnaprej dogovorjenih ali neodložljivih obveznosti ne more udeležiti, se v njegovem 
imenu dogodka udeležijo svetovalci predsednika Republike Slovenije, ki s svojo prisotnostjo počastijo 
dogodek: Vlasta Nussdorfer, nekdanja varuhinja človekovih pravic in nekdanja vrhovna državna tožilka, 
akad. dr. Boštjan Žekš, nekdanji predsednik Slovenske akademije znanosti in umetnosti (SAZU) in večkratni 
minister, dr. France Arhar, nekdanji guverner Banke Slovenije, in dr. Ernest Petrič, nekdanji predsednik 
Ustavnega sodišča Republike Slovenije in nestor slovenske diplomacije. 

Leta 2019 je predsednik podelil 145 častnih pokroviteljstev nad humanitarnimi, kulturnimi, športnimi 
in drugimi prireditvami in projekti. Ob posebnih priložnostih se predsednik republike odloči, da listino o 
častnem pokroviteljstvu organizatorjem dogodka vroči osebno, na sprejemu v predsedniški palači ali na 
posebnem dogodku ter s tem izkaže dogodku ali projektu posebno odličnost. 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 8. julija priredil sprejem ob vročitvi listin o častnem 
pokroviteljstvu nad dogodki ob 150. obletnici gasilstva na Slovenskem. Listine o častnem pokroviteljstvu 
so prejeli Gasilska zveza Slovenije, Gasilska zveza Metlika, Prostovoljno gasilsko društvo Metlika, 
Občina Metlika, listino pa je prevzel predsednik Gasilske zveze Slovenije Janko Cerkvenik. Jubilejno leto 
slovenskega gasilstva so zaznamovale številne visoke obletnice: 50 let Slovenskega gasilskega muzeja 
dr. Branka Božiča v Metliki, 150 let ustanovitve prvega prostovoljnega gasilskega društva, Prostovoljnega 
društva Metlika in 70 let Gasilske zveze Slovenije. Z različnimi dogodki so poklicni in prostovoljni gasilci in 
lokalna skupnost obeležili 150 let gasilstva na Slovenskem. Leto pa so zaokrožili s slovesnostjo, s katero 
so se poklonili celotnemu jubilejnemu dogajanju, ki je odražalo izkazano zaupanje v pomen dela gasilcev.
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Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 27. avgusta obiskal Mestno knjižnico Kranj in ob obisku 
slovesno izročil listino o častnem pokroviteljstvu nad Nacionalnim mesecem skupnega branja 2019. Listino 
o častnem pokroviteljstvu sta v imenu ustanov pobudnic prevzela Marko Kravos, predsednik Društva Bralna 
značka Slovenija - ZPMS, in Savina Zwitter, predsednica Bralnega društva Slovenije; navedeni društvi 
koordinirata pobudo. V Sloveniji številne ustanove, ki skrbijo za bralno kulturo in razvoj bralne pismenosti, 
že desetletja pripravljajo različne dejavnosti - lani so jih prvikrat povezale v Nacionalni mesec skupnega 
branja 2018. Lanska vseslovenska akcija je bila uspešna in zato so se ustanove pobudnice odločile, da 
postane vsakoletna. Dolgoročni cilj pobude je dvig bralne kulture in bralne pismenosti Slovencev doma 
in v zamejstvu. Listino so prejele ustanove pobudnice: Bralno društvo Slovenije, Društvo Bralna značka 
Slovenije – ZPMS, Društvo slovenskih pisateljev, Mariborska knjižnica, Mestna knjižnica Kranj, Mestna 
knjižnica Ljubljana, Slovenska sekcija IBBY, Združenje slovenskih splošnih knjižnic in Zveza bibliotekarskih 
društev Slovenije.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 14. septembra v predsedniški palači gostil sprejem ob 
vročitvi listine o častnem pokroviteljstvu nad festivalom Europa Cantat 2021, največjem mednarodnem 
zborovskem festivalu v Evropi, ki ga bo gostila Slovenija julija 2021. Gre za največji kulturni festival v 
zgodovini Slovenije, ki se ga bo udeležilo več kot 4.000 raznovrstnih glasbenikov z vsega sveta. Predsednik 
Pahor je vročil listino o častnem pokroviteljstvu mag. Marku Repniku, direktorju Javnega sklada Republike 
Slovenije za kulturne dejavnosti, in Carlu Paveseju, predsedniku Evropske zborovske zveze – Europa Cantat. 
V nagovoru je predsednik Pahor izrazil izjemno zadovoljstvo, da bo Slovenija gostila ta pomemben glasbeni 
festival. Dejal je, da je pokroviteljstvo nad festivalom Europa Cantat 2021 sprejel z velikim ponosom in 
se prejemnikoma listine zahvalil, da sta v svojih nagovorih poudarila, kako močno je v slovenski kulturni 
tradiciji navzoča glasba, predvsem petje. 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 17. septembra, na predvečer evropskega dneva spomina 
na žrtve vseh totalitarnih in avtoritarnih režimov, udeležil spominske pietetne slovesnosti v Muzeju 
meščanstva Lendava v Lendavi in ob tej priložnosti podelil listino o prevzemu častnega pokroviteljstva 
nad umetniškim projektom Spotikavci - tlakovci spomina (Stolpersteine) v Sloveniji. V nagovoru na 
prireditvi je predsednik Pahor dejal, da bo Evropa obeleževala dan spomina na žrtve vseh totalitarnih in 
avtoritarnih režimov z namenom, da bi gojili vzdušje sožitja med ljudmi: »Jutrišnji dan nagovarja vse, da si 
zapomnimo grenko lekcijo zgodovine in ne pozabimo, da so se trije totalitarizmi vedno začeli z majhnimi 
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nestrpnostmi.« Poudaril je, da prav vsakdo pripada neki manjšini in da je vsakršna nestrpnost do katere 
izmed njih vedno opozorilo, da se to lahko zgodi vsakomur izmed nas: »Stopiti v bran manjšini pomeni 
stopiti v bran sožitju,« je še povedal predsednik . Z evropskim dnem spomina na žrtve vseh totalitarnih in 
avtoritarnih režimov ostro obsojamo vse zločine proti človeštvu, ki so jih zagrešili totalitarni in avtoritarni 
režimi.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 8. oktobra v predsedniški palači sprejel predstavnike Zavoda 
za zdravstveno zavarovanje Slovenije in generalnemu direktorju Marjanu Sušlju izročil listino o častnem 
pokroviteljstvu nad slovesnostjo ob 130. obletnici zdravstvenega zavarovanja v Sloveniji.

4.  Zahvala predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja

Zahvala, posebno priznanje predsednika republike, je bila prvič vročena januarja 2019 in sicer goriški 
knjižnici Franceta Bevka. Za ta način priznanja in zahvale posameznikom in organizacijam se je predsednik 
Pahor odločil, ker meni, da zeva prevelika vrzel med ustno zahvalo in uradnim odlikovanjem. Na zahvali 
je upodobljena predsedniška palača. Nova upodobitev je bila izdelana lani, ko smo obeleževali 120. 
obletnico izgradnje predsedniške palače in 100. obletnico prve slovenske narodne vlade, ki je imela sedež 
v njej, in jo je izdelal akademski slikar Uroš Tomovič. Zahvalo predsednika republike podeli predsednik 
republike za dolgoletna prizadevanja ali enkraten dosežek na različnih področjih družbenega življenja. 
Seznam zahval je v poglavju statistika. 
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SPODBUJANJE SOCIALNE POVEZANOSTI

Predsednik republike se v časih, ki so zlasti za mnoge ranljive skupine, ki živijo na robu družbe, neprijazni, 
dobro zaveda, da je nujno odlično delo podpornih služb, tako državnih institucij kot nevladnega sektorja. 
Medgeneracijska solidarnost združuje starejšo in mlajšo generacijo in slednji sporoča, da jo take izkušnje 
lahko obogatijo. Starejši prispevajo bogate življenjske nauke in veliko modrost, mlajši energijo, igrivost 
in neposrednost. 

Na svojih številnih obiskih in poteh po Sloveniji predsednik srečuje ljudi, s katerimi se tkejo mreže 
sodelovanja za odprto družbo, ki bo združevala in prav nikogar izključevala. 

Starejši v domovih, mlajši v vrtcih in šolah, osebe s posebnimi potrebami, združenja različnih bolnikov, 
številna društva in ustanove, vsi, brez izjeme, občutijo, kaj pomeni biti slišan in tudi viden. Predsednik 
vedno poskrbi za to, da ljudje ne občutijo razlik. Vsak, prav sleherni posameznik je namreč zanj pomemben 
in to mu vedno znova daje vedeti.

Spodbujanje socialne povezanosti mora ostati prioriteta vseh, ki jim je mar za ljudi, vseh, ki se zavedajo, 
da zgolj to lahko vodi v napredek družbe, ki na prvo mesto postavlja človeka in ne kapital. Brez slednjega 
sicer ne bo napredka, a ostati mora v rokah človeka, ki z njim pametno in preudarno upravlja. Napredek 
za prav vsako ceno lahko pohodi marsikaj in marsikoga.

Le v povezanosti vseh nas je velika moč, ki jo občuti vsak posameznik, ko gradi in ne ruši, ko priznava 
pravice vsem brez razlik, ko misli tudi na druge in ne le nase.

»Otroci za otroke«
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Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je dan pred božičem že šesto leto zapored skupaj z otroki, 
mladostniki in odraslimi varovanci Varstveno-delovnega centra Ljubljana CUDV Draga in otroci Mladinskega 
doma Malči Beličeve pekel božično pecivo za otroke, ki so praznike preživeli ločeno od staršev, v domovih 
ali zavodih. Božično pecivo je bilo nato dostavljeno na več različnih naslovov po vsej Sloveniji, v zavode, 
mladinske domove, krizne centre za mlade in za otroke v azilnem domu v Ljubljani. Akcija poteka že od 
leta 2013 pod geslom Otroci za otroke.

Tradicionalno silvestrovanje z brezdomci

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor in Tanja Pečar sta se tradicionalno udeležila silvestrovanja z 
brezdomci, ki ga organizira Društvo prostovoljcev Vincencijeve zveze dobrote. »S Tanjo sva vesela, da naju 
na ta prelomen dan, poln upanja, sprejmete medse,« se je brezdomcem in prostovoljcem za prijaznost 
in gostoljubje zahvalil predsednik republike ter jim zaželel lep in doživet silvestrski večer ter vse dobro in 
srečno v novem letu. 

»Veliko nam pomeni, da ste že nekaj let na silvestrski večer z nami in nas podpirate pri našem delu,« 
so v vabilu predsedniku republike zapisali prostovoljci. Predsednik republike se bo njihovemu srčnemu 
povabilu odzval že šestič zapovrstjo.

Integrirano institucionalno varstvo

Predsednik Republike Slovenije se je udeležil odprtja nove bivalne enote Centra za usposabljanje, delo 
in varstvo Dolfke Boštjančič, Draga - Center slovenske Istre, Ankaran na Debelem rtiču. Bivalna enota 
je plod dolgoletnega sodelovanja, premagovanja ovir in neutrudnega prizadevanja zavzetih posameznikov 
in ustanov, predvsem pa staršev otrok s posebnimi potrebami z Obale, ki so za svoje otroke z motnjo v 
duševnem in telesnem razvoju iskali najprimernejšo obliko integriranega institucionalnega varstva bližje 
domu na Obali. 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 13. marca udeležil prireditve ob 60. obletnici Centra za 
vzgojo, izobraževanje in usposabljanje Velenje. Predsednik republike je bil slavnostni govornik na prireditvi.
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Predsednik republike: »Koncert je ilustracija dobrote, ki jo lahko vidim povsod po deželi«

Predsednik Republike Slovenije in Tanja Pečar sta se 9. februarja udeležila 10. tradicionalnega 
dobrodelnega koncerta za otroke s posebnimi potrebami, ki je potekal pod osrednjim sporočilom 
Uresničimo sanje. Predsednik republike je bil častni pokrovitelj jubilejnega dobrodelnega koncerta in je 
ob tej priložnosti nagovoril zbrano občinstvo v nabito polni dvorani Centra za izobraževanje, rehabilitacijo 
in usposabljanje CIRIUS Kamnik. Predsednik republike se je v začetku nagovora ozrl v preteklost, v 
december 2014, ko je ob mednarodnem dnevu invalidov obiskal CIRIUS Kamnik. Obisk, ki ga je navdušil, 
a hkrati pretresel, je ohranil kot dragocen spomin. Ob tej priložnosti je zato izrazil občudovanje vsem, ki 
si prizadevajo za otroke s posebnimi potrebami, še posebej Simonu Zormanu, organizatorju in pobudniku 
koncerta, za njegovo srčnost pri ustvarjanju desetletne tradicije dobrodelnih koncertov za otroke 
s posebnimi potrebami. »Koncert je ilustracija dobrote, ki jo lahko vidim povsod po deželi,« je dejal 
predsednik republike. »Dokler bo toliko dobrote med nami, nas ne bo ničesar strah v naši prihodnosti,« je 
nagovor sklenil predsednik Pahor.
Predsednik Republike Slovenije se je 11. aprila udeležil dobrodelnega koncerta za društvo Gorska 
reševalna služba Kamnik. Skupaj s številnimi obiskovalci je tako izkazal podporo kamniškim gorskim 
reševalcem, ki so pred kratkim ostali brez ustreznih delovnih prostorov in potrebujejo sredstva za ureditev 
novih. Začetki društva Gorska reševalna služba Kamnik segajo v leto 1922, v čase tamkajšnjega planinskega 
društva, ki je eno od najstarejših v Sloveniji. Po številu intervencij spada med najbolj obremenjene postaje 
gorske reševalne službe v Sloveniji, poudarjajo v društvu.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 9. marca udeležil Mednarodnega pohoda z rdečimi 
baloni zavoda 13, ki ob mednarodnem dnevu redkih bolezni že petič poteka v več slovenskih mestih. 
Predsednik republike se je pohoda udeležil v Mariboru. Letos je bil pohod prvikrat pripravljen v Sloveniji in 
na Hrvaškem. Sopokrovitelja pohoda sta bila predsednik Republike Slovenije Borut Pahor in predsednica 
Hrvaške Republike Kolinda Grabar Kitarović.
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Predsednik republike na delovnem posvetu z vodstvom Nacionalnega foruma humanitarnih 
organizacij Slovenije
 
Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 13. marca na delovnem posvetu na vsakoletnem srečanju 
sestal z vodstvom Nacionalnega foruma humanitarnih organizacij Slovenije (NFHOS). Delovni posvet je bil 
letos namenjen aktualnim vprašanjem delovanja in financiranja humanitarnih organizacij, problematiki 
zaposlovanja prek javnih del in sodelovanju med različnimi deležniki na področju humanitarne dejavnosti, 
da bi čim bolj izboljšali položaj najbolj ranljivih skupin v družbi. Posveta so se udeležili Nataša Sorko, 
predsednica NFHOS, Društvo Žarek upanja, Ljuba Capuder, podpredsednica NFHOS, Beli obroč Slovenije, 
Milan Čuček, podpredsednik NFHOS, Združenje bolnikov s cerebrovaskularno boleznijo Slovenije, Simona 
Stegne, Društvo prostovoljcev Vincencijeve zveze dobrote, Breda Krašna, Zveza prijateljev mladine 
Slovenije, Amalija Klopčič, Društvo Altra, in Nataša Jan, Društvo za zdravje srca in ožilja Slovenije. 

Uvodoma se je Nataša Sorko, predsednica NFHOS, zahvalila predsedniku republike, da že drugo leto 
zapored gosti delovni posvet in najprej izpostavila težavo zaposlitev in plačila strokovnjakov v javnih in 
razvojnih socialno-varstvenih programih, ki jih humanitarne organizacije izvajajo. Ti strokovnjaki namreč 
ne uživajo enakih pogojev pri delu in plačilu kot zaposleni na primerljivih delovnih mestih v javni upravi. 
Posebna težava so neenake razmere pri možnostih napredovanja, zato so sogovorniki predlagali, da bi 
država lahko pripravila sistemsko rešitev, s katero bi pri prehodu iz nevladnega v vladni sektor zaposlenim 
upoštevali delovne izkušnje, kot to velja znotraj vladnega sektorja. Ta težava namreč bistveno otežuje 
zaposlovanje ustreznih strokovnih sodelavcev za uspešno izvajanje sicer izjemno pomembnih programov 
humanitarnih organizacij. 

Udeleženci posveta so spregovorili tudi o aktivnostih na področju priprave Zakona o fundaciji za financiranje 
invalidskih in humanitarnih organizacij. Predsednika republike so obvestili, da so humanitarne, invalidske 
in športne organizacije pripravile skupna izhodišča za potrebne zakonske spremembe s ciljem omogočiti 
čim več sredstev za programe humanitarnih in invalidskih organizacij. 

Ob koncu pogovora so predsednika republike seznanili tudi z zaključki okrogle mize ob svetovnem dnevu 
bolnikov, ki so jo pripravile humanitarne organizacije kroničnih bolnikov. Izrazili so zadovoljstvo pri 
oblikovanju posvetovalnega telesa, ki bi vključeval predstavnike najštevilčnejših organizacij bolnikov in 
jim omogočil sodelovanje pri oblikovanju zdravstvenih politik. 
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Ob svetovnem dnevu Downovega sindroma 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor si je 21. marca ob svetovnem dnevu Downovega sindroma 
ogledal trening inkluzivnega juda. Predsednik Pahor se je treninga udeležil na povabilo mlade prostovoljke 
Eve Pušnik, predsednika Judo zveze Slovenije Darka Mušiča in predsednice Komisije za inkluzivni judo pri 
Judo zvezi Slovenije Viktorije Pečnikar Oblak. 

Z inkluzivnimi dejavnostmi Judo zveza Slovenija ob podpori staršev, sofinancerjev, pokroviteljev in 
donatorjev uresničuje etična načela juda, ki spodbujajo k spoštovanju in enakovrednemu vključevanju vseh. 
V programih sodelujejo trenerji in prostovoljci, ki z vztrajnim in požrtvovalnim delom skrbijo za varnost in 
navdušenje vključenih judoistov iz ranljivih skupin. V vadbo jih vključujejo v običajnem športnem okolju 
ne glede na psiho-fizične sposobnosti posameznika. Gre za postopen proces oblikovanja inkluzivnega 
športnega okolja, ki se razvija že 25 let. Vadba ima lahko rekreacijski, terapevtski ali tekmovalni značaj.

Ob mednarodnem dnevu invalidov

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor, predsednik Državnega zbora Republike Slovenije mag. Dejan 
Židan in predsednik Vlade Republike Slovenije Marjan Šarec so 3. decembra na Brdu pri Kranju gostili 
tradicionalni sprejem za predstavnike invalidskih organizacij ob mednarodnem dnevu invalidov.

Predsednik republike na sprejemu za udeležence specialne olimpiade: »Uspehi so plod velikega 
truda in odrekanja.«

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 6. maja priredil sprejem za udeležence specialne olimpiade 
Slovenije, ki so uspešno tekmovali na poletnih svetovnih igrah specialne olimpiade v Abu Dhabiju in 
Dubaju. Specialna olimpiada je način življenja oseb z motnjami v duševnem razvoju, prek njih pa tudi 
njihovih družin in programov.
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PROSTOVOLJSTVO 

»Solidarnost je temelj moderne družbe«

Predsednik republike se je udeležil dela etape v okviru dobrodelne akcije Deželak Junak. Mihi Deželaku 
se je v dober namen pridružil na triciklu in skupaj z njim zbiral je denar za otroke, da so se lahko udeležili 
poletnega letovanja na morju. 

Naj prostovoljski projekt 2018: Planinstvo za invalide oziroma osebe s posebnimi potrebami

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 11. junija priredil sprejem ob zaključni prireditvi natečaja 
Prostovoljec leta 2018, ki jo pripravlja Mladinski svet Slovenije (MSS). Letos so že sedemnajstič zapored 
podelili priznanja in naj nazive prostovoljcem in prostovoljskim projektom za dosežke iz preteklega leta. 
Na tokratni natečaj je bilo prijavljenih 196 posameznikov - prostovoljcev in 51 prostovoljskih projektov. Na 
prireditvi so bili podeljeni naslednji nazivi naj prostovoljka in naj prostovoljec v treh starostnih kategorijah. 

Naj mladinska voditeljica je na predlog Društva študentov psihologije Maribor postala Katja Zemljič. 
Naj mladinski projekt je postala Košnja u snežet Zveze podeželske mladine Škofja Loka za promocijo 
tradicionalnih kmečkih opravil med mladimi in v širši javnosti. Podelili pa so tudi dve priznanji za posebne 
dosežke, in sicer pevskemu zboru Osnovne šole Nove Jarše Rock mulčki in Zvezi prijateljev mladine 
Slovenije za izvirno in plemenito pobudo dobrodelnega projekta Otroci za otroke. Naj spomnimo, da je 
predsednik republike Rock mulčkom lani vročil jabolko navdiha - za njihov dragocen prispevek h krepitvi 
človekoljubja in dobrodelnosti. Za svoje humanitarno delo z otroki, bolnimi in drugimi ranljivimi skupinami 
pa je priznanje za posebne dosežke na predlog Društva Vztrajaj prejela Anika Popič.

Naj prostovoljski projekt 2018 je projekt Planinske zveze Slovenije Planinstvo za invalide oziroma osebe s 
posebnimi potrebami. Predsednik republike je predstavnikom zveze vročil plaketo za trajnostno naravnan 
projekt vključevanja oseb s posebnimi potrebami v športno oziroma razvedrilno dejavnost. Predsednik 
republike je bil častni pokrovitelj projekta Prostovoljec leta.
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Priznanje RS za prostovoljstvo za leto 2018 so prejeli Janez Meglič, Sandra Svetina, Društvo 
upokojencev Ajdovščina, Petra Matos, Nace Breitenberger in Ivanka Šušteršič. 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 26. junija v Veliki dvorani predsedniške palače priredil 
sprejem ob podelitvi državne nagrade in priznanj na področju prostovoljstva za leto 2018. Gre za najvišji 
državni priznanji za izjemne dosežke na področju prostovoljstva, njegove promocije in razvoja, ki jih 
prostovoljkam, prostovoljcem oziroma prostovoljskim organizacijam vsako leto podeljuje Odbor Republike 
Slovenije za podelitev državnih priznanj na področju prostovoljstva. Po sklepu Odbora Republike Slovenije 
za podelitev državnih priznanj na področju prostovoljstva prejmejo priznanje Republike Slovenije za 
prostovoljstvo za leto 2018 Janez Meglič, Sandra Svetina, Društvo upokojencev Ajdovščina, Petra Matos, 
Nace Breitenberger in Ivanka Šušteršič. 

MED LJUDMI

Novoletna poslanica predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja za leto 2019.

"Drage državljanke, spoštovani državljani.

Jutri bom, po lepem običaju, v porodnišnici obiskal srečne mamice in njihove novorojenčke. V novem letu 
bom pozdravil novo življenje.

Tem našim otrokom naj bi bilo namenjeno dočakati sto let.

Sto let!? Kaj vse jih čaka?

Ne vemo. Vemo, kaj se je zgodilo v zadnjih stotih letih. Vse. Najbolj neverjetni izumi. Največje tragedije. 
Najbolj plemeniti dosežki. Človeštva in tudi slovenstva.

Kaj bo šele v naslednjih sto letih!?

Ne vemo. In marsikaj ni odvisno od nas.
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Toda. Od nas, zdaj, je odvisno, ali bodo na spremembe gledali s strahom ali z upanjem. Od nas je odvisno, 
ali jih bomo navdihovali s strpnostjo, medsebojnim spoštovanjem in sprejemanjem različnosti, ali jih 
bomo navdihovali s svobodomiselnostjo, integriteto in narodnim ponosom.

Samo od nas in naših otrok ne bo odvisno, ali bo naslednjih sto let mir ali ne.

Vendar naj se zgodi karkoli, kot Slovenci in kot državljani Slovenije moramo mi in morajo naši otroci vedno 
držati skupaj. Vedno nas mora prevzemati duh skupnosti, pripadnosti in odgovornosti eden za drugega. 
Zato sodelujmo, pomagajmo si in se spoštujmo. Bodimo našim otrokom zgled ponosnega naroda in velike 
domovine, kjer je dovolj prostora za vse. Kot mi je v pismu napisal osemletni Lovro: »Sem Slovenec in sem 
na to tako ponosen, da se mi iz ušes ven kadi.«

Sto let.

Naši otroci nimajo ne skrbi ne strahov. Tudi iz njihovih pisem veje eno samo veliko pričakovanje. To je 
njihova prihodnost. Veselijo se je. To so njihove sanje, zanje je prihodnost eno veliko upanje.

Nalezimo se malo njihovega optimizma.

Srečno, Slovenija.«

1.  Po Sloveniji

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je ob izteku lanskega leta, 28. decembra 2018, obiskal 
prenovljeni in posodobljeni Muzej jaslic Brezje. Muzej je edinstvena zbirka več kot 450 eksponatov 
jaslic z vsega sveta, ki so jih brezjanski frančiškani zbirali več kot 20 let. Muzej je letos prejel priznanje 
Mednarodnega združenja jasličarjev za ohranjanje dediščine. 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je na novoletni dan obiskal Bolnišnico za ženske bolezni 
in porodništvo Postojna, kjer je pozdravil dečka Gregorja, prvega novorojenčka letos, in čestital njegovi 
srečni mamici Tadeji. Predsednik republike se je srečal tudi z drugimi mamicami, pacientkami in osebjem, 
ki so silvestrovo preživeli v bolnišnici, ter jim zaželel vse dobro v novem letu.

Zemlja – naša preteklost in prihodnost 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 8. marca udeležil odprtja 25. Gregorjevega sejma v 
Novem mestu. Predsednik Pahor je imel 
na odprtju slavnostni nagovor. Vodilna 
tema letošnjega sejma je: ZEMLJA – NAŠA 
PRETEKLOST in PRIHODNOST. Gre za misel o 
sobivanju in odnosu človeka do zemlje, ki 
je (pre)mnogokrat mačehovski. Zavedati se 
moramo naše odgovornosti, da bomo okolje 
zapustili svojim zanamcem v boljši kondiciji, 
kot smo jo prejeli. Misel Zemlja naša 
prihodnost je tudi apel politiki, da zagotovi 
primerne pogoje za višjo samooskrbo, 
boljši in večji razvoj podeželja, ohranjanje 
in razvoj obstoječih kmetij in formiranje 
novih kmetijskih gospodarstev. Zemlja je 
pomenila preživetje našim prednikom in je 
pomembna za naš obstoj tudi danes. Brez 
kmetov ni prihodnosti, ni pridelave hrane.
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Ob dnevu zemlje 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je ob dnevu Zemlje 20. aprila udeležil odprtja vhodnega 
portala v pragozd Rajhenavski rog blizu Kočevja, kjer so tudi letos pripravili vzdržljivostni pohod po 
medvedovih stopinjah, ki poteka pod častnim pokroviteljstvom predsednika republike. Pohod po 
medvedovih stopinjah je letos že šestič potekal po tako imenovani Roški pešpoti v osrčju skrivnostnih 
kočevskih gozdov ter mimo pragozdov in opuščenih kočevarskih vasi. Gre za enega od najbolj ekstremnih 
rekreativnih pohodov v Sloveniji, saj tisti, ki se odločijo za celotno dolžino, v enem dnevu prehodijo 
dobrih 64 kilometrov in premagajo več kot 2200 metrov višinske razlike. Pohod po medvedovih stopinjah 
organizirajo TŠD Po medvedovih stopinjah, občina Kočevje ter Zavod za turizem in kulturo Kočevje. 
Predsednik republike je udeležence odprtja in pohodnike tudi nagovoril.

Ob dnevu slovenskega znakovnega jezika 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor 
se je 14. novembra, ob dnevu slovenskega 
znakovnega jezika, udeležil prireditve »Ali 
se slišimo?!«, ki sta jo priredila košarkar 
Miha Zupan in Lado Bizovičar. Miha Zupan, 
vrhunski športnik in eden najboljših slovenskih 
košarkarjev, je tudi prejemnik jabolka navdiha. 

V Sloveniji smo 14. novembra 2014 prvič 
obeležili dan slovenskega znakovnega jezika. 
Ta dan je Vlada Republike Slovenije na pobudo 
predsednika Republike Boruta Pahorja in na 
predlog Ministrstva za delo, družino, socialne 
zadeve in enake možnosti ter Zveze društev 
gluhih in naglušnih Slovenije 2. januarja 2014 
razglasila za dan slovenskega znakovnega 
jezika v RS.
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Tradicionalni slovenski zajtrk

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 15. novembra udeležil tradicionalnega slovenskega 
zajtrka na Osnovni šoli Ivana Kavčiča Izlake, ki je bil pripravljen povsem brez plastičnih ovojev, embalaže 
in drugih pripomočkov. Učenci so v prepolni telovadnici spregovorili o pomenu zajtrka, prednostih lokalno 
pridelanih živil, opozorili na kopičenje odpadne embalaže ter pozvali k razmisleku o tem, kako lahko 
vsak od nas prispeva k bolj zdravi in zeleni prihodnosti. Po domiselnih in zabavnih nastopih učencev si je 
predsednik republike ogledal številne delavnice, ki so jih posebej za ta dan pripravila lokalna društva in 
ekološke kmetije.

Zdaj Evropa potrebuje naš glas

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 1. maja udeležil tradicionalnega prvomajskega srečanja 
v Opatjem selu. Predsednik republike je slavnostni govor posvetil 15. obletnici vstopa Slovenije v Evropsko 
unijo in poudaril pomen renesanse evropske ideje ter priložnost, da z udeležbo na letošnjih volitvah v 
Evropski parlament damo tej ideji povezovanja, ne ločevanja, novo demokratično legitimacijo.
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Govor predsednika republike:

ZDAJ EVROPA POTREBUJE NAŠ GLAS

Na današnji dan pred petnajstimi leti je Slovenija postala polnopravna članica Evropske unije. Vstop 
samostojne države Evropsko unijo po lastni volji gre šteti za enega najpomembnejših mejnikov naše 
narodove zgodovine.

Vstop komaj ustanovljene samostojne priznane države v Evropsko unijo ni bil odmik od zamisli o suvereni 
državi, temveč njeno logično nadaljevanje.

Slovenija se ni osamosvojila, da bi ostala izolirana. Osamosvojila se je, da bi se kot suverena država 
povezala z drugimi evropskimi državami.

Tone Pavček je leta 1989 Majniško deklaracijo prebral Sloveniji in svetu zapisano hotenje Slovencev.

1. Da hočemo živeti v suvereni državi slovenskega naroda.

2. Kot suverena država bomo samostojno odločali o povezavah z južnoslovanskimi in drugimi narodi v 
okviru prenovljene Evrope.

Na plebiscitu 23. decembra 1990 se je 95 odstotkov ljudi odločilo za samostojno in neodvisno državo. 25. 
junija smo jo razglasili. 23. marca 2003 je 90 odstotkov ljudi glasovalo za naš vstop v Evropsko unijo. Na 
današnji dan pred 15 leti, 1. maja 2004, smo postali polnopravna članica Evropske unije, slovenski jezik je 
postal uradni jezik Unije skoraj pol milijarde ljudi.

V tem času smo postali članica schengenskega območja in evroobmočja. Slovenija pripada najbolj 
povezanemu delu Evropske unije.

Zaradi članstva v Evropski uniji smo bolj varni, smo bolj razviti, smo bolj vpeti v najsodobnejše tehnološke 
in duhovne poti, laže in mirno razvijamo svojo identiteto.

Sploh ni naključje, da se je ob prelomnih globalnih spremembah ob koncu 80. in v začetku 90. let v 
Sloveniji skupaj razmišljalo o ideji demokracije, o ideji samostojne države in o evropski ideji. Takrat in 
danes so šla in gredo ta najbolj elementarna stremljenja še vedno skupaj, še vedno so aktualna.

Nadaljnji razvoj in krepitev Evropske unije je v našem nacionalnem interesu. Ne pravim, da brez Evropske 
unije ne bi bilo Slovenije, pravim, da bi bilo z vseh zornih kotov teže, manj varno in bolj nepredvidljivo. 
Zato v času, ko se je Evropska unija znašla v zastoju, na glas povejmo, da bomo storili vse, kar je v naši 
moči za njen ponovni zagon, za renesanso evropske ideje.

Kaj pravzaprav je ta velika evropska ideja, kaj je njeno bistvo?

Bistvo evropske ideje je, da med evropskimi narodi in državami krepi tisto, kar nam je skupno. Seveda 
so tudi stvari, kjer se razlikujemo, te razlike je potrebno upoštevati in spoštovati. Te razlike ne ovirajo 
graditve tistega, kar nam je skupno in kar je v skupnem interesu. Bistvo evropske ideje je spoznanje, da 
je kljub številnim razlikam med evropskimi narodi in državami več tistega, kar nas povezuje, kot tistega, 
kar nas ločuje.

Bistvo evropske ideje je, da, kar nas povezuje, krepimo in negujemo, kar nas ločuje, pa ne razpihujemo. 
Ta velika evropska ideja že tričetrt stoletja varuje mir na kontinentu.

Ni pa le garant miru in varnosti, ampak tudi garant socialne blaginje in vsesplošnega razvoja. Ne nazadnje 
tudi vpliva Evrope v sodobnem globalnem svetu. Evropska ideja je starejša od evropske skupnosti ali 
Evropske unije. Zrasla je na mračnem, tragičnem pogorišču druge svetovne vojne. Takrat je bilo treba 
zavarovati mir in spodbuditi sodelovanje med nekdanjimi sovražniki.
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Čudovita ideja sprave.

Evropska ideja, Evropska unija je v svojem več kot pol stoletnem razvoju prišla do opaznejšega zastoja, 
morda celo krize, vendar ima vse možnosti, da se iz nje potegne, če se bomo le vsi, ki verjamemo v ta 
imenitni plemeniti projekt, zavzeli za to.

Zdaj, ta hip ne gre za vprašanje, kaj bomo od Evrope dobili, temveč, kaj ji bomo dali.

Gre za vprašanje, kakšne nove sveže zamisli bomo dali evropski ideji, da se povleče iz krize, da doživi 
preporod in renesanso.

Kaj lahko stori vsak od nas, da bo ta pomembna ideja plamenica naše prihodnosti? Gre na volitve, da glas. 
Ko se sprašujemo, kaj lahko vsak od nas da Evropi, je odgovor jasen: gremo na volitve, ji damo glas in 
damo evropski ideji in Evropski uniji demokratično legitimacijo.

Zdaj smo se znašli v položaju, ko se odloča, ali bo prevladovalo, kar nas združuje, ali tisto, kar nas ločuje. 
Navkljub vsej nepopolnosti Evropske unije in prav zaradi tega je zdaj čas, da z udeležbo na evropskih 
volitvah damo tej zamisli in tej skupnosti demokratično legitimacijo.

Župani in županje ste steber stabilnosti 

Predsednik republike se je 2. oktobra udeležil 3. kongresa slovenskih občin in sodeloval v pogovoru z 
župani. Osrednja tema pogovora je bilo ustanavljanje pokrajin. Predsednik Pahor je prisotnim povedal, da 
bo 4. novembra v predsedniški palači priredil posvet, na katerem bodo mnenja o tem soočili predstavniki 
strokovne javnosti, vlade, političnih strank in župani. Namen posveta je oceniti dosedanja prizadevanja 
pri pripravi pokrajinske zakonodaje, ugotoviti stopnjo naklonjenosti vseh deležnikov do izvedbe projekta 
in zastaviti korake za prihodnost. Rezultate posveta bo predsednik Pahor predstavil na srečanju štirih 
predsednikov decembra letos. »Vaše mnenje in ocena zrelosti projekta sta izjemno pomembna, saj ste 
župani konstitutivni element te razprave,« je dejal predsednik Pahor in predal besedo sodelujočim. 
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Župani so v razpravi soglašali, da Slovenija potrebuje pokrajine. Ne zaradi 143. člena ustave, ki jih 
zapoveduje, temveč zaradi nujnosti enakomernega regionalnega razvoja in decentralizacije Slovenije. 
Poudarili pa so, da je treba ob razpravi o številu pokrajin govoriti tudi o predvideni vsebini delovanja 
pokrajin - predvsem prenosu nekaterih pristojnosti države in občin na pokrajine. Hkrati pa mora biti 
projekt podprt s finančnimi sredstvi, ki bodo omogočala nadaljnji razvoj. Opozorili so tudi na tveganje, da 
bi po ustanovitvi pokrajin prišlo do centralizacije znotraj posameznih regij. 

Po srečanju je predsednik republike v izjavi za medije pojasnil, da je danes želel slišati mnenje županov 
o tem, ali v osnovi podpirajo napor delovne skupine, ustanovljene v okviru Državnega sveta Republike 
Slovenije. Dejal je, da so župani predstavili prednosti in slabosti, a v osnovi ni nasprotovanja naslednjemu 
koraku: »Po 4. novembru, če bo naklonjeno tudi mnenje vlade, stroke in političnih strank, naredimo 
naslednji korak.« Opozoril je na ključno podporo, podporo ljudi, če bomo Slovenci na koncu o tem odločali 
na referendumu. 

Kongres organizirajo Skupnost občin Slovenije, Združenje mestnih občin Slovenije in Združenje občin 
Slovenije. Predsednik republike je častni pokrovitelj 3. kongresa slovenskih občin.

Predsednik republike Borut Pahor v lokalni skupnosti 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 3. julija udeležil slavnostne prireditve ob prazniku občine 
Hrastnik. Na prireditvi so podelili občinska priznanja in nagrade za leto 2019.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 10. avgusta udeležil slovesnosti ob 25. občinskem 
prazniku Občine Juršinci. Predsednik republike je ob občinskem prazniku čestital vsem občanom in se 
zahvalil za vabilo na slovesnost. Poudaril je, da je s Sloveniji z manjšimi podeželskimi občinami uspelo 
ohraniti eno od redkih primerjalnih prednosti pred drugimi državami v Evropski uniji - enakomeren razvoj 
podeželja: »Županom je na slovenskem podeželju uspelo ohraniti in okrepiti kakovost življenja, da je 
podobna kot v urbanih naseljih - slabosti jim je uspelo spremeniti v kreposti.« Predsednik Pahor je županu 
Kaučiču izročil posebno protokolarno priznanje, slovensko zastavo: »S svojim delom, prizadevanjem in 
solidarnostjo ste pripomogli k temu, da je Slovenija boljša država in da smo Slovenci bolj povezani med 
seboj. Posebno protokolarno priznanje prejmejo tisti, ki s svojim delom, ravnanji in zgledom pripomorejo 
k temu, da ljudje v skupnosti, na lokalni ravni, na ravni naroda in države iščemo tisto, kar nas povezuje in 
znamo živeti z razlikami, ki so med nami.” 
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Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 26. avgusta udeležil osrednje prireditve ob prazniku 
Občine Bohinj. Predsednik republike je v svojem nagovoru dejal: »Bohinj je jagodni izbor slovenskih 
izzivov in priložnosti glede nadaljnjega trajnostnega razvoja. Morda so nekateri mislili, da je Bohinj 15 let 
za časom, a je glede zadržanosti, vezanih na posege v prostor, 15 let pred časom.«

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 13. oktobra udeležil slavnostne proslave ob 880. 
obletnici prve pisne omembe kraja Jarenina. Predsednik republike je bil na proslavi slavnostni govornik 
in ob tej priložnosti županu Občine Pesnica gospodu Gregorju Žmaku predal Zahvalo Občini Pesnica ob 
880. obletnici prve pisne omembe kraja Jarenina za negovanje bogatega ljudskega izročila, ki je pustil 
neizbrisen pečat kraju in ljudem.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 11. septembra udeležil slavnostnega odprtja paviljona 
za muzejsko gasilsko avtolestev v Poklicni gasilski enoti Celje. Predsednik republike je bil na 
slavnostnem odprtju slavnostni govornik. Poklicna gasilska enota Celje je bila ustanovljena pred 64 leti in 
se je v zadnjih trinajstih letih razvila v visoko usposobljeno in vrhunsko opremljeno gasilsko enoto. Letos 
so gasilci enote zgradili paviljon, kjer bo na ogled postavljena muzejska avtolestev Magirus, letnik 1930. 
Lestev je edinstvena v tem delu Evrope, obnovili pa so jo gasilci sami.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 29. novembra udeležil slovesnosti in prižiga luči ob 
odprtju 4. Božične bajke Slovenije v Mozirskem gaju.
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2.  Dan odprtih vrat predsedniške palače

PREDSEDNIŠKA PALAČA, PALAČA VSEH DRŽAVLJANK IN DRŽAVLJANOV 

Dnevi odprtih vrat predsedniške palače so v javnosti ena od najbolj priljubljenih in poznanih novosti, ki 
jo je uvedel predsednik Republike Slovenije Borut Pahor že na začetku prvega mandata. Do danes je 
obisk predsedniške palače in srečanje s predsednikom republike postal za vse generacije obiskovalcev 
priljubljen način praznovanja in počastitve državnih praznikov. 

Dnevi odprtih vrat potekajo na dan vseh državnih praznikov z izjemo novega leta, 2. maja in dneva spomina 
na mrtve. Predsednik Pahor svoje delovne obveznosti prilagodi in se vselej potrudi, da obiskovalce ob 
prazniku v Kristalni dvorani nagovori, pozneje pa tudi pozdravi v svoji pisarni, kjer v sproščenem klepetu 
odgovarja na njihova vprašanja, povezana z njegovim delovnikom, pristojnostmi in zanimivimi prigodami 
z dogodkov doma in na tujem. V letošnjem letu je bil predsednik Pahor odsoten le ob državnem prazniku 
dnevu Rudolfa Maistra, ker je bil na delovnem obisku v Srbiji. Ob tej priložnosti je obiskovalce nagovorila 
Tanja Pečar. 

Od prvih dnevov odprtih vrat leta 2013, je do danes predsedniško palačo obiskalo že 22 tisoč obiskovalcev iz 
Slovenije in tujine. Število obiskovalcev je pomemben pokazatelj zadovoljstva med ljudmi. Da je prav vsak 
obiskovalec zelo pomemben, kaže tudi to, da je predsednik Pahor prav posebej počastil dvajsettisočega 
(20.000) obiskovalca. To je bila gospa, ki je z družino in nečakoma na praznik slovenske kulture obiskala 
predsedniško palačo in je ob tej priložnosti v spomin prejela protokolarno darilo predsednika republike, 
zlato deteljico sreče.

Vedno je v počastitev državnega praznika pred predsedniško palačo postrojena častna straža Garde 
Slovenske vojske, ki si jo z zanimanjem obiskovalci tudi ogledajo, še posebej zanimiva je menjava 
straže. Obiskovalci si pod strokovnim vodstvom uslužbencev Protokola Republike Slovenije ogledajo tudi 
delovne in protokolarne prostore predsednika republike in nekaterih njegovih najtesnejših sodelavcev. 
Včasih z dnevi odprtih vrat sovpadajo tudi protokolarni dogodki predsednika republike, zato imajo 
takrat obiskovalci edinstveno priložnost, da so navzoči tudi na dogodku npr. podelitev jabolka navdiha 
ali vročitev državnega odlikovanja.
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Dnevi odprtih vrat v Uradu predsednika Republike Slovenije ob državnih praznikih

Dnevi odprtih vrat v letu 2019:

8. februar, petek  Prešernov dan - slovenski kulturni praznik

27. april, sobota  dan upora proti okupatorju

1. maj, sreda   praznik dela

8. junij, sobota   dan Primoža Trubarja

25. junij, torek   dan državnosti

17. avgust, sobota  združitev prekmurskih Slovencev z matičnim narodom

15. september, nedelja  vrnitev Primorske k matični domovini

25. oktober, petek  dan suverenosti

23. november, sobota  dan Rudolfa Maistra

26. december, četrtek  dan samostojnosti in enotnosti

Dnevi odprtih vrat niso namenjeni le ogledu prostorov, so tudi naše kulturno zrcalo. Vsakemu dnevu odprtih 
vrat namenimo posebno pozornost in kulturni program tematsko obarvamo. Tako smo v predsedniški 
palači obeležili slovenski kulturni praznik z vročitvijo odlikovanja Florjanu Lipušu ob navzočnosti letošnjih 
Prešernovih nagrajencev. Na ta praznični dan je predsedniško palačo obiskalo blizu tisoč štiristo (1.400) 
obiskovalcev, ki so lahko spremljali vročitev državnega odlikovanja, zlatega reda za zasluge, slovenskemu 
zamejskemu pisatelju Florjanu Lipušu za izjemen prispevek k slovenski književnosti ter za nov in svež pogled 
na slovenstvo. Slovesnosti ob slovenskem kulturnem prazniku so se udeležili tudi Vinko Möderndorfer, 
predsednik Upravnega odbora Prešernovega sklada, Bjanka Adžić Ursulov, prejemnica velike Prešernove 
nagrade za življenjsko delo, ter nagrajenci Prešernovega sklada Martina Batič, Aljoša Dekleva in Tina Gregorič. 
»Negujte svoje talente in kreativno plat, saj je človek rojen kot ustvarjalno bitje,« je ob tej priložnosti 
navzočim sporočila Bjanka Adžić Ursulov, dirigentka Martina Batič pa je ob tem izrazila veselje, da je bila 
skupaj z nagrajenci povabljena v predsedniško palačo na slovenski kulturni praznik, in se zahvalila vsem, 
ki spremljajo in podpirajo njihovo ustvarjanje. V nagovoru ob kulturnem prazniku je predsednik Republike 
Slovenije Borut Pahor vsem državljanom ter Slovencem doma in po svetu čestital ob prazniku z najboljšimi 
željami za našo prihodnost. »Pol tisočletja našega kulturnega bivanja nam je omogočilo, da smo iz naroda 
prerasli v nacijo in se oblikovali v državo, ki naj bo domovina za vse. Če bo dovolj velika za vse, potem se 
nam ni treba bati za njeno prihodnost,« je v voščilu poudaril predsednik republike. 
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V počastitev kulture je dopoldan predsednik republike skupaj z ministrom Jernejem Pikalom in Vinkom 
Möderndorferjem položil venec k Prešernovemu spomeniku v Ljubljani ob navzočnosti Prešernovih 
nagrajencev.

»Danes je pomemben in slaven dan,« je poudaril predsednik Pahor ob dnevu upora proti okupatorju. 
Ta dan sta predsednik Pahor in Tanja Pečar v predsedniški palači sprejela blizu 300 (tristo) obiskovalcev. 
V prazničnem nagovoru je predsednik Pahor poudaril, da »sredi prejšnjega stoletja je bilo našemu narodu 
namenjeno, da se ga ali uniči ali podjarmi. Uporni, domoljubni ljudje so vzeli nase tveganje za svoje 
lastno življenje, da bi se zoperstavili temu. Postali so sestavni del zavezniških sil, ki so v šestih letih 
zlomile poskus, da bi se človeštvo spustilo na najnižjo moralno raven v njeni civilizaciji. Mislim, da si ti 
ljudje, ne glede na vse to, kar je sicer spremljalo narodnoosvobodilni boj v času druge svetovne vojne, 
zaslužijo naše spoštovanje in občudovanje.« Dogodek je bil tudi tokrat posvečen glasbeni umetnosti iz 
slovenske in svetovne zakladnice, ki je ljudi od nekdaj nagovarjala k plemenitim ciljem in presegala meje 
in sovraštvo. Natopili so učenci Waldorfske glasbene šole Ljubljana, ki so nedavno praznovali 15. obletnico 
delovanja. Praznično slovesnost pa sta z venčkom slovenskih domoljubnih pesmi in znamenito skladbo 
Hej, brigade sklenila Miha Debevec in Dejan Kušer, vrhunska slovenska harmonikarja na diatonični in 
klasični harmoniki. 

Tudi ob prazniku dela sta predsednik republike Borut Pahor in Tanja Pečar sprejela blizu 200 (dvesto) 
obiskovalcev. V nagovoru se je predsednik Pahor dotaknil pomena dela in dejal: »Sporočilo 1. maja na 
začetku 21. stoletja je, da delo ostaja temeljna vrednota, da je delo temeljno merilo našega položaja 
v družbi in da razlike med nami - izhajajoče iz dela in tudi v dohodkih - ne smejo biti prevelike, če 
hočemo obdržati to družbo povezano - tudi socialno. »Ob tem je izrazil veliko hvaležnost vsem, ki s svojim 
poštenim, trdim in zvestim delom pomagajo ustvarjati našo domovino boljšo za vse ljudi. V nadaljevanju 
prazničnega nagovora je predsednik Pahor spomnil na 15. obletnico vstopa Slovenije v Evropsko unijo. 
»Danes pred petnajstimi leti smo Slovenci postali člani Evropske unije.«
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Na ta dan so program obogatili člani trobilnega kvarteta Policijskega orkestra, nepogrešljivi spremljevalci 
protokolarnih dogodkov naše države. Policijski orkester je doslej izvedel že več kot 11.000 (enajst tisoč) 
nastopov in postal primerljiv z najboljšimi evropskimi poklicnimi ansambli. Njegovo odličnost mu priznava 
tudi tujina, predsednik republike Borut Pahor pa je leta 2018 orkester ob njegovi 70-letnici delovanja 
odlikoval z redom za zasluge za vrhunski prispevek k utrjevanju tradicije slovenske pihalne glasbene 
umetnosti.

Kot rečeno, včasih z dnevi odprtih vrat sovpadajo tudi protokolarni dogodki predsednika republike, ko so 
naključni obiskovalci lahko navzoči na protokolarnem dogodku. Ob državnem prazniku, dnevu Primoža 
Trubarja, je predsednik republike vročil jabolko navdiha ekipi študentov Fakultete za strojništvo Univerze 
v Ljubljani Edvard Rusjan Team, ki je razvila najboljše brezpilotno letalo z vorteksi na svetu. Z letalom, ki so 
ga poimenovali Pretty boy, so premagali vso svetovno univerzitetno elito na tekmovanju Design/Build/
Fly v Združenih državah Amerike. 

V prazničnem nagovoru je predsednik Pahor spomnil na Primoža Trubarja, čigar praznik praznujemo 
danes, in dejal, da je prav on na nek način ubesedil slovenski jezik in položil temelje ne le kulturnega 
razvoja jezika, temveč tudi znanstvenega. Praznično vzdušje so obogatili učenci Osnovne šole Šempas iz 
Šempasa, ki so posebej za današnjo slovesnost pripravili kulturni program, s katerim so počastili velikega 
Slovenca Primoža Trubarja in njegov prispevek k slovenskemu knjižnemu jeziku in slovstvu.
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Pomemben mejnik v zgodovini naše mlade države je praznik dan državnosti. »Iz predsedniške palače 
pošiljamo najbolj iskrene čestitke in pozdrave z željo, da bi dan državnosti praznovali iskreno, ponosno, 
vzneseno in z najboljšimi željami za našo prihodnost,« je predsednik republike skupaj s Tanjo Pečar čestital 
vsem Slovencem doma in po svetu ter državljanom ob osrednjem državnem prazniku. Ozrl se je v čas pred 
28 leti in navdihujočo enotnost, ki je tedaj združevala množico, zbrano na Trgu republike. »S ponosom in 
veseljem se spominjam tega dne,« je dejal predsednik Pahor in ocenil, da smo v domovini od tedaj priča 
duhovnemu in političnemu napredku, začenši z odločitvijo za samostojnost in njeno ubranitvijo, kar je bilo 
spravno dejanje par excellence. 
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»Če pogledamo na vse skupaj z neke zgodovinske distance, moramo teh skoraj trideset let vendarle 
oceniti kot zgodbo o uspehu,« je ob koncu prazničnega nagovora dejal predsednik Pahor in poudaril, da 
moramo na državo in Evropsko unijo paziti, saj je prva orodje našega nadaljnjega razvoja, druga pa naša 
širša domovina. »Če pogledamo s strateškega vidika in z zgodovinske distance, hodimo po pravi poti,« 
je dejal in nagovor sklenil v iskreni želji, da bi se še naprej skupaj prizadevali in tako našim potomcem 
zagotovili zdravo, varno in uspešno okolje, v katerem bi vsi lahko razvijali svoje talente in uresničevali 
sanje.

Na ta dan je predsedniško palačo obiskalo več kot štiristo (400) obiskovalcev iz Slovenije in tujine. 
Kulturni program sta za ta dan pripravila Eva Kovačič in Maj Špacapan, nadvse uspešna dijaka oddelka 
za jazz in zabavno glasbo na Konservatoriju za glasbo in balet Ljubljana. Obiskovalci so prisluhnili njunim 
interpretacijam slovenskih zimzelenih pesmi.

V počastitev praznika in spomina na žrtve osamosvojitvene vojne je predsednik republike danes dopoldan 
položil venec k Spomeniku vsem žrtvam vojn in z vojnami povezanim žrtvam na Kongresnem trgu v 
Ljubljani.

Posebno pozornost smo namenili prazniku združitve prekmurskih Slovencev z matičnim narodom, 
ki je bil letos še posebej slovesen, saj obeležuje 100. obletnico združitve. V čestitki je predsednik Pahor 
izrazil občudovanje do prekmurskih Slovencev, ki so pred sto leti narodnostno dozoreli in se ob svojih treh 
voditeljih, velikanih združitve prekmurskih Slovencev z matičnim narodom  dr. Matiji Slaviču, Ivanu Jeriču 
in Jožefu Kleklu st., znali odločiti za Slovenijo, za združitev s slovenskim narodom. Ta združitev je bila 
izjemna prelomnica, ki je leta 1991 omogočila, da živimo Slovenci v svoji, samostojni državi, je poudaril 
predsednik Pahor in nagovor sklenil z mislijo, da je naša naloga, da svojo državo razvijamo in našim 
otrokom omogočimo, da v njej uživajo mir in blaginjo.

Slovesnost v Kristalni dvorani predsedniške palače so z recitalom, pesmijo in ljudsko glasbo obogatili učenci 
folklorne skupine Veseli Marki iz Osnovne šole Beltinci iz Beltincev. Obiskovalcem so učenci predstavili 
nekaj najzaslužnejših mož, za katere sami pravijo, »da so s svojimi razmišljanji, delom in življenjem 
prispevali, da smo Prekmurci tudi ponosni Slovenci«.
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V prazničnem nagovoru ob državnem prazniku vrnitve Primorske k matični domovini je predsednik 
republike poudaril pomen prelomnih dogodkov, ki so vodili v ustanovitev naše države pred skorajda 
tridesetimi leti. »Do ustanovitve naše države leta 1991 je vodilo veliko zelo pomembnih, prelomnih 
zgodovinskih dogodkov, kot je vrnitev Primorske k matičnemu narodu, ki so omogočili, da smo se odločili 
za samostojno državo,« je dejal predsednik Pahor z željo, da bi vsi, ne glede na različna stališča, enotno in 
s ponosom slavili ta prelomen dogodek s pogledom, uperjenim v mirno in varno prihodnost. Predsednik 
republike je spomnil na mnogotere preizkušnje Slovenk in Slovencev, ki so si prizadevali za ohranitev 
slovenskega jezika in identitete na poti do politične zrelosti in trenutka, ko smo razglasili samostojnost. 
Poudaril je, da lastna država ni samoumevna, in pozval k počastitvi tega izjemnega dogodka s ponosom 
in samozavestjo. 

Primorsko obarvan kulturni program ob državnem prazniku so tokrat pripravili v Slovenskem narodnem 
gledališču Nova Gorica, ki letos praznuje tri pomembne obletnice: 50-letnico ustanovitve, 25-letnico 
izgradnje nove gledališke stavbe in 15-letnico pridobitve statusa narodnega gledališča. Ob tej priložnosti 
je predsednik Pahor direktorici Slovenskega narodnega gledališča Nova Gorica Maji Jerman Bratec izročil 
zahvalo za 50 let bogatenja slovenskega kulturno-umetniškega prostora. 

S sporočilom enotnosti in medsebojnega spoštovanja je letos potekal dan odprtih vrat ob dnevu 
suverenosti, našem najmlajšem državnem prazniku. »Danes praznujemo dan suverenosti, ki spominja 
na odhod zadnjih okupatorjevih vojakov iz naše domovine, s čimer je Slovenija postala suverena država, 
nova oblast pa je v celoti nadzirala naš teritorij,« je predsednik republike spomnil v nagovoru ob prazniku 
in poudaril pomen nadaljnjih korakov, ki so vodili do popolnoma samostojne države, v kateri vsi lahko 
odločamo o njeni prihodnosti. Posebej je poudaril, da smo vsi dolžni negovati domovino in skrbeti za njen 
razvoj, da bo varna in uspešna, ko bodo naši otroci odrasli. »Pomembno izročilo ob prazniku je zavedanje, 
da se moramo pri bistvenih stvareh potruditi, da pridemo do približno enakega ali enotnega stališča, zato 
moramo paziti eden na drugega, se razumeti in se med seboj spoštovati,« je dejal predsednik Pahor. 

Včasih dneve odprtih vrat obiščejo prav posebni obiskovalci. Tako je na ta dan program obogatil obisk 
avstralskega ultramaratonca Diona Leonarda, ki ga je spremljala psička Gobi - potepuška psička, ki se 
mu je pridružila na Kitajskem in z njim pretekla 125 kilometrov. »To je bila majhna gesta dobrote, ki 
mi je spremenila življenje,« je o posvojitvi psičke dejal Leonard in vse prisotne pozval, naj negujemo 
medsebojno ljubezen in dobroto.
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Kulturni program ob državnem prazniku so tokrat pripravile pevke iz vokalne skupine Vox Angelica iz 
Slovenskih goric, ki so letos poleti na 25. mednarodnem zborovskem tekmovanju v Prevezi v Grčiji osvojile 
bronasto medaljo.

Letos je bil predsednik Pahor na dnevu odprtih vrat odsoten le ob državnem prazniku dnevu Rudolfa 
Maistra, ker je bil na delovnem obisku v Srbiji. Ob tej priložnosti je obiskovalce pozdravila Tanja Pečar in 
jim prenesla nekaj misli predsednika republike ob državnem prazniku. 

Praznični dan so z glasbo popestrili člani harmonikarskega orkestra InMusic iz Sežane, ki so zmagovalci 
nedavnega mednarodnega tekmovanja harmonikarski dnevi v Pragi. 

Dnevi odprtih vrat za leto 2019 se bodo sklenili z dnevom samostojnosti in enotnosti, ki je vsako leto 
še posebej prazničen, ko se spomnimo preteklega leta in z upanjem ozremo proti novim priložnostim. 

3.  Gostje v predsedniški palači

 
Predsednik republike se v predsedniški palači srečuje z nadarjenimi, uspešnimi, pridnimi, vztrajnimi, 
posebnimi posamezniki in skupinami. Gre za pogovore o priložnostih in deljenju izkušenj, o vlogah v 
družbi, izobraževanju, znanosti in druženje v vzpodbudo in skrbi za sočloveka.

Predsednik republike Borut Pahor je 7. januarja  pred slavnostno razglasitvijo ženska leta 2018 po izboru 
bralcev revije Zarja v predsedniški palači sprejel kandidatke za ta naslov: potapljačico Alenko Artnik, 
sociologinjo dr. Sonjo Bezjak, režiserko Špelo Čadež, novinarko Anuško Delić, vodjo doma starostnikov 
Marjano Kamnik, vodjo v drugem domu starostnikov Polono Lah, otroško psihiatrinjo Anico Mikuš Kos, 
prostovoljko Rdečega križa Nušo Rustja in medicinsko sestro Matejo Stare. Predsednik je v svojem imenu 
in imenu ljudi, ki jih ima čast predstavljati, izrekel občudovanje za delo in prizadevanja kandidatk, ki so 
zgled mladim ljudem. V svojem nagovoru pa je med drugim dejal, da je prepričan, da so pomembni dobri 
zgledi in prakse, saj je to tisto, kar vleče družbo naprej. 



170

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 8. januarja  v predsedniški palači sprejel skupino kolednikov 
iz Župnije Kočevje in predstavnike Misijonskega središča Slovenije. Matjaž Križnar, ravnatelj 
misijonskega središča, se je ob tej priložnosti zahvalil predsedniku republike za sprejem kolednikov, ki 
so v teh dneh obiskali domove v več kot tristo šestdeset (360) krajih. »Mirno in varno naj bo ozračje v 
tem domu, da se bo od tod razširjal mir v svet,« so dejali koledniki in predsedniku republike zaželeli, 
naj v predsedniški palači prebivata veselje in gostoljubnost, da bo topla za vsakega, ki bo vstopil vanjo. 
Predsednik Pahor se je kolednikom zahvalil za obisk in jim čestital za lansko zelo uspešno dobrodelno 
akcijo, v kateri so zbrali več kot tristo tisoč (300.000) evrov v dobrodelne namene. »Ta običaj povezujete z 
dobrimi željami, dobrimi dejanji in solidarnostjo,« je dejal predsednik republike in poudaril, da je sporočilo 
medsebojne odgovornosti zelo pomembno. »Ste eni izmed številnih, ki v teh mesecih širite dobre misli 
in dejanja,« je povedal predsednik Pahor in poudaril, da s tem navdihujejo skupnost. »Prispevate k temu, 
da čutimo povezanost med nami in hvaležen sem vam za to,« je z besedami hvaležnosti za njihovo 
poslanstvo nagovor sklenil predsednik republike.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 
25. marca na pogovor sprejel Toma Križnarja, 
ki ga je seznanil s potekom transporta vrtalne 
naprave za iskanje vode, kompresorja in 
druge potrebne opreme za črpanje vode v 
Darfur. Naprava bo namenjena prebivalcem, 
ki jih pomanjkanje vode življenjsko ogroža. 
Uporabljena bo izključno v nekomercialne 
in humanitarne namene. Gre za donacijo 
v vrednosti 185.000 evrov, za katero so 
poskrbeli Tomo Križnar, Bojana Pivk Križnar 
in Klemen Mihelič, ki so predsednika Pahorja 
prosili, da bi poskušal najti možnosti, da bi 
s svojim obiskom v Sudanu pospremil zagon 
vrtalne naprave.
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Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 18. aprila na pogovor sprejel predstavnike Društva za 
opazovanje in proučevanje ptic Slovenije (DOPPS), ki so letos, ob 40-letnici obstoja društva, izdali Atlas 
ptic Slovenije. To temeljno nacionalno strokovno ornitološko delo so predsedniku Pahorju predali kot 
prvemu bralcu. V letih 2002-2017 so slovenski ornitologi sistematično popisali območje celotne države, pri 
čemer so zbrali več kot 350.000 podatkov opazovanj ptic. Terenski del priprave atlasa je trajal 15 let. Pri 
popisih je sodelovalo 632 prostovoljcev. Podatke so obdelali z najsodobnejšimi analitičnimi metodami in 
za vsako gnezdilko izdelali karto razširjenosti, za pogoste pa tudi karto gostot. V atlasu je 44 strokovnjakov 
obdelalo 239 vrst ptic, od tega jih 228 v Sloveniji gnezdi. Atlas ptic Slovenije - popis gnezdilk 2002- 2017 
je monografija na 604 straneh in je izkaz, da je slovenska ornitologija na ravni najnaprednejših držav. 

Društvo za opazovanje in proučevanje ptic Slovenije (DOPPS) je neprofitna nevladna organizacija, 
ustanovljena leta 1979, ki deluje v javnem interesu ohranjanja narave, varstva okolja in na področju 
raziskovalne dejavnosti. Pri številnih dejavnostih združuje več kot 1000 članov, prostovoljcev in ljubiteljev 
narave po vsej Sloveniji, in zaposluje 29 strokovnjakov z različnih področij. Delajo za varstvo ptic in njihovih 
življenjskih okolij. S tem prispevajo k ohranjanju narave in dobrobiti celotne družbe. Njihovo poslanstvo 
uresničujejo z naravovarstvenim, znanstvenoraziskovalnim, izobraževalnim in publicističnim delom ter 
s sodelovanjem z drugimi nevladnimi in vladnimi organizacijami. DOPPS je tudi polnopravni partner 
svetovne zveze za varstvo ptic BirdLife International, ki samo v Evropi povezuje več kot dva milijona ljudi.

Predsednik republike je 6. maja  na pogovor sprejel Sira Leszeka Borysiewicza, uglednega 
raziskovalca s področja medicine in člana britanskega sveta za raziskave in inovacije. Sir Borysiewicz 
vodi dobrodelno organizacijo Cancer Research UK, do leta 2017 pa je vodil univerzo Cambridge.  
Leszek Borysiewicz je Slovenijo obiskal kot gost posveta o kakovosti v visokem šolstvu, ki ga organizirata 
NAKVIS - Nacionalna agencija RS za kakovost v visokem šolstvu in Slovenska akademija znanosti in 
umetnosti.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 20. junija  sprejel blizu sto sedemdeset (170) osnovnošolcev 
in njihovih učiteljev z različnih osnovnih šol po Sloveniji, ki so konec šolskega leta obiskali predsedniško 
palačo. Predsednik republike se je zahvalil otrokom, da so se odločili, da ga ob koncu šolskega leta obiščejo, 
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in jim zaželel lepe počitnice. V nadaljevanju nagovora se je otrokom posebej zahvalil za iskrivost, s katero 
spremljajo številne dogodke, ki se jih udeležuje povsod po Sloveniji. Predsednik Pahor je otrokom povedal, 
kako veseli in včasih tudi ganjeni so tuji državniki, ko jih nasmejani otroci pozdravijo na Kongresnem 
trgu na sprejemu z vojaškimi častmi. »Spričo vaših nasmeškov vidijo, kako prijazna je Slovenija in kako 
lepo prihodnost ima,« je dejal. Zahvalil se je učencem, ki so s čudovitim plesom nastopali na kulturnih 
prireditvah in ga presenetili z zrelostjo in pogumom, ki so ju pokazali v resnejših pogovorih z njim. »Naše 
misli namenjamo tudi tistim, ki danes niso z nami, vendar dajejo sijajno sliko o prihodnosti Slovenije,« 
je dejal predsednik republike in dodal, da mladi, rojeni v samostojni državi, veliko bolj neposredno čutijo 
Slovenijo kot svojo domovino, kar se izkazuje tudi pri doživljanju in uporabi državnih simbolov. »Starši se 
od vas učimo in na nek način nas tudi vzgajate. Ste naša prihodnost in naš navdih,« je nagovor sklenil 
predsednik Pahor in besede hvaležnosti namenil Mihi Zupanu, ki ga je povabil na sprejem, da je obiskal 
in nagovoril otroke.

Miha Zupan, nekdanji košarkarski reprezentant in prejemnik predsednikovega priznanja jabolko navdiha, 
je otrokom dejal, da je navdih in moč najti povsod. »Ko sem hodil v šolo, sem oboževal košarkarskega 
igralca Marka Milića. On je bil moj navdih. Dal mi je moč, da sem s svojim življenjem napredoval in na 
koncu dosegel to, kar sem zdaj,« je dejal in dodal, da so tudi njega otroci danes navdihnili za učenje jezika 
in druge dogodivščine. »Želim si, da bi vedeli, da so ovire samo v glavah in da se jih da premagati,«  je 
poudaril. 

Otroci so predpočitniški obisk v predsedniški palači sklenili s sladoledom ter ogledom delovnih in 
protokolarnih prostorov predsednika republike. Kot posebno presenečenje je predsednik Pahor otrokom 
predstavil generalmajorja Michaela Loha, poveljnika Nacionalne garde Kolorada iz Združenih držav 
Amerike, ki ga je z delegacijo prav tedaj obiskal v palači.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 2. julija  na njihovo prošnjo sprejel predstavnike civilnih 
iniciativ Bogatimo šolstvo in Združeni starši, ki združujeta starše otrok iz zasebnih šol in vrtcev, ki 
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na območju Slovenije opravljajo javno storitev vzgoje in izobraževanja. Predstavniki civilnih iniciativ so 
predsedniku Pahorju predstavili svoje nestrinjanje s predlogom novele Zakona o organizaciji in financiranju 
vzgoje in izobraževanja. Po njihovem mnenju je neskladna s predmetno odločbo ustavnega sodišča. 
Predsednik Pahor, ki je predstavnike civilnih iniciativ sprejel že drugič, nedavno pa je tudi organiziral 
posvet na to temo, se je zavzel za nadaljevanje in poglobitev strpnega in vsebinskega dialoga o tem 
vprašanju. Glede na mnenji zakonodajnopravnih služb vlade in državnega zbora je predsednik Pahor 
presodil, da obstaja tveganje, da bi ustavno sodišče predlagano novelo zakona ocenilo kot neustavno, 
zato bi bilo po njegovem mnenju v vzajemno korist zagovornikov in nasprotnikov predlagane novele, 
da se njihov dialog okrepi še pred dokončnim odločanjem v državnem zboru. Predsednik Pahor je sicer 
poudaril, da je zaradi dostopnosti in kakovosti zagovornik javnega šolstva, meni pa, da desetkrat manj 
zasebnih osnovnih šol od evropskega povprečja ne ogroža javnega šolstva, temveč je dobrodošlo dopolnilo 
vzgojno-izobraževalnemu sistemu, ki poleg vsega zagotavlja tudi svobodo izbire in vključuje zasebno 
pobudo v razvoj šolstva. 

Predsedniško palačo je na dnevu odprtih vrat ob dnevu suverenosti v predsedniški palači obiskal tudi 
avstralski ultramaratonec Dion Leonard, ki se je udeležil letošnjega ljubljanskega maratona. Pri 
predsedniku republike ga je spremljala psička Gobi, potepuška psička, ki se mu je pridružila na Kitajskem 
in z njim pretekla 125 kilometrov. »To je bila majhna gesta dobrote, ki mi je spremenila življenje,« je o 
posvojitvi psičke dejal Leonard.

V tednu otroka, ki ga praznujemo od 9. do 16. oktobra, je predsednik Republike Slovenije Borut Pahor 
9. oktobra sprejel prikupne otroke iz Vrtca Ledina, ki so mu zastavili številna nadobudna vprašanja o 
njegovem delu.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 25. oktobra priredil slovesnost ob razglasitvi prejemnika 
naziva inovativni mladi kmet/kmetica 2019. Prejemnik naziva inovativni mladi kmet 2019 je Igor 
Paldauf, zmagovalka spletnega glasovanja pa Katja Temnik.
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V predsedniški palači je 5. novembra  potekal sprejem za nove štipendiste Ustvarjalnika - Fundacije 
za ustvarjalne mlade. Druga generacija štipendistov Fundacije je prevzela listine o prejemu štipendije.

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 3. decembra  priredil slovesno kosilo za prof. Duncana 
Haldana, profesorja univerze Princeton in Nobelovega nagrajenca na področju fizike letau 2016. Prof. 
Haldane je od letošnjega marca tudi državljan Republike Slovenije. 
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Duncan Haldane je bil slavnostni govornik na slavnostni akademiji ob 100. obletnici Univerze v 
Ljubljani. Predsednik republike pa je ob tej priložnosti Univerzi v Ljubljani vročil državno odlikovanje 
red za izredne zasluge za prispevek k duhovnemu in kulturnemu razvoju slovenskega naroda, 
uveljavitvi slovenskega jezika ter za vrhunske dosežke na področju znanosti in izobraževanja. 
Predsednik republike je prof. Haldana prvikrat sprejel v predsedniški palači marca lani. V pogovoru sta se 
med drugim dotaknila tudi vprašanja morebitnega slovenskega državljanstva, ki bi ga Nobelovec Haldane 
lahko pridobil po materi, Slovenki Ljudmili Renko. Takrat se je začela pot, ki se je letos marca, v prostorih 
slovenskega veleposlaništva v Washingtonu, uspešno končala, ko je profesor Duncan Haldane slovesno 
zaprisegel kot slovenski državljan.

 
Pisma državljanov 

Na Urad predsednika Republike Slovenije je od 1. decembra 2018 do 20. novembra 2019 prispelo 371 
pisem, od tega nekaj iz tujine in 2 anonimni. 

R Glede na vsebino Dec. 18/19   v % ODSTOP POV. INFO

1 Socialno varstvo 45 12,1 23 6

2 Druge zadeve 40 10,8 2 0

3 Upravno-notranje zadeve 38 10,2 22 15

4 Finančne in davčne zadeve 29 7,8 11 9

5 Sodne zadeve 26 7,0 4 1

6 Zadeve, ki so poslane le v vednost 24 6,5 2 1

7 Okolje in prostor ter naravne nesreče 19 5,1 12 8

8 Pokojninsko in invalidsko varstvo 19 5,1 7 1

9 Stanovanjske zadeve 19 5,1 7 4

10 Šolstvo, znanost, religija, kultura in šport 19 5,1 6 6

11 Delovna razmerja in brezposelnost 18 4,8 6 1

12 Zdravstveno varstvo 14 3,7 1 1

13 Policijski postopki ter javni red in mir 13 3,5 4 1

14 Druge pravosodne zadeve 13 3,5 5 1

15 Druga izjavljanja in razmišljanja 10 2,7 0 0

16 Javne gospodarske službe 9 2,4 3 0

17
Nerazumljiva pisma, pisci z oseb. težavami in 
ponavljajoči se pisci 8 2,1 1 0

18 Poprava krivic 6 1,6 0 0

Skupaj (od 1 do 18) 369 99,5 116 55

19 Anonimna pisma 2 0,5 0 0

Skupaj 371 100 116 55
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Pisma so razporejena po vsebini glede na število vseh prejetih pisem v navedenem obdobju. Poleg 
odstotkov v tabeli štejemo še pisma, ki smo jih odstopili v obravnavo pristojnim institucijam, ter v kolikih 
primerih smo prejeli povratno informacijo. V preostalih primerih smo posameznikom posredovali odgovor 
o naših pristojnostih in morebitnih napotitvah na druge institucije, ki jim glede na posamezno tematiko v 
okviru svojih pristojnosti lahko ponudijo pomoč pri iskanju ustreznih rešitev za njihove težave. 

Največ pisem (12,1 %) smo prejeli s področja socialnega varstva. V primerjavi z lanskim letom se je število 
prejetih pisem skoraj prepolovilo, vsebina ostaja enaka in se nanaša na podobne težave, kot jih zaznavamo 
že vsa leta. Največkrat prejmemo prošnjo za pomoč v finančni stiski, predvsem zaradi nezmožnosti 
plačevanja tekočih življenjskih stroškov s poudarkom na segmentu slovenskih upokojencev z minimalnimi 
pokojninami. Nekaj pisem se je nanašalo na nezadovoljstvo z ravnanjem javnih socialnovarstvenih 
zavodov oz. drugih institucij. V 23 primerih smo pismo odstopili v obravnavo na pristojno institucijo, kar 
je v tem primeru največkrat center za socialno delo. Centri materialno ogroženost posameznikov vnovič 
ocenijo ter skupaj s prosilci za pomoč izdelajo načrt pomoči. S strokovnimi delavci centra smo v stiku tudi 
po telefonu, saj smo po tej poti največkrat hitreje deležni povratne informacije, poleg tega jih ne želimo 
dodatno obremenjevati s pisanjem poročil. Najpomembneje je, da se strokovno osebje centrov posveti 
reševanju stisk ljudi. Na pisma, iz katerih je bilo razvidno, da so posamezniki že izkoristili vse socialne in 
humanitarne možnosti pomoči oz. odstop ne bi bil primeren, smo s kakšno bodrilno besedo in pojasnilom 
odgovorili o naši (ne)pristojnosti. 

Večji odstotek pisem (10,8 %) je tudi na področju druga pisma. Veliko ljudi se na urad obrača s prošnjo 
za osebno srečanje s predsednikom republike, pri čemer v svojem prvem stiku z uradom ne želijo razkriti 
vsebine pogovora oz. tematike, v zvezi s katero bi želeli govoriti s predsednikom. O tem pogosto v urad 
najprej prejmemo telefonski klic. Posameznike navadno pozovemo, naj kaj več napišejo o problematiki, o 
kateri bi se želeli pogovoriti s predsednikom. Na podlagi dodatnih pojasnil jih nato usmerimo na pristojno 
institucijo ali pa njihovo zadevo po preučitvi odstopimo v obravnavo pristojnim institucijam. V nekaterih 
primerih posameznikom ponudimo, da jih na pogovor sprejme kakšen od predsednikovih svetovalcev. 

Trend upadanja pisem na področju sodnih zadev se nadaljuje. Posamezniki se večkrat obrnejo na 
predsednika oz. na urad zaradi nezadovoljstva z delom sodišč, prepričani so o njihovi koruptivnosti; včasih 
nam kdo posreduje obširnejšo sodno dokumentacijo s prošnjo za obravnavo ali komentar; še vedno imamo 
nekatere primere predolgih sodnih postopkov, ta pisma odstopimo v pristojno obravnavo na ministrstvo 
za pravosodje, jih je pa manj kot v preteklosti. V vseh drugih primerih posameznikom posredujemo 
pojasnilo o naših (ne)pristojnostih.

 Več kot 10 % vseh prejetih pisem je le še na področju upravno-notranjih zadev. V tej rubriki je največ 
pisem iz tujine. Navadno so to prošnje za azil, za državljanstvo, za zaposlitev … Nekaj pisem slovenskih 
državljanov pa je bilo vezanih na težave z odvzemom vozniškega dovoljenja. V 22 primerih smo pismo 
odstopili v obravnavo na pristojna ministrstva. 

Na drugih področij, ki jih nismo posebej omenjali, to so vsa pisma, ki jih je manj kot 10 % vseh prejetih 
pisem (šolstvo, znanost, religija, kultura in šport; pisma z nerazumljivo vsebino, zdravstveno varstvo, 
policijski postopki ter javni red in mir, druge pravosodne zadeve, osebna izjavljanja in razmišljanja ...), 
gre za zelo individualne opise težav in nezadovoljstvo z raznimi postopki drugih državnih organov in 
ne nakazujejo na neko širšo problematiko, ki bi jo bilo treba posebej omeniti. Ta pisma smo odstopili 
v pristojno reševanje drugim institucijam oz. smo jih prosili, naj posameznikom odgovorijo na njihova 
vprašanja ali pa smo jim odgovorili kar sami glede na zastavljeno vprašanje. Povečalo se je število zadev, 
ki so pravilno naslovljene na pristojne institucije, v urad smo jih prejeli le v vednost z izkazano željo o 
seznanitvi predsednika republike z njihovo vsebino. 
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Nekaj primerov vsebine pisem: 

• prošnja za pomoč zaradi nasilnih sosedov;

• prošnja za pomoč pri preprečevanju vandalizma;

• pobuda za ukrepanje glede stanja v slovenski policiji;

• nezadovoljstvo zaradi zavrnjene subvencije za ekološko kmetovanje;

• težave pri pridobitvi statusa vojnega veterana;

• nezadovoljstvo z razmerami v zaporu;

• prošnja za pomoč pri premestitvi v drug zavod za prestajanje kazni zapora;

• prošnja za pomoč pri vpisu v zemljiško knjigo;

• prošnja za pomoč pri razmejitvi parcel;

• prošnja za pomoč pri zdravljenju odvisnosti;

• prošnja za pomoč zaradi prisilne hospitalizacije;

• pritožbe nad čakalnimi vrstami in razmerami v zdravstvu;

• prošnja za pomoč pri omogočanju zdravljenja onkološkega bolnika z drugačnimi metodami;

• razne prošnje za pomoč pri pospešitvi vlog pri drugih državnih organih;

• pritožba zaradi neodzivnosti pristojnih institucij v primerih mobinga;

• nezadovoljstvo s plačilnimi razredi v javni upravi;

• več prošenj za pomoč pri zaposlitvi;

• prošnja za pomoč zaradi zavrnjene štipendije;

• prošnja za posredovanje pri Zoisovi štipendiji;

• prošnja za pomoč pri pridobitvi gradbenega dovoljenja;

• razne prošnje za pomoč v zvezi s stanovanjskimi zadevami ...
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KULTURA IN UMETNOST

Kultura in umetnost imata na Uradu predsednika Republike Slovenije pomembno mesto. Predsednik 
republike Borut Pahor na svojstven način in s stalnostjo poudarja, kako zelo ključna je kultura za naš razvoj 
in naš obstoj. Kot se bere tudi v poglavju dnevi odprtih vrat so vsi dogodki v predsedniški palači, poleg 
omenjenih tudi odlikovanja, sprejemi in podelitve priznanj, navadno kulturno obarvani. Vsebine nastopov 
so skrbno premišljene, izbor nastopajočih pa praznično in tematsko obarvan. 

Posebno mesto je imela letos bralna kultura in jubilejne obletnice, kot je bila 70. obletnica knjižnice 
Franceta Bevka v Novi Gorici. Predsednik republike je 18. januarja goriški knjižnici vročil posebno zahvalo 
za širjenje bralne kulture in pomembno kulturno poslanstvo. Zahvala, posebno priznanje predsednika 
republike, je bila tokrat vročena prvič. V slavnostnem nagovoru je predsednik Pahor spomnil na pomembne 
mejnike, ki jih Slovenci praznujemo in so dokaz našega dolgega kulturnega zorenja. »Ni presenečenje, 
da je kultura v zgodovini našega naroda igrala tako pomembno vlogo. Nismo velik narod, da bi lahko 
uveljavili naše interese z vojaškimi, političnimi ali gospodarskimi aktivnostmi in tako iz naroda prerasli 
v nacijo. Zanesti smo se morali na kulturo,« je dejal predsednik republike. Predsednik Pahor je ob izteku 
Cankarjevega leta knjižnici in bralcem podaril knjižno trilogijo Cankar v stripu treh vrhunskih avtorjev in 
ilustratorjev, ki jim je lani vročil jabolko navdiha. Z enako pozornostjo se je 2. decembra predsednik Pahor 
udeležil slovesnosti ob 70. obletnici delovanja Knjižnice Franceta Balantiča Kamnik in direktorici 
predal zahvalo za širjenje bralne kulture in pomembno kulturno poslanstvo.

V sklopu obiskov po Sloveniji, ki so še posebej počastili kulturo, se je predsednik republike 25. januarja 
udeležil VII. kulturnega maratona Gimnazije Jurija Vege Idrija, ki je bil letos posvečen razsvetljenskemu 
znanstveniku Giovanniju Antoniu Scopoliju. Predsednik Pahor je obiskal različne delavnice, med drugimi 
tudi delavnico Pr'farskih šajblčkov, kjer so se dijaki in njihovi mlajši prijatelji seznanili s kulturno dediščino 
svojega kraja. Ob zaključku obiska je predsednik republike odprl razstavo fresk na lehnjaku s Scopolijevimi 
motivi, ki so jih v letošnjem kulturnem maratonu ustvarili dijaki gimnazije.
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Kot vsako leto je predsednik republike tudi letos prav posebno pozornost kulturi posvetil ob slovenskem 
kulturnem prazniku. 3. februarja se je udeležil prireditve, ki jo ob slovenskem kulturnem prazniku 
vsako leto priredijo na GEOSSU, geometričnem središču Slovenije. Tudi tokrat je predsednik dejal, da 
»le redki narodi praznujemo svojo kulturo z državnim praznikom. Kultura je hrbtenica našega narodnega 
značaja, naše narodne identitete in naša državna suverenost je hrbtenica našega vsestranskega razvoja, 
varnosti in blaginje v prihodnje. Slovenci smo začeli postajati narod v sodobnem pomenu besede s 
trenutkom, ko smo dobili svoj jezik, za kar je bil odločilen čas reformacije.«

V dnevih, ko praznujemo kulturo, se je 6. februarja predsednik Pahor udeležil prireditve na Osnovni šoli 
Maksa Durjave Maribor in se ob tej priložnosti zahvalil vsem, ki s prireditvami obeležujejo slovenski 
kulturni praznik ter prispevajo k iskrenemu negovanju naše kulturne dediščine. Vnovič je poudaril, da smo 
Slovenci eni od redkih narodov, ki kulturni praznik praznujemo kot državni praznik. 

Letos je bilo praznovanje kulture v predsedniški palači izjemno, saj je predsednik republike ob 
slovenskem kulturnem prazniku, 8. februarja, na posebni slovesnosti vročil državno odlikovanje zlati red 
za zasluge pisatelju Florjanu Lipušu - za izjemen prispevek k slovenski književnosti ter za nov in svež 
pogled na slovenstvo. Kot sama utemeljitev pove, je Florjan Lipuš sijajen pisatelj. Pisatelj velikih misli 
in širokega pogleda. Je slovenski pisatelj, saj piše v slovenščini in je v domovini svojega jezika priznan 
in znan. S svojimi deli Florjan Lipuš prispeva k ohranitvi in razvoju slovenskega jezika na Koroškem in v 
Sloveniji. Odlikovanec, čeprav živi v Avstriji, piše v slovenščini, boj proti izginevanju slovenskih besed in 
besednih zvez razume kot svojo nalogo. To odlikovanje odraža pomembno mesto, ki ga ima slovenski 
jezik. V nagovoru ob državnem prazniku je predsednik Republike Slovenije Borut Pahor dejal: »Pol tisočletja 
našega kulturnega bivanja nam je omogočilo, da smo iz naroda prerasli v nacijo in se oblikovali v državo, 
ki naj bo domovina za vse. Če bo dovolj velika za vse, potem se nam ni treba bati za njeno prihodnost.«

Vročitev odlikovanja ob kulturnem prazniku so se udeležili tudi Vinko Möderndorfer, predsednik Upravnega 
odbora Prešernovega sklada, Bjanka Adžić Ursulov, prejemnica velike Prešernove nagrade za življenjsko 
delo, ter nagrajenci Prešernovega sklada Martina Batič, Aljoša Dekleva in Tina Gregorič. »Negujte svoje 
talente in kreativno plat, saj je človek rojen kot ustvarjalno bitje,« je ob tej priložnosti navzočim sporočila 
Bjanka Adžić Ursulov, dirigentka Martina Batič pa je ob tem izrazila veselje, da je bila skupaj z nagrajenci 
povabljena v predsedniško palačo na slovenski kulturni praznik, ter se zahvalila vsem, ki spremljajo in 
podpirajo njihovo ustvarjanje.
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Kot običajno je dopoldan tega dne predsednik republike skupaj z ministrom Jernejem Pikalom in Vinkom 
Möderndorferjem položil venec k Prešernovemu spomeniku v Ljubljani ob navzočnosti Prešernovih 
nagrajencev, ki so bili tudi na vročitvi odlikovanja Florjanu Lipušu v predsedniški palači. 

Veliko je bilo dogodkov s področja kulture, ki so potekali pod častnim pokroviteljstvom predsednika 
republike. Spodaj naštevamo nekatere, tiste, ki jim je predsednik Pahor s svojo prisotnostjo namenil še 
prav posebno pozornost. 

Posebno mesto med zanimanji predsednika Pahorja ima tudi slovenska pesem, kar kaže na pester izbor 
nastopajočih na različnih protokolarnih dogodkih v predsedniški palači. Na to kažejo tudi podeljena častna 
pokroviteljstva in udeležbe na koncertih slovenske pesmi. Letos se je predsednik Pahor 3. marca udeležil 
slavnostnega koncerta ob 50. obeležitvi revije Primorska poje 2019, ki je potekal pod njegovim 
častnim pokroviteljstvom. Kot vsako leto se je tudi letos 18. novembra udeležil tradicionalnega koncerta 
Prifarskih muzikantov v Cankarjevem domu. Na posebnem dogodku 14. novembra v predsedniški 
palači je predsednik Pahor vročil listino o častnem pokroviteljstvu nad festivalom Europa Cantat 2021, 
največjim mednarodnim zborovskim festivalom v Evropi. Julija 2021 bo Ljubljana gostila največji kulturni 
festival v zgodovini Slovenije, ki se ga bo udeležilo več kot 4.000 raznovrstnih glasbenikov z vsega sveta. 
Predsednik Pahor je vročil listino o častnem pokroviteljstvu mag. Marku Repniku, direktorju Javnega 
sklada Republike Slovenije za kulturne dejavnosti, in Carlu Paveseju, predsedniku Evropske zborovske 
zveze – Europa Cantat. V nagovoru je predsednik Pahor izrazil izjemno zadovoljstvo, da bo Slovenija gostila 
ta pomembni glasbeni festival. Dejal je, da je pokroviteljstvo nad festivalom Europa Cantat 2021 sprejel 
z velikim ponosom in se prejemnikoma listine zahvalil, da sta v svojih nagovorih poudarila, kako močno 
je v slovenski kulturni tradiciji navzoča glasba, predvsem petje. Mag. Marko Repnik se je predsedniku 
republike zahvalil za podporo in izrazil zadovoljstvo in ponos, da je v ljubiteljski kulturi in s tem tudi v 
Javnem skladu RS za kulturne dejavnosti prepoznal dobro delo, ter dodal, da ceni prisotnost, predvsem 
pa pomembnost ljubiteljske kulture na celovitem slovenskem kulturnem področju in svetovni sloves 
slovenskega zborovskega petja. Na slovesnosti so nastopili člani vokalne skupine Akademije za glasbo 
pod vodstvom dirigenta Sebastjana Vrhovnika, ki so se predstavili s skladbama Gularja sen tiela jmet in 
Kresovale tri devojke. Naj omenimo tudi predsednikovo udeležbo 4. februarja na slovesni akademiji ob 
155-letnici Slovenske matice. Predsednik Pahor je bil častni pokrovitelj slovesne akademije. 
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Predsednik republike velik poudarek daje krepitvi narodno-kulturne istovetnosti. V sklopu tega se je 
predsednik Republike Slovenije Borut Pahor 3. marca udeležil osrednje pustne in karnevalske povorke, 
59. Kurentovanja na Ptuju. Predsednik republike je bil častni pokrovitelj letošnjega kurentovanja. Pred 
ogledom pustne in karnevalske povorke se je predsednik republike srečal z županjo Mestne občine 
Ptuj. Festival narodno-zabavne glasbe na Ptuju je najstarejša prireditev te vrste v Sloveniji in v Evropi. 
Letošnji jubilejni festival je uvrščen v obeleževanje in praznovanje 1950. obletnice prve omembe mesta 
Ptuj v pisnih dokumentih. Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 22. aprila v Metliki udeležil 
prireditve Vuzemski ponedeljek. Namen prireditve je bil prikaz ljudskega običaja Metliško obredje - 
zaviranje kola. Gre za najstarejši splet plesov, pesmi in iger na Slovenskem, ki je bil leta 2013 vpisan v 
register nesnovne kulturne dediščine in lani razglašen za nesnovno kulturno dediščino državnega pomena. 
Predsednik Pahor se je 14. julija udeležil tradicionalne prireditve - Srečanje Prekmurcev in Prlekov ob 
reki Muri. Prireditev tradicionalno prirejata Občina Murska Sobota in Občina Križevci. Predsednik Pahor si 
je ogledal osrednji del prireditve - vlečenje vrvi čez reko Muro.

Predsednik Pahor se je 11. avgusta udeležil sklepne prireditve najstarejšega festivala narodno-zabavne 
glasbe Ptuj 2019, ki letos praznuje 50-letnico. Družbi Radio-Tednik Ptuj je predsednik Pahor vročil zahvalo 
predsednika republike za 50 let negovanja tradicije najstarejšega festivala narodno-zabavne glasbe v 
Sloveniji in njegove vloge pri krepitvi narodno-kulturne istovetnosti. 
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Kot vsako leto je tudi letos predsednik republike posvetil pozornost slovenskim pisateljem in 
mednarodnemu srečanju pisateljev na Bledu, ki je največje neprekinjeno sestajanje pisateljev na svetu. 
Ob 51. mednarodnem srečanju pisateljev na Bledu, ki je tudi letos potekalo pod predsednikovim 
častnim pokroviteljstvom, je 10. julija sprejel predstavnike slovenskega centra PEN in Odbora pisateljev 
za mir ter letošnje častne goste srečanja.

Med drugimi dogodki, ki častijo umetnost, se je predsednik Pahor 25. aprila udeležil odprtja mednarodne 
razstave Na robu v Moderni galeriji, ki je potekala pod njegovim častnim pokroviteljstvom. Razstava 
je pregled vizualne umetnosti v tridesetih letih na območju jugovzhodne Evrope (med letoma 1929 in 
1941). Predstavljeni so ključni premiki tega časa v slikarstvu, kiparstvu, grafiki, risbi, fotografiji in filmu. 

S svojim nagovorom je 16. maja predsednik Pahor v Murski Soboti počastil osrednji dogodek ob 
nacionalnem odprtju šestega vseslovenskega Tedna ljubiteljske kulture, ki je potekal pod njegovim 
častnim pokroviteljstvom po vsej Sloveniji in v zamejstvu. 

Predsednik Pahor je bil 6. septembra slavnostni govornik na slovesnosti ob 40. obletnici festivala Kogojevi 
dnevi v Kanalu ob Soči, ki je potekala pod častnim pokroviteljstvom predsednika republike. V nagovoru se 
je zahvalil štirim velikanom pesniške in glasbene umetnosti, ki jih danes ni več z nami in so dali festivalu 
pomemben pečat ter ga izrazili z lastno umetniško prefinjenostjo: Antonu Nanutu, Marjanu Gabrijelčiču, 
Štefanu Mauriju in Cirilu Zlobcu, dolgoletnemu predsedniku organizacijskega odbora festivala. Zahvalil se je 
tudi vsem, ki že skozi leta z ljubeznijo in prefinjenim čutom za umetnost skrbijo, da festival živi. »S svojim 
delom in predanostjo brišete meje med lokalnim in svetovljanskim,« je dejal predsednik republike in dodal, 
da so s tem festivalom v Kanalu »vzpostavili tradicijo, vredno iskrenega spoštovanja in zahvale«. Ob koncu 
nagovora je predsednik republike poudaril pomen spodbujanja in predstavljanja kulture v manjših krajih, 
saj je kultura osnova našega življenja in je last nas vseh. V prisotnosti vdove pokojnega maestra Nanuta, 
njegovih sestra in avtorja kipa je predsednik Pahor odkril kip Antona Nanuta, svetovno znanega glasbenika, 
enega od začetnikov in dolgoletnega umetniškega direktorja festivala Kogojevi dnevi. Naj spomnimo, da 
je predsednik republike Borut Pahor leta 2015 Festival Kogojevi dnevi odlikoval z redom za zasluge za 
prispevek k uveljavljanju sodobne slovenske resne glasbe in utrjevanju enotnega slovenskega kulturnega 
prostora. Takrat sta odlikovanje v imenu festivala sprejela Anton Nanut in akademik Ciril Zlobec. 
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Poudarek gledališki umetnosti je predsednik republike izrazil 15. septembra na dnevu odprtih vrat ob 
državnem prazniku vrnitve Primorske k matični domovini, ko je direktorici Slovenskega narodnega 
gledališča Nova Gorica Maji Jerman Bratec izročil zahvalo za 50 let bogatenja slovenskega kulturno-
umetniškega prostora. Direktorica se je v imenu vseh zaposlenih v gledališču predsedniku republike 
zahvalila za to priznanje ob 50. obletnici profesionalnega ustvarjanja. SNG Nova Gorica letos praznuje tri 
pomembne obletnice: 50-letnico ustanovitve, 25-letnico izgradnje nove gledališke stavbe in 15-letnico 
pridobitve statusa narodnega gledališča. 

Tudi letos so dnevi kočevarske kulture potekali pod častnim pokroviteljstvom predsednika Pahorja, 
ki se je 23. septembra v Kočevju udeležil slovesnega odprtja 5. Dnevov kočevarske kulture in imel ob 
tem slavnostni nagovor. Dejal je, da vsako leto z velikim spoštovanjem sprejema častno pokroviteljstvo 
nad to pomembno prireditvijo, ki ohranja kočevarsko kulturo. »Ta otok posebne kočevarske kulture, z 
lastnim zanimivim narečjem nemškega jezika, znotraj slovenskega etničnega ozemlja, je več kot 600 let 
bil dokaz sožitja Slovencev in Kočevarjev, pa tudi trdoživosti Kočevarjev,« je dejal predsednik Pahor in 
nadaljeval, »tako kot smo Slovenci skozi tisočletje in več ohranili – kljub tujim gospodarjem – svojo etnično 
in jezikovno bit, so Kočevarji, v soočanju s trdo, neprijazno naravo, s stoletjem in več turških vpadov in v 
tujem jezikovnem in etničnem okolju, ohranili in razvili svojo etnično bit, jezik in kulturo.« V nadaljevanju 
se je predsednik zahvalil občanom Kočevja, Semiča in Dolenjskih Toplic, trem občinam, ki si z Dnevi 
kočevarske kulture skupaj prizadevajo ohranjati kulturo in jezik Kočevarjev kot poseben del kulture tega 
dela naše domovine. »To vaše delo vidim kot izraz spoštovanja do kulture tistih, ki so bili stoletja del naše 
skupne zgodovine. Dan kočevarske kulture vidim kot željo po sožitju in medsebojnem spoštovanju. To pa 
je tisto, kar je temelj sodobne Evrope in njenih vrednot,« je povedal predsednik republike. Svoj govor je 
predsednik Pahor sklenil z mislijo: »Dnevi kočevarske kulture so poseben in izjemen, human in plemenit 
dogodek, so izraz humanosti, želje po sožitju, medsebojnem spoštovanju, so pogled v prihodnost po 
tragični preteklosti. Zato sem tu s spoštovanjem in hvaležnostjo do vašega dela.«
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Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 31. oktobra udeležil slavnostne prireditve ob dnevu 
reformacije, ki tradicionalno poteka na Trubarjevi domačiji na Rašici. Predsednik republike je bil na 
prireditvi slavnostni govornik. Slavnostna prireditev na Trubarjevi domačiji je potekala v sodelovanju 
Občine Velike Lašče, Trubarjeve domačije in Kulturno-umetniškega društva Primož Trubar.

Posebej bi radi omenili podpis zaveze o sodelovanju v okviru pobude Gledališki tolmač, v katerem je 
dvanajst slovenskih gledališč 9. decembra v Kristalni dvorani predsedniške palače podpisalo zavezo, da 
bodo eno predstavo v naslednji sezoni namenili gluhim in naglušnim obiskovalcem – obogatili jo bodo 
z gledališkim tolmačem. Gre za novost v gledališki umetnosti, ki poteka pod častnim pokroviteljstvom 
predsednika Republike Slovenije. Pobudo so podpisali: Lutkovno gledališče Ljubljana, SNG Drama Ljubljana, 
MGL Mestno gledališče ljubljansko, SNG Maribor, Slovensko ljudsko gledališče Celje, Slovensko narodno 
gledališče Nova Gorica, Prešernovo gledališče Kranj, Gledališče Koper, Slovensko mladinsko gledališče, 
Lutkovno gledališče Maribor, Anton Podbevšek teater Novo mesto in Mestno gledališče Ptuj.
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ŠPORT 

Pobuda za razglasitev dneva slovenskega športa

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 1. oktobra priredil sprejem ob predstavitvi pobude za 
razglasitev 1. oktobra za dan slovenskega športa kot državnega praznika, posvečenega športu. Pobudo je 
predstavil Olimpijski komite Slovenije- Združenje športnih zvez. Po sprejemu je pred predsedniško palačo 
potekala mini olimpijada, ki je namenjena spodbujanju otrok k aktivnemu preživljanju prostega časa 
in ponuja spoznavanje različnih športnih izzivov, tako posameznih športnih panog kakor tudi osnovnih 
motoričnih oziroma gibalnih spretnosti.

Pobudo dan slovenskega športa in zamisel, da bi na tak način s športom praznovala cela Slovenija že 
letos, je predsedniku republike predstavil prvi podpredsednik OKS – ZŠZ Janez Sodržnik na sprejemu TAFISA 
julija letos. Temelje za razvoj športa v šolah, razvoj športnih društev, izobraževanja kadrov na področju 
športa in številnih vrhunskih dosežkov je v Sloveniji postavila ustanovitev prvega telovadnega društva na 
Slovenskem, Južnega Sokola, ki je bilo ustanovljeno pred več kot poldrugim stoletjem prav 1. oktobra.

Predsednik republike častni pokrovitelj 
27. svetovnega kongresa TAFISA (Šport 
za vse) in spremljajočih dogodkov 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor 
je 2. julija sprejel delegacijo Olimpijskega 
komiteja Slovenije - Združenja športnih zvez 
(OKS - ZŠZ), Športne Unije Slovenije (ŠUS) 
in organizacije TAFISA (The Association 
For International Sport fo All). Sloveniji 
je bila namreč zaupana organizacija 27. 
svetovnega kongresa TAFISA, ki bo oktobra 
2021 v Portorožu. Predsednik republike je 
prirediteljem svetovnega kongresa predal 
listino o častnem pokroviteljstvu in prevzel 
predsedovanje častnemu odboru. Sprejema 
so se udeležili: mag. Janez Sodržnik, prvi 
podpredsednik OKS - ZŠZ, Dejan Crnek, 

predsednik ŠUS, Patrik Peroša, podpredsednik ŠUS, Peter Barendse, predsednik TAFISA Europe, in 
Wolfgang Baumann, generalni sekretar TAFISA. V luči priprav na svetovni kongres sta bila že letos v 
Sloveniji pripravljena Evropski teden športa, septembra 2019, in Kongres športa za vse, novembra 2019. 

TAFISA je vodilna svetovna organizacija na področju športa za vse, ustanovljena leta 1991 v Franciji. 
Organizacija svetovnega kongresa v Sloveniji je izjemna priložnost za spoznavanje in prenos novih trendov 
na področju športa za vse in smernic svetovnih organizacij na tem področju. Kongresa se bodo udeležili 
strokovnjaki iz akademskega sveta in predstavniki mednarodnih organizacij, ki jim gibalna aktivnost 
vsakega posameznika pomeni pomemben imperativ s ciljem promocije zdravega načina življenja s 
športom za visoko kakovost življenja.
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Sprejem za člane izvršnega odbora UEFA in člane izvršnega sveta FIFA iz Evrope

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 24. septembra v Kristalni dvorani predsedniške palače 
priredil sprejem za člane izvršnega odbora Združenja evropskih nogometnih zvez UEFA in člane izvršnega 
sveta Mednarodne nogometne zveze FIFA iz Evrope ob njihovem srečanju v Ljubljani.

Športna odličnost 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor ter podpredsednik vlade in minister za izobraževanje, znanost 
in šport Republike Slovenije dr. Jernej Pikalo sta 26. marca, ob zaključku zimske sezone 2018/2019, 
priredila sprejem za športnike Smučarske zveze Slovenije. V imenu športnikov sta udeležence slavnostnega 
sprejema nagovorili Ana Katja Višnjar in Anamarija Lampič, ki sta na svetovnem prvenstvu v Seefeldu 
osvojili srebrno odličje v ekipnem tekaškem šprintu v klasičnem slogu. 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor ter podpredsednik vlade in minister za izobraževanje, znanost 
in šport Republike Slovenije dr. Jernej Pikalo sta 16. decembra priredila sprejem za najboljše slovenske 
športnike. Tradicionalno se je predsednik republike nato udeležil razglasitve najboljših slovenskih 
športnikov v letu 2019. 
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Sprejem za udeležence legendarne odprave Everest 1979 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je ob 40. obletnici alpinistične odprave Everest 1979 13. maja 
sprejel udeležence odprave in predstavnike Planinske zveze Slovenije.

Letos mineva 40 let od alpinistične odprave na Everest, v okviru katere sta Andrej Štremfelj in Nejc 
Zaplotnik leta 1979 kot prva Slovenca stopila na najvišjo goro sveta. Dva dni pozneje so vrh dosegli še 
Slovenec Stane Belak - Šrauf, Hrvat Stipe Božič in vodja šerp Nepalec Ang Phu. Na 8848 metrov visok vrh 
se je do danes povzpelo 18 Slovencev.

Spodbujanje športnih vrednot 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 10. septembra udeležil mini olimpijade v Športnem 
centru Ajdovščina. Predsednik republike je udeležence prireditve nagovoril. Mini olimpijada je namenjena 
spodbujanju otrok k aktivnemu preživljanju prostega časa in ponuja spoznavanje različnih športnih izzivov, 
tako posameznih športnih panog kot osnovnih motoričnih oziroma gibalnih spretnosti. 

V okviru mini olimpijade je bil predstavljen mednarodni projekt Youth sports fair chance, ki spodbuja 
športne vrednote kot ključni element boja proti nestrpnosti, rasizmu in drugim oblikam diskriminacije, 
hkrati pa opozarja na pomen športa za celovit razvoj mladih.

Predsednik Pahor priredil sprejem za posadko jadrnice Way of Life

Na pobudo posadke je predsednik Republike Slovenije Borut Pahor 28. oktobra sprejel člane jadralne 
posadke jadrnice Way of Life, ki je na letošnji Barkovljanki dosegla prvo slovensko zmago po desetih letih. 
Posadka je projekt čezmejnega in mednarodnega sodelovanja, saj so imeli na krovu izvrstne jadralce iz 
različnih držav. Letos se jim je pridružil tudi Primož Roglič, prvi kolesar sveta in zmagovalec letošnje dirke 
po Španiji. Barkovljanka je tradicionalna evropska regata, ki poteka od leta 1969 v Tržaškem zalivu. 
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Udeležba na športnih dogodkih 

Predsednik republike si je že tradicionalno ogledal finalni dvoboj teniškega turnirja ATP Challenger 
Zavarovalnica Sava Slovenia Open 2019 18. avgusta v Portorožu.

Zimski športi 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor si je 1. februarja ogledal veleslalomsko tekmo za svetovni 
pokal v alpskem smučanju za ženske na 55. Zlati lisici v Mariboru, 23. januarja pa tekmo slaloma za moške 
na svetovnem prvenstvu športnikov invalidov v alpskem smučanju, ki je letos potekalo v Kranjski Gori.

Predsednik Pahor si je 21. marca v Planici skupaj z otroki ogledal kvalifikacije za svetovni pokal v smučarskih 
skokih. Ob tem se je predsednik republike zahvalil prirediteljem, ki otrokom vsako leto omogočijo ogled 
slovenskega športnega praznika - finala svetovnega pokala v smučarskih skokih.



189

Tekme slovenskih reprezentanc

Predsednik republike se udeležuje tekem slovenske košarkarske reprezentance, slovenske nogometne 
reprezentance, za slovensko odbojkarsko reprezentanco pa je navijal v Sloveniji in v finalu evropskega 
odbojkarskega prvenstva letos v Parizu. 

Udeležba na tekaških tekmovanjih – polmaratonih

Predsednik republike se je letos s tekom na 21 kilometrov udeležil 6. Istrskega maratona, ki je največja 
rekreativno-športna prireditev v slovenski Istri, na povabilo organizatorjev 19. splitskega maratona, ki je 
bil 24. februarja v Splitu, ter tradicionalno Maratona treh src v Radencih in Ljubljanskega maratona, ki je 
letos potekal 28. oktobra. 

Dobrodelnost v športu

Predsednik republike se je 5. februarja v Ljubljani srečal 
z mladim ultramaratoncem Nickom Butterijem, ki si 
je zadal cilj, da bo postavil svetovni rekord in pretekel 
maraton v vseh 196 državah sveta. Ljubljana je bila 
112. prestolnica, v kateri je pretekel 42 kilometrov. 
Njegov projekt je tudi dobrodelen, in sicer v podporo 
ozaveščanju raka na prostati. 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 15. 
junija udeležil Teka junakov iz 3. nadstropja, ki je potekal 
v okviru tekaške prireditve Tek štirih mostov v Škofji 
Loki. Junaki 3. nadstropja so otroci in mladostniki, ki se 
zdravijo na hemato-onkološkem oddelku na Pediatrični 
kliniki v Ljubljani. To je prvi tek v Sloveniji, na katerem so 
sodelovali otroci, oboleli z rakom in krvnimi boleznimi. 
Junaki so tisti, ki so uspešno premagali raka - borci in 
tisti, ki so v najbolj ranljivi starosti doživeli in preživeli boj življenja, pa tudi otroci, ki se trenutno spopadajo 
s to boleznijo in njihovi spremljevalci. Dobrodelnega teka so se udeležili številni slovenski športniki. 
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Predsednik republike na sprejemu za udeležence specialne olimpiade: »Uspehi so plod velikega 
truda in odrekanja«

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je 6. maja priredil sprejem za udeležence specialne olimpiade 
Slovenije, ki so uspešno tekmovali na poletnih svetovnih igrah specialne olimpiade v Abu Dhabiju in 
Dubaju. Predsednik republike je povedal, da z velikim veseljem nadaljuje tradicijo in udeležence specialne 
olimpijade vsakokrat sprejme ob njihovi vrnitvi v domovino z namenom, da Sloveniji in svetu tako skupaj 
prenesejo sporočilo o izjemnih rezultatih, na katere smo vsi ponosni. Športnikom, ki letos še niso osvojili 
odličij, je predsednik Pahor zaželel, da jih bodo čez štiri leta. »Uspehi so plod velikega truda in odrekanja. 
Talent ni vedno dovolj. Zmaga je odraz potrditve, da je vztrajanje obrodilo sadove. Želim, da še naprej 
tekmujete in trenirate, da dosežete še več in bolje,« je dejal predsednik republike in se zahvalil vsem, ki 
za skrbijo za mlade športnike, da dosegajo tako sijajne športne uspehe.

V imenu športnikov se je predsedniku republike zahvalil Vinko Rešetar, ki je na letošnjih svetovnih igrah 
osvojil srebrno in bronasto medaljo v teku na 1.500 in 800 metrov, s čimer je za 11 sekund izboljšal 
svoj osebni rekord. Predsedniku Pahorju in vsem, ki mladim športnikom na različne načine pomagajo 
pri njihovem športnem udejstvovanju, se je zahvalil Ljubomir Miličević, predsednik Specialne olimpiade 
Slovenije: »Bolj kot medalje je pomembno to, da smo bili vsi zmagovalci, še preden smo se iger udeležili. 
Sklenili smo številna prijateljstva.« 

Specialna olimpiada je način življenja oseb z motnjami v duševnem razvoju, prek njih pa tudi njihovih 
družin in programov. Rezultat te ideje je ohranjanje psihofizičnih sposobnosti in vsesplošna socializacija 
oseb z motnjami v duševnem razvoju. Slogan specialno-olimpijskega gibanja se glasi: Pustite mi zmagati, 
če pa ne morem zmagati, naj bom pogumen v svojem poskusu. 27 slovenskih športnikov je na letošnjih 
poletnih igrah osvojilo kar 24 medalj.
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V. POMEMBNE PODROBNOSTI

IZPOLNJENE OBLJUBE
Predsednik republike je slovenski smučarki in svetovni prvakinji Ilki Štuhec dal obljubo, da bo opral njen 
avto, če bo februarja ubranila naslov svetovne prvakinje v smuku. Predsednik republike je svojo obljubo 
izpolnil in 2. aprila Ilki opral avto. 

DELO

»SKUPAJ – Spodbujajmo drug drugega«

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je 23. marca udeležil dobrodelne delovne akcije Stanovanjske 
skupine Črnava, Občine Preddvor in Slovenskega združenja za trajnostno gradnjo v Preddvoru. Predsednik 
Pahor je skupaj z otroki položil temeljni kamen za nova vrtna igrala. V sodelovanju z Občino Preddvor in 
Slovenskim združenjem za trajnostno gradnjo so otrokom in mladostnikom izpolnili dolgoletno željo po 
vrtnih igralih. Namen navdihujočega projekta je bil povezati lokalno skupnost in pokazati otrokom, da 
duh skupnosti živi in da lahko le skupaj dosežemo zastavljene cilje. Stanovanjska skupina Črnava je enota 
Vzgojnega zavoda Kranj v Preddvoru, kjer živijo otroci in mladostniki, stari od sedem do osemnajst let, ki 
zaradi čustvene, socialne in vzgojne ogroženosti v družini in okolju potrebujejo zunajdružinsko namestitev.



192

Predsednik Pahor na slovesnosti ob 80. obletnici Mlina Korošec

Predsednik republike je leta 2014 na povabilo družine Korošec en dan delal v mlinu družine Korošec. Mlin 
Korošec ima dolgo zgodovino, saj se obrt še vedno prenaša iz roda v rod, mlin pa obstaja že več kot 200 let. 

Predsednik republike se je z veseljem udeležil slovesnosti ob 80. obletnici Mlina Korošec in imel ob tej 
priložnosti tudi nagovor.

Predsednik Pahor projekt nadaljuje tudi zato, ker so ljudje ob delu z njim bolj odkriti, kar je zanj zelo 
dragoceno.

 

NOVOSTI

Zahvala predsednika republike

Zahvalo predsednika republike podeli predsednik republike posamezniku ali organizaciji za dolgoletna 
prizadevanja ali enkraten dosežek na različnih področjih družbenega življenja. Za ta način priznanja in 
zahvale se je predsednik Pahor odločil, ker meni, da zeva prevelika vrzel med ustno zahvalo in uradnim 
odlikovanjem. Na zahvali je odtis nove stilske upodobitve predsedniške palače. 

Nova stilska upodobitev predsedniške palače

Nova stilska upodobitev je bila izdelana v letu, ko smo praznovali 120. obletnico izgradnje predsedniške 
palače in 100. obletnico prve slovenske narodne vlade, ki je imela sedež v njej. Izdelal jo je akademski 
slikar Uroš Tomovič. Urad predsednika republike je natisnil njen logotip na zahvale, manjša darilca in 
voščilnice, njen logo pa je viden na uvodnem in sklepnem delu videoposnetkov, izdelanih v uradu.
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PREDSEDNIK JE REKEL

»Vaša modrost je dragocen navdih družbi.« (na obisku starostnikov v Domu sv. Katarine Mengeš, 19. 2. 
2019)

»Inštitut Jožef Stefan je utripajoče srce slovenskega raziskovanja in znanosti.« (ob praznovanju 70. 
obletnice Instituta Jožef Stefan, 25. 3. 2019)

»Brez znanja tudi talent, odrekanja in vztrajanje niso dovolj.« (na akademiji ob 20. obletnici Srednje šole 
Slovenska Bistrica, 4. 4. 2019)

»Mladi ste rojeni v mirno in varno Evropo. Od vaših dejanj pa bo odvisno, v katero smer se bo evropska 
ideja razvijala. Negujte jo.« (ob mednarodnem dnevu mladih prostovoljcev na Srednji zdravstveni šoli, 
19. 4. 2019)

»Slovenci smo do demokratične in suverene države prišli po dolgem času stremljenj in naporih mnogih 
generacij.« (na osrednji prireditvi ob praznovanju 100. obletnice Viniške republike, 27. 4. 2019)

»Glede Evrope si odgovornost delimo z drugimi, glede medsebojnega spoštovanja in povezanosti ter 
razvoja naše državnosti pa je odgovornost tako rekoč v celoti na naših plečih.« (na osrednji slovesnosti ob 
150. obletnici slovenskega tabora v Sevnici, 10. 5. 2019)
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»Mladoletnikom dajete svojo dušo in predanost, da vam zaupani otroci najdejo nov navdih za svoje 
življenje. Samo vaša osebna srčnost pripelje do tistega stika z ranjeno dušo mladoletnika, da lahko zunaj 
najde več sonca skozi temne oblake njegovih dosedanjih izkušenj.« (na obisku ob dnevu odprtih vrat v 
Prevzgojnem domu Radeče, 10. 6. 2019)

»Spričo vaših nasmeškov vidijo, kako prijazna je Slovenija in kako lepo prihodnost ima.« (ob koncu 
šolskega leta otrokom na obisku v predsedniški palači, 20. 6. 2019)

»Pomembno je, da tudi različna stališča povemo strpno.« (na 99. obletnici požiga Narodnega doma v 
Trstu, 13. 7. 2019)
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»Župani in županje ste na slovenskem podeželju uspeli ohraniti in okrepiti kakovost življenja, da je podobna 
kot v urbanih naseljih - slabosti ste uspeli spremeniti v kreposti.« (na slovesnosti ob 25. občinskem 
prazniku Občine Juršinci, 10. 8. 2019)

»S svojim delom in predanostjo brišete meje med lokalnim in svetovljanskim. S festivalom v Kanalu ste 
vzpostavili tradicijo, vredno iskrenega spoštovanja in zahvale.« (na slovesnosti ob 40. obletnici festivala 
Kogojevi dnevi, 6. 9. 2019)

»Ustanovitev slovenske države je bila prelomnega pomena za slovenski narod in je garant naše svobodne 
suverene volje.« (na osrednji slovesnosti ob 150. obletnici ormoškega tabora, 7. 9. 2019)

»Najbolj dragocena dediščina, ki jo lahko zapustimo mladim, je zavedanje, da bodo zmogli.« (na slovesnosti 
ob uradnem začetku družbeno odgovornega projekta Bodi dober, bodi kul!, 11. 9. 2019 na Brdu pri Kranju)

»Naše najbolj temeljno in plemenito poslanstvo je ohranjati in krepiti mir. To je dosegljivo le, če vse naše 
probleme rešimo po mirni poti. Do tam pa vodi edinole dialog.« (na 58. tradicionalni slovesnosti Ne vrag, 
le sosed JE mejak, 22. 9. 2019 v Portorožu)

»Otroci so zelo dovzetni za sporočila o varovanju narave, zato smo dolžni to spodbujati. To je edini način, 
da ohranimo planet takšen, kot smo ga dobili od naših staršev.« (na tradicionalnem slovenskem zajtrku 
na Osnovni šoli Ivana Kavčiča Izlake, 15. 11. 2019)

»Ne za vse, ne v enaki meri, vendar dokazano je, da človek lahko vpliva nase, na druge ljudi in na okolje.« 
(na sprejemu v predsedniški palači ob svetovnem dnevu otrok in ob 30. obletnici Konvencije o otrokovih 
pravicah, 20. 11. 2019)

»Knjižnice so razgledni stolp človekovega duha. So kraj miru in tudi kraj nemira - čudovito stičišče, ki daje 
vedeti, da imajo mesta in ljudje veliko prihodnost.« (na slovesnosti ob 70. obletnici delovanja Knjižnice 
Franceta Balantiča Kamnik, 2. 12. 2019)
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PREDSEDNIK REPUBLIKE – PETO LETO MANDATA 

(23. december 2018 – 23. december 2019)

203 UDELEŽBE PREDSEDNIKA REPUBLIKE NA PRIREDITVAH

50 SPREJEMOV, KI JIH JE PRIREDIL PREDSEDNIK REPUBLIKE

142 GOVOROV, NAGOVOROV ALI POZDRAVNIH NAGOVOROV

140 POKROVITELJSTEV (26 udeležb)

41 ODLIKOVANJ

37 POGOVOROV Z INSTITUCIJAMI

35 POSVETOV S STROKOVNJAKI

92 POGOVOROV Z DRŽAVLJANI – POSAMEZNIKI

15 OGLEDOV PREDSEDNIŠKE PALAČE (blizu 800 obiskovalcev, pretežno mladih)

10 DNEVOV ODPRTIH VRAT (blizu štiri tisoč - 4 000 - obiskovalcev vseh starosti)

1 DELO – SKUPAJ SPODBUJAJMO DRUG DRUGEGA

27 OBISKOV V TUJINI

11 OBISKOV TUJIH DRŽAVNIKOV V REPUBLIKI SLOVENIJI

9 PREDSEDNIKOV IN PREDSEDNIK EVROPSKE KOMISIJE V SKLOPU POBUDE TRI MORJA
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STATISTIKA

ZAHVALA PREDSEDNIKA REPUBLIKE SLOVENIJE BORUTA PAHORJA

Priznanje zahvala predsednika republike podeli predsednik republike za dolgoletna prizadevanja ali 
enkraten dosežek na različnih področjih družbenega življenja. 

DOGODEK PREJEMNIK IN PRILOŽNOST KRAJ IN DATUM 

1.
Slovesnost ob 70. obletnici 
Goriške knjižnice Franceta 
Bevka v Novi Gorici

Goriška knjižnica Franceta Bevka ob 
70. obletnici za širjenje bralne kulture 
in pomembno kulturno poslanstvo. 
Prevzela jo je direktorica gospa Irena 
Škvarč. 

Nova Gorica, 
18. januar 2019

2.
Januarsko srečanje Združenja 
Manager

Združenje Manager ob 30. 
obletnici delovanja za krepitev 
etičnega in družbeno odgovornega 
gospodarskega upravljanja in 
sodelovanje v socialnem dialogu. 
Prevzel jo je predsednik združenja 
Aleksander Zalaznik. 

Ljubljana, 
30. januar 2019

3.
Slavnostni koncert ob 50. obletnici 
revije Primorska poje, 2019

Zveza pevskih zborov Primorske ob 
50. obletnici revije Primorska poje za 
krepitev tradicije zborovskega petja, 
ohranjanje slovenskega narodnega 
izročila ter krepitev sožitja med 
slovenskim in italijanskim narodom. 
Prevzel jo je predsednik zveze Anton 
Baloh. 

Portorož, 
3. marec 2019

4.
Slovesnost ob 60. obletnici 
Centra za vzgojo, izobraževanje 
in usposabljanje Velenje

Center za vzgojo, izobraževanje 
in usposabljanje Velenje ob 60. 
obletnici za prizadevno delo z otroki 
in mladostniki s posebnimi potrebami. 
Prevzel jo je ravnatelj centra mag. 
Aleksander Vališer. 

Velenje, 
13. marec 2019

5.
Slovesnost ob dnevu Fakultete 
za naravoslovje in matematiko 
Univerze v Mariboru

Fakulteta za naravoslovje in 
matematiko Univerze v Mariboru za 
30 let poučevanja naravoslovja in 
matematike na univerzitetni ravni ter 
raziskovalno odličnost v znanstvenem 
prostoru. Prevzel jo je dekan prof. dr. 
Mitja Slavinc. 

Maribor, 
4. april 2019

6.
Dogodek ob 100-letnici 
postavljanja majoša v Gančanih

Krajevna skupnost Gančani za 
vzorno skrb in ohranjanje tradicije 
postavljanja majoša, šege, ki je 
vpisana v register nesnovne kulturne 
dediščine pri Ministrstvu za kulturo 
Republike Slovenije. Prevzel jo je 
predsednik krajevne skupnosti Igor 
Bakan. 

Gančani, 
30. april 2019
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7.

Svečanost ob 200-letnici 
prvega vpisa v knjigo turističnih 
obiskovalcev Škocjanskih jam, 
ob 130-letnici Jamarske zveze 
Slovenije in 65-letnici Jamarske 
reševalne službe

Javni zavod Park Škocjanske 
jame, Slovenija, ob 200. obletnici 
dokumentiranega obiskovanja 
Škocjanskih jam, ki so vpisane na 
seznam kulturne in naravne dediščine 
pod okriljem organizacije UNESCO. 
Prevzel jo je direktor parka Škocjanske 
jame Stojan Ščuka. 

Škocjan, 
11. maj 2019

8.
Slovesnost ob 230. obletnici 
Osnovne šole Dob in 110. 
obletnici Podružnične šole Krtina

Zahvala je bila izročena ob 230. 
obletnici Osnovne šole Dob in 110. 
obletnici Podružnične šole Krtina za 
vzorno prenašanje znanja. Prevzela jo 
je ravnateljica Barbka Drobnič. 

Dob, 
21. maj 2019

9.
Svečana prireditev ob 90. 
obletnici Mladinskega doma 
Malči Belič

Mladinski dom Malči Beličeve ob 
90. obletnici delovanja za pomembno 
in družbeno odgovorno poslanstvo, ki 
ga zaposleni opravljajo na področju 
vzgoje in izobraževanja otrok in  
mladostnikov s čustvenimi in 
vedenjskimi motnjami. Prevzel jo je 
ravnatelj France Rogelj. 

Ljubljana, 
7. junij 2019

10.
50. tabor slovenskih pevskih 
zborov

Kulturno društvo Tabor slovenskih 
pevskih zborov za krepitev 50-letne 
tradicije najbolj množičnega 
zborovskega srečanja pri nas, 
posvečenega slovenski ljudski pesmi. 
Prevzel jo je predsednik društva Matej 
Šteh. 

Šentvid pri Stični, 
16. junij 2019

11.
Slavnostna akademija ob 110. 
obletnici Ortopedske bolnišnice 
Valdoltra

Ortopedska bolnišnica Valdoltra za 
110 let razvoja zdravstvenih 
metod ter standardov s področja 
zdravljenja mišično-skeletnih obolenj. 
Prevzel jo je direktor bolnišnice 
Radoslav Marčan. 

Ankaran, 
18. junij 2019

12.

Zaključna prireditev 
najstarejšega festivala 
narodnozabavne glasbe Ptuj 
2019

Družba Radio Tednik Ptuj, 
d.o.o., za 50 let negovanja 
tradicije najstarejšega festivala 
narodnozabavne glasbe v Sloveniji in 
njegove vloge pri krepitvi narodno-
kulturne istovetnosti. 

Ptuj, 
11. avgust 2019

13.

Dan odprtih vrat Predsedniške 
palače ob državnem prazniku 
vrnitve Primorske matični 
domovini

Slovensko narodno gledališče 
Nova Gorica za 50 let bogatenja 
slovenskega kulturno-umetniškega 
prostora. Prevzela jo je Maja Jerman 
Bratec, direktorica. 

Ljubljana, 
15. september 2019

14.
Prireditev ob 50. obletnici OŠ 
Brinje Grosuplje

OŠ Brinje Grosuplje – podružnična 
osnovna šola s prilagojenim in 
posebnim programom za 50 let 
družbenoodgovornega poslanstva 
vzgoje in izobraževanja otrok s 
posebnimi potrebami. Prevzela jo je 
ravnateljica Natalija Kotar. 

Grosuplje, 
7. oktober 2019
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15.
Slovesnost ob obeležitvi 880. 
obletnice prve omembe kraja 
Jarenina

Občina Pesnica ob 880. obletnici 
prve pisne omembe kraja Jarenina 
za negovanje bogatega ljudskega 
izročila, ki je dal neizbrisen pečat 
kraju in ljudem. Prevzel jo je župan 
mag. Gregor Žmak. 

Jarenina, 
13. oktober 2019

16.
Slovesna prireditev ob 
200. obletnici prve slovenske 
šole v Istri

OŠ Vojke Šmuc Izola – Podružnična 
šola Korte, prva slovenska šola v 
Istri, ob 200. obletnici delovanja za 
dragoceno vzgojno-izobraževalno 
poslanstvo ter pomembno vlogo v 
osrčju lokalne skupnosti. Prevzela jo je 
ravnateljica matične šole Irena Sivka 
Horvat. 

Korte, 
18. oktober 2019

17.
Slavnostna akademija ob 
100. obletnici Konservatorija za 
glasbo in balet Ljubljana

Konservatorij za glasbo in balet 
Ljubljana ob 100. obletnici za zasluge 
pri utrjevanju glasbenega znanja 
in razvoju slovenske glasbene 
kulture. Prevzela jo je direktorica 
konservatorija Polona Češarek. 

Ljubljana, 
10. november 2019

18.
Slovesno odprtje jubilejnega 
30. ljubljanskega mednarodnega 
filmskega festivala Liffe

Ljubljanski mednarodni filmski 
festival Liffe že tri desetletja vsako 
leto poskrbi, da je Slovenija del 
svetovnega filmskega dogajanja. 
Zahvalo je v imenu prireditelja 
festivala sprejela Uršula Cetinski, 
generalna direktorica Cankarjevega 
doma. 

Ljubljana, 
13. november 2019

19.
Slovesnost ob 70. obletnici 
delovanja Knjižnice Franceta 
Balantiča Kamnik

Knjižnica Franceta Balantiča Kamnik 
ob 70. obletnici za širjenje bralne 
kulture in pomembno kulturno 
poslanstvo. Prevzela jo je direktorica 
mag. Breda Podbrežnik Vukmir. 

Kamnik, 
2. december 2019

21.
Svečana prireditev ob 
70. obletnici ustanovitve 
vzgojnega zavoda v Veržeju

OŠ Veržej ob 70. obletnici ustanovitve 
vzgojnega zavoda v Veržeju za 
pomembno ter družbeno odgovorno 
poslanstvo, ki ga zaposleni opravljajo 
na področju vzgoje in izobraževanja 
otrok in mladostnikov.  

Veržej, 
29. november 2019

22.

Slavnostna prireditev ob 30. 
obletnici delovne enote Tabor 
in 65. obletnici organiziranega 
varstva starejših v Mariboru

Dom Danice Vogrinec Maribor za 
65 let edinstvenega delovanja na 
področju spodbujanja aktivnega 
preživljanja jeseni življenja. Prevzel jo 
je direktor marko Slavič.

Maribor, 
12. december 2019 
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ZASTAVA REPUBLIKE SLOVENIJE, SIMBOL NAŠE ENOTNOSTI 

Predsednik republike se je ob 25. obletnici slovenske samostojnosti, ki smo jo praznovali leta 2016, odločil, 
da bo ob pomembnih obletnicah delovanja in vidnih prelomnicah podaril zastavo Republike Slovenije 
posameznikom, organizacijam ali institucijam, ki si zaslužijo našo pozornost. To posebno protokolarno 
priznanje predsednika republike ob 25. obletnici samostojnosti pomeni simbol naše enotnosti in je 
izkaz hvaležnosti ter spoštovanja države in ljudi do posameznikov, organizacij in institucij, ki delujejo 
povezovalno, s čimer krepijo skupnost. 

Seznam podarjenih zastav

DOGODEK PREJEMNIK IN PRILOŽNOST KRAJ IN DATUM 

1.
Odprtje novega poslovno-
logističnega centra Kowmunala 
Trebnje, d.o.o. 

Stanko Tomšič, direktor 
Komunale Trebnje, d.o.o. 

Trebnje, 
21. junij 2019

2. 25. občinski praznik občine Juršinci  Alojz Kaučič, 
župan Občine Juršinci 

Juršinci, 
10. avgust 2019

SPREJETA POKROVITELJSTVA PREDSEDNIKA RS BORUTA PAHORJA ZA LETO 2019 

ŠT. POŠILJATELJ DOGODEK

1.
Kulturno društvo Tabor slovenskih pevskih 
zborov Šentvid pri Stični, Matej Šteh, 
predsednik

Častno pokroviteljstvo nad 50. taborom 
slovenskih pevskih zborov

2.
CIRIUS, Center za izobraževanje, rehabilitacijo
in usposabljanje Kamnik; Goran Pavlič, direktor

Častno pokroviteljstvo nad 10. dobrodelnim 
koncertom za otroke s posebnimi potrebami

3.
Gimnazija Škofja Loka; Jože Bogataj, prof., 
ravnatelj, in Marjeta Petek Ahačič, prof., 
koordinatorica festivala Rusijada

Častno pokroviteljstvo nad vseslovenskim 
festivalom šol z ruščino Rusijada 2019

4.
Društvo psoriatikov Slovenije; 
Stanko Pregelj, predsednik 

Častno pokroviteljstvo nad slovesnostjo ob 40. 
obletnici delovanja Društva psoriatikov Slovenije

5.
RTC Krvavec, d. d. ; Uroš Zupan, idejni vodja 
projekta »Šolar na smuči« in pomočnik 
direktorja RTC Krvavec, d. d. 

Častno pokroviteljstvo nad 5. dobrodelnim 
projektom »Šolar na smuči«, 2019

6.
Društvo specialnih in rehabilitacijskih 
pedagogov Slovenije;
mag. Marko Strle, predsednik 

Častno pokroviteljstvo nad slovesnostjo ob 
70. obletnici delovanja Društva specialnih in 
rehabilitacijskih pedagogov Slovenije

7. Mestna občina Ptuj; Nuška Gajšek, županja 
Častno pokroviteljstvo nad 
59. kurentovanjem na Ptuju 2019

8.

Občina Kočevje; dr. Vladimir Prebilič, župan, 
Zavod za turizem in kulturo Kočevje, gospa 
Vesna Malnar Memedovič, direktorica; in 
Turistično športno društvo Po medvedovih 
stopinjah; Uroš Novak, predsednik

Častno pokroviteljstvo nad 6. mednarodnim 
vzdržljivostnim pohodom po Roški pešpoti 
»Po medvedovih stopinjah« 

9.
Društvo Blaž Potočnikova čitalnica; 
Brane Kopač, predsednik

Častno pokroviteljstvo nad slovesnostjo ob 150. 
obletnici vižmarskega tabora



201

10.
Mladinski svet Slovenije; Anja Fortuna, 
predsednica

Častno pokroviteljstvo nad 17. izborom 
Prostovoljec leta 2018

11. Slovenska matica; dr. Aleš Gabrič, predsednik
Častno pokroviteljstvo nad dogodki v počastitev 
155. obletnice Slovenske matice

12.
Zveza delovnih invalidov Slovenije; Drago 
Novak, predsednik

Častno pokroviteljstvo nad slavnostno akademijo 
ob 50. obletnici Zveze delovnih invalidov 
Slovenije

13. Kozjanski park; Mojca Kunst, direktorica
Častno pokroviteljstvo nad jubilejnim 20. 
praznikom kozjanskega jabolka

14.
Slowenisches Institut in Wien, Slovenski 
inštitut na Dunaju; Vincenc Rajšp, poslovodja

Častno pokroviteljstvo nad izvedbo ljudske 
simfonične pesnitve Barve zelenega smaragda – 
Spomin na trpljenje

15.

Gospodarska zbornica Slovenije, Podjetniško 
trgovska zbornica; mag. Brane Lotrič, 
predsednik UO PTZ;
mag. Vida Kožar, direktorica GZS PTZ

Častno pokroviteljstvo nad 
6. MSP-konferenco z naslovom 
Skupaj v podjetništvu 

16.
Mlada akademija – društvo doktorskih 
študentov in raziskovalcev na začetku kariere; 
Urška Slapšak

Častno pokroviteljstvo nad slovesnostjo ob 10. 
obletnici prireditve Mentor leta

17.
Ustanova Hiša eksperimentov; dr. Miha Kos, 
direktor

Častno pokroviteljstvo nad projektom Znanost za 
državljane: Noč ima svojo moč 

18. Mladinski dom Maribor; Ivan Dobaj, ravnatelj
Častno pokroviteljstvo nad projektom 
Predsedniški vrt 

19.

Zdravstveni dom dr. Adolfa Drolca Maribor; 
Marko Turčin, univ. dipl. ekon., pomočnik 
direktorja za računovodstvo, ekonomiko in 
analize ter javna naročila

Častno pokroviteljstvo nad tekaško prireditvijo 
Tek zdravja

20.
Univerzitetna športna zveza Maribor, 
Run4Motion; Klemen Tasič

Častno pokroviteljstvo nad dobrodelno tekaško 
prireditvijo Run4Motion

21. Plastika Skaza, d. o. o.; Tanja Skaza, direktorica
Častno pokroviteljstvo nad dobrodelnim tekom 
Otrok otroku

22.
SILA International Women's Club Ljubljana; 
Marta Santos Berglez, predsednica

Častno pokroviteljstvo nad dobrodelnim 
Pomladnim večerom IWCL – SILA 
Patronage over the charity IWCL – SILA Spring 
Soiree

23.
Skupnost občin Slovenije; Leo Kremžar, 
predsednik programskega sveta

Častno pokroviteljstvo nad 3. kongresom 
slovenskih občin

24.
Gimnazija Ptuj; Boštjan Šeruga, ravnatelj;
Boris Zmazek, vodja projekta

Častno pokroviteljstvo nad 6. Unescovim tekom 
mladih mreže pridruženih šol (ASPnet)

25.
Združenje multiple skleroze Slovenije; Borut 
Soban, predsednik ljubljanske podružnice

Častno pokroviteljstvo nad Pohodom za MS 2019 
ob svetovnem dnevu multiple skleroze 

26.
ABC-pospeševalnik, dr. Maja Jerala, InnoEnergy 
hub manager

Častno pokroviteljstvo nad državnim finalom 
tekmovanja PowerUp! Slovenija
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27.

Laboratorij za regeneracijo in plastičnost 
živčevja, Inštitut za patološko fiziologijo UL MF, 
SiNAPSA, Slovensko društvo za nevroznanosti; 
prof. dr. Maja Bresjanac, dr. med. 

Častno pokroviteljstvo nad slovesnostjo ob 
državnem dnevu možganov 2019

28.
Institut Jožef Stefan; prof. dr. Jadran Lenarčič, 
direktor

Častno pokroviteljstvo nad tradicionalnimi Dnevi 
Jožefa Stefana ob 70. obletnici IJS

29.
Združenje Europa Donna Slovenija; dr. Tanja 
Španić, predsednica

Častno pokroviteljstvo nad dobrodelno 
rokometno tekmo med Rokometnim klubom 
Krim in Rokometnim klubom Celje

30. Zavod 13; Petra Greiner, direktorica
Častno pokroviteljstvo nad 5. vseslovenskim 
pohodom z rdečimi baloni (ob mednarodnem 
dnevu redkih bolezni)

31.
Veleposlaništvo Republike Slovenije; mag. 
Leon Marc veleposlanik

Častno pokroviteljstvo nad razstavo 
impresionistov Impresionizem od zore do mraka 

32.
Zveza mažoret SZMT; Urša Štefanič Mlakar, 
predsednica

Častno pokroviteljstvo nad 17. MWF – Evropskim 
prvenstvom v mažoretnem športu

33. Občina Šentjernej; Radko Luzar, župan
Častno pokroviteljstvo nad slovesnostjo ob 
75. obletnici uspešne rešitve posadke padlega 
ameriškega bombnika B-24

34.
Osnovna šola Ivana Roba Šempeter pri Gorici; 
mag. Primož Hvala Kamenšček, ravnatelj

Častno pokroviteljstvo nad odprtjem astronomske 
razstave 4. dnevi astronomije 

35.
Plesni center Bolero; Zoran Kljun, predsednik;
Janja Pušl, strokovna vodja

Častno pokroviteljstvo nad slavnostno prireditvijo 
ob 30. obletnici delovanja Plesnega centra Bolero

36.

Pogrebno podjetje Maribor, d. d.; mag. Lidija 
Pliberšek, direktorica Pogrebnega podjetja 
Maribor in predsednica Združenja evropsko 
pomembnih pokopališč

Častno pokroviteljstvo nad slovesnostjo ob 
150. obletnici delovanja Pogrebnega podjetja 
Maribor in 140. obletnici delovanja mariborskega 
mestnega pokopališča

37.
Slovensko narodno gledališče Maribor; Danilo 
Rošker, direktor

Častno pokroviteljstvo nad slavnostno akademijo 
ob 100. obletnici Slovenskega narodnega 
gledališča Maribor

38.
Gimnazija in srednja šola Rudolfa Maistra; 
Bernarda Trstenjak, ravnateljica; Jan Jančar 
Vrhovnik, predsednik dijaške skupnosti

Častno pokroviteljstvo nad predstavo Maistri za 
boljši svet

39.
Zveza paraplegikov Slovenije; Dane Kastelic
predsednik upravnega odbora

Častno pokroviteljstvo nad slavnostno akademijo 
ob 50. obletnici organiziranega delovanja Zveze 
paraplegikov Slovenije. 

40.

Javni sklad Republike Slovenije za kulturne 
dejavnosti; mag. Marko Repnik, direktor; in 
Zveza kulturnih društev Slovenije; Mija Aleš, 
predsednica 

Častno pokroviteljstvo nad 6. vseslovenskim 
Tednom ljubiteljske kulture – TLK 2019 

41.
Društvo za združene narode, Mednarodna 
mladinska konferenca MUN Slovenia Club 
Salient 2019; Teja Dobnik, projektni vodja

Častno pokroviteljstvo nad mednarodno 
mladinsko konferenco Salient 2019 (The 
Transatlantic Divide)

42.
CERI-SK, Srednjeevropski raziskovalni inštitut 
Soeren Kierkegaard Ljubljana; dr. Primož 
Repar, direktor

Častno pokroviteljstvo nad 7. mednarodnim 
filozofskim simpozijem Miklavža Ocepka
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43.

Javno podjetje MARPROM, d. o. o., Mariborski 
potniški promet; Bernard Majhenič, direktor; 
Iztok Kvas, vodja tekmovanja serije 
svetovnega pokala
Mercedes Benz UCI Mountain Bike World Cup 
2019

Častno pokroviteljstvo nad otvoritvenimi 
tekmovanji serije svetovnega pokala Mercedes 
Benz UCI Mountain Bike World Cup 2019 

44. Društvo Vranov let; Robert Kereži

Častno pokroviteljstvo nad prvim tekom 
prijateljstva po mednarodni spominski poti 
zavezništva, poimenovanim Vranov let (The 
Slovenian Freedom Trail – The International 
Memorial Trail of Alliance The Crow's)

45.
Center IRIS, Center za izobraževanje, 
rehabilitacijo, inkluzijo in svetovanje za slepe 
in slabovidne; Katjuša Koprivnikar, ravnateljica

Častno pokroviteljstvo nad častno akademijo ob 
100. obletnici organiziranega šolstva za slepe in 
slabovidne v Sloveniji

46.
Dom Danice Vogrinec; mag. Marko Slavič, 
direktor

Častno pokroviteljstvo nad 
9. medgeneracijskim tekom Daničina štafeta 
modrosti

47. Waldorfska šola Ljubljana; Iztok Kordiš, direktor
Častno pokroviteljstvo nad slovesnostjo ob 100. 
obletnici ustanovitve prve waldorfske šole na 
svetu

48.
Znanstveno-raziskovalno središče Koper; 
prof. dr. Lenart Škof, znanstveni svetnik in 
predstojnik Inštituta za filozofske študije

Častno pokroviteljstvo nad znanstveno 
konferenco, posvečeno dialogu med krščanstvom 
in islamom Christian Muslim Dialogue

49.
Zveza društev diabetikov Slovenije; Robert 
Gratton, predsednik

Častno pokroviteljstvo nad 24. rekreativnim 
športnim srečanjem diabetikov Slovenije

50. Vseslovensko petje s srci; Matea Brečko
Častno pokroviteljstvo nad projektom 
Vseslovensko petje s srcem

51.
Humanitarno društvo Sk8aj s srcem; Špela 
Pavli Perko, ekipa Sk8aj s srcem

Častno pokroviteljstva nad dobrodelno akcijo 
Sk8aj s srcem 2019 – štafeta po Sloveniji

52.
Inštitut za novejšo zgodovino; dr. Damijan 
Guštin, direktor

Častno pokroviteljstvo nad znanstvenim 
posvetovanjem o začetku 2. svetovne vojne v 
Evropi z naslovom: 1939–2019 – osemdeset let 
od začetka 2. svetovne vojne 

53.

Društvo reševalcev na motorju Slovenije; 
Marko Kukovec, dipl. z. n., predsednik 
organizacijskega odbora in podpredsednik 
IMRUA (International Motorcycle Responske 
Unit Association) 

Častno pokroviteljstvo nad 6. mednarodnim 
kongresom IMRUA 2019

54.
Društvo gluhih in naglušnih Ljubljana; Gorazd 
Orešnik, predsednik

Častno pokroviteljstvo nad pobudo, naslovljeno 
Gledališki tolmač

55.
Zavod Javšnik & Klapa; Matjaž Javšnik, direktor 
Mednarodnega filmskega festivala Kranjska 
Gora – KGIFF

Častno pokroviteljstvo nad 4. mednarodnim 
filmskim festivalom Kranjska Gora – KGIFF

56.
Zveza prijateljev mladine Slovenije; Darja 
Groznik, predsednica 

Častno pokroviteljstvo nad 50. državnim 
srečanjem mladih raziskovalcev zgodovine

57.
Občina Mislinja; Bojan Borovnik, mag., župan; 
Franc Smagej, predsednik Sveta za preventivo 
in vzgojo v cestnem prometu

Častno pokroviteljstvo nad državnim 
tekmovanjem Kaj veš o prometu 2019

58.
Državni svet Republike Slovenije; Alojz Kovšca, 
predsednik

Častno pokroviteljstvo nad odkritjem spomenika 
Davorinu Hostniku
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59.
Zveza Sožitje, Zveza društev za pomoč osebam 
z motnjami v duševnem razvoju Slovenije; dr. 
Katja Vadnal, predsednica

Častno pokroviteljstvo nad zaključno konferenco 
projekta Lahko je brati

60.

Društvo tehničnih vodij – površinsko 
odkopavanje, dr. Željko Pogačnik, predsednik 
in Inštitut za javno upravo pri Pravni fakulteti v 
Ljubljani; dr. Rajko Pirnat, direktor

Častno pokroviteljstvo nad 1. mednarodno 
konferenco o nahajališčih in mineralnih 
surovinah

61.
Društvo ustvarjalcev TAKA TUKA; Veronika 
Gaber Korbar, predsednica

Častno pokroviteljstvo nad mednarodnim 
simpozijem Ali je inkluzija iluzija?

ODLIKOVANJA 

ČASTNI ZNAK SVOBODE REPUBLIKE SLOVENIJE – 1

Skupina za razminiranje iz Teritorialne obrambe in Civilne zaščite 1991–1994 
za učinkovito, požrtvovalno in junaško izvedeno akcijo Razminiranje 1991–1994.

RED ZA IZREDNE ZASLUGE – 4

Nicos Anastasiades
predsednik Republike Ciper, ob uradnem obisku v Republiki Sloveniji za zasluge pri vzpostavljanju 
prijateljskih vezi med Republiko Slovenijo in Ciprom ter za krepitev povezovanja obeh držav za skupno 
evropsko prihodnost.  

Raimonds Vejonis
predsednik Republike Latvije, ob uradnem obisku v Republiki Sloveniji. 

Kersti Kaljulaid
predsednica Republike Estonije, ob uradnem obisku v Republiki Sloveniji za prispevek pri razvijanju 
prijateljskih vezi med Slovenijo in Estonijo ter krepitev vsestranskega sodelovanja in povezovanja obeh 
držav za družno, na skupnih vrednotah temelječo in varno evropsko prihodnost.  

Univerza v Ljubljani 
ob 100. obletnici obstoja za prispevek k duhovnemu in kulturnemu razvoju slovenskega naroda, 
uveljavitvi slovenskega jezika ter za vrhunske dosežke na področju znanosti in izobraževanja. 

ZLATI RED ZA ZASLUGE – 7

Florjan Lipuš 
za izjemen prispevek k slovenski književnosti in za nov ter svež pogled na slovenstvo. 

Paul Anthony Gosar  
za prispevek in sodelovanje pri krepitvi odnosov med Republiko Slovenijo in Združenimi državami 
Amerike, za krepitev slovensko-ameriškega prijateljstva in nadaljnjih tesnejših partnerskih odnosov med 
državama. 

Milan Kundera  
za izjemen prispevek k razumevanju Evrope in časa ter za trdno prijateljstvo, ki ga izkazuje do Slovenije. 

dr. Janko Kos  
za izjemni znanstveni in kulturni opus ter življenjsko delo na področju primerjalne književnosti.
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Zubin Mehta
za vrhunski prispevek na področju glasbene poustvarjalnosti in za navdihujoča prizadevanja, da z glasbo 
povezuje ljudi in narode.  

Slovensko narodno gledališče Maribor
ob stoletnici ustanovitve za izjemen prispevek k razvoju uprizoritvenih umetnosti in oblikovanju 
slovenske kulturne identitete. 

Dr. Peter Jambrek 
za izjemne zasluge in osebni prispevek k ustanovitvi slovenske države ter razvoju ustavnosti in 
ustavnopravne znanosti.  

ZLATI RED ZA ZASLUGE NA DIPLOMATSKO MEDNARODNEM PODROČJU – 1

Njegovo kraljevo veličanstvo prestolonaslednik Haakon Magnus
za zasluge pri razvijanju in utrjevanju prijateljskih odnosov in sodelovanja med Republiko Slovenijo in 
Kraljevino Norveško ter za promocijo boja proti podnebnim spremembam, zelenega prehoda v krožno 
gospodarstvo in odpravo revščine.  

SREBRNI RED ZA ZASLUGE – 2 
 
Zdravstveni dom Ljubljana 
za izjemne dosežke na področju medicine in za nove pristope pri uspešnem zdravljenju 
srčno-žilnih bolezni v slovenskem in mednarodnem prostoru.

Društvo matematikov, fizikov in astronomov Slovenije 
za 70 let prispevanja k razvoju pedagoškega, strokovnega in znanstvenega dela na področjih 
matematike, fizike in astronomije. V imenu društva je odlikovanje prevzel dr. Dragan Mihailović, 
predsednik. 

SREBRNI RED ZA ZASLUGE NA DIPLOMATSKO MEDNARODNEM PODROČJU - 1

Dr. Erhard Busek
za izjemen prispevek k prizadevanjem za mednarodno priznanje Republike Slovenije in vključevanju 
slovenskega gospodarstva v evropske in svetovne tokove.

RED ZA ZASLUGE – 12 
 
Tamara Blažina  
za delovanje za slovensko manjšino v Italiji v dveh mandatnih obdobjih v Italijanskem parlamentu.

dr. Marjeta Zorc
za uspešno petdesetletno delovanje in zagotavljanje zdravstvene oskrbe v Ljubljani in okolici.

dr. Janez Gabrijelčič
za izjemno zamisel o rastoči knjigi ter za njeno uveljavljanje pri nas in v tujini.

dr. Ana Krajnc
za velik prispevek k razvoju izobraževanja odraslih v Sloveniji in drugje ter pri uveljavitvi Slovenske 
univerze za tretje življenjsko obdobje.
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Ivo Velíšek
za izjemne zasluge in osebni prispevek pri vzpostavljanju in krepitvi odnosov med Slovenijo in Češko 
na kulturnem področju. V imenu predsednika RS je Ivu Velíšku 26. junija 2019 odlikovanje izročil 
veleposlanik RS na slovesnosti na Veleposlaništvu RS na Češkem. 

Računsko sodišče Republike Slovenije 
ob 25-letnici delovanja in uspešnega izpolnjevanja poslanstva neodvisnega, učinkovitega in 
odgovornega nadzora nad porabo javnih sredstev. V imenu Računskega sodišča RS je odlikovanje 
prevzel njegov predsednik Tomaž Vesel. 

mag. Ivan Sivec
za izjemno obsežen, raznolik in odmeven avtorski opus, ki neguje narodno zavest.

Državna enota Civilne zaščite za varstvo pred neeksplodiranimi ubojnimi sredstvi
za dolgoletno uspešno uničevanje neeksplodiranih bojnih sredstev. 

dr. Borut Marjan Sturm
za izjemne zasluge in dolgoletna prizadevanja pri uresničevanju pravic slovenske manjšine v Avstriji ter 
za neprecenljiv prispevek k uveljavljanju medkulturnega dialoga.  

Rudi Pavšič
za izjemne zasluge in dolgoletna prizadevanja pri uresničevanju pravic slovenske manjšine v Italiji ter za 
neprecenljiv prispevek k uveljavljanju medkulturnega dialoga. 

Kulturno prosvetno društvo Slovenski dom Zagreb
za devetdeset let skrbi za ohranitev in razvoj slovenstva na Hrvaškem.  

Obrtno-podjetniška zbornica Slovenije
ob 50-obletnici delovanja za strokovno in organizacijsko pomoč slovenskim obrtnikom in podjetnikom. 

RED ZA ZASLUGE NA DIPLOMATSKO MEDNARODNEM PODROČJU – 2

José Graziano da Silva
generalni direktor Organizacije združenih narodov za prehrano in kmetijstvo – FAO, za neprecenljiv 
prispevek k svetovni prepoznavnosti pomena čebel za trajnostno kmetijstvo in prehransko varnost 
v svetu in k uspešni uveljavitvi slovenske pobude za razglasitev 20. maja za svetovni dan čebel. Na 
svetovni dan čebel, 20. maja 2019, je v imenu predsednika Republike Slovenije gospodu Da Silvi 
odlikovanje izročila dr. Aleksandra Pivec, ministrica za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano RS, na sedežu 
Veleposlaništva RS v Rimu. 

dr. Masanori Yamauchi
za izjemne zasluge pri uveljavljanju slovenske znanosti v svetu. 

MEDALJA ZA ZASLUGE – 10

John Corsellis
za požrtvovalno pomoč beguncem, ki so po 2. svetovni vojni zbežali iz Slovenije.  
V imenu predsednika RS je soprogi Johna Corsellisa 4. februarja 2019 odlikovanje izročil veleposlanik RS 
na slovesnosti na Veleposlaništvu RS v Londonu.  

Alojz Debelis 
za dolgoletno delovanje v Deželni kmečki zvezi in za uspešno prizadevanje za boljši položaj slovenskih 
kmetov v Italiji. 
Marija Kozar – Mukič, Francek Mukič in Dušan Mukič 
za zasluge pri ustvarjanju, raziskovanju in ohranjanju slovenske kulture in kulturne dediščine v Porabju. 
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Janez Stergar 
za izjemen prispevek k ustvarjanju skupnega slovenskega kulturnega prostora na avstrijskem Koroškem. 
 
Jožica Maučeč Zakotnik
za zasluge pri vzpostavitvi in vodenju programa zgodnjega odkrivanja predrakavih sprememb in raka na 
debelem črevesu in danki (program Svit).
 
Sergij Šlenc
za izjemni prispevek k povezovanju med italijanskim in slovenskim narodom predvsem na jezikovnem 
in literarnem področju.

Jan Jelšík
za prispevek k vsestranski krepitvi mednarodnega sodelovanja krajev Slovenije in Češke. V imenu 
predsednika RS je Janu Jelšíku 26. junija 2019 odlikovanje izročil veleposlanik RS na slovesnosti na 
Veleposlaništvu RS na Češkem. 

dr. Mirko Cuderman
za zasluge za ustanovitev Slovenskega zborovskega arhiva in za donacijo izjemno obsežne zbirke 
notnega in avdiovizualnega gradiva. 

Dragutin Križanić
za dolgoletno delovanje na področju glasbenega šolstva v Brežicah ter za obuditev in razširjanje 
tamburaštva. 

Janez Pucihar
za dobrodelnost in dolgoletno humanitarno delovanje pri rotarijskem gibanju. 

MEDALJA ZA ZASLUGE NA DIPLOMATSKO MEDNARODNEM PODROČJU – 1

Petr Kypr
za prijateljsko sodelovanje in osebna prizadevanja, ki jih je izkazal kot prvi veleposlanik Češke republike 
v Sloveniji. V imenu predsednika RS je Petru Kypru 26. junija 2019 odlikovanje izročil veleposlanik RS na 
slovesnosti na Veleposlaništvu RS na Češkem. 
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PODROČJE ZUNANJIH ZADEV

1. DRŽAVNIŠKI OBISKI

• V TUJINI

DATUM DOGODEK

6. in 7. 11. 2019 Državniški obisk predsednika Republike Slovenije v Kraljevini Norveški

• BILATERALNA SREČANJA NA VISOKI RAVNI – OB DRŽAVNIŠKIH OBISKIH V TUJINI 

Državniški obisk predsednika Republike Slovenije v Kraljevini Norveški

6. 11. 2019

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je na povabilo norveškega kralja 
Haralda V. mudil na Norveškem. Gre za prvi obisk slovenskega predsednika na 
najvišji ravni na Norveškem. 
– Sprejemu z vojaškimi častmi je sledila uradna izmenjava daril in odlikovanj med 
predsednikom Pahorjem ter kraljevim parom in prestolonaslednikom. 
– Položitev venca k spomeniku žrtvam 2. svetovne vojne ob trdnjavi Akershus in 
obisk norveškega parlamenta. 
– Bilateralno srečanje s predsednico parlamenta Tone Wilhelmsen Trøen. 
– Sledilo je uradno kosilo, ki sta ga gostila njuni veličanstvi kralj Harald V. in kraljica 
Sonja. 
– Predsednik Pahor in norveški kralj Harald sta skupaj odprla razstavo sodobnega 
slovenskega industrijskega oblikovanja z naslovom »Odprti smo!« (We're open). 
– Bilateralno srečanje s predsednico Vlade Kraljevine Norveške Erno Solberg. 
– Svečana večerja, ki sta jo gostila kralj Harald V. in kraljica Sonja. 

7. 11. 2019

– Drugi dan obiska so predsednik Pahor in norveški kraljevi par začeli z obiskom 
inštituta SINTEF, ene izmed največjih evropskih neodvisnih raziskovalnih organizacij. 
Prisostvovali so slovensko-norveškemu poslovno-znanstvenemu srečanju na temo 
umetne inteligence, zelenega prehoda v krožno gospodarstvo in trajnostnih rešitev. 
– Predsednik Pahor in norveški kraljevi par so se nato udeležili odprtja razstave 
Slovenska alpska arhitektura v smučarskem muzeju Holmenkollen. 
– Sledilo je uradno kosilo, ki ga je za predsednika Pahorja, kraljevi par in 
prestolonaslednika v imenu Vlade Kraljevine Norveške gostil minister za digitalizacijo 
Nikolai Astrup. 
– V sklopu državniškega obiska je bil na BI – Norwegian Business School popoldne 
seminar na temo promocije čebelarstva in vloge opraševalcev za trajnostno 
predelavo hrane. 
– Dvodnevni državniški obisk predsednika Pahorja na Norveškem se je sklenil v 
palači Gamle Loge s posebno prireditvijo Slovenski večer.  

2. URADNI OBISKI

• V REPUBLIKI SLOVENIJI

DATUM DOGODEK

9. 1. 2019 Uradni obisk predsednika Republike Ciper 

11. 3. 2019 Uradni obisk predsednika Republike Bolgarije 

9. in 10. 5. 2019 Uradni obisk predsednika Zvezne republike Nemčije

23. in 24. 5. 2019 Uradni obisk predsednika Republike Finske

17. 6. 2019 Uradni obisk velikega mojstra Suverenega malteškega viteškega reda
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15. 7. 2019 Uradni obisk predsednika Republike Severne Makedonije

1. in 2. 9. 2019 Uradni obisk predsednice Generalne skupščine OZN

2. in 3. 9. 2019 Uradni obisk predsednice Republike Estonije

16. in 17. 9. 2019 Uradni obisk predsednika Republike Indije

4. in 5. 12. 2019 Uradni obisk Predsedstva Bosne in Hercegovine

• V TUJINI

DATUM DOGODEK

14. in 15. 1. 2019 Uradni obisk predsednika Republike Slovenije v Romuniji

28. in 29. 1. 2019 Uradni obisk predsednika Republike Slovenije v Republiki Srbiji

20. in 21. 2. 2019 Uradni obisk predsednika Republike Slovenije v Bruslju

27. 2.–1. 3. 2019
Uradni obisk predsednika Republike Slovenije v Združenem kraljestvu Velike 
Britanije in Severne Irske

4. in 5. 3. 2019 Uradni obisk predsednika Republike Slovenije v Republiki Albaniji

29. in 30. 5. 2019 Uradni obisk predsednika Republike Slovenije v Črni gori

13. 6. 2019 Uradni obisk predsednika Republike Slovenije v Republiki Avstriji

18. in 19. 9. 2019 Uradni obisk predsednika Republike Slovenije v Švicarski konfederaciji

• BILATERALNA SREČANJA NA VISOKI RAVNI – OB URADNIH OBISKIH V TUJINI 

Uradni obisk predsednika Republike Slovenije v Romuniji

14. 1. 2019
– Ob robu uradnega obiska se je predsednik republike sestal s predstavniki 
poslovne skupnosti, ki na gospodarskem področju povezujejo Slovenijo in 
Romunijo. 

15. 1. 2019

– Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je na povabilo predsednika 
Romunije   Klausa Wernerja Iohannisa mudil na uradnem obisku v Romuniji. 
Predsednika je na obisku spremljal minister za izobraževanje, znanost in šport 
Republike Slovenije dr. Jernej Pikalo. 
– Uradnemu sprejemu z vojaškimi častmi so sledili pogovor dveh predsednikov na 
štiri oči in nato plenarni pogovori. 
– Polaganje venca h grobnici neznanega vojaka. 
– Predsednik je obisk zaključil s svečanim kosilom, ki ga je gostil predsednik 
Romunije. 

Uradni obisk predsednika Republike Slovenije v Republiki Srbiji

28. 1. 2019

– Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je na povabilo predsednika 
Republike Srbije Aleksandra Vučića mudil na uradnem obisku v Srbiji. 
– Uradnemu sprejemu z vojaškimi častmi so sledili pogovor dveh predsednikov na 
štiri oči in nato plenarni pogovori. 
– Predsednika Republike Slovenije in Republike Srbije sta se udeležila odprtja 
Poslovnega foruma Srbija – Slovenija. 
– Srečanje s predsednico Narodne skupščine Republike Srbije Majo Gojković. 
– Slavnostni nagovor predsednika Republike Slovenije na slavnostni seji Narodne 
skupščine Republike Srbije. 
– Delovno kosilo, ki ga je gostila predsednica Gojković, in srečanje s predstavniki 
vseh parlamentarnih strank. 
– Slavnostna večerja, ki jo je v čast predsedniku Pahorju priredil predsednik Vučić. 
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29. 1. 2019
– Položitev venca na spomenik neznanemu junaku na Avali. 
– Predsednik republike je obisk sklenil z ogledom beograjske nadškofije. 

Uradni obisk predsednika Republike Slovenije v Bruslju

20. 2. 2019

– Srečanje s predsednikom Evropskega parlamenta Antoniem Tajanijem. 
– Sestanek z visoko predstavnico EU za zunanjo in varnostno politiko Federico 
Mogherini. 
– Sledila sta obisk na sedežu Zveze NATO in srečanje z generalnim sekretarjem 
NATA Jensom Stoltenbergom. 
– Srečanje s predsednikom Evropske komisije Jean-Claudom Junckerjem. 

21. 2. 2019
– Srečanje s slovenskimi poslanci v Evropskem parlamentu. 
– Predsednik je dvodnevni obisk v Bruslju zaključil s srečanjem s predsednikom 
Evropskega sveta Donaldom Tuskom. 

Uradni obisk predsednika Republike Slovenije v Združenem kraljestvu Velike Britanije in Severne 
Irske

27. 2. 2019

– Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je kot gost kraljice Elizabete 
II. in vlade mudil na uradnem obisku v Združenem kraljestvu Velike Britanije in 
Severne Irske. 
– Srečanje z zunanjim ministrom Združenega kraljestva Velike Britanije in Severne 
Irske Jeremyjem Huntom. 
– Predavanje v Chatham House z naslovom The Geopolitical Positioning of Europe. 

28. 2. 2019

– Položitev venca pred obeležje vsem nedolžnim žrtvam vojn pred 
Westminsterski Abbey, krajša molitev westminsterskega kanonika in ogled 
cerkve. 
– Srečanje predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja s kraljico Združenega 
kraljestva Velike Britanije in Severne Irske in drugih delov Commonwealtha 
Elizabetho II. 
– Kosilo s poslanci in lordi, ki ga je gosti laburistični poslanec Paul Farrelly, ki je 
tudi predsedujoči skupini prijateljstva s Slovenijo. 
– Bilateralno srečanje s predsedujočim Lordski zbornici (Lord Speaker) The Lord 
Fowler. 
– Sprejem za Slovence, ki živijo v Združenem Kraljestvu. 

1. 3. 2019

– Predsednik Pahor je dopoldne najprej obiskal Londonsko borzo (LSEG), kjer se je 
srečal z vodstvom borze. 
– Sledil je obisk ene vodilnih finančnih institucij, investicijske banke Goldman 
Sachs. 
– V nadaljevanju obiska se je slovenski predsednik sestal z županom londonskega 
finančnega središča City Petrom Estlinom. 
– Predsednik republike je obisk v Združenem kraljestvu Velike Britanije in Severne 
Irske sklenil z obiskom  zavarovalniške borze Lloyd's. 

Uradni obisk predsednika Republike Slovenije v Republiki Albaniji

4. 3. 2019

– Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je na povabilo predsednika 
Republike Albanije Ilirja Mete mudil na uradnem obisku v Republiki Albaniji. 
– Po uradnem sprejemu z vojaškimi častmi sta se predsednika zadržala v 
pogovoru na štiri oči, sledili so plenarni pogovori med delegacijama Republike 
Slovenije in Republike Albanije pod vodstvom obeh predsednikov. 
– Srečanje predsednika Pahorja s predsednikom Vlade Republike Albanije Edijem 
Ramo. 
– Srečanje še z vodjo opozicije (Demokratska stranka) Lulzimom Basho. 
– Prvi dan uradnega obiska se je zaključil s svečano večerjo, ki jo je v čast 
predsedniku Pahorju priredil albanski predsednik Ilir Meta. 
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5. 3. 2019

– Drugi dan uradnega obiska je slovenski predsednik začel s položitvijo venca na 
grob narodnih junakov v Tirani. 
– Sledilo je srečanje s predsednikom parlamenta Republike Albanije Gramozom 
Ruçijem. 
– V nadaljevanju obiska se je predsednik republike srečal z županom Tirane 
Erionom Veliajem. 
– Uradni obisk Albanije je predsednik Pahor sklenil z obiskom mesta Kruje, kjer se 
je rodil albanski narodni heroj Skenderbeg, ki velja za očeta albanskega naroda, 
in s kosilom, ki ga je gostil albanski predsednik Ilir Meta. 

Uradni obisk predsednika Republike Slovenije v Črni gori

29. 5. 2019

– Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je na povabilo predsednika Črne 
gore Mila Đukanovića mudil na uradnem obisku v Črni gori. 
– Uradnemu sprejemu z vojaškimi častmi je sledil pogovor na štiri oči predsednika 
Republike Slovenije s predsednikom Črne gore. Obisk se je nadaljeval s 
plenarnimi pogovori med delegacijama Republike Slovenije in Črne gore pod 
vodstvom obeh predsednikov. 
– Svečano kosilo, ki ga je ob uradnem obisku predsednika Republike Slovenije 
priredil predsednik Črne gore. 

30. 5. 2019

– Srečanje s predsednikom Skupščine Črne gore Ivanom Brajovićem. 
– Srečanje s predsednikom Vlade Črne gore Duškom Markovićem. 
– Obisk Cetinj z ministrom za kulturo Črne gore Aleksandrom Bogdanovićem in 
županom Cetinja Aleksandrom Kašćelanom ter ogled dvorca Kralja Nikole. 
– Uradni obisk v Črni gori je slovenski predsednik sklenil s kosilom, ki ga je 
priredil minister za kulturo Črne gore Aleksandar Bogdanović. 

Uradni obisk predsednika Republike Slovenije v Republiki Avstriji 

12. 6. 2019

– Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je na povabilo predsednika 
Republike Avstrije dr. Alexandra Van der Bellna mudil na uradnem obisku v 
Republiki Avstriji. 
– Ob robu uradnega obiska se je predsednik Pahor sestal s predstavniki slovenske 
manjšine v Republiki Avstriji. 
– Udeležba na sprejemu, ki ga je ob dnevu državnosti priredilo Veleposlaništvo 
Republike Slovenije na Dunaju. 

13. 6. 2019

– Predsednik Pahor se je v okviru uradnega obiska srečal z gostiteljem, 
predsednikom dr. Van der Bellnom. 
– Srečanje z zvezno kanclerko Republike Avstrije dr. Brigitte Bierlein. 
– Srečanje s predsednikom zveznega parlamenta Republike Avstrije mag. 
Wolfgangom Sobotko. 
– Predsednika Pahor in Van der Bellen sta uradni program sklenila z obiskom 
tehniške univerze. Predsednik Pahor se je ob tem srečal tudi s Slovenci, ki 
študirajo na Dunaju. 

Uradni obisk predsednika Republike Slovenije v Švicarski konfederaciji

18. 9. 2019

 – Predsednik Pahor se je na povabilo predsednice udeležil redne seje 
Nacionalnega sveta Švicarske konfederacije. 
– Bilaterlano srečanje s predsednico Nacionalnega sveta Švicarske konfederacije 
Marino Carobbio Guscetti. 

19. 9. 2019

– Predsednik Pahor se je v okviru uradnega obiska srečal z gostiteljem, 
predsednikom in finančnim ministrom Uelijem Maurerjem. Po uradnem sprejemu 
z vojaškimi častmi so sledili plenarni pogovori med delegacijama Republike 
Slovenije in Švice pod vodstvom obeh predsednikov. 
– Udeležba na odprtju slovensko-švicarske poslovne konference v Zürichu z 
naslovom Slovenija dežela nišnih poslovnih prvakov. 
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3.  DELOVNI OBISKI

• V REPUBLIKI SLOVENIJI

DATUM DOGODEK

14. in 15. 5. 2019
Obisk njegove kraljeve visokosti princa Edwarda, grofa Wesseškega v Republiki 
Sloveniji

• V TUJINI (udeležba na mednarodnih dogodkih)

DATUM DOGODEK

15.–17. 2. 2019 55. münchenska varnostna konferenca, ZRN, München

23. 2. 2019 Neformalno delovno kosilo v Republiki Hrvaški, Zagreb

24. 2. 2019 Udeležba na 19. splitskem polmaratonu, Hrvaška, Split

28. in 29. 3. 2019 Srečanje na visoki ravni Podnebje in trajnostni razvoj za vse, ZDA, New York

16. in 17. 4. 2019 Delovni obisk v Bosni in Hercegovini, Sarajevo

31. 5. 2019 To Be Secure Forum (2BS Forum), Črna gora, Budva

8. 7. 2019
Delovna večerja ob zaključku predsedovanja Bosne in Hercegovine Procesu 
sodelovanja v Jugovzhodni Evropi (SEECP), Bosna in Hercegovina, Sarajevo

13. 7. 2019 Slovesnost ob 99. letnici požiga Narodnega doma v Trstu, Italija, Trst

17. 7. 2019 Delovni obisk v Kneževini Monako

1. 9. 2019 Slovesnosti ob 80. obletnici začetka 2. svetovne vojne, Poljska, Varšava

4. 9. 2019
Trilateralno srečanje predsednikov Slovenije, Avstrije in Hrvaške, Hrvaška, 
Šibenik

30. 9. 2019
Žalne slovesnosti v spomin nekdanjemu francoskemu predsedniku Chiracu, 
Francija, Pariz

3. 10. 2019 Vrh predsednikov V4, Slovenije in Srbije, Češka, Praga

9.–11. 10. 2019 15. srečanje predsednikov držav Arraiolske skupine, Grčija, Atene

22. 10. 2019 Ustoličenje novega japonskega cesarja Naruhita, Japonska, Tokio

8. 11. 2019 Udeležba na konferenci ob 30. obletnici padca Berlinskega zidu, ZRN, Berlin

23. 11. 2019 Udeležba na 4. regionalnem forumu mladih voditeljev, Srbija, Novi Sad

• SREČANJA OB DELOVNIH OBISKIH V TUJINI

55. Münchenska varnostna konferenca, ZRN, München

15. 2. 2019

– Otvoritvena razprava konference. 
– Predsednik Pahor je nastopil v pogovoru z naslovom The Three Seas Initiative: 
Central Europe's Answer to Great Power Competition? 
– Prvi dan Münchenske varnostne konference se je zaključil s sprejemom, ki ga je 
gostil župan mesta München, in nočnim zasedanjem razprave Conflicts in the Black 
Sea Region. 

16. 2. 2019

– Bilateralno srečanje s predsednikom Črne gore Milom Đukanovićem. 
– Bilateralno srečanje z ministrom za zunanje zadeve Zvezne republike Nemčije 
Heikom Maasom. 
– Panelna razprava Arms Control. 
– Panelna razprava Climate Change as a Security Threat. 
– Svečana večerja, ki jo gosti predsednik deželne vlade Bavarske dr. Markus Söder. 
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17. 2. 2019
– Izjave in razprava Middle East, Part I. 
– Izjave in razprava Middle East, Part II. 
– Panelna razprava EU Foreign Policy. 

Neformalno delovno kosilo v Republiki Hrvaški, Zagreb

23. 2. 2019

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor in predsednica Republike Hrvaške 
Kolinda Grabar – Kitarović sta se srečala na neformalnem delovnem kosilu v 
Zagrebu. Predsednik Pahor se je v Zagrebu ustavil na poti v Split, kjer se je na 
povabilo organizatorjev udeležil Splitskega polmaratona. 

Udeležba na 19. splitskem polmaratonu, Hrvaška, Split

24. 2. 2019 Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je na povabilo organizatorjev 
udeležil 19. splitskega polmaratona. 

Srečanje na visoki ravni Podnebje in trajnostni razvoj za vse, ZDA, New York

28. 3. 2019

– Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je na povabilo predsednice 
Generalne skupščine OZN Maríe Fernande Espinosa Garcés udeležil srečanja na 
visoki ravni Podnebje in trajnostni razvoj za vse. 
– Udeležba na otvoritvenem delu zasedanja Generalne skupščine OZN na visoki 
ravni z naslovom Climate and Sustainable Developement for All (Podnebje in 
trajnostni razvoj za vse), ki sta ga odprla Antonio Guterres in Maria Fernanda 
Espinosa Garcés. 
– Na plenarnem zasedanju, ki je sledilo, je predsednik Pahor nastopil kot govornik. 
– Bilateralno srečanje predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja s 
predsednikom Republike Madžarske Jánosem Áderjem. 
– Udeležba na delovnem kosilu – okrogli mizi voditeljev. 
– Bilateralno srečanje predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja z Antóniom 
Guterresom, generalnim sekretarjem OZN. 
– Obeležitev 20. obletnice delovanja ITF in odprtje razstave v OZN. 

29. 3. 2019 – Bilateralno srečanje predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja z Marío 
Fernando Espinozo Garcés, predsednico Generalne skupščine OZN. 

Delovni obisk v Bosni in Hercegovini, Sarajevo

16. 4. 2019

– Delovno srečanje predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja s Predsedstvom 
Bosne in Hercegovine pod vodstvom predsedujočega Milorada Dodika. 
– Pogovor predsednika z mladimi na temo »sprava za prihodnost«, na povabilo 
regionalne mladinske mreže South Eastern European Youth Network in Inkubatorja 
družbenih inovacij MUNJA. 

17. 4. 2019 – Udeležba in otvoritveni nagovor na Sarajevskem poslovnem forumu. 

To Be Secure Forum (2BS Forum), Črna gora, Budva

31. 5. 2019 Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je na povabilo organizatorjev kot 
osrednji govornik udeležil varnostnega foruma To Be Secure Forum (2BS Forum). 

Delovna večerja ob zaključku predsedovanja Bosne in Hercegovine Procesu sodelovanja v 
Jugovzhodni Evropi (SEECP), Bosna in Hercegovina, Sarajevo

8. 7. 2019

– Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je na povabilo Predsedstva Bosne 
in Hercegovine udeležil delovne večerje ob zaključku predsedovanja Bosne in 
Hercegovine Procesu sodelovanja v Jugovzhodni Evropi (SEECP) v Sarajevu. 
– Ob obisku se je predsednik na bilateralnem srečanju sestal s predsednikom 
Republike Turčije Recepom Tayyipom Erdoğanom. 

Slovesnost ob 99. letnici požiga Narodnega doma v Trstu, Italija, Trst

13. 7. 2019

– Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je udeležil slovesnosti ob 99. 
letnici požiga Narodnega doma v Trstu, ki sta jo prvikrat skupaj pripravili obe 
krovni organizaciji Slovencev v Italiji, Slovenska kulturno-gospodarska zveza in Svet 
slovenskih organizacij. 
– Po slovesnosti v Narodnem domu se je predsednik republike v novih prostorih 
slovenskega konzulata v Trstu sestal s predstavniki slovenske manjšine. 
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Delovni obisk v Kneževini Monako

17. 7. 2019

V Monaku se je predsednik republike najprej v knežji palači srečal in pogovarjal s 
knezom Albertom II., zvečer pa sta se kot častna gosta in dolgoletna pokrovitelja 
skupaj udeležila dobrodelne večerje v čast misijonarju Pedru Opeki, ki jo je priredila 
princesa Ira de Fürstenberg. 

Slovesnosti ob 80. obletnici začetka 2. svetovne vojne, Poljska, Varšava

1. 9. 2019

– Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se na povabilo predsednika Republike 
Poljske Andrzeja Dude udeležil slovesnosti ob 80. obletnici začetka 2. svetovne 
vojne. 
– Predsednik se je nato ob robu slovesnosti bilateralno srečal s predsednikom 
Ukrajine Volodimirjem Zelenskim. 
– Predsednik Pahor se je v nadaljevanju bilateralno srečal še s predsednico 
Republike Slovaške Zuzano Čaputovo. 

Trilateralno srečanje predsednikov Slovenije, Avstrije in Hrvaške, Hrvaška, Šibenik

4. 9. 2019

Na povabilo predsednice Republike Hrvaške Kolinde Grabar – Kitarović so se 
v Šibeniku sestali predsednik Republike Slovenije Borut Pahor, gostiteljica 
predsednica Republike Hrvaške Kolinda Grabar – Kitarović in predsednik Republike 
Avstrije Alexander van der Bellen. 

Žalne slovesnosti v spomin nekdanjemu francoskemu predsedniku Chiracu, Francija, Pariz

30. 9. 2019

– Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je z drugimi svetovnimi voditelji v 
cerkvi Saint-Sulpice udeležil žalne slovesnosti za politikom in nekdanjim francoskim 
predsednikom Jacquesom Chiracom. 
– Predsednik republike se je po pogrebnih svečanostih udeležil sprejema oziroma 
kosila, ki ga je za vodje delegacij priredil predsednik Francoske republike 
Emmanuel Macron. 

Vrh predsednikov V4, Slovenije in Srbije, Češka, Praga

3. 10. 2019

– Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je na povabilo predsednika Češke 
republike Miloša Zemana udeležil vrha držav višegrajske četverice, na katerega je 
gostitelj poleg članic Slovaške, Češke, Poljske in Madžarske povabil tudi Slovenijo in 
Srbijo. 

15. srečanje predsednikov držav Arraiolske skupine, Grčija, Atene

10. 10. 2019

– Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je na povabilo gostitelja, 
predsednika Helenske republike Prokopisa Pavlopoulosa, v Atenah srečal s 
predsedniki dvanajstih držav članic EU: Bolgarije, Hrvaške, Estonije, Nemčije, Grčije, 
Madžarske, Irske, Italije, Latvije, Malte, Poljske in Portugalske. 
– Bilateralno srečanje predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja s 
predsednikom Irske Michaelom D. Higginsom. 
– Udeležba in nastop predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja na Athens 
Democracy Forumu, ki ga v Atenah vsako leto prireja New York Times in katerega 
pokrovitelj je predsednik Grčije Pavlopoulos. 
– Neformalna večerja, ki sta jo gostila predsednik Helenske republike Prokopios 
Pavlopoulos in soproga gospa Vlasia Pavlopoulou. 

11. 10. 2019

– Prvi del zasedanja skupine Arraiolos z naslovom Facing efficiently the economic 
and the refugee crisis. 
– Drugi del zasedanja z naslovom Tackling together modern challenges to the 
security of the EU and its Memeber States. 
– Bilateralno srečanje s predsednikom Italijanske republike Sergiom Mattarello. 
– Državniška večerja, ki sta jo gostila predsednik Helenske republike gospod 
Prokopios Pavlopoulos in gospa Vlasia Pavlopoulou. 
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Ustoličenju novega japonskega cesarja Naruhita, Japonska, Tokio

22. 10. 2019
– Udeležba predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja na ceremoniji 
ustoličenja njegovega veličanstva cesarja v Državniški dvorani Cesarske palače. 
– Dvorni banket v Cesarski palači. 

23. 10. 2019

– Obisk inštituta KEK v Tsukubi, kjer slovenski znanstveniki sodelujejo pri svetovno 
pomembnem raziskovalnem projektu nove fizike odkrivanja antimaterije v 
trkalniku super KEK2/belle2. 
– Bilateralno srečanje s predsednikom japonske vlade Šinzom Abejem. 
– Udeležba predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja na banketu, ki ga je 
gostil predsednik japonske vlade s soprogo. 

Udeležba na konferenci ob 30. obletnici padca Berlinskega zidu, ZRN, Berlin

8. 11. 2019

– Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je ob obisku v Berlinu, ki je 
bil  posvečen 30. obletnici padca Berlinskega zidu, srečal z nemškim zveznim 
predsednikom Frankom-Walterjem Steinmeierjem. 
– Slovenski predsednik je ob 30. obletnici padca Berlinskega zidu položil venec 
k obeležju zidu ob Bernauer Strasse in se tako poklonil žrtvam zidu. Obiskal je 
spominski muzej in si ogledal dokumentacijsko središče. 
– Na povabilo ICD – Mednarodnega centra za kulturno diplomacijo se je udeležil 
konference ob 30. obletnici padca Berlinskega zidu, kjer je imel govor o pomenu 
dogodkov pred 30. leti v Evropi in o tem, kaj omenjeni dogodki pomenijo za 
skupno evropsko prihodnost. 

Udeležba na 4. regionalnem forumu mladih voditeljev, Srbija, Novi Sad

23. 11. 2019

– Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je na povabilo organizatorjev 
udeležil 4. regionalnega foruma mladih voditeljev. 
– Predsednik Pahor je nastopil na panelu Speaking Youth to Power: Introducing 
Millenials to Policy Dialogue. 

4.  SPREJEMI PRI PREDSEDNIKU REPUBLIKE SLOVENIJE

DATUM DOGODEK

8. 1. 2019 Sprejem visokega predstavnika za BiH dr. Valentina Inzka

8. 1. 2019 Sprejem vodje Predstavništva Evropske komisije v Sloveniji dr. Zorana Stančiča

16. 1. 2019 Sprejem predsednika deželnega odbora FJK Massimiliana Fedrige

11. 2. 2019 Sprejem predsednika Sobranja Republike Makedonije mag. Talata Xhaferija

14. 2. 2019 Sprejem generalnega tožilca Ruske federacije Jurija Čajke

6. 3. 2019 Sprejem predsednika Državnega zbora Republike Avstrije Wolfganga Sobotke

9. 4. 2019
Sprejem ministra za zunanje zadeve, Evropsko unijo in sodelovanje Kraljevine 
Španije Josepa Borrella Fontellesa

26. 4. 2019 Sprejem ministrice za zunanje zadeve Kraljevine Norveške Ine Eriksen Søreide

20. 5. 2019 Sprejem predsednice Nacionalnega sveta Švice Marine Carobbio Guscetti

28. 5. 2019 Sprejem predsednika vlade Republike Severne Makedonije Zorana Zaeva

29. 5. 2019 Sprejem ministra za zunanje zadeve Ruske federacije Sergeja Lavrova

26. 6. 2019 Sprejem predsednika Parlamenta Kraljevine Švedske Andreasa Norléna
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1. 7. 2019
Sprejem predsednikov obeh krovnih organizacij slovenske manjšine v Italiji: Ksenije 
Dobrila, predsednice Slovenske kulturno-gospodarske zveze, in Walterja Bandlja, 
deželnega predsednika Sveta slovenskih organizacij

2. 7. 2019 Sprejem predsednice Narodne skupščine Republike Srbije Maje Gojković

23. 7. 2019 Sprejem deželnega glavarja Gradiščanske Hansa Petra Doskozila

14. 8. 2019 Sprejem ministra za zunanje zadeve Japonske Tara Kona

9. 9. 2019 Sprejem predsednice Parlamenta Republike Latvije Ināre Mūrniece

12. 9. 2019 Sprejem predsedujočega Vojaškemu odboru NATO generala Sira Stuarta Peacha

18. 9. 2019 Sprejem predsednika Predstavniškega doma Republike Ciper Demetrisa Syllourisa

1. 10. 2019
Sprejem ministra za zunanje in evropske zadeve ter priseljevanje in azil Velikega 
vojvodstva Luksemburg Jeana Asselborna

9. 10. 2019 Sprejem ministra za zunanje zadeve Kraljevine Nizozemske Stefa Bloka

5.  DRUGI DOGODKI IN SREČANJA V SLOVENIJI

DATUM DOGODEK

30. 1. 2018 Sprejem za diplomatski zbor, Brdo pri Kranju

13. 2. 2019
Podpis odloka o razpisu volitev poslancev iz Republike Slovenije v Evropski 
parlament

20. 3. 2019

Udeležba na prireditvi ob 15. obletnici vstopa Republike Slovenije v zvezo NATO 
in bilateralno srečanje z nekdanjim generalnim sekretarjem zveze NATO lordom 
Georgeom Robertsonom, Brdo pri Kranju

1. 4. 2019

Ob 15. obletnici članstva Slovenije v Evropski uniji se je predsednik Pahor s študenti 
in dijaki pogovarjal o prihodnosti Evropske unije (Hiša EU, informacijsko središče 
Evropskega parlamenta in Evropske komisije v Sloveniji, Ljubljana). 

13. 4. 2019
Udeležba na veliki tradicionalni slovesnosti Dan slovensko-ameriškega prijateljstva in 
zavezništva, Andraž nad Polzelo

23. 4. 2019 Udeležba na 23. rednem letnem posvetu slovenske diplomacije, Brdo pri Kranju

9. 5. 2019

Skupni poziv za Evropo pred evropskimi volitvami maja 2019 – ob dnevu Evrope 
objavljen skupni poziv za Evropo enaindvajsetih (21) evropskih predsednikov pred 
volitvami v Evropski parlament konec maja

14. 5. 2019
Predsednik Pahor in njegova kraljeva visokost princ Edward grof Wesseški sta v 
Gornjem Suhorju razglasila prvi dan slovensko-britanskega prijateljstva, Gornji Suhor

27. 7. 2019 Udeležba na spominski slovesnosti pri Ruski kapelici pod Vršičem, Vršič

12. 9. 2019
Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je v okviru finskega predsedovanja 
udeležil rednega srečanja z veleposlaniki držav članic EU, Ljubljana

13. 9. 2019
Udeležba na slovesnem sprejemu v okviru konference načelnikov obrambnih sil članic 
zveze NATO pri vojaškem odboru NATO, Ljubljana

14. 10. 2019

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je priredil Posvet o oblikovanju 
slovenskega pogleda na razvoj Evropske unije, Ljubljana, Predsedniška palača. 
Poleg strokovnjakov, predstavnikov vlade in državnega zbora, je predsednik 
republike na posvet povabil slovenske poslance v Evropskem parlamentu. 
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6.  BRDO BRIJUNI PROCESS

DATUM DOGODEK

Srečanje voditeljev Brdo Brijuni Processa, Albanija, Tirana

8. in 9. 5. 2019

– Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor in predsednica Republike Hrvaške 
Kolinda Grabar-Kitarović sta skupaj z gostiteljem predsednikom republike Albanije 
Ilirjem Meto gostila srečanje voditeljev Brdo Brijuni Process. Posebna gosta sta 
bila visoka predstavnica EU za zunanjo in varnostno politiko Federica Mogherini in 
predsednik Republike Poljske Andrzej Duda. Tokratnega srečanja voditeljev Brdo 
Brijuni Process so se udeležili voditelji: Ilir Meta, Borut Pahor, Kolinda Grabar-
Kitarović, Milorad Dodik, Šefik Džaferović, Hashim Thaçi, Aleksandar Vučić in Milo 
Đukanović. 

7.  STRATEŠKI FORUM BLED

DATUM DOGODEK

2. in 3. 9. 2019 

– Delovno kosilo s predsednico 73. zasedanja Generalne skupščine OZN Marío 
Fernando Espinosa Garcés
– Odprtje 14. strateškega foruma Bled 2018:
Predsednik Republike Slovenije in predsednica Republike Estonije – ki se je v 
času BSF mudila na uradnem obisku v Sloveniji – sta se skupaj udeležila odprtja 
Strateškega foruma Bled 2019 in udeležence BSF nagovorila v sklopu panela 
Pogovor s predsednikoma, kjer sta spregovorila o prihodnosti Evropske unije. 
Srečanje z Visoko komisarko za človekove pravice Michelle Bachelet Jeria
Srečanje z zunanjim ministrom Republike Turčije Mevlütom Çavuşoğlujem 
Srečanje z ministrom za zunanje zadeve, EU in sodelovanje Kraljevine Španije 
Josepom Borrello
Srečanje z upravnim odborom Svetovne federacije častnih konzulov FICAC
Srečanje z ministrom za zunanje zadeve Republike Finske Pekko Haavistom
Srečanje z namestnikom pomočnika državnega sekretarja Združenih držav 
Amerike in novoimenovanim posebnim odposlancem ameriške administracije za 
Zahodni Balkan Matthewom A. Palmerjem
Srečanje z nekdanjim predsednikom vlade Italijanske republike in dekanom 
pariške univerze SciencesPo Enricom Letto
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8.  POBUDA TRI MORJA

DATUM DOGODEK

Vrh pobude Tri morja, Slovenija, Ljubljana 

5. 6. 2019

– Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je gostil četrti vrh pobude Tri morja v 
Sloveniji. 
– Vrha so se udeležili (po senioritetnem vrstnem redu): predsednica Republike 
Litve, Dalia Grybauskaite; predsednik Republike Slovenije, Borut Pahor; predsednik 
Češke republike, Miloš Zeman; predsednik Evropske komisije, Jean-Claude Juncker; 
predsednik Romunije, Klaus Werner Iohannis; predsednica Republike Hrvaške, Kolinda 
Grabar – Kitarović; predsednik Latvije, Raimonds Vejonis; predsednik Republike 
Poljske, Andrzej Duda; predsednica Republike Estonije, Kersti Kaljulaid; predsednik 
Republike Bolgarije, Rumen Radev; predsednik Zvezne republike Nemčije, Frank-
Walter Steinmeier; minister za zunanje zadeve in trgovino Madžarske, Péter Szijjártó; 
minister za energetiko, Združene države Amerike, Rick Perry in minister za finance, 
Slovaška republika, Ladislav Kamenický. 
– Predsednik se je prvi dan vrha sestal na bilateralnem srečanju s sekretarjem za 
energetiko Združenih držav Amerike Rickom Perryjem. 
– Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se v sklopu predsedniškega vrha 
pobude Tri morja srečal s predsednikom Latvije Raimondsom Vējonisom. Predsednika 
sta si ob tej priložnosti izmenjala državni odlikovanji. 
– V okviru dvodnevnega predsedniškega vrha pobude Tri morja je predsednik 
sprejel predsednika Republike Poljske Andrzeja Dudo. Po bilateralnem srečanju 
sta predsednika republike v Državnem zboru skupaj odprla razstavo v spomin 180. 
obletnice smrti Emila Korytka, mladega poljskega izgnanca, ki ga je s slovenskim 
okoljem zbližala prav kultura. 
– Gostitelj politično-poslovnega vrha pobude Tri morja, predsednik Republike 
Slovenije Borut Pahor, je v sklopu poslovnega foruma pobude vodil predsedniški 
panel z naslovom Geopolitični izzivi za EU med Baltikom, Jadranom in Črnim morjem. 
– Sledila je uradna večerja, ki jo je ob zaključku prvega dne vrha pobude Tri morja v 
Sloveniji priredil predsednik republike. 

6. 6. 2019 – Voditelji pobude Tri morja so na Brdu pri Kranju s sprejetjem deklaracije sklenili 
četrti vrh pobude. 

GOSPODARSTVO, EKONOMSKA POLITIKA IN PODJETNIŠTVO

DATUM AKTIVNOST KRAJ

30. 1. 2019 Udeležba na prireditvi: januarsko srečanje 
Združenja Manager GH Union, Ljubljana

7. 3. 2019
Podelitev nagrad Gospodarske zbornice 
Slovenije za izjemne gospodarske in 
podjetniške dosežke

Cankarjev dom

9. 4. 2019
Odprtje nove naprave za predčiščenje 
industrijskih odpadnih voda podjetja 
Henkel Maribor

Maribor

11. 4. 2019 Udeležba na prireditvi: 500 podjetnic Gospodarsko razstavišče, Ljubljana

11. 4. 2019 Zaključna slovesnost 43. državnega 
tekmovanja v tehnikah prodaje Ekonomska in trgovska šola Brežice

17. 4. 2019 Udeležba na Sarajevskem poslovnem 
forumu Sarajevo, BiH
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23. 4. 2019
Pogovor »Pripravljenost obrtnikov in 
podjetnikov na ohlajanje gospodarstva« v 
sodelovanju z Obrtno-podjetniško zbornico

Predsedniška palača

31. 5. 2019 Predsednik govornik na forumu To Be 
Secure Forum Budva, Črna gora

5. 6. 2019
Predsednik Pahor je vodil predsedniški 
panel v sklopu poslovnega foruma 
pobude Tri morja 

Ljubljana 

9. 9. 2019

Slovesnost ob razglasitvi naziva »Naj 
mladinski startup 2019«, ki ga podeljuje 
Pospeševalnik mladinskega podjetništva 
Ustvarjalnik

Predsedniška palača

25. 9. 2019
Udeležba na Dnevu inovativnosti in 
podelitve priznanj Gospodarske zbornice 
Slovenije za najboljše inovacije v Sloveniji 

Brdo pri Kranju

25. 10. 2019 Sprejem ob razglasitvi prejemnika naziva 
Inovativni mladi kmet/kmetica 2019 Predsedniška palača

5. 11. 2019 Sprejem za štipendiste Ustvarjalnika – 
Fundacije za ustvarjalne mlade Predsedniška palača

5. 12. 2019

Slavnostna prireditev ob 50. obletnici 
Obrtno-podjetniške zbornice Slovenije 
– vročitev odlikovanja red za zasluge 
za strokovno in organizacijsko pomoč 
slovenskim obrtnikom in podjetnikom

GH Union, Ljubljana 

PODROČJE SOCIALNE POLITIKE

DATUM AKTIVNOST KRAJ

10. 1. 2019
Uradni posveti s poslanskimi skupinami 
o izbiri kandidatov za mesto Varuha 
človekovih pravic RS

Predsedniška palača 

16. 1. 2019 Pogovor s predstavniki Zveze društev 
gluhih in naglušnih Slovenije Predsedniška palača

9. 2. 2019

Udeležba predsednika Pahorja in gospe 
Tanje Pečar na 10. tradicionalnem 
dobrodelnem koncertu za otroke s 
posebnimi potrebami Uresničimo sanje

Kamnik

19. 2. 2019 Obisk starostnikov v Domu sv. Katarine 
Mengeš Mengeš

22. 2. 2019
Sprejem in pogovor z dozdajšnjo varuhinjo 
Vlasto Nussdorfer in novoizvoljenim 
varuhom Petrom Svetino 

Predsedniška palača

13. 3. 2019
Delovni posvet z vodstvom Nacionalnega 
foruma humanitarnih organizacij Slovenije 
(NFHOS)

Predsedniška palača

21. 3. 2019 Ogled treninga inkluzivnega juda ob 
svetovnem dnevu Downovega sindroma Ljubljana

23. 3. 2019 Udeležba na dobrodelni delovni akciji v 
Stanovanjski skupini Črnava Preddvor
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26. 3. 2019
Posvet pri predsedniku: O demografski 
politiki, zlasti z vidika rodnosti in 
priseljevanja

Predsedniška palača

6. 5. 2019
Sprejem za udeležence Specialne 
olimpijade Slovenije na Poletnih svetovnih 
igrah specialne olimpijade v ZAE. 

Predsedniška palača

16. 5. 2019 Predsednik Pahor sprejel Miho Lobnika, 
zagovornika načela enakosti Predsedniška palača

7. 6. 2019
Predsednik republike na svečani prireditvi 
ob 90. obletnici Mladinskega doma Malči 
Beličeve 

Ljubljana 

10. 6. 2019 Obisk Prevzgojnega doma Radeče Radeče

11. 6. 2019 Sprejem ob zaključni prireditvi natečaja 
Prostovoljec leta 2018 Brdo pri Kranju

26. 6. 2019
Sprejem ob podelitvi državne nagrade in 
priznanj na področju prostovoljstva za leto 
2018

Predsedniška palača

10. 7. 2019 Sprejem predstavnikov nevladnih 
organizacij Predsedniška palača

1. 10. 2019
Ob mednarodnem dnevu starejših 
udeležba na odkritju mozaične stene pred 
Centrom starejših v Cerknici

Cerknica

11. 11. 2019

Vročitev Jabolka navdiha društvu Palčica 
Pomagalčica in dobrodelni škratki, Jaki 
Krebsu, Mihi Deželaku in društvu Rdeči 
noski

Predsedniška palača

14. 11. 2019 Ob dnevu slovenskega znakovnega jezika 
udeležba na prireditvi »Ali se slišimo?!« Ljubljana 

29. 11. 2019 Udeležba na prireditvi ob 70. obletnici 
ustanovitve vzgojnega zavoda v Veržeju Veržej

29. 11. 2019 Udeležba na dobrodelni prireditvi Osnovne 
šole Mozirje Mozirje

3. 12. 2019
Tradicionalni sprejem za predstavnike 
invalidskih organizacij ob mednarodnem 
dnevu invalidov

Kongresni center Brdo

6. 12. 2019 Sprejem za predstavnice in predstavnike 
humanitarnih organizacij Predsedniška palača

PODROČJE OHRANJANJA VOJAŠKE TRADICIJE

DATUM AKTIVNOST KRAJ

5. 1. 2019
Udeležba in govor na osrednji spominski slovesnosti 
ob 76. obletnici poslednjega boja Pohorskega 
bataljona

Osankarica

11. 1. 2019 Udeležba in govor na proslavi ob 100. obletnici 
slovenskega vojaškega letalstva Brežice

13. 1. 2019 Udeležba na prireditvi Po stezah partizanske Jelovice 
ob 77. obletnici dražgoške bitke Dražgoše

20. 1.  2019 Udeležba na slovesnosti ZZB NOB ob dnevu spomina 
na žrtve holokavsta Ljubljana
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21. 1. 2019 Sprejem Nacionalnega odbora za obeležitev 100. 
obletnice 1. svetovne vojne Predsedniška palača

24. 1. 2019 Udeležba in govor ob mednarodnem Dnevu spomina 
na žrtve holokavsta Maribor

18. 3. 2019
Redni letni pogovor s predstavniki Koordinacije 
domoljubnih in veteranskih organizacij Slovenije – 
KoDVOS

Predsedniška palača

13. 4. 019 Udeležba na tradicionalni slovesnosti Dan slovensko-
ameriškega prijateljstva in zavezništva Andraž nad Polzelo

29. 4. 2019 Udeležba na komemoraciji ob 100. obletnici Srečka 
Puncerja, borca za severno mejo Braslovče

15. 5.  2019 Spominska slovesnost ob Dnevu slovensko-
britanskega prijateljstva Suhor

24. 6.  2019 Sprejem za svojce padlih v vojni za Slovenijo '91 Predsedniška palača

24. 6. 2019 Položitev venca na Pomnik padlim v vojni za 
Slovenijo '91 Ljubljana

9. 11. 2019
Udeležba na 20. spominskem pohodu v počastitev 
vojakov soške fronte in govor na slovesnosti v 
spomin konca 1. svetovne vojne

Planinski dom pri 
Krnskih jezerih

30. 11. 2019 Udeležba na proslavi ob 30. obletnici akcije Sever Maribor

PODROČJE DRŽAVNE VARNOSTI

DATUM AKTIVNOST KRAJ

20. 2. 2019 Srečanje z GS NATO Jensem Stoltenbergom Sedež NATO, Bruselj

9. 4. 2019 Seja Sveta za nacionalno varnost Predsedniška palača

19. 6. 2019
Delovni pogovor s predstavniki Civilnih iniciativ 
Ilirske Bistrice, Bele Krajine in Škofij o migrantski 
problematiki

Predsedniška palača

18. 10. 2019 Udeležba na prireditvah ob Bogatajevih dnevih zaščite 
in reševanja Postojna

OBRAMBNO PODROČJE

DATUM AKTIVNOST KRAJ

20. 3. 2019 Pogovor z nekdanjim generalnim sekretarjem 
zveze NATO lordom Georgom Robertsonom Brdo pri Kranju

20. 3. 2019 Udeležba in govor ob 15. obletnici vstopa 
Republike Slovenije v zvezo NATO Brdo pri Kranju

5. 4. 2019 Predstavitev Poročila o pripravljenosti 
Slovenske vojske Predsedniška palača

19. 4. 2019 Pogovor PR-PV-MO Predsedniška palača

14. 5. 2019 Udeležba in govor na slovesnosti 
ob dnevu Slovenske vojske Cerklje

20. 6. 2019 Sprejem poveljnika Nacionalne garde Kolorada 
generalmajorja Michaela Loha Predsedniška palača

12. 9. 2019 Sprejem generala sira Stuarta Peacha, 
predsedujočega Vojaškemu odboru NATO Predsedniška palača
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13. 9. 2019 Govor načelnikom obrambnih sil zveze NATO Ljubljana

13. 12.2019 Podelitev činov novim častnikom Slovenske vojske Predsedniška palača

17. 12. 2019 Videokonferenca s kontingenti na 
mednarodnih operacijah in misijah MORS, Ljubljana

SODELOVANJE Z INSTITUCIJAMI

DATUM DOGODEK

16. 1. 2019
Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je posvetoval z uglednimi pravnimi 
strokovnjaki glede možnih sprememb volilne zakonodaje v skladu z odločbo 
ustavnega sodišča. 

17. 1. 2019
Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je gostil sestanek z vodji 
parlamentarnih strank in poslanskih skupin o spremembah volilne zakonodaje. 

18. 1. 2019

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je priredil kosilo za člane Ustavnega 
sodišča Republike Slovenije, ki ga tradicionalno gosti ob zamenjavi na mestu 
predsednika oziroma predsednice Ustavnega sodišča. 
Ob tej priložnosti se je predsednik Pahor zahvalil doc. dr. Jadranki Sovdat, ki je 
konec leta 2018 zaključila svoj mandat predsednice Ustavnega sodišča Republike 
Slovenije; prof. dr. Rajku Knezu, ki je prevzel vodenje sodišča, pa je zaželel uspešno 
delo. 

20. 1. 2019
Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je na povabilo Koordinacijskega 
odbora žrtev vojnega nasilja pri Zvezi združenj borcev za vrednote NOB Slovenije 
udeležil slovesnosti ob dnevu spomina na žrtve holokavsta. 

24. 1. 2019

Predsednik republike je bil na osrednji spominski prireditvi ob mednarodnem dnevu 
spomina na žrtve holokavsta v Mariboru.
Ob letošnjem obeleževanju 80. obletnice začetka 2. svetovne vojne je bil 
predsednik Republike Slovenije Borut Pahor slavnostni govornik na spominski 
prireditvi ob mednarodnem dnevu spomina na žrtve holokavsta z naslovom: 
"Razmislite, da se je to zgodilo!"

13. 2. 2019
Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je podpisal odlok o razpisu volitev 
poslancev iz Republike Slovenije v Evropski parlament. 

18. 2. 2019

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je sestal s predstavniki 
neparlamentarnih političnih strank, sodelujočih na zadnjih volitvah v Državni zbor 
Republike Slovenije. 
Srečanje, ki sodi med dogovorjene aktivnosti predsednika republike pri pripravi 
dveh možnih rešitev uveljavitve odločbe ustavnega sodišča, daje možnost tudi 
neparlamentarnim strankam, da predstavijo svoja stališča.  

22. 2. 2019

Predsednik Pahor je pripravil sprejem in pogovor z dozdajšnjo varuhinjo Vlasto 
Nussdorfer in novoizvoljenim varuhom Petrom Svetino.
Varuhinja človekovih pravic Republike Slovenije Vlasta Nussdorfer mu je ob izteku 
mandata predstavila letno poročilo varuhinje človekovih pravic Republike Slovenije. 

13. 3. 2019
Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je na delovnem posvetu srečal z 
vodstvom Nacionalnega foruma humanitarnih organizacij Slovenije (NFHOS). 



223

22. 3. 2019

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je srečal s pogajalci parlamentarnih 
strank na 1. krogu usklajevanj volilne zakonodaje. 
Sklenjeno je bilo, da se do 2. kroga usklajevanj, ki bo konec aprila, pripravita 
delovni osnutek novele Zakona o volitvah v državni zbor (ukinitev volilnih okrajev 
in uvedba relativnega preferenčnega glasu) in delovni osnutek novele Zakona o 
določitvi volilnih enot za volitve poslancev v Državni zbor (sprememba volilnih 
okrajev).   

26. 3. 2019
Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je v Predsedniški palači priredil posvet z 
naslovom O demografski politiki, zlasti z vidika rodnosti in priseljevanja. 

26. 3. 2019

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor ter podpredsednik vlade in minister za 
izobraževanje, znanost in šport Republike Slovenije dr. Jernej Pikalo sta ob zaključku 
zimske sezone 2018/2019 priredila sprejem za športnice in športnike Smučarske 
zveze Slovenije. 

2. 4. 2019

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je priredil pogovor med taboriščnicami 
in taboriščniki koncentracijskih taborišč 2. svetovne vojne in dijaki. V pogovoru 
so sodelovali dijakinje in dijaki Slovenske gimnazije Celovec, Državnega 
izobraževalnega zavoda Gregorčič – šola s slovenskim učnim jezikom iz Gorice, 
Šolskega centra Nova Gorica, Gimnazije Jožeta Plečnika Ljubljana in Srednje šole za 
oblikovanje in fotografijo. 

15. 4. 2019
Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je sprejel predsednika Računskega 
sodišča Republike Slovenije Tomaža Vesela, ki mu je predstavil ključne poudarke iz 
poročila računskega sodišča za leto 2018. 

23. 4. 2019

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je v sodelovanju z Obrtno-podjetniško 
zbornico Slovenije priredil pogovor z naslovom Pripravljenost obrtnikov in 
podjetnikov na ohlajanje gospodarstva. 
Pogovoru je sledil sprejem za obrtnike in podjetnike. 

24. 4. 2019
Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je na pobudo predsednika Sveta 
romske skupnosti Jožka Horvata Muca sestal s predstavniki Romov. 

26. 4. 2019
Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je v počastitev dneva boja proti 
okupatorju sprejel predstavnike vodstva Zveze združenj borcev za vrednote 
narodnoosvobodilnega boja Slovenije (ZZB NOB). 

7. 5. 2019
Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je ob 30. obletnici Majniške deklaracije 
1989 priredil svečani sprejem. Slavnostna govornika sta bila predsednik republike in 
dr. Dimitrij Rupel, soavtor Majniške deklaracije 1989. 

16. 5. 2019

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je sprejel Miho Lobnika, zagovornika 
načela enakosti. Gospod Lobnik je predsedniku republike predstavil Letno poročilo 
Zagovornika načela enakosti za leto 2018, ki je drugo celoletno poročilo od 
ustanovitve tega državnega organa. 

16. 5. 2019
Pri predsedniku Republike Borutu Pahorju je potekal 2. krog pogajanj 
parlamentarnih strank o spremembi volilnega sistema, ki jo zakonodajalcu nalaga 
Ustavno sodišče. 

7. 6. 2019
Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je sprejel predsednika Državne volilne 
komisije Antona Gašperja Frantarja, ki mu je izročil Zapisnik o ugotovitvi izida volitev 
poslancev iz Republike Slovenije v Evropski parlament 26. maja 2019. 

11. 6. 2019

Predsednik Komisije za preprečevanje korupcije Boris Štefanec je predsedniku 
Republike Slovenije Borutu Pahorju predstavil redno letno poročilo o delu Komisije 
za preprečevanje korupcije za leto 2018. Ob predsedniku Štefanecu sta se 
predstavitve udeležila njegova namestnika dr. Igor Lamberger in mag. Uroš Novak. 
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14. 6. 2019

Pri Predsedniku Republike Borutu Pahorju je potekal 3. krog pogajanj 
parlamentarnih strank o spremembi volilnega sistema. Dosežen je bil načelni 
dogovor o osnutku predloga sprememb zakona o volitvah v DZ, ki ga bodo 
obravnavale poslanske skupine. 

26. 6. 2019
Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je sprejel člane izbirne komisije 
za izvedbo vnovičnega postopka za izbiro namestnika predsednika Komisije za 
preprečevanje korupcije. 

2. 7. 2019

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je na njihovo prošnjo sprejel 
predstavnike civilnih iniciativ Bogatimo šolstvo in Združeni starši, ki združujeta 
starše otrok iz zasebnih šol in vrtcev, ki na področju Slovenije opravljajo javno 
storitev vzgoje in izobraževanja.  

10. 7. 2019

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je na tradicionalnem letnem pogovoru 
sprejel predstavnice nevladnih organizacij. Pogovora so se udeležile Katarina Bervar 
Sternad in Senka Vrbica iz Pravno-informacijskega centra nevladnih organizacij 
(PIC), Katja Podbevšek, Greenpeace Slovenija, in Barbara Kvac iz društva Focus. 
Osrednja tema pogovora je bila tokrat, na njihovo pobudo, pripravljenost države na 
soočenje s podnebnimi spremembami, zato so se pogovora udeležile predstavnice 
nevladnih organizacij, ki se s tem področjem aktivno ukvarjajo.  

12. 7. 2019

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je priredil delovno kosilo, na katerem 
so vodje parlamentarnih strank in poslanskih skupin govorili o spremembah volilne 
zakonodaje in ocenili rezultate dozdajšnjih treh krogov pogajanj glede možnih 
sprememb volilne zakonodaje v skladu z zadnjo odločbo ustavnega sodišča, ki 
je ugotovilo, da je 4. člen zakona o določitvi volilnih enot za volitev poslancev v 
državni zbor, ki določa območja volilnih okrajev, v neskladju z ustavo. 

6. 9. 2019

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je gostil delovno srečanje, na katerem 
so predsednik Državnega sveta Anton Kovšca, predstavniki strokovne skupine in 
predsedniki vseh treh združenj občin predstavili dozdajšnje priprave pri oblikovanju 
osnutkov pokrajinske zakonodaje, kot jo določa 143. člen Ustave RS. 

9. 9. 2019

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je srečal s predstavniki 
parlamentarnih strank in ustavno-pravnimi strokovnjaki na delovnem pogovoru 
o volilni zakonodaji. Pogovor z ustavnimi pravniki je bil sklican v želji, da bodo 
odločitve glede potrebnih sprememb volilne zakonodaje izven ustavno-pravnega 
dvoma. 

20. 9. 2019

Pri predsedniku Republike Borutu Pahorju je potekal 4. krog pogajanj 
parlamentarnih strank o spremembi volilnega sistema, kjer je bil sprejet dogovor, 
da delovna skupina Ministrstva za javno upravo pripravi dopolnjen predlog 
sprememb meja volilnih okrajev tako, da bo dopuščal nekoliko večje odstopanje 
velikosti volilnih okrajev od zdaj predlaganega. 

27. 9. 2019

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je priredil slavnostni sprejem ob 30. 
obletnici razglasitve ustavnih amandmajev k Ustavi Socialistične republike Slovenije. 
Razglasitev ustavnih amandmajev k Ustavi Socialistične republike Slovenije je 
namreč utirala pot k samostojni in neodvisni Republiki Sloveniji. 

2. 10. 2019
Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je udeležil 3. kongresa slovenskih 
občin in sodeloval v pogovoru z županjami in župani. 

17. 10. 2019

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je kot prvi predsednik republike obiskal 
sedež informacijskega pooblaščenca. Informacijska pooblaščenka Mojca Prelesnik 
se je uvodoma zahvalila predsedniku Pahorju za obisk in na kratko predstavila obe 
področji delovanja informacijskega pooblaščenca. 
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17. 10. 2019

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je sprejel delegacijo Nove Slovenije pod 
vodstvom predsednika Mateja Tonina. Tema pogovora je bila nedavna pobuda NSi 
predsedniku republike, da organizira posvet stroke in politike o digitalni preobrazbi 
Slovenije. 

29. 10. 2019

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je na njihovo pobudo sprejel 
predstavnike Regijske civilne iniciative za reševanje Romske problematike, ki jo je 
vodil predsednik Silvo Mesojedec, v njej pa so bili še Maksimiljan Vovk, Janez Virc, 
Andrej Brečko in Bojan Jerak. 

4. 11. 2019

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je v Predsedniški palači priredil posvet, 
kjer se je z uglednimi gosti posvetoval ali »Je nastopil čas za pokrajine v Sloveniji?«. 
Ustava Republike Slovenije v 143. členu namreč določa ustanovitev pokrajin 
kot samoupravnih lokalnih skupnosti. Po skoraj 10 letih premora je bila to prva 
priložnost za vnovično soočenje najvišjih predstavnikov politike in stroke o 
možnostih uvedbe pokrajin v Sloveniji. 

15. 11. 2019
Generalna sekretarka Urada predsednika republike Nataša Kovač je na novinarski 
konferenci pojasnila potek postopka imenovanja novega predsednika KPK. 

IMENOVANJA V DRŽAVNEM ZBORU NA PREDLOG PREDSEDNIKA REPUBLIKE V LETU 2019
 

IME IN PRIIMEK, FUNKCIJA,
NAČIN GLASOVANJA

Datum Prisotnih ZA PROTI NEVELJ. IZVOLJEN

4A Guverner Banke Slovenije
MAG. BOŠTJAN VASLE
TAJNO GLASOVANJE

19. 12. 2018  85 51 6 6 DA

5 Varuh ČP
PETER SVETINA
JAVNO GLASOVANJE

 30. 1. 2019 89 / / / DA

6
Sodni svet
DR. SAŠA PRELIČ 
TAJNO GLASOVANJE

5. 3. 2019 79 39
 

/ 11 DA

7

8

Kandidata za sodnika na 
Sodišču Evropske unije v 
Luksemburgu
DR. MARKO PAVLIHA
MIRO PREK
TAJNO GLASOVANJE

8. 3. 2019 78 55
39

14
25

9
14

DA
NE

9

10

11

Kandidati za člane Stalnega 
arbitražnega sodišča s 
sedežem v Haagu
DR. VERICA TRSTENJAK
ANA STANIČ
DR. JURE VIDMAR
TAJNO GLASOVANJE

21. 5. 2019 81

 

65

51

69

15
27
5

1

3

7

DA

DA

DA

12
Sodnik Ustavnega sodišča
DOC. DR. ROK ČEFERIN
TAJNO GLASOVANJE 

18. 6. 2019 82 49 32 1 DA

13
Informacijska pooblaščenka 
Ga. MOJCA PRELESNIK 

18. 6. 2019 81 45 6 DA
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IMENOVANJA V PRISTOJNOSTI PREDSEDNIKA REPUBLIKE V LETU 2019

IME IN PRIIMEK, FUNKCIJA, Datum

 

Namestnik predsednika Komisije za 
preprečevanje korupcije
SIMON SAVSKI

 11. 7. 2019  IMENUJE PREDSEDNIK REPUBLIKE

AKTIVNOSTI PREDSEDNIKA REPUBLIKE 
V OKVIRU PROJEKTA USTANOVITVE POKRAJIN 

DATUM DOGODEK 

1. 6. 9. 2019

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je gostil delovno srečanje, na katerem 
so predsednik Državnega sveta Anton Kovšca, predstavniki strokovne skupine in 
predsedniki vseh treh združenj občin predstavili dozdajšnje priprave pri oblikovan-
ju osnutkov pokrajinske zakonodaje, kot jo določa 143. člen Ustave RS. 

2. 2. 10. 2019
Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor se je udeležil 3. kongresa slov-
enskih občin in sodeloval v pogovoru z županjami in župani. 

3. 4. 11. 2019

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je v Predsedniški palači priredil 
posvet, kjer se je z uglednimi gosti posvetoval ali »Je nastopil čas za pokrajine v 
Sloveniji?«. 
Po skoraj 10 letih premora je bila to prva priložnost za vnovično soočenje najviš-
jih predstavnikov politike in stroke o možnostih uvedbe pokrajin v Sloveniji. 

 
AKTIVNOSTI PREDSEDNIKA REPUBLIKE ZA URESNIČITEV ODLOČBE USTAVNEGA 
SODIŠČA ŠT. : U-I-32/15-56 z dne 8. 11. 2018 IN UVELJAVITEV POTREBNIH 
SPREMEMB VOLILNE ZAKONODAJE

DATUM DOGODEK 

1. 17. 1. 2019
Skupni sestanek predsednika s predsedniki parlamentarnih strank in vodij po-
slanskih skupin o potrebnih spremembah volilne zakonodaje

2. 22. 3. 2019 1. krog pogajanj predsednika Pahorja s pogajalci parlamentarnih strank 

3. 16. 5. 2019 2. krog pogajanj predsednika Pahorja s pogajalci parlamentarnih strank

4. 14. 6. 2019 3. krog pogajanj predsednika Pahorja s pogajalci parlamentarnih strank 

5. 1. 7. 2019
Sestanek predsednika Pahorja s predstavniki civilnodružbenih organizacij glede 
sprememb volilne zakonodaje 

6. 5. 7. 2019
Delovni pogovor s predstavniki pravnih služb DZ, Vlade RS, MJU, namenjen 
izmenjavi mnenj v zvezi s predvidenimi spremembami volilne zakonodaje  

7. 12. 7. 2019
Delovno kosilo predsednika Pahorja z vodji parlamentarnih strank in poslanskih 
skupin o spremembah volilne zakonodaje – 4. krog pogajanj 

8. 9. 9. 2019
Predsednik Pahor s predstavniki parlamentarnih strank in ustavno-pravnimi 
strokovnjaki o volilni zakonodaji – 5. krog pogajanj 

9. 20. 9. 2019 6. krog pogajanj predsednika Pahorja s pogajalci parlamentarnih strank 

10. 12. 11. 2019 7. krog pogajanj predsednika Pahor s pogajalci parlamentarnih strank  



227

GOVORI PREDSEDNIKA REPUBLIKE

DATUM DOGODEK

7. 1. 2019 Predsednik Pahor je sprejel in nagovoril kandidatke za Žensko leta 2018. 

8. 1. 2019 Predsednik Pahor je sprejel kolednike in jih nagovoril. 

11. 1. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil proslave ob 100-letnici slovenskega vojaškega 
letalstva v Brežicah, kjer je bil slavnostni govornik. 

18. 1. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil slovesnosti ob 70. obletnici Goriške knjižnice 
Franceta Bevka v Novi Gorici, kjer je imel govor. 

24. 1. 2019
Ob letošnjem obeleževanju 80. obletnice začetka 2. svetovne vojne je bil predsednik 
Pahor slavnostni govornik na spominski prireditvi ob mednarodnem dnevu spomina 
na žrtve holokavsta z naslovom: "Razmislite, da se je to zgodilo!"

28. 1. 2019 Predsednik Pahor je nagovoril poslanke in poslance srbske Narodne skupščine
ob uradnem obisku v Republiki Srbiji. 

30. 1. 2019 Predsednik Pahor in gospa Pečar sta gostila sprejem za diplomatski zbor ob začetku 
novega leta. Predsednik republike je imel na sprejemu govor. 

3. 2. 2019
Predsednik Pahor se je udeležil prireditve, ki jo ob slovenskem kulturnem prazniku 
vsako leto priredijo na GEOSSU, geometričnem središču Slovenije, in nagovoril 
udeležence prireditve.  

6. 2. 2019
Predsednik Pahor se je udeležil slovesnosti ob slovenskem kulturnem prazniku, ki 
so jo pripravili učenke in učenci Osnovne šole Maksa Durjave Maribor, in nagovoril 
udeležence slovesnosti.  

8. 2. 2019 V okviru dneva odprtih vrat je predsednik Pahor vročil odlikovanje Florjanu Lipušu ob 
navzočnosti letošnjih Prešernovih nagrajencev in nagovoril obiskovalce. 

11. 2. 2019 Predsednik Pahor je obiskal Gimnazijo Lava Celje ter nagovoril dijake in učitelje. 

13. 2. 2019 Predsednik Pahor je podpisal odlok o razpisu volitev poslancev iz Republike 
Slovenije v Evropski parlament ter nagovoril državljanke in državljane. 

15. 2. 2019
Predsednik Pahor se je udeležil Münchenske varnostne konference, kjer je imel 
govor z naslovom The Three Seas Initiative: Central Europe's Answer to Great Power 
Competition? 

3. 3. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil slavnostnega koncerta ob 50. obeležitvi revije 
Primorska poje 2019, kjer je bil slavnostni govornik. 

7. 3. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil podelitve nagrad za izjemne gospodarske in 
podjetniške dosežke Gospodarske zbornice Slovenije, kjer je bil slavnostni govornik. 

8. 3. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil odprtja 25. gregorjevega sejma v Novem mestu. Na 
odprtju je imel slavnostni nagovor. 

8. 3. 2019
Predsednik Pahor se je udeležil prireditve ob dnevu Zdravstvene fakultete, na 
kateri so obeležili 10. obletnico preoblikovanja Zdravstvene fakultete in 100. letnico 
Univerze v Ljubljani. Predsednik republike je nagovoril udeležence prireditve.  

11. 3. 2019
Predsednik Pahor se je udeležil odprtja astronomske razstave 100 let pod skupnim 
nebom! na Osnovni šoli Ivana Roba v Šempetru pri Gorici, kjer je nagovoril 
udeležence.  

13. 3. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil prireditve ob 60. obletnici Centra za vzgojo, 
izobraževanje in usposabljanje Velenje, kjer je bil slavnostni govornik. 

20. 3. 2019 Predsednik Pahor je bil slavnostni govornik na prireditvi ob 15. obletnici vstopa 
Republike Slovenije v zvezo NATO. 
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25. 3. 2019
Predsednik Pahor se je udeležil odprtja razstave Irwin: NSK Garde in procesije v 
Galeriji Inštituta Jožef Stefan ter naznanil uradni začetek obeleževanj 70. obletnice 
njegove ustanovitve. Predsednik republike je nagovoril udeležence.  

28. 3. 2019

Predsednik Pahor se je na povabilo predsednice Generalne skupščine OZN Maríe 
Fernande Espinosa Garcés udeležil srečanja na visoki ravni Podnebje in trajnostni 
razvoj za vse v New Yorku. Predsednik Pahor je plenarnem zasedanju nastopil kot 
govornik. 

29. 3. 2019
Predsednik Pahor se je v sklopu delovnega obiska v New Yorku, skupaj z generalnim 
sekretarjem OZN Antóniom Guterresom odprl razstavo ob 20. obletnici delovanja ITF. 
Predsednik republike je imel na odprtju govor. 

4. 4. 2019

Predsednik Pahor se je udeležil dneva Fakultete za naravoslovje in matematiko 
Univerze v Mariboru, ki je potekal v luči 30. obletnice začetka študija naravoslovja 
in matematike na mariborski univerzi. Predsednik republike je bil na slovesnosti 
slavnostni govornik. 

4. 4. 2019 Predsednik Pahor je bil slavnostni govornik na akademiji ob 20. obletnici Srednje 
šole Slovenska Bistrica. 

9. 4. 2019
Predsednik Pahor se je udeležil slovesnosti ob odprtju nove naprave za predčiščenje 
industrijskih odpadnih voda podjetja Henkel Maribor. Predsednik republike je imel 
na slovesnosti slavnostni nagovor. 

11. 4. 2019
Predsednik Pahor se je udeležil zaključne slovesnosti 43. državnega tekmovanja v 
tehnikah prodaje za dijake srednjih poklicnih šol Slovenije na Ekonomski in trgovski 
šoli Brežice in udeležence nagovoril. 

13. 4. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil tradicionalne slovesnosti Dan slovensko-ameriškega 
prijateljstva in zavezništva, kjer je nastopil kot slavnostni govornik. 

17. 4. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil Sarajevskega poslovnega foruma 2019 v Sarajevu, 
kjer je imel otvoritveni govor. 

18. 4. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil slovesne predstavitve novega Komentarja Ustave 
Republike Slovenije, na kateri je nastopil kot slavnostni govornik. 

20. 4. 2019
Predsednik Pahor se je ob dnevu zemlje udeležil odprtja vhodnega portala v 
pragozd Rajhenavski Rog. Predsednik republike je nagovoril udeležence odprtja in 
pohodnike. 

23. 4. 2019
Predsednik Pahor se je udeležil 23. rednega letnega posveta slovenske diplomacije, 
kjer je nagovoril veleposlanice in veleposlanike Republike Slovenije in visoke 
predstavnike Ministrstva za zunanje zadeve. 

24. 4. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil komemorativne pietetne slovesnosti ob 75. obletnici 
deportacije lendavskih Judov v Sinagogi Lendava in imel ob tej priložnosti nagovor. 

25. 4. 2019
Predsednik Pahor se je udeležil prireditve "Dan vrtca" v Vrtcu Litija, s katero so 
obeležili 90. obletnico organizirane predšolske vzgoje v litijski občini. Predsednik 
republike je bil na prireditvi slavnostni govornik. 

27. 4. 2019 V okviru dneva odprtih vrat ob dnevu upora proti okupatorju je predsednik Pahor 
nagovoril obiskovalce Predsedniške palače. 

27. 4. 2019
Predsednik Pahor se je udeležil osrednje prireditve ob praznovanju 100. obletnice 
Viniške republike z naslovom Vsi mi smo republika in bil na tej svečanosti slavnostni 
govornik. 

30. 4. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil slovesnosti ob 100. postavitvi majoša (mlaja) v 
Gančanih in udeležence slovesnosti nagovoril. 

1. 5. 2019 V okviru dneva odprtih vrat ob prazniku dela je predsednik Pahor nagovoril 
obiskovalce Predsedniške palače. 

1. 5. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil tradicionalnega prvomajskega srečanja v Opatjem 
selu, kjer je bil slavnostni govornik. 

7. 5. 2019 Predsednik Pahor je ob 30. obletnici Majniške deklaracije 1989 priredil svečani 
sprejem, kjer je bil slavnostni govornik. 
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7. 5. 2019 Predsednik Pahor je bil slavnostni govornik na prireditvi v počastitev 100. obletnice 
Medicinske fakultete Univerze v Ljubljani. 

10. 5. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil osrednje slovesnosti ob 150. obletnici slovenskega 
tabora v Sevnici. Predsednik republike je bil slavnostni govornik. 

11. 5. 2019

Predsednik Pahor se je udeležil slovesnosti ob 200. obletnici dokumentiranega 
obiskovanja Škocjanskih jam, 130. obletnici Jamarske zveze Slovenije in 60. obletnici 
Jamarske reševalne službe. Predsednik republike je bil na prireditvi slavnostni 
govornik. 

14. 5. 2019

Predsednik Pahor in Njegova kraljeva visokost princ Edward grof Wesseški sta 
s posebno prireditvijo v Gornjem Suhorju pri Vinici razglasila dan slovensko-
britanskega prijateljstva med državama. Predsednik republike in britanski princ sta 
bila slavnostna govornika. 

14. 5. 2019
Predsednik Republike Slovenije in vrhovni poveljnik obrambnih sil Borut Pahor je bil 
slavnostni govornik na osrednji slovesnosti ob dnevu Slovenske vojske v Vojašnici 
Jerneja Molana v Cerkljah ob Krki. 

16. 5. 2019 Predsednik Pahor je bil slavnostni govornik na osrednjem dogodku ob odprtju 
šestega vseslovenskega Tedna ljubiteljske kulture v Murski Soboti. 

17. 5. 2019 Predsednik Pahor si je ogledal maturantsko ulično četvorko v sklopu Maturantske 
parade 2019 in nagovoril maturante.  

21. 5. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil slovesnosti ob 230. obletnici Osnovne šole Dob in 
110. obletnici Podružnične šole Krtina in udeležence slovesnosti tudi nagovoril. 

25. 5. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil slovesnosti ob blagoslovu spomenika 2. svetovne 
vojne v Ivanjkovcih in udeležence slovesnosti nagovoril. 

31. 5. 2019 Predsednik Pahor je na To Be Secure Forumu (2BS Forum) v Budvi nastopil kot 
osrednji govornik. 

5. 6. 2019

V okviru dvodnevnega predsedniškega vrha pobude Tri morja sta predsednik 
Republike Slovenije Borut Pahor in predsednik Republike Poljske Andrzej Duda 
odprla razstavo v spomin 180. obletnice smrti Emila Korytka. Predsednik Pahor je 
imel na otvoritvi govor. 

5. 6. 2019
Gostitelj politično-poslovnega vrha pobude Tri morja, predsednik Pahor je v sklopu 
Poslovnega foruma pobude vodil predsedniški panel z naslovom: Geopolitični izzivi 
za EU med Baltikom, Jadranom in Črnim morjem. 

5. 6. 2019 Predsednik Pahor je ob zaključku prvega dne vrha pobude Tri morja v Sloveniji 
priredil uradno večerjo v Predsedniški palači, na kateri je imel uradno zdravico. 

7. 6. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil svečane prireditve ob 90. obletnici Mladinskega 
doma Malči Beličeve in udeležence prireditve nagovoril. 

8. 6. 2019 Ob dnevu odprtih vrat ob državnem prazniku, dnevu Primoža Trubarja, je predsednik 
Pahor sprejel in nagovoril obiskovalce Predsedniške palače. 

10. 6. 2019 Predsednik Pahor je obiskal Prevzgojni dom Radeče in nagovoril mlade.  

10. 6. 2019
Predsednik Pahor se je udeležil slavnostne podelitve listin novim rednim, izrednim, 
dopisnim in častnim članom Inženirske akademije Slovenije, kjer je bil slavnostni 
govornik. 

11. 6. 2019
Predsednik Pahor je priredil sprejem ob zaključni prireditvi natečaja Prostovoljec 
leta 2018, ki jo pripravlja Mladinski svet Slovenije (MSS) in nagovoril udeležence 
sprejema.  

14. 6. 2019
Predsednik Pahor je v Predsedniški palači priredil svečani sprejem v počastitev 
tridesete obletnice posaditve Lipe sprave na ljubljanskih Žalah in udeležence 
sprejema nagovoril. 

14. 6. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil slovesnosti ob odprtju novega prizidka in prenovi 
Osnovne šole Ig, na kateri je nastopil kot slavnostni govornik. 
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16. 6. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil jubilejnega 50. tabora slovenskih pevskih zborov 
Šentvid pri Stični, kjer je bil slavnostni govornik. 

18. 6. 2019 Predsednik Pahor je bil slavnostni govornik na slavnostni akademiji ob počastitvi 
110. obletnice Ortopedske bolnišnice Valdoltra. 

20. 6. 2019
Predsednik Pahor je ob zaključku šolskega leta v Predsedniški palači sprejel 
osnovnošolce in njihovih učiteljev iz različnih osnovnih šol po Sloveniji in jih 
nagovoril. 

21. 6. 2019 Predsednik Pahor je bil slavnostni govornik na odprtju novega poslovno-logističnega 
centra Komunale Trebnje, d. o. o. 

22. 6. 2019
Predsednik Pahor je bil slavnostni govornik na slovesnosti ob odprtju Sončne 
dvorane Lukovica, s katero so počastili tudi državni praznik in podelili priznanja 
najuspešnejšim učencem. 

24. 6. 2019
Predsednik Pahor je priredil sprejem za svojce padlih pripadnikov Teritorialne 
obrambe Republike Slovenije, Ministrstva za notranje zadeve in civilnih žrtev ter 
ranjenih v vojni za Slovenijo in nagovoril udeležence sprejema.  

24. 6. 2019 Predsednik Pahor je bil slavnostni govornik na osrednji slovesnosti ob dnevu 
državnosti. 

25. 6. 2019 Predsednik Pahor je sprejel in nagovoril obiskovalce Predsedniške palače ob dnevu 
odprtih vrat ob dnevu državnosti. 

28. 6. 2019

Predsednik Pahor je na posebni slovesnosti prejel odličje prix de la Fondation, ki 
ga forum Crans Montana podeljuje najuglednejšim osebnostim iz sveta politike. Ob 
tej priložnosti je imel tudi slavnostni govor o nujnosti spremembe strategije širitve 
Evropske unije na Zahodni Balkan. 

7. 7. 2019 Predsednik Pahor je bil slavnostni govornik na spominski slovesnosti ob 75. obletnici 
velikega zborovanja v Kožbani. 

13. 7. 2019 Predsednik Pahor je imel nagovor na slovesnosti ob 99. letnici požiga Narodnega 
doma v Trstu. 

9. 8. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil vseslovenskega tabora voditeljev skavtov in 
nagovoril udeležence tabora.  

10. 8. 2019 Predsednik Pahor je bil slavnostni govornik na slovesnosti ob 25. občinskem 
prazniku Občine Juršinci. 

16. 8. 2019
Predsednik Pahor je bil slavnostni govornik na osrednji slovesnosti ob 23. občinskem 
prazniku občine Beltinci in obeležitve 100. obletnice združitve prekmurskih 
Slovencev z matičnim narodom s slovesnim odprtjem obeležja. 

17. 8. 2019 Predsednik Pahor je nagovoril obiskovalce Predsedniške palače ob dnevu odprtih 
vrat ob državnem prazniku združitve prekmurskih Slovencev z matičnim narodom. 

17. 8. 2019
Predsednik Pahor se je udeležil slovesne svete maše v Beltincih v počastitev 
100. obletnice združitve prekmurskih Slovencev z matičnim narodom. Predsednik 
republike je ob koncu svete maše nagovoril zbrane.  

21. 8. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil pogrebnih slovesnosti z vojaškimi častmi ob smrti 
Ivana Omana, kjer je imel govor v slovo Ivanu Omanu. 

22. 8. 2019
Predsednik Pahor se je na predvečer evropskega dneva spomina na žrtve vseh 
totalitarnih in avtoritarnih režimov udeležil spominske pietetne slovesnosti v 
Lendavi in nagovoril udeležence slovesnosti.  

25. 8. 2019
Predsednik Pahor je imel slavnostni govor po slovesnem evangeličanskem 
bogoslužju Evangeličanske cerkve augsburške veroizpovedi v Republiki Sloveniji ob 
100. obletnici združitvi prekmurskih Slovencev z matičnim narodom. 

26. 8. 2019 Predsednik Pahor je nagovoril udeležence osrednje prireditve ob prazniku Občine 
Bohinj.  
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2. 9. 2019
Predsednik Pahor se je udeležil odprtja Blejskega strateškega foruma 2019, v 
katerem je z estonsko predsednico Kersti Kaljulaid nastopil v pogovoru o prihodnosti 
Evropske unije. 

6. 9. 2019 Predsednik Pahor je bil slavnostni govornik na slovesnosti ob 40. obletnici festivala 
Kogojevi dnevi v Kanalu ob Soči. 

7. 9. 2019 Predsednik Pahor je bil slavnostni govornik na osrednji slovesnosti ob 150. obletnici 
ormoškega tabora. 

9. 9. 2019
Predsednik Pahor je v Predsedniški palači priredil slovesnost ob razglasitvi 
naziva »Naj mladinski startup 2019«, ki ga podeljuje Pospeševalnik mladinskega 
podjetništva Ustvarjalnik ter nagovoril udeležence. 

10. 9. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil Mini olimpijade v Športnem centru Ajdovščina in 
udeležence prireditve nagovoril. 

11. 9. 2019 Predsednik Pahor je priredil slovesnost ob uradnem pričetku družbeno-odgovornega 
projekta Bodi dober, bodi kul! in nagovoril udeležence slovesnosti. 

11. 9. 2019 Predsednik Pahor je bil slavnostni govornik na slavnostnem odprtju paviljona za 
muzejsko gasilsko avtolestev v Poklicni gasilski enoti Celje.  

12. 9. 2019 Predsednik Pahor je nagovoril prisotne na slovesnosti ob poimenovanju dvorane v 
Predsedniški palači po Ivanu Omanu. 

13. 9. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil slovesnosti ob 80. obletnici Mlina Korošec in imel ob 
tej priložnosti nagovor. 

13. 9. 2019

Predsednik Republike Slovenije in vrhovni poveljnik obrambnih sil Borut Pahor 
se je udeležil slovesnega sprejema, ki je potekal v okviru konference načelnikov 
obrambnih sil članic zveze NATO v okviru vojaškega odbora NATO in ob tej 
priložnosti nagovoril načelnike generalštabov držav članic zavezništva. 

14. 9. 2019 Predsednik Pahor je bil slavnostni govornik na slovesnosti Slovenija v malem ob 
100. obletnici dodelitve Apaškega polja slovenskemu ozemlju. 

15. 9. 2019 Predsednik Pahor je nagovoril obiskovalce Predsedniške palače ob dnevu odprtih 
vrat ob državnem prazniku vrnitve Primorske k matični domovini. 

21. 9. 2019 Predsednik Pahor je nagovoril mlade na 38. srečanju slovenske katoliške mladine 
Stična mladih 2019. 

22. 9. 2019

Predsednik Pahor se je udeležil 58. tradicionalne slovesnosti Ne vrag, le sosed JE 
mejak ob vseslovenskem srečanju nekdanjih internirank in internirancev, političnih 
zapornic in zapornikov nekdanjih nacifašističnih taborišč in zaporov, izgnancev ter 
ukradenih otrok, njihovih svojcev in prijateljev in udeležence slovesnosti nagovoril. 

23. 9. 2019 Predsednik Pahor se je v Kočevju udeležil slovesnega odprtja 5. dnevov kočevarske 
kulture in imel ob tem slavnostni nagovor. 

24. 9. 2019
Predsednik Pahor je priredil sprejem za člane izvršnega odbora Združenja evropskih 
nogometnih zvez UEFA in člane izvršnega sveta Mednarodne nogometne zveze FIFA 
iz Evrope, ob njihovem srečanju v Ljubljani in jih ob tej priložnosti tudi nagovoril. 

24. 9. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil slavnostne akademije ob stoletnici Filozofske 
fakultete Univerze v Ljubljani in imel ob tej priložnosti nagovor. 

25. 9. 2019
Predsednik Pahor se je udeležil Dneva inovativnosti in podelitve priznanj 
Gospodarske zbornice Slovenije za najboljše inovacije v Sloveniji in nagovoril 
udeležence prireditve.  

26. 9. 2019 Predsednik Pahor je bil slavnostni govornik na slovesnosti ob 110. obletnici AMZS. 

27. 9. 2019
Predsednik Pahor je priredil slavnostni sprejem ob 30. obletnici razglasitve ustavnih 
amandmajev k Ustavi Socialistične republike Slovenije in ob tej priložnosti nagovoril 
udeležence sprejema. 

27. 9. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil odprtja projekta Noč ima svojo moč in ob tej 
priložnosti nagovoril zbrane. 
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28. 9. 2019 Predsednik Pahor je nagovoril udeležence sprejema za diamantne maturantke in 
maturante, ki so na splošni ali poklicni maturi 2019 dosegli vse možne točke. 

28. 9. 2019

Predsednik Pahor je ob svetovnem dnevu srca in ob 15. obletnici delovanja 
mednarodnega centra za zdravljenje bolezni srca in ožilja MC Medicor nagovoril 
udeležence svečanega koncerta s strokovnim predavanjem uglednega ameriškega 
kardiologa prof. dr. Valentina Fustra. 

1. 10. 2019
Predsednik Pahor je priredil sprejem ob predstavitvi pobude za razglasitev 
1. oktobra za Dan slovenskega športa kot državnega praznika, posvečenega športu 
in ob tej priložnosti udeležence sprejema nagovoril. 

1. 10. 2019 Predsednik Pahor se je ob mednarodnem dnevu starejših udeležil odkritja mozaične 
stene pred Centrom starejših v Cerknici in imel ob tem slavnostni nagovor. 

2. 10. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil 3. kongresa slovenskih občin in sodeloval v 
pogovoru z županjami in župani. 

10. 10. 2019
Predsednik Pahor je nastopil na Atenskem forumu o demokraciji v formatu 
Pogovor s predsednikom, z uglednim novinarjem The New York Timesa Stevenom 
Erlangerjem. 

13. 10. 2019 Predsednik Pahor je bil slavnostni govornik na slavnostni proslavi ob 880. obletnici 
Jarenine. 

18. 10. 2019 Predsednik Pahor je bil slavnostni govornik na slovesni prireditvi ob 200. obletnici 
prve slovenske šole v Istri, ki danes deluje kot Podružnična šola Korte. 

25. 10. 2019 Predsednik Pahor je nagovoril obiskovalce Predsedniške palače ob dnevu odprtih 
vrat ob državnem prazniku dnevu suverenosti. 

31. 10. 2019 Predsednik Pahor je bil slavnostni govornik na slavnostni prireditvi ob dnevu 
reformacije, ki tradicionalno poteka na Trubarjevi domačiji na Rašici. 

5. 11. 2019 Predsednik Pahor je priredil sprejem za nove štipendiste Ustvarjalnika – Fundacije za 
ustvarjalne mlade in nagovoril udeležence sprejema. 

7. 11. 2019 Predsednik Pahor je nagovoril udeležence prireditve Slovenski večer, s katero se je 
zaključil dvodnevni državniški obisk predsednika Pahorja na Norveškem. 

8. 11. 2019
wPredsednik Pahor se je udeležil konference ob 30. obletnici padca Berlinskega 
zidu v Berlinu, kjer je imel govor o pomenu dogodkov pred 30. leti v Evropi in kaj ti 
pomenijo za skupno evropsko prihodnost. 

9. 11. 2019
Predsednik Pahor je bil slavnostni govornik na spominski slovesnosti pri Planinskem 
domu pri Krnskih jezerih, v počastitev padlih in umrlih vojakov na soški fronti ter 
konca 1. svetovne vojne. 

10. 11. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil slavnostne akademije ob 100. obletnici 
Konservatorija za glasbo in balet Ljubljana in nagovoril udeležence akademije. 

13. 11. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil slovesnega odprtja jubilejnega 30. Ljubljanskega 
mednarodnega filmskega festivala Liffe in nagovoril udeležence odprtja.  

14. 11. 2019 Predsednik Pahor je v Predsedniški palači gostil sprejem ob vročitvi listine o 
častnem pokroviteljstvu nad festivalom Europa Cantat 2021 in nagovoril zbrane.  

15. 11. 2019 Predsednik Pahor je nagovoril učence in učitelje na tradicionalnem slovenskem 
zajtrku na Osnovni šoli Ivana Kavčiča Izlake. 

15. 11. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil slavnostne akademije ob 150. obletnici gasilstva na 
Slovenskem in imel na slavnostni akademiji govor. 

20. 11. 2019
Predsednik Pahor je ob svetovnem dnevu otrok in 30. obletnici Konvencije o 
otrokovih pravicah, priredil sprejem v Predsedniški palači in nagovoril udeležence 
sprejema. 

20. 11. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil slavnostne akademije ob 80. obletnici Ekonomske 
šole Murska Sobota, kjer je bil slavnostni govornik. 
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21. 11. 2019 Na povabilo dijakov Gimnazije Ledina je imel predsednik Pahor z dijaki pogovor o 
njihovih ambicijah, ustvarjalnosti in upanju za prihodnost. 

23. 11. 2019
Predsednik Pahor se je s predsednikom Republike Srbije in predsednikom Republike 
Severne Makedonije v Novem Sadu udeležil pogovora z mladimi voditelji regije 
Zahodnega Balkana. 

26. 11. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil slavnostne akademije ob stoletnici strojništva na 
Univerzi v Ljubljani in nagovoril udeležence akademije.  

28. 11. 2019
Predsednik Pahor se je udeležil slavnostne akademije ob stoletnici Teološke 
fakultete Univerze v Ljubljani in štiristoletnici teološkega študija na slovenskih tleh 
in nagovoril udeležence slavnostne akademije. 

29. 11. 2019
Predsednik Pahor se je udeležil svečane prireditve ob 70. obletnici ustanovitve 
vzgojnega zavoda v Veržeju in 50. obletnici šolske zgradbe Osnovne šole Veržej in 
nagovoril udeležence svečane prireditve.  

29. 11. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil slovesnosti in prižiga luči ob odprtju 4. božične bajke 
Slovenije v Mozirskem gaju in nagovoril zbrane. 

29. 11. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil dobrodelne prireditve na OŠ Mozirje in nagovoril 
udeležence prireditve. 

1. 12. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil odprtja mednarodnega dobrodelnega bazarja SILA 
2019 in nagovoril udeležence bazarja.  

2. 12. 2019 Predsednik republike je priredil sprejem ob 30. obletnici ustanovitve DEMOSa in ob 
tej priložnosti imel govor.  

2. 12. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil slovesne prireditve ob 70. obletnici delovanja 
Knjižnice Franceta Balantiča Kamnik in nagovoril zbrane. 

3. 12. 2019 Predsednik Pahor je imel govor na sprejemu za invalidske organizacije. 

3. 12. 2019 Predsednik republike se je udeležil slavnostne akademije ob 100. obletnici Univerze 
v Ljubljani in imel ob tej priložnosti govor. 

6. 12. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil sprejema za humanitarne organizacije in nagovoril 
udeležence sprejema. 

9. 12. 2019 Predsednik Pahor je priredil sprejem ob podpisu zaveze za projekt Gledališki tolmač 
in nagovoril udeležence sprejema. 

12. 12. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil sprejema ob 30. obletnici Doma Danice Vogrinec in 
65. obletnici organiziranega varstva starejših v domu in ob tej priložnosti imel govor.  

16. 12. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil prireditve Face leta 2019 in nagovoril udeležence 
prireditve. 

17. 12. 2019 Predsednik republike je priredil sprejem za športnike in udeležence sprejema 
nagovoril. 

19. 12. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil sprejema ob 70. obletnici Policijskega orkestra in 
nagovoril udeležence sprejema. 

23. 12. 2019 Predsednik Republike Slovenije je bil slavnostni govornik na državni proslavi ob 
dnevu samostojnosti in enotnosti. 
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IZJAVE IN POGOVORI Z MEDIJI

DATUM DOGODEK

1. 1. 2019 Predsednik Pahor je na novoletni dan obiskal Bolnišnico za ženske bolezni in 
porodništvo Postojna in ob tem dal izjavo za medije. 

9. 1. 2019
Novinarska konferenca predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja in 
predsednika Republike Ciper Nicosa Anastasiadesa, ob uradnem obisku ciprskega 
predsednika v Sloveniji. 

15. 1. 2019
Novinarska konferenca predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja in 
predsednika Romunije Klausa Wernerja Iohannisa, ob uradnem obisku slovenskega 
predsednika v Romuniji. 

17. 1. 2019 Predsednik Pahor je gostil sestanek z vodji parlamentarnih strank in poslanskih 
skupin o spremembah volilne zakonodaje po katerem je dal izjavo za medije. 

28. 1. 2019
Novinarska konferenca predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja in 
predsednika Republike Srbije Aleksandra Vučića ob uradnem obisku predsednika 
Pahorja v Srbiji. 

31. 1. 2019 Intervju predsednika Pahorja za srbski časopis Blic. 

13. 2. 2019
Predsednik Pahor je podpisal odlok o razpisu volitev poslancev iz Republike 
Slovenije v Evropski parlament in po podpisu odloka nagovoril državljanke in 
državljane ter odgovoril na nekaj vprašanj medijev. 

18. 2. 2019 Predsednik Pahor se je sestal s predstavniki neparlamentarnih strank o 
spremembah volilne zakonodaje in po sestanku podal izjavo za javnost. 

20. 2. 2019 Novinarska konferenca predsednika Pahorja in generalnega sekretarja NATA Jensa 
Stoltenberga ob obisku predsednika Pahorja v Bruslju. 

20. 2. 2019 Izjava za medije predsednika Pahorja in predsednika Evropske Komisije Jeana-
Clauda Junckerja ob obisku predsednika Pahorja v Bruslju. 

22. 2. 2019
Predsednik Pahor je pripravil sprejem in pogovor z dozdajšnjo varuhinjo Vlasto 
Nussdorfer in novoizvoljenim varuhom Petrom Svetino in ob tem podal izjavo za 
javnost. 

28. 2. 2019 Izjava za medije predsednika Pahorja ob obisku v Združenem kraljestvu Velike 
Britanije in Severne Irske, kjer se je mudil kot gost kraljice Elizabete II. in vlade. 

1. 3. 2019 Intervju predsednika Pahorja za CorD Magazine: Mutual Interests Stronger Than 
Differences. 

4. 3. 2019
Novinarska konferenca predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja in 
predsednika Republike Albanije Ilirja Mete ob uradnem obisku predsednika Pahorja 
v Albaniji. 

11. 3. 2019
Novinarska konferenca predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja in 
predsednika Republike Bolgarije Rumena Radeva ob uradnem obisku v Republiki 
Sloveniji. 

5. 4. 2019
Minister za obrambo in načelnica generalštaba predsedniku Pahorju predstavila 
letno poročilo o pripravljenosti Slovenske vojske. Po predstavitvi letnega poročila so 
podali izjavo za javnost. 

9. 5. 2019 Izjava za javnost predsednika Pahorja ob srečanju voditeljev Brdo Brijuni Process v 
Tirani. 

9. 5. 2019
Izjava za javnost predsednika Pahorja in predsednika Steinmeierja o skupnem 
pozivu za Evropo enaindvajsetih (21) evropskih predsednikov pred volitvami v 
Evropski parlament. 

10. 5. 2019
Novinarska konferenca predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja in 
predsednika Zvezne republike Nemčije Franka-Walterja Steinmeierja ob uradnem 
obisku v Republiki Sloveniji. 
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22. 5. 2019 Predsednik Pahor se je udeležil predčasnih volitev poslancev iz Republike Slovenije 
v Evropski parlament in ob tem pozval k udeležbi na evropskih volitvah. 

23. 5. 2019
Novinarska konferenca predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja in 
predsednika Republike Finske Saulija Niinista ob uradnem obisku v Republiki 
Sloveniji. 

27. 5. 2019 Izjava predsednika Pahorja o zaključenih volitvah v Evropski parlament. 

30. 5. 2019 Novinarska konferenca predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja in 
predsednika Črne gore Mila Đukanovića ob uradnem obisku v Črni gori. 

3. 6. 2019 Pogovor predsednika Pahorja za Televizijo Slovenija, oddajo Odmevi, o vrhu pobude 
Tri morja v Sloveniji. 

6. 6. 2019 Novinarska konferenca predsednikov držav gostiteljic dozdajšnjih vrhov pobude Tri 
morja po plenarnem zasedanju vrha na Brdu pri Kranju. 

7. 6. 2019 Predsednik republike Borut Pahor se je odzval na objavo madžarskih in italijanskih 
zemljevidov. 

13. 6. 2019
Novinarska konferenca predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja in 
predsednika Republike Avstrije dr. Alexandra Van der Bellna ob uradnem obisku v 
Republiki Avstriji. 

17. 6. 2019
Novinarska konferenca predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja in velikega 
mojstra Suverenega malteškega viteškega reda Fra’ Giacoma Dalla Torreja del 
Tempia di Sanguinetta ob uradnem obisku v Republiki Sloveniji. 

23. 6. 2019 Pogovor predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja za Televizijo Slovenija ob 
dnevu državnosti o aktualnih zadevah slovenske državnosti in prihodnosti. 

11. 7. 2019 Pogovor predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja za Prvi program Radia 
Slovenija o volilni zakonodaji. 

11. 7. 2019 Pogovor predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja za Televizijo Slovenija, 
oddajo Odmevi o volilni zakonodaji. 

12. 7. 2019

Predsednik Pahor je priredil delovno kosilo, na katerem so vodje parlamentarnih 
strank in poslanskih skupin spregovorili o spremembah volilne zakonodaje in 
ocenili rezultate dozdajšnjih treh krogov pogajanj glede možnih sprememb volilne 
zakonodaje. Predsednik republike je po kosilu dal izjavo za javnost. 

13. 7. 2019 Predsednik Pahor je dal izjavo za medije po slovesnosti ob 99. letnici požiga 
Narodnega doma v Trstu. 

15. 7. 2019
Novinarska konferenca predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja in 
predsednika Republike Severne Makedonije Steva Pendarovskega ob uradnem 
obisku v Republiki Sloveniji. 

2. 9. 2019
Novinarska konferenca predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja in 
predsednice Republike Estonije Kersti Kaljulaid ob uradnem obisku v Republiki 
Sloveniji. 

4. 9. 2019
Novinarska konferenca ob trilateralnem srečanju predsednika Republike Slovenije 
Boruta Pahorja, gostiteljice predsednice Republike Hrvaške Kolinde Grabar – 
Kitarović in predsednika Republike Avstrije Alexandra van der Bellena v Šibeniku. 

16. 9. 2019 Novinarska konferenca predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja in 
predsednika Indije Rama Natha Kovinda ob uradnem obisku v Republiki Sloveniji. 

19. 9. 2019 Izjava za javnost predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja in predsednika 
Švicarske konfederacije Uelija Maurerja, ob uradnem obisku v Švici. 

3. 10. 2019 Novinarska konferenca predsednika Pahorja in voditeljev vrha držav višegrajske 
četverice V4 v Pragi. 

11. 10. 2019 Izjava za javnost ob srečanju s predsedniki dvanajstih držav, članic EU, skupine 
Arraiolos v Atenah. 
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11. 10. 2019 Izjava predsednika Pahorja za slovenske medije ob srečanju s predsedniki 
dvanajstih držav, članic EU, skupine Arraiolos v Atenah. 

22. 10. 2019 Izjava predsednika republike ob ustoličenju Njegovega veličanstva cesarja Naruhita 
v Tokiu. 

1. 11. 2019 Pogovor predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja za Televizijo Slovenija ob 
10. obletnici podpisa arbitražne pogodbe. 

4. 11. 2019 Intervju predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja za Večer ob 10. obletnici 
podpisa arbitražnega sporazuma. 

4. 11. 2019 Intervju predsednika Pahorja za POP TV ob 10. obletnici podpisa arbitražnega 
sporazuma. 

7. 11. 2019
Izjava za javnost predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja ob srečanju s 
predsednico Vlade Kraljevine Norveške Erno Solberg ob državniškem obisku na 
Norveškem. 

7. 11. 2019 Izjava predsednika Pahorja ob državniškem obisku na Norveškem. 

8. 11. 2019 Izjava predsednika Pahorja ob položitvi venca k obeležju ob 30. obletnici padca 
Berlinskega zidu. 

8. 11. 2019 Izjava za medije predsednika Pahorja ob srečanju z nemškim predsednikom 
Steinmeierjem ob obisku v Berlinu. 

23. 11. 2019 Intervju predsednika Republike Slovenije za RTV Vojvodina na temo regionalnega 
foruma mladih voditeljev in aktualnih zadev v regiji, ob delovnem obisku v Srbiji. 

2. 12. 2019 Pogovor predsednika Pahorja za oddajo TV Ambienti, Televizija Slovenija o 
Predsedniški palači. 

4. 12. 2019
Novinarska konferenca predsednika Republike Slovenije Boruta Pahorja in 
predstavnikov Predsedstva Bosne in Hercegovine ob uradnem obisku v Republiki 
Sloveniji. 

11. 12. 2019 Novinarska konferenca ob letošnjem srečanju štirih predsednikov. 

12. 12. 2019 Pogovor predsednika Pahorja za oddajo Studio ob 17h na Radiu Prvi ob koncu leta. 

17. 12. 2019 Pogovor predsednika Pahorja za TV Altea ob koncu leta. 

23. 12. 2019 Pogovor predsednika Pahorja za oddajo Svet na Kanalu A ob koncu leta. 
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»Legalne in legitimne volitve niso vse v demokraciji, 

vendar brez njih ni demokracije.« 

Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor je vodil pogajanja parlamentarnih strank o 
načinu uveljavitve odločbe Ustavnega sodišča v zvezi s spremembo volilne zakonodaje. 


